
آغاز برخورد  با  ساختمان های  نا ایمن
تمام بیمارستان های فرسوده  نوسازی و تقویت می شوندبا اعلام دادستانی، یک بیمارستان ناایمن تهران تعطیل خواهد شد

نزول تورم توليد براي سومين فصل پياپيبازي نفتي بايدن در زمين عربستان
نرخ تورم نقطه به نقطه تولید در فصل زمستان نسبت به سال گذشته 6/6 واحد درصد كاهش یافته استرئیس جمهورآمریكا مجبور است براي مهار بحران نفتی، دست دوستي به سمت سعودی ها دراز كند
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 ارادت راسخ 
به امام و انقلاب
 حضرت آیت الله خامنه ای

در پیامی درگذشت مبارزقدیمی 
و یار دیرین امام بزرگوار 

حجت الاسلام سیدمحمود دعائی را 
تسلیت گفتند

ایمن سازی 
1435هوتگ 

فرمانداری ها در  سیستان 
 و بلوچستان باید تا پایان خرداد 
اطلاعات جامع هوتگ ها را برای 

تهیه اطلس شناسایی كنند
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دستور برخورد با 
تخریب  کنندگان 

مراقب رسیدهای 
جعلی  باشید

 فصل تازه
 فارابی

 درخواست محسنی اژه ای
از دستگاه های اطلاعاتی برای 

رسیدگی به حادثه سالگرد ارتحال 
امام خمینی)ره(

با گسترش خرید و فروش آنلاین، 
استفاده كلاهبرداران از رسیدهای 

جعلی افزایش پیدا كرده است
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مردی که 
پرسپولیس را 
دو نصف کرد

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

بزرگ ترین ضربه محمدحسن انصاری فرد به 
پرسپولیس؛ بزرگ تر از همه دردسرهای مالی و 
قراردادهای بد و کت وشلوار و پیراهن و جوراب

اینروزهاهــوادارانپرســپولیسفضاییرا
تجربهمیکنندکهســالهاباآنبیگانهشده
بودند؛دودســتگی.ایــناختلافنظرعمیق،
تابهحــالبارهادرتاریخپرســپولیستکرار
شدهوهرنوبتهملطماتزیادیبهاینتیم
زدهاست.یکنمونهروشــنآن،دورانگذار
سرخهاازعلیپرویندرنیمهاولدهه80بود؛
عدهایرویمدرنسازیاصرارداشتندوبرخی
همچنانوردزبانشان»ســلطان،سلطان«
بود.آنکشــمکشکلیبهپرسپولیسضربه
زدومثلابختقهرمانیدرلیگسومراازتیم
پرستارهوینکوبگوویچگرفت.بعدهادردوران
سرمربیگریعلیداییهمهمینبساطتکرار
شدوالبتهنمونههایبیشتریهمدردسترس
است.درسالهایاخیراماقرمزهاازاینفضا
عبورکردند.برانکوایوانکوویچشــبیهیکنخ
تســبیحبودکههمهراگردهمجمعکرد.هم
تواناییداشــتوهمکاریزما؛درنتیجهگزاره
»هرچیبرانکوبگه«بینهوادارانپرتکرارشد
وجاافتاد.البتهطبیعتااعتراضاتیهمبود؛مثلا
بهبازینکردنامثالمحسنمسلمانورامین
رضاییانیــابازیکردنمحســنربیعخواه.
اینهاامافقط»اعتراض«بــودوهرگزتبدیل
بهرفتارهایرادیکالنمیشد.شماهیچوقت
نمیدیدیدعصبانیترینهوادارپرســپولیس
بابتبازینکردنمســلمان،خواهانجدایی
برانکوباشــد.همهاینمقدمــاتراچیدیم
کهبگوییمآناتحادکــهعاملموفقیتهای
چشمگیروفراوانیهمبود،حالاکمرنگشده
اســت.امروزهوادارانپرســپولیسدرمورد
یحییگلمحمدیوبرخــیتصمیماتاودو
دیدگاهکاملامتنافردارنــد؛گروهیبرطبل
حمایتبیچونوچراازسرمربیتیممیکوبند
وهمزمانعدهایهشــتگ»اخــراجیحیی«
راترندتوییتــرمیکنند.مخاطــبعادیبه
وضــوحدرمصادیقیمثلادامــههمکاریبا
رامینرضاییانیاجلالحسینیمتوجهاین
دودستگیمیشود؛انشقاقیکهبرایتیم»سم

خالص«است.

  چه فرقی می کند حق با کیست؟
یحییگلمحمدیمثلهرآدمدیگرینقاط
قوتوضعفخودشرادارد،گاهیدرســت
تصمیممیگیردوگاهیبهخطامیرود.درمورد
اینکهانتقادهایتندفعلیچقدرعادلانهاستدر
جایدیگریبایدبحثکرد.نکتهمهمترامابه
خطرافتادنگوهراتحادویکرنگیاست؛اینکه
چطورمتحدترینهواداراناینسالیانفوتبال
ایرانکهبعدازشکستدرداربیلیگشانزدهم،
90هزارنفریبهتماشایدیدارباسپاهانرفتند
وبهتیمبازندهسرسلامتیدادند،حالاتبدیل
شــدهاندبهجماعتیکهنایبقهرمانلیگرا
زیررگبارانتقادگرفتهاند.پرســشاصلیاین
استکهآنپرسپولیس،چطورتبدیلبهچنین
تیمیشد؟طبعایحییوشرکاهماشتباهاتی
داشتهاند،امانخستیننفریکهسنگاینبنای
کجراگذاشت،فرددیگریبود.ازمحمدحسن
انصاریفردحرفمیزنیم؛مدیریکهبههمه
یاددادمیشودمربیبرندهراکشتوبرخونش

پایکوبیکرد.

  بزرگ ترین ضربه محمدحسن
درمــوردخســاراتتحمیلشــدهازســوی
محمدحسنانصاریفردبهباشگاهپرسپولیس،
بسیارنوشتهاندونوشتهایم.هزارانکاغذسیاه
شــده،بیآنکهآقایمدیرخودشراموظفبه
یکجملهپاسخگوییبداند.حتیمرورتیتروار
لطماتاوهمحوصلهسربرشدهاست؛ازداستان
غرامتکالدرونتااستوکسواوساگوناوقرارداد
سهسالهبارادوشــوویچوخریدکتوشلوارو
جورابشخصیبهحسابباشــگاه.همهاینها
راامابگذاریــدکنار؛بزرگتریــنلطمهایکه
محمدحسنبهپرســپولیسزد،دونیمکردن
هوادارانبود.اوگابریلکالدرونرادرشرایطی
کهبهتریننتایجممکنراگرفتهبودکنارگذاشت
ویحییگلمحمدیراباهزینهمادیومعنوی
بسیارهنگفتجانشــینمردآرژانتینیکرد.
طبیعیبودکهگروهیبااینجابهجاییپرخرجو
غیرضروریمخالفباشند.کالدرونمیتوانست
بماندودورهاشرابگذراند،بعدهمهرزماننیاز
فنیبهوجودآمد،یحییبهصــورتمربیآزاد
جانشــیناوشــود.انصاریفرداماکاردیگری
کردوبدتراینکهآدمهایمنتسببهاودرفضای
مجازیعرصهرابرمنتقــدانتنگکردند.هر
کهدیدگاهیمتفاوتداشت،بهشدتنقرهداغ
میشــدوهزارجورانگنامربــوطمیخورد.
دوگانگیامروزهواداران،ریشهدرهمانرویکرد
مسمومدارد.شــایدیحییباهمهاشتباهاتش
ســزاواربرخیبرخوردهایتندکنونینباشد،
اماانصاریفردبههمهیادداد،میشــودمربی
موفقیراکههفتبردپیاپیآورده،تیمراقهرمان
نیمفصلکرده،بهنیمهنهاییحذفیرســانده
وداربیراهمبردهبا»تحقیر«کنارگذاشــت،
بنابراینتکلیــفگلمحمدیشــکتخورده
فعلیمشخصاست.محمدحسنبدبدعتیدر
پرسپولیسبهجاگذاشــتوشایداینداستان

حالاحالاهاتمامنشود.
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معرفی نکونام تا پایان هفته
استقلالی ها  امیدوارند تا پایان هفته رسما نکونام 

را معرفی کنند، در غیر این صورت مذاکره با 
گزینه های خارجی جدی خواهد شد

یحیی گل محمدی در حال بستن تیمی 
پرستاره برای سرخپوشان است  تیمی که 

البته میانگین سنی بالایی خواهد داشت

پورعلی گنجی بست
مقایسه سمی

رونالدو و مسی هر حرکتی که می زنند 
عده ای آنها را با هم قیاس می کنند  که 

غیرضروری اما جذاب است

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

آلمان

فنلاند

جزایر فارو

انگلیس

مونته نگرو

لوکزامبورگ

23:15

23:15

23:15

ایتالیا

بوسنی

لیتوانی

مجارستان

رومانی

ترکیه

23:15

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

B  - لیگ ملت های اروپا

C  - لیگ ملت های اروپا

برنامه بازی

پلی آف صعود به جام جهانی

امارات

استرالیا
22:30

قهرمانی زیر 23 سال آسیا

امید ازبکستان

امید ایران
21:30

چهارشنبه 18 خرداد 1401

بلژیک

ایرلند

لهستان

اوکراین

23:15

23:15

ولز

اسکاتلند

هلند

ارمنستان

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

B  - لیگ ملت های اروپا

پژمان درستکار  ضمن ابراز رضايت از عملکرد ستاره هاي آزادکار ايران  در تورنمنت 

قزاقستان مي گويد: مي خواستيم بعد از 8ماه غيبت به شرايط مسابقه برگردند

نفرات جهانی  
انتخاب نشده اند
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رافائل نادال، بعد از قهرمانی 
تاریخی در اوپن فرانسه، به احتمال 

کنار کشیدن از دنیای تنیس اشاره 
کرده و گفته است سلامتی برایش 
از جام و قهرمانی مهم تر است

پایان باشکوه 
نادال؟

NadalRafael
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صفحه17

داده نما
مجيد جباری/گرافیک: مصطفی سرخوش

دیدگاه یادداشت
مهدی سعيدی؛كارشناس مسائل سیاسی محسن مهديان؛مدیرعامل

شاهکارهای تمدن غرب مثلث توصيه های رهبر انقلاب
شاید هیچ حادثه مهمی در تاریخ هزاره گذشته، همچون 
آغاز استعمارگری غرب، جهان را متأثر از خود نكرده است. 
آن روز كه برای نخســتین بار ســودای جهان گشایی و 
دســتیابی به ثروت های مــاوراء بحار در دربار پادشــاه 
پرتغال و اسپانیا شكل گرفت، كمتر كسی می توانســت باور كند این اقدام می تواند 
بنیان های زندگی در غرب و شــرق را دگرگــون كرده و نظامــی فراگیر مبتنی بر 
سلطه و استثمار بخشــی از جهان بر بخشی دیگر شــكل گیرد، اما چنین شد و در 
طول 5قرن تمام كشورهای آســیایی، آفریقایی، آمریكای لاتین به استثنای چند 
مورد، تحت ســلطه اســتعماری یا نیمه استعماری كشــورهای اروپایی درآمدند و 
 منابع انســانی و طبیعی و فرهنگی آنان غارت شــد و برای ســاختن تمدن غرب 

به یغما رفت.
تا پایان قــرن نوزدهم میــلادی، تمامــی بیش  از 130كشــوری كه امــروزه در 
قاره های آســیا، آفریقا و آمریكای لاتین به نام جهان ســوم موجودیت سیاســی 
مســتقل دارند، مســتقیم و غیرمســتقیم به زیرســلطه كشورهای اســتعمارگر 
غربی درآمــده بودند. تا پایان این قــرن فقط تعداد معدودی از كشــورهای جهان 

ســوم به طورمســتقیم و تمام عیــار ضمیمــه امپراتوری های 
اســتعماری نشــدند، اما ایــن تعــداد نیز به صــورت دیگری 

 عرصــه حضــور و نفــوذ اســتعمارگران غربــی شــدند و از تبعــات  آن دور
 نماندند.

یک ایرادی میان امثال ماســت كه معیارمان برای 
توجه به توصیه های رهبری تنها آخرین ســخنرانی 
ایشان است؛ گویی با هر سخنرانی ضرورت و اهمیت 

موارد قبلی كمتر می شود.
مثلا رهبری انقلاب در سخنرانی سالگرد ارتحال امام 7توصیه اساسی را خطاب 
به جوانان مطرح كردند و حالا سؤال این است كه تكلیف توصیه های پیشین چه 
می شود؟ مثلا جهاد تبیین یا تقویت مبانی در مطالبه گری یا امیدآفرینی یا اخلاق 

نقد و جهاد مهربانی یا ... .
به نظر می رســد مجموعه توصیه های رهبری در این ســال ها، درون یک مثلث 
معرفتی محصور اســت كه هر بار به یک زبان مطرح می شود. توجه دادن به این 
مثلث معرفتی و راهبردی یــک ثمره مهم دارد و آن اینكــه نه تنها توصیه های 
قبلی فراموش نمی شود و نخ تسبیح مجموع سفارش ها تعیین تكلیف می شود، 
بلكه مهم تر این است كه خود من و شــما می توانیم به فهرست آنها اضافه كنیم 
 و هركس متناســب با جایگاه خود برای خودش میدان مبــارزه ببیند و تكلیف

بسازد.
از كدام مثلث حرف می زنیم؟

اول:
ضلع اول توجه به مبانی معرفتی انقلاب است. دفاع از انقلاب باید در دفاع از مبانی 
معرفتی و نظام اندیشه آن باشد. انقلاب را باید با آرمان ها و ارزش هایش شناخت 

وگرنه خطا و اشكال و آسیب برای دوران دولت سازی  است و اجتناب ناپذیر.
اینكه فرمود از هویت انقلاب دفــاع كنید یا اینكه نگذارید نــام امام در جامعه 

كمرنگ شود از همین حیث است. فرمود خمینی روح انقلاب است.
دوم:

ضلع دوم مبارزه است. كلا هرجا حبی بود، مقابلش بغضی است. اگر حب فضایل 
بدون بغض رذائل باشــد، گرفتار یک كاریكاتور زشت می شویم. طرفداران دین 
رحمانی از این دسته  هستند. جهاد تبیین اینجاست. دشمن واقعی را ببینیم و 
میدان امروزین مبارزه را تشخیص دهیم و متناسب با آن جهاد روایت و تبیین 
داشته باشیم. اینكه فرمود عملیات روانی دشمن را افشا كنید در این دسته است. 
مراقبت از جریان ارتجاع نیز. جالب اینكه رهبری در سخنرانی اخیرشان تعریف 
متفاوتی از ارتجاع دادند و غربزدگی و غربگرایی را هم برخلاف تصور رایج ارتجاع 
دانستند؛ چون بازگشت به گذشته مردم ایران است؛ دوران طاغوت. با این توضیح 
انقلاب در حال حركت است و هرچه مقابل اوســت، ارتجاع است و بازگشت به 

گذشته. حقا زیباست.
سوم:

ضلع سوم امید است. امید چطور میسر است؟ به 2روش؛ اول توجه به راه طی شده 
و دارایی ها و دوم امید به حركت امروز و اصلاح آینده. اینكه كشور گرفتار بن بست 

نیست و از مسئولان متعهد و باوجدان باید تقدیر كرد ذیل این عنوان است.
حالا با این مثلث معرفتی شما از تكالیف انقلابی خودتان فهرستی بسازید.
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

به نقطه آخر رسیدیم
رامین مهمانپرست، ســخنگوی اســبق وزارت خارجه 
معتقد اســت اکنون که به نقطه آخــر توافقات برجام 
رسیده ایم، طرف غربی خواسته های خارج از برجام را 
مطرح کرده و موضع اقتدار ما را نشانه گرفته است. در 
این شرایط، ما باید صحنه را به نفع خود برگردانیم و از 
گذشت زمان در جهت  رفع مشکلات استفاده کنیم.

تصاویر »کارواش خر« در حاشیه تهران
همه جور خدماتی در شهرمان دیده ایم، اما به جرات 
می توان گفــت کــه دیــدن »کارواش خــر« در یکی از 
روستاهای حریم شــهر تهران تعجب آور است و البته 
جذابیت هــای خــودش را دارد. جالب اینکــه در اینجا 
امکانات و برنامه منظمی برای نظافــت خرها در نظر 

گرفته اند. تصاویر را در همشهری آنلاین ببینید.

ساخت اتوبوس ریلی در کنار راه آهن تهران- تبریز
حســین کاشــانی پور، شــهردار منطقه۲۱ به وجود خط 
راه آهن تهران-تبریز در منطقه۲۱ به عنوان ظرفیت   مهم 
در منطقه برای توسعه حمل ونقل اشاره کرد و گفت: کنار 
این خط آهــن، ۲خط آهن دیگر وجــود دارد کــه از دومی 
می توان برای اتوبــوس ریلی اســتفاده کرد تا کارگــران و 

مسافران جنوب غرب تهران ترددشان راحت تر شود.

۷ نوشیدنی خنک تابستانی
میــوه، قهــوه، شــکلات، عرقیجــات یــا بســتنی؛ مردم 
کشورهای مختلف، از ایران و یونان گرفته تا آمریکا، برای 
رها شدن از گرمای هوا نوشیدنی های خنکی ساخته اند 
که هرکدام طعم خوب خود را دارند. انتخاب شما کدام 
اســت؟ در ایــن گــزارش می توانیــد بــا خوشــمزه ترین 

نوشیدنی های تابستانی جهان آشنا شوید.

۳ گیاه آپارتمانی که هوا را تصفیه می کنند 
هــوای داخــل آپارتمــان را گاهــی بــا دســتگاه های 
گران قیمت تصفیــه می کنند، اما پژوهش های ناســا 
نشــان داده که می توان از گیاهان نیــز کمک گرفت. 
تعدادی از گیاهان آپارتمانی هستند که به دلیل جذب 
دی اکســیدکربن و آزاد کردن اکســیژن، شــهرت پیدا 

کرده اند و درواقع مکمل خوبی برای انسان هستند.
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حجم تولید زباله در مناطق 22 گانه تهران بر اساس )تن( 

به گفته  حسین حیدریان، معاون پردازش و دفع سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران، منطقه 4 با تولید 557 تن زباله  و منطقه9 

با تولید  ۱04 تن رکورد بیشترین و کمترین تولید روزانه  زباله را در 
تهران دارند که این اعداد طبیعتا با وسعت و جمعیت مناطق شهر 

ارتباط مستقیم دارد.

میانگین تولید زباله در مناطق ۲۲ گانه 
تهران حــدود 735 گرم بــرای هریک از 
شــهروندان اســت. یعنی یک خانواده 
4 نفــره روزانــه 3 کیلوگــرم زبالــه تولید 
می کند کــه این  رقــم فاصله زیــادی با 

استاندارد جهانی دارد.

کدام مناطق تهران 
بیشترین و کمترین 

زباله را تولید می کنند؟

منطقه 9
 کمترین 

 حجم تولید 
روزانه زباله

6000تن
  تولید  روزانه زباله 

در شهر تهران

200تن
حجم سوزاندن 
روزانه زباله در 

دستگاه زباله سوز

34درصد
زباله های خشک 

در تهران

منطقه 4
 بیشترین 

 حجم تولید 
روزانه زباله

66درصد
زباله های تر
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120تن
 تولید روزانه 
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بیمارستانی تهران

300گرم بیشتر
درشمال تهران زباله 

تولید  می شود.

5 تا 6 درصد زباله های قابل بازیافت تهران ) ورودی به آرادکوه(
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دیروز )دوشــنبه( نشست شورای 
حکام آژانــس بین المللــی انرژی 
اتمی درحالی برگزار شد که موضوع 
»راســتی آزمایی و نظارت در ایــران ذیل قطعنامه 
۲۲۳۱)سال ۲۰۱۵( شــورای امنیت سازمان ملل« 
یکی از دستورکارهای این نشســت بود؛ موضوعی 
که رســانه ها و مقام هــای غربی از چنــد روز قبل 
فضاسازی های گســترده ای را پیرامون فعالیت های 
هسته ای صلح آمیز کشورمان آغاز کرده اند و ناظران 
معتقدند چنین رویکردی با هــدف تأثیرگذاری بر 

مذاکرات وین پیگیری می شود.
به گزارش همشهری، افشای گزارش جهت دار آژانس 
درباره فعالیت های هسته ای صلح آمیز کشورمان در 
رسانه های غربی و به دنبال آن، طرح احتمال تصویب 
پیش نویس ضدایرانی آمریکا و ۳ کشــور اروپایی در 
نشست شورای حکام از یک سو و سفر رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به سرزمین های 
اشغالی و رایزنی با نخســت وزیر رژیم صهیونیستی 
پیرامون برنامه هسته ای ایران ازسوی دیگر، از طراحی 
جدیدی برای تحت فشار قرار دادن کشورمان به منظور 

کوتاه آمدن از مطالبات برجامی خود حکایت دارد.
چنین فضاســازی هایی هم بود که با واکنش صریح 
جمهوری اسلامی ایران مواجه شد و وزیر امورخارجه 
کشورمان در آستانه برگزاری نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمــی، به طرف های غربی 
هشدار داد که اگر بانیان قطعنامه ضدایرانی در آژانس 
روش تهدید را دنبال کنند، مسئول همه عواقب آن 

هستند.
حسین امیرعبداللهیان دراین باره در صفحه شخصی 
خود در توییتر نوشت:»با جوزف بورل درمورد مذاکره 
برای لغو تحریم ها و چگونگی ادامه آن رایزنی کردیم. 
اگر بانیان قطعنامه ضدایرانی در IAEA روش تهدید 

را دنبال کنند، مسئول همه عواقب آن هستند. ما از 
توافق خوب، قوی و پایدار استقبال می کنیم. توافق در 
دسترس است، اگر آمریکا و ۳ کشور اروپایی واقع بین 

باشند.«

تأثیر تصمیمات آژانس بر سرنوشت برجام
کارشناسان معتقدند در شرایطی که گفت وگوهای 
هسته ای در وین بعد از گذشت بیش از ۲ماه همچنان 
متوقف مانده و در انتظار تصمیم گیری طرف آمریکایی 
است، نتیجه بررســی پرونده فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای کشورمان در نشست شــورای حکام تأثیر 
مســتقیمی بر وضعیت مذاکرات هســته ای دارد و 
عدم تأثیرپذیری آژانــس از فضاســازی های رژیم 
صهیونیستی و آمریکا، می تواند به احیای گفت وگوها 

در وین بینجامد.
این درحالی است که برخی رسانه ها و منابع غربی در 
روزهای اخیر کوشیده اند چنین القا کنند که پرونده 
فعالیت های صلح آمیز هســته ای جمهوری اسلامی 
ایران درمسیر بازگشــت دوباره به شــورای امنیت 
سازمان ملل قرار دارد و انتشار پیش نویس قطعنامه 
پیشنهادی آمریکا و ۳ کشور اروپایی حاضر در مذاکرات 
برجامی را شاهدی بر این مدعا می دانند. با وجود این 
اما به نظر می رسد فضاسازی های اخیر بیش از اینکه 
جنبه اجرایی داشته باشد، حربه ای برای تحت فشار 
قرار دادن ایران در جریان گفت وگوهای هســته ای 
در وین اســت، چراکه با وجود مخالفت های چین و 
روسیه با تصویب قطعنامه ضدایرانی در شورای حکام، 
بعید به نظر می رسد که طرف های غربی، حداقل در 
کوتاه مدت، قادر و مایل به عملی کردن چنین تهدیدی 
باشند و به این نکته واقف هستند که افزایش تنش ها 
با تهران، به سود آنها نخواهد بود و سرانجام مذاکرات 

برجامی را نیز در هاله ای از ابهام قرار خواهد داد.

استمرار فضاسازی ها
یک عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس با 
اشاره به فضاســازی های اخیر 
پیرامون فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای کشورمان به همشهری 
گفت: فضاســازی های سیاسی 
و رســانه ای علیه کشــورمان 
موضوع تازه ای نیست و راهبردی 
محسوب می شود که در دهه های 
گذشــته همواره در دستورکار 
دولت های غربی قرار داشته  است.

فداحســین مالکــی بــا تأکید بــر اینکــه چنین 
فضاسازی هایی علیه کشورمان در دهه اخیر بی سابقه 
بوده اســت، افزود: جمهوری اســلامی فعالیت های 
ضدایرانی طرف های غربی و تحــرکات آنان را کاملا 
رصد می کند و براســاس آن، زمینه های همکاری با 
نهادهای بین المللی، ازجمله آژانس بین المللی انرژی 

اتمی را مورد بررسی قرار می دهد.
وی ادامه داد: نتیجه ای که از چنین فضاسازی هایی 
می گیریم، این است که آژانس تحت فشار لابی های 
صهیونیستی و آمریکا قرار دارد. ابهام افکنی های اخیر 
این نهاد بین المللی دربــاره فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای کشــورمان این موضوع را محرز کرده است 
که دست اندرکاران آژانس تحت نفوذ صهیونیست ها 
قرار دارند. اتخاذ چنین رویکردهایی ازسوی این نهاد 
بین المللی که باید بی طرفانه عمل کند، عیب بزرگی 
برای مقام های آن محسوب می شود و عملکرد آژانس 

را بی اعتبار می کند.

استقلال آژانس زیرسؤال رفته است
این عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه 
مسئولان آژانس باید استقلال خود را حفظ کنند و 
تحت نفوذ لابی های صهیونیســتی و غربی نباشند، 
عنوان کرد: ســفر رافائل گروســی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی هیچ 
توجیهی ندارد و استقلال مقام های این نهاد را زیرسؤال 

می برد.
مالکی گفت: رایزنی های آژانس با رژیم صهیونیستی 
درحالی است که برآوردها نشــان می دهد این رژیم 
چیزی درحدود هزار کلاهک اتمــی دارد و همواره 
امنیت جهان را تهدید می کند، بنابراین واضح است که 
رایزنی با صهیونیست ها درباره فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای کشورمان محلی از اعراب ندارد و تنها نتیجه 

آن بی اعتبار کردن آژانس است.
وی ادامه داد: ابهام آفرینی های اخیر مسئولان آژانس 
درباره فعالیت های شــفاف و صلح آمیز کشــورمان 

درحالی اســت که ایران همواره 
همکاری هــای گســترده ای با 
کارشناسان و بازرسان این نهاد 
بین المللی داشــته و کوشیده 
به ســؤال ها و ابهام هــای آنان 
روشن ترین پاسخ ها را ارائه دهد. 
بنابراین اتخاذ رویکردهای دوگانه 
و مبهم ازسوی مقام های آژانس، 
ماهیت عملکرد بی طرفانه آنان را 

خدشه دار می کند.
این نماینده مجلس همچنین با 
اشاره به برخی گمانه زنی ها درباره قرارگرفتن پرونده 
هسته ای ایران درمسیر ارجاع دوباره به شورای امنیت 
سازمان ملل عنوان کرد: این موضوع علاوه بر اینکه 
ازسوی صهیونیست ها پیگیری می شــود و آنان در 
ماه های اخیر دراین زمینه رایزنی های گســترده ای 
داشته اند، با فشار طرف آمریکایی نیز همراه بوده است.

آمریکا، بزرگ ترین بازنده میادین سیاســی – 
امنیتی

مالکی افزود: در شــرایط کنونی آمریــکا به عنوان 
بزرگ ترین بازنده میادین سیاسی – امنیتی منطقه 
و جهان، می کوشــد بــر شکســت های مفتضحانه 
خود ســرپوش بگذارد. بعد از شکســت سخت آنان 
در افغانســتان، اکنون آمریکایی ها در اوکراین نیز با 
شکست سنگینی مواجه شده اند و اهداف مدنظر خود 

را از دست رفته می بینند.
وی گفت: عملکرد اروپا و آمریکا در بحران اوکراین آنان 
را گرفتار و دنیا را درگیر جنگی کرده که شعله های آن 
دامان اروپا و آمریــکا را نیز خواهد گرفت. دنیا تجربه 
دو جنگ جهانــی اول و دوم را دارد و بحران اوکراین 
هشــداری برای غرب محسوب می شــود و تبعات 

جنگ افروزی آنان بسیار سخت خواهد بود.
این عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه 
تهدیدهای غرب و به ویژه آمریکا علیه کشــورمان 
تازگی ندارد و سال هاست چنین رویکردی ازسوی 
آنان ادامه داشــته  اســت، تصریح کرد: نکته مهم 
در این میان این اســت که ایــران به فعالیت های 
صلح آمیز خود در عرصه هســته ای ادامه خواهد 
داد و تهدیدهای آنان، ما را از ادامه توسعه صنعت 

هسته ای مان بازنمی دارد.
مالکی اضافه کرد: با وجود دلخوری از رویکردهای 
متناقض و مبهم آژانــس بین المللی انرژی اتمی، 
همکاری های ما با این نهاد بین المللی ادامه دارد و 
ایران با قدرت به مسیر خود ادامه می دهد و مقهور 
بلوف ها و فضاسازی های آمریکایی – صهیونیستی 

نخواهد شد.

استقلال آژانس زیر سایه لابی های صهیونیستی
عضو کمیسیون امنیت ملی: ابهام افکنی های اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی این موضوع را محرز کرده که

 دست اندرکاران این نهاد تحت نفوذ صهیونیست ها قرار دارند

قطعنامه ای برای عقب نشینی ایران در وینترور، ابزار ناکارآمد صهیونیست ها

دستور برخورد با تخریب کنندگان 
درخواست محسنی اژه ای از دستگاه های اطلاعاتی برای 

رسیدگی به حادثه سالگرد ارتحال امام خمینی)ره(

ماجرای تخریب شــخصیت ها در ســخنرانی های عمومی بار 
دیگر هشدار نهاد قضایی در پیگیری چنین اتفاقاتی را به همراه 
داشت. رهبر معظم انقلاب و نهادهای مسئول امنیتی و نظارتی 
در بیش از یک دهه گذشته نسبت به طرح شعارهای تند علیه 
مقامات و چهره های شــاخص تذکر داده بودند. ۱4خردادماه 
امســال، فریادهای برخی حاضران در مراســم ســالگرد امام 
خمینی)ره( باعث اخلال در سخنرانی سیدحسن خمینی)ره( 
تولیت حرم بنیانگذار انقلاب اسلامی شد. مشابه این اتفاق در 
خردادماه۱۳89منجر به نیمه کاره ماندن سخنرانی سیدحسن 

خمینی شده بود.
براســاس گزارش مرکز رســانه قــوه قضاییه، غلامحســین 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه در جلسه روز دوشنبه مسئولان 
عالی قضایی با اشاره به اتفاقی که در مراسم گرامیداشت سالگرد 
ارتحال حضرت امام خمینــی)ره( در روز چهاردهم خرداد در 
حرم مطهر امام راحل رخ داد و با موضع گیری و نارضایتی رهبر 
معظم انقلاب همراه بود، گفت: بــا توجه به اینکه اتفاق رخ داده 
در روز ۱4 خرداد در حرم مطهر امام راحل، مســبوق به سابقه 
است، از دســتگاه اطلاعاتی می خواهیم تا این موضوع را دنبال 
کنند؛ چنانچه عده ای از روی غفلــت مبادرت به چنین عملی 
می کنند باید متنبه شوند؛ همچنین چنانچه عده ای ناخواسته از 
ناحیه شیاطین تحریک می شوند، باید به این مسئله توجه کنند؛ 
از سویی دیگر، اگر دست های پشت پرده ای نیز وجود دارد که 
می خواهند اینگونه مراسم ملی و مهم ما را مخدوش کنند و سوژه 
به دست دشمن بدهند، باید موضوع دنبال و تعقیب شود و اقدام 

مقتضی و متناسب صورت گیرد.
۱۲ســال پیش، طرح شــعارهای تخریبی و التهاب افکنی در 

مراسم سالگرد ارتحال امام خمینی)ره(، دلجویی رهبر معظم 
انقلاب از نوه بنیانگذار انقلاب و تذکر ایشان نسبت به جمعیت 
حاضر در مراسم را به همراه داشت. ایشان در سخنرانی خودشان 
در ۱4خرداد۱۳89از همه خواستند که در مخالفت با هرکس، 
گرفتار ظلم نشوند. آیت الله خامنه ای در این باره تأکید داشتند: 
»اینجور نباشد که مخالفت با یک کسی، ما را وادار کند که نسبت 

به آن کس از جاده  حق تعدی کنیم، تجاوز کنیم، ظلم کنیم.«

مخالفت رهبر انقلاب 
با این حال ۲سال بعد حمله به سخنرانی علی لاریجانی، رئیس 
مجلس در مراســم ۲۲بهمن ۱۳9۱چهره جدی تری از شدت 
یافتن تخریب ها و گســترش دامنه آن به مقامات و رئیس قوه 
مقننه را به نمایش گذاشــت. طرح شــعارهای تندوتیز علیه 
رئیس وقت مجلس به پرتاب مهر و کفش هم کشید و در نهایت 
لاریجانی با هجوم جمعیت به ســمت جایــگاه ناچار به نصفه 
رها کردن سخنرانی خود شد. رهبر انقلاب به دنبال این حادثه در 
دیدار با مردم آذربایجان گفتند: »من مخالف هستم کسانی راه 
بیفتند افراد را ضد ولایت فقیه و بی بصیرت معرفی کنند و علیه 
او صحبت کنند. من با اقدامی که در قم صورت گرفت، مخالفم. 
من با اقدامی که در حرم امام)ره( صورت گرفت، مخالفم. بارها 
به مسئولین جهت جلوگیری از این وقایع تذکر داده ام. اگر این 
افراد واقعا حزب اللهی هستند و مومنند، این کار را نکنند.« در 
همان برهه هیأتی از نمایندگان مجلس برای رمزگشایی از غائله 
۲۲بهمن۱۳9۱ حرم حضرت معصومه)س( شهر قم منصوب 
شدند. چند ماه بعدتر، هیأت گزارش  مبسوطی را به رهبر انقلاب 
و برخی مســئولان نظام ارســال کرد و گزارش کم حجم تر آن 
نیز با رعایت ملاحظات مردادماه سال۱۳9۲در صحن مجلس 

قرائت شد.

وضعیت پرونده های تخریب سال های قبل
اگرچه نتیجه نهایی رســیدگی به تخریب های گذشته چندان 
مشخص نشد، ولی درخصوص مورد قم، دادگاه ویژه روحانیت 
طی اطلاعیه ای اعلام کرده بود از مجموع ۲۳متهم  پرونده مربوط 
با احراز اتهامات انتسابی، نسبت به تعداد ۱6نفر از آنها در دادگاه 
بدوی نظر به محکومیت و نسبت به 7نفر دیگر به برائت اظهارنظر 
شده است. احکام قطعی اعلام نشدند. به گزارش ایسنا، در ادامه 
نشست ســخنگوی قوه قضاییه خبرنگاری از وضعیت پرونده 
بر هم زنندگان جلسه سخنرانی رئیس مجلس شورای اسلامی 
و اینکه گفته می شود تشــکیل دهندگان این جلسه از موضوع 
اطلاع قبلی داشته اند، سؤال کرد که محسنی اژه ای در این رابطه 
گفت: در مورد بخش دوم ســؤال اطلاعی ندارم ولی پرونده ای 
تشکیل شده است. تعدادی شناسایی شــدند و از آنها تحقیق 
شده است. تحقیقات هرکدام از این افراد که تمام شده قرارشان 
تبدیل شده است. محســنی اژه ای، ســخنگوی وقت قضایی 
۳۰بهمن۱۳9۱چند روز پس از حادثه در معدود اظهارات خود 
نسبت به این پرونده و نتایجش گفته بود: »۱۰نفر در این رابطه 
شناسایی و برای آنها پرونده تشکیل شده است ولی چون قائل به 
این هستند که ظاهرا افراد بیشتری در این رابطه دخیل بوده اند، 

تحقیقات برای شناسایی بقیه افراد وجود دارد.«

رهبری

 دیپلماسی پارلمانی  
در  خدمت سیاست خارجی 

نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس با بیان اینکه باید از ظرفیت های دیپلماسی پارلمانی 
استفاده شــود، گفت: در جهت اجرای اسناد همکاری بین 
ایران و کشورهای همســایه درصورتی که محدودیت های 
قانونی وجود داشته باشد، حتما پارلمان جمهوری اسلامی 
به رفع این تنگناهای قانونی کمک خواهــد کرد. ابراهیم 
عزیزی درباره سیاست خارجی دولت سیزدهم در تعامل با 
کشورهای همســایه، تأکید کرد: از ابتدای دولت سیزدهم 
ما شاهد تحولاتی در حوزه دیپلماسی و وزارت امورخارجه 
بودیم. آنچه امروز جمهوری اسلامی ایران بر آن اصرار دارد، 
بهره گیری از ظرفیت های منطقــه ای برای تأمین امنیت و 
رشد اقتصادی منطقه ای است. نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی مجلس افزود: قطعاً ارتباطات با سایر کشورهای همسایه 
می تواند بخش اعظمی از نیازهــای منطقه را در حوزه های 
اقتصادی، صنعتی، کشاورزی و دفاعی و امنیتی رفع کند. 
وی افزود:حضور رؤسای جمهور کشورهای منطقه می تواند 
یک مبدا تحولی برای این راهبرد جمهوری اسلامی ایران در 

دولت سیزدهم باشد.

 خبر

قضایی

طرح ادعاهای تکراری علیه ایران 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت:  هیچ کس تمایل ندارد همکاری بیشتر ایران و آژانس از 
بین برود و تصمیم گیری درباره قطعنامه شورای حکام علیه ایران به کشورهای عضو شورای حکام 
بستگی دارد. رافائل گروسی در کنفرانس خبری پس  از نشست شورای  حکام افزود:  ما باید به همکاری 
با ایران ادامه دهیم، اما آنچه از آنها )ایران( دریافت کردیم، کافی نبوده و به همین دلیل نمی توانیم رو 
به جلو برویم. مسئله ای که در اینجا وجود دارد، این است که ایران باید همچنان به همکاری با ما ادامه 
دهد. وی ادامه داد: فکر می کنم به نفع ایران باشد که موضوع های باقیمانده و غیرشفاف را برطرف کند 
تا بتوان به مسیر ادامه داد؛ به غیر از این راه دیگری برای صداقت وجود ندارد. تا زمانی که ایران از لحاظ 
فنی، توضیحات معتبری برای وجود ذرات اورانیوم با منشأ انسانی در تورقوزآباد، ورامین و مریوان ارائه 
نکند و آژانس را از همه مکان های فعلی مواد هسته ای یا تجهیزات آلوده مطلع نکند، آژانس نمی تواند 
صحت و کامل بودن اعلامیه های ایران ذیل موافقتنامه جامع پادمان را تأیید کند. بنابراین، موضوع های 
پادمانی مربوط به این 3مکان باقیمانده است. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره سفر اخیرش 
به فلسطین اشغالی در آستانه جلسه شورای حکام نیز عنوان کرد: آژانس باید به عنوان بخشی از کار 
خود، با همه گفت وگو داشته باشد. نمی توانیم با برخی صحبت کنیم و با برخی صحبت نکنیم. من به 
آنجا رفتم تا این پیام را ابلاغ کنم که بگذارید آژانس کار خود را انجام دهد و اگر اجازه بازرسی از سوی 

ایران را داشته باشیم، بازرسی ها نتایج خوبی خواهد داشت.

مکث

 پیام تسلیت 
درپی درگذشت  یار دیرین امام)ره(

رهبرمعظم انقلاب در پیامی درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین 
امام بزرگوار حجت الاسلام سیدمحمود دعایی را تسلیت گفتند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام 

حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشــت مبارز قدیمی و یــار دیرین امام بزرگــوار، جناب 
حجت الاســلام آقای ســیدمحمود دعایی رحمه الله علیه را به 
خاندان گرامی به ویژه همسر و فرزندان مکرّم و نیز مجموعه  بزرگ 
دوســتداران و همکاران ایشان تســلیت عرض می کنم. ایشان 
برخوردار از صفات نیک و پسندیده ای بودند: صفا و سلامت نفس، 
فروتنی و ساده زیستی، پاکدستی و قناعت، ارادت عمیق و راسخ 
به امام بزرگوار و انقلاب و پایداری و وفا در دوستی و رفاقت. گذشته  
ایشان در عراق و ایران در دوران مبارزات هم فصل مُشبِع دیگری 
است که موجب رحمت و مغفرت الهی است ان شاءالله. از خداوند 

متعال تفضلاتش را برای آن مرحوم مسئلت می کنم.  
سیدعلی خامنه ای، ۱۶خرداد ۱۴۰۱

نقل قول خبر

سعیدخطیبزاده
سخنگویوزارتامورخارجه

مابــههیچ وجهنــهگــزارشآژانــسونه
اقــدام3کشــوراروپایــیرا،به همــراه
آمریکاکهبرخلافدیپلماسیوآنچهدر
جریاناستتلاشمیکنندقطعنامهای
ارائهکنند،قبولنداریــم.مانه تنهااین
قطعنامــهراســازندهنمیدانیــمبلکــه
تصورماایناستکههمدرمسیرکل
همکاریهایماباآژانسوهممذاکرات

مااثراتمنفیخواهدداشت./مهر

حسینعلیحاجیدلیگانی
عضوهیأت رئیسهمجلس

گــزارشکمیســیونمشــترکدربــاره
طرحصیانتازکاربرانفضای مجازی
نهاییشده،اماهنوزبهشوراینگهبان
ارسالنشده اســت.همزمانبانهایی
شــدنگــزارشایــنکمیســیوندرباره
طــرحصیانــتازکاربــراندرفضــای
مجــازی،رئیــسمجلــسطــینامهای
ازشورایعالیفضایمجازیخواسته
اســتتانیازمندیهایقانونــیخودرا
دربارهفضایمجازیبهمجلساعلام

کنند./ فارس

هسته ای

یک روزنامه صهیونیستی در گزارشی تصریح کرد که رژیم صهیونیستی با ترور دانشمندان 
و کارشناسان ایرانی، نمی تواند برنامه هسته ای جمهوری اسلامی را متوقف کند. به گزارش 
فارس، »هاآرتص« در گزارشی با بیان اینکه اقدام های تروریستی هدفمند رژیم صهیونیستی 
علیه کارشناسان و دانشمندان ایرانی بیهوده و بیجا بوده  اســت، تأکید کرد: هدف از ترور 
 دانشمندان، مهندسان و پدران برنامه هسته ای ایران و دیگر متخصصان جمهوری اسلامی، 
ممانعت از برنامه هســته ای ایران بود، اما اکنون به یقین می تــوان گفت این برنامه به یک 
متخصص یا گروهی متخصص وابسته نیســت؛ حتی اگر این افراد نابغه فیزیک هسته ای 
باشند. براساس این گزارش، ایران موفق شده  است به کمک زیرساخت های گسترده ای که 
شامل دانشمندان، تکنسین ها و کمک  کشورهایی چون کره شمالی، چین، پاکستان و روسیه 
و شرکت های خصوصی کشورهای اروپایی می شود، یک برنامه هسته ای پیشرفته را توسعه 
دهد. هاآرتص با اشاره به این موارد، تأکید کرد که هرکس معتقد است قتل یک دانشمند، ایران 
را مهار خواهد کرد، دروغ می گوید. این گزارش همچنین ادامه داد: اگر هدف تل آویو نشان 
دادن برتری اطلاعاتی است که او را قادر می سازد هدفی را در قلب تهران بیابد و ترور کند، این 
سیاست گیج کننده است. نشان دادن توانایی اطلاعاتی به خودی خود نمی تواند به یک هدف 

تاکتیکی یا استراتژیک دست یابد.

یک کارشناس مســائل بین الملل گفت: قطعاً اقدام احتمالی آژانس علیه کشورمان در 
راستای فشارهای مختلفی است که طرف آمریکایی برای عقب نشینی ایران در جنگ 
اراده ها و مذاکرات وین وارد می کند. سیدمصطفی خوش چشــم افزود: مجموعه این 
اقدامات علیه کشــورمان در حوزه هــای مختلف از جمله دزدیــدن نفتکش ایرانی در 
سواحل یونان تا اقدامات تخریبی و عملیات ترور توسط صهیونیست ها، جنگ روانی و 
برجسته سازی  اپوزیسیون ضعیف و بدون پشتوانه که با استفاده از رسانه های ضد انقلاب 
سعی در برجسته نمایی آنها دارند، همه در راستای یک هدف و آن هم ایجاد فشار سیاسی 
برای عقب بردن ایران است. این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: قطعاً قطعنامه 
آژانس مسیری که نمایش می دهد را در پی ندارد؛ زیرا ارجاع به شورای امنیت در نهایت 
با وتوی چین و روســیه مواجه خواهد شــد و راه به جایی نخواهد برد و فقط یک اقدام 
نمایشی برای این است که فشار بر طرف ایرانی را زیاد کند. خوش چشم گفت: با وجود 
مکانیسم ماشه نیازی به طی کردن چنین مسیری نیست، اگر طرف غربی از مکانیسم 
ماشــه صحبت نمی کند و بر قطعنامه آژانس تأکید دارد، دلیلش این است که به دنبال 
اقدامات عملی نیســت و نیاز دارد که مذاکرات وین را همچنان زنده نگه دارد تا شانس 

توافق به  وجود  آید./ مهر

IA
EA

س:  
عک

 دلیل تعویق سفر 
امیرعبداللهیان به ترکیه

خبرگــزاری ترک »اخــلاص« اعــلام کرد که ســفر وزیر 
امورخارجه ایران به ترکیه که قرار بود دوشــنبه انجام شود، 
به زمان دیگری موکول شده  است. به گزارش ایسنا، براساس 
اطلاعات به دست آمده از منابع دیپلماتیک، این سفر به دلیل 
هماهنگ نشدن ساعت برنامه دیدار امیرعبداللهیان و مولود 

چاووش اوغلو، وزیر امور خارجه ترکیه، به تعویق افتاده است.
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 همانطور که شــرکت بهره برداری متروی تهران 
و حومه پیش از این خبر داده بود، در 29ایستگاه 
منتخب مترو، 31فضا در داخل ایستگاه ها برای 
راه اندازی غرفه های عرضــه محصولات میادین 
میوه و تره بار  مستقر شــده و در اختیار سازمان 
میادین و میوه و تره بار قرار گرفته اســت. علاوه 
بر این 13فضا نیز جهت انبــار غرفه های فروش 
محصــولات اختصاص داده شــده اســت تا در 
مجموع تعداد فضاهای درنظر گرفته شــده برای 
این منظور در داخل ایستگاه های مترو به 44مورد 
برسد. جانمایی این ایستگاه ها به صورتی است که 
تمام پهنه های شمالی و جنوبی و شرقی و غربی 
پایتخت را پوشش می دهد تا کالاهای اساسی با 
قیمت پایین تر نسبت به بازار، در دسترس تمام 
شهروندان و مسافران مترو قرار گیرد؛ بنابراین، در 
آینده ای نزدیک فرصتی تازه پیش روی شهروندان 
تهرانی قرار خواهد گرفت تا هنگام سفر با ناوگان 

زیرزمینی بتوانند بــا یک تیر دونشــان بزنند و 
بخشــی از مایحتاج روزانه خود را تهیه کنند و به 
خانه ببرند. البته تا الان 10غرفه مشغول به عرضه 
برخی از محصولات تره بار شده اند. به طور نمونه 
در ایستگاه تجریش، غرفه ای فعال است که ضمن 
ارائه کالاهای سوپرمارکتی، میوه و سبزیجات هم 
به فروش می رساند. در برخی دیگر از ایستگاه ها 
نیز تعداد محــدودی از اقلام مثل حبوبات، خرما 
و کنســروها را عرضه می کنند و با رایزنی میان 
شرکت بهره برداری مترو و ســازمان تره بار، قرار 

است تعداد انواع اقلام، افزایش یابد.
به هرترتیب این اقدام یک تیر و دو نشــان است و 
نه تنها دسترسی بی واسطه شهروندان به کالاهای 
اساسی را آســان تر می کند، بلکه سبب می شود  
بخشی از ترددها برای رسیدن به میادین میوه و 

تره بار و فروشگاه ها کاهش یابد.

خریددرمتروبهدورازدستدلالها
بهمن ماه سال گذشته بود که مهدی شایسته اصل، 
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی تهران 

و حومه با اشــاره به این نکته کــه روزانه حدود 
2میلیون ســفر از طریق حمل ونقل ریلی تهران 
انجام می شــود، گفت: »این موضــوع می تواند 
زمینه ای برای ایجاد یک کار مشــترک را فراهم 
کند تا مترو بتواند با کمک سازمان میادین میوه 
و تره بار  در بحث معیشتی نیز به مردم و مسافران 
خدمات ارائه کند. به این ترتیب از ســال گذشته 
بررســی و مطالعه فضای ایستگاه های مترو برای 
این منظور آغاز شد تا مکان هایی که برای مردم 
دسترســی راحت تری دارند شناســایی شده و 
در اختیار ســازمان میادین و میوه و تره بار قرار 
بگیرند که امروز این نقاط شناســایی، احداث و 
جانمایی شده اند.« ارائه خدمات مناسب و مورد 
نیاز شــهروندان از طریق افزایش سرانه خدماتی 
ازجمله اهداف اصلی اجرای این طرح مشارکتی 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه است. 
شایســته اصل در این رابطه می گوید: »شرکت 
متروی تهران فضاهای مورد نیاز برای ایجاد غرفه 
میوه و تره بار را تامین کرده است که تعدادی از آنها 
فعال شده و درحال خدمات رسانی به شهروندان و 

مسافران هستند و برخی هم در آینده ای نزدیک، 
مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.«

این در حالی است که ایوب فصاحت، مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران نیز 
در اوایل خردادماه با اعلام این موضوع که 10غرفه 
در ایســتگاه های مترو فعال اســت، از راه اندازی 
21غرفه دیگر تا حدود یک مــاه آینده خبر داده 
بود. شایسته اصل اما درباره راه اندازی این غرفه ها 
در داخل فضای مترو می گوید: »یکی از نیازهای 
شهروندان تهرانی تأمین کالا و اقلام مصرفی است. 
ان شاءالله با کمک همکاران مان در سازمان میادین 
میوه و تره بار بتوانیم در بحث معیشتی نیز به مردم 
ارائه خدمت کنیم. هدف از انجام این کار رساندن 
اقلام اساسی و مورد نیاز با قیمت مناسب و به دور 
از حضور دلال ها به دست شهروندان است. درحال 
حاضر تمام این غرفه ها مستقر شده اند و امیدواریم 
در آینده ای نزدیک با مدیریت ســازمان میادین 
بتوانیم در تمامی ســاعات فعالیت مترو، عرضه 
محصولات و مایحتاج عمومی را با قیمت نازل و 

فارغ از حضور دلال ها به شهروندان ارائه کنیم.«

میوه ارزان برای متروسواران
10غرفه عرضه محصولات میادین میوه و تره بار در ایستگاه های متروی تهران راه اندازی شده؛ 21غرفه دیگر هم به زودی فعال می شود

خرید غیرحضوری از مهرماه

 باتوجــه بــه فراهــم 
بــودن زیرســاخت های 
در  هوشمندســازی 
تهــران،  شــهرداری 
شرایط لازم برای فروش 
غیرحضوری وجود دارد. کار از بهمن ســال 
گذشــته آغاز شــده و حداقــل 1۵ درصد 
پیشــرفت دارد. بدین ترتیب، تا پایان فصل 
پاییز عملیات اجرایی پروژه هوشمندسازی 
میادین میــوه و تره بار آغاز می شــود. طی 
3ماه آینده فروش آزمایشی شروع می شود 
و در نیمه دوم ســال نیز به صورت عملیاتی 
و رسمی فروش هوشمند یا سفارش آنلاین 
آغاز خواهد شد. این پروژه در قیمت گذاری 
بســیار تأثیرگذار اســت. هوشمندســازی 
میادین میوه و تره بار با همکاری ظرفیت های 
درون شهرداری انجام می شود؛ برای ناوگان 
لجستیک این پروژه از ظرفیت حمل ونقلی 
موجود در شــهرداری )پیک بادپا( استفاده 

خواهد شد.
به عقیده من، مجموعه پخشی در شهرداری 

وجود ندارد اما مدیریت شهری به این نتیجه 
رسیده است که احداث یک مجموعه پخش 
ضروری است و احتمالاً این مجموعه جدید 
هم راه انــدازی خواهد شــد. قرار اســت از 
ظرفیت ســازمان فناوری هــای نوین و فاوا 
برای پروژه هوشمندســازی استفاده شود. 
تعدادی از تشکیلات زیرمجموعه شهرداری 
که به صــورت خصوصی فعالیــت می کنند 
نیز ظرفیت هــای خوبی دارنــد. همزمان با 
آغاز به کار اپلیکیشن، رایزنی با شرکت های 

حمل ونقلی درون شهری هم انجام می شود.
این نکته را هم باید اضافه کنم که ســاختار 
جدیدی به شهرداری اضافه نخواهد شد. در 
واقع برای به کارگیری نــاوگان حمل ونقل و 
دیگر نیروهای مورد نیاز به سمت استخدام 
نیرو پیش نخواهیم رفــت و به صورت خرید 
خدمت و قرارداد حجمی فعالیت می کنیم. 
در عین حال، 3 ماه دیگر اپلیکیشن میادین 
میوه و تره بار آماده می شود، اما ممکن است 
که یک ماه هم زمان ببرد تا کار، اجرایی شود. 
ظرف 4 ماه آینده، پروژه به صورت آزمایشی 
عملیاتی خواهد شــد. همچنیــن حداقل 
2منطقه تحت پوشش عملیات آزمایشی قرار 

خواهند گرفت.

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامه نگار

ایوبفصاحتمیادین
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری

چراشهرداری؟
اینکه چرا سامانه های شهرداری تهران 
مورد حمله ســایبری قــرار گرفته اند، 
مسئله ای بسیار مهم است که پاسخش 
در وهله نخست به مســئولان و مدیران 
گوشــزد می کند تا بیش از پیش، چه در بخش پیشگیری و 
چه تهدید و شناسایی خرابکاران، به تقویت دانش، تجهیزات 
و نرم افزارهای لازم بپردازند. البته که بحث حمله های سایبری 
و نفوذ، نه برای بار اول اســت که رخ می دهد و نه فقط شامل 
ایران می شود، بلکه در عصر حاضر، بارها این نوع اقدامات از 
سوی دولت ها و گروه های مختلف، علیه دیگری انجام شده و 
جنگ سایبری، پدیده ای پذیرفته به حساب می آید؛ اگر چه  
تمرکز روی ایران به لحاظ سیاسی و استراتژیک بیشتر است. 
صدالبته که با این پیش فرض، نباید دست روی دست گذاشت 
تا پس از رخداد حمله سایبری، تنها شناسایی و رفع اختلال 
انجام شود. بر این اساس اســت که آمادگی در برابر حملات 
اهمیت فراوانی پیدا می کند. زیرســاخت ها باید به گونه ای 
باشــد که تا حد ممکن چنین حملاتی پیش بینی شــده و 
جلوی خرابکاری شان گرفته شود، اما جدا از همه اینها، سکه 
هدف قرار گرفتن سامانه های شهرداری تهران، روی دیگری 
هم دارد؛ از این باب که شهرداری به عنوان نخستین دستگاه 
خدمات رسان مستقیم به شهروندان به شمار می آید و ایجاد 
اختلال در سامانه های آن، یعنی نزدیک شدن به هدف اصلی 
که همانا نارضایتی مردم است. شهرداری تهران طی ماه های 
گذشته همواره تلاش کرده تا با اقداماتی فوری، از یک طرف 
در محدوده های کم برخوردار و دارای مشکلات اجتماعی، به 
تعدادی از نیازهای ضروری ساکنان محله ها پاسخ دهد و از 
طرف دیگر، با فراهم آوردن امکاناتی، دسترســی شهروندان 
به الزامات روزمره زندگی را تسهیل کند. تنها یک نمونه آن، 
افزایش تعداد روزبازارها و ایجاد غرفه هــای میادین میوه و 
تره بار در 29ایستگاه مترو اســت؛ بنابراین، اگر طرف مقابل 
برای حمله سایبری، شــهرداری را هدف قرار دهد، می تواند 
حجم بالایی از ده هــا درگاهی که لحظه ای به شــهروندان 
خدمات ارائه می دهند را مختل کند. با این اوصاف، موضوعاتی 
مانند شارژ کارت بلیت، گیت های خوانش بلیت در شبکه های 
مترو و اتوبوسرانی، رزرو طرح ترافیک و معاینه فنی، بررسی  
پرونده های شهرسازی، گرفتن اســتعلام های لازم در حوزه 
ساخت وساز و... دچار مشکل می شود و تأثیرش حتی می تواند 
از حمله های سایبری پیشین مثل اختلال در سامانه سوخت، 
در بین مردم ملموس تر باشد. در نهایت نیز با وجود تلاش های 
صورت گرفته، مردم از نهادی که نــه فقط در دوره مدیریت 
شــهری فعلی، بلکه در همه دوره ها خدمات گوناگونی از آن  
دریافت کرده اند، ناراضی می شوند. درصورتی که اصل ماجرا 
چیز دیگری است و بخش های خدماتی همچنان بی وقفه در 
حال ارائه خدمات هستند. نمونه این تلاش ها هم باعث شده تا 
طی ۵،4 روز گذشته با وجود حمله سایبری، مشکلی جدی در 
مهم ترین خدمات روزانه به ویژه برای تردد شهروندان، پیش 
نیاید. از سوی دیگر، تیم های کارشناسی با فعالیت بی وقفه و 
24ساعته تا صبح دیروز توانستند بخشی از سامانه ها را برای 
بهره برداری مجدد، آماده کنند که البته نیاز به تست های فنی 
مجدد و گرفتن تأییدیه نهایی دارند. با همه اینها 3نکته برای 

بی ثمر ماندن اقدامات حمله کننده ها ضروری است: 
  اول آنکه شهروندان تا رسیدن به نتیجه مطلوب و برقراری 
وضعیت عادی چنانچه با مشکلی روبه رو شدند، دست کم به 
پاس تلاش های همشهری ها و پرسنلی که برای مردم زحمت 

می کشند، صبوری به خرج دهند.
  دوم به همان تأکید شهردار تهران در سال گذشته مبنی 
بر اینکه زیرســاخت ها و امکانات لازم برای برقراری امنیت 
شبکه ها و ســامانه ها باید تقویت و فراهم شود، برمی گردد؛ 
چنان که اعلام شده بود تا شهریورماه امسال، اقدامات موردنیاز 
صورت گیرد و حالا با توجه به حمله ســایبری رخ داده، این 

فرصت زمانی قطعا کاهش می یابد.
  بخشــی از اهداف حمله، مانورهای رسانه ای است. از نظر 
نگارنده رسانه های داخلی می توانند بدون آنکه بخواهند اکنون 
به کم کاری های احتمالی دوره های گذشته بپردازند )شاید در 
گذشته مدیران ضرورتی به قرار دادن قفل های بیشتر و کاراتر 
امنیتی روی سامانه ها نمی دیدند یا مشکلاتی بر سر راه شان 
وجود داشته است(، آگاه سازی جامعه و اطلاع رسانی درباره 
راهکارهای آمادگی در برابر حملات بعدی را در دســتور کار 

قرار دهند.

نیازخطمترويتهران-پرند
بهمنابعمالی

استاندار تهران، تامین بموقع منابع مالی را پیش شرط اصلی 
افتتاح خط متــروي تهران-پرند در موعد مقرر دانســت و 
خواستار همکاری بیش از پیش عوامل مربوط به این امر در 

رفع دغدغه های مالی پیمانکاران طرح شد.
به گزارش همشهری، محسن منصوری در بازدیدی که همراه 
فرماندار شهرستان رباط کریم، امام جمعه این شهر، مجری 
خط متروي تهران- پرند، پیمانکاران، مشــاوران و برخی از 
عوامل دست اندرکار طرح از خط متروي تهران - پرند انجام 
شد، گفت: تکمیل و راه اندازی این خط مترو یکی از طرح های 
دارای اولویت استان تهران در سال جاری تلقی می شود و عزم 
همه دســتگاه های ذیربط ازجمله وزارت راه و شهرسازی، 
استانداری و شهرداری تهران نشانه جدیت متولیان در اتمام 

طرح یادشده است.
طرح خط متروي تهران - پرند در بخش حدفاصل فرودگاه 
امام خمینی)ره( تا شــهر جدید پرند با پیشــرفت فیزیکی 
90درصد در بخش عملیات ساختمانی، نیازمند تامین منابع 
مالی برای تکمیل کارهای باقی مانده و به ویژه خرید و نصب 
تجهیزات است تا بتوان انتظارات نیم میلیون جمعیت ساکن 

این شهر را پس از سال ها برآورده کرد.
اخیرا مراحل تثبیت روسازی مسیر ریلی این خط با استفاده 
از تجهیــزات مکانیزه آغاز شــده و در حال انجام اســت و 

نازک کاری ایستگاه نیز پیگیری می شود.

اجرایبرنامههایفرهنگی
درپویش»لبخندکرامت«

 مدیرکل فرهنگی شــهرداری تهــران از اجرای 
برنامه های فرهنگی در پویش »لبخند کرامت« 
خبر داد و گفت که این برنامه ها تا ســالروز میلاد 
امام رضــا)ع( با همراهی آســتان قدس رضوی، 
کانون خدمت رضوی استان تهران و با مشارکت 
بسیج نواحی در بوستان ها و مساجد اجرا می شوند. 
به گزارش همشــهری، پویش لبخند کرامت از 
میلاد حضرت معصومه)س( راه اندازی شده   و تا 
21خرداد )ولادت امام رضا)ع(( ادامه خواهد داشت. 
به گفته محمدحسن جعفرزاده، برنامه  های فرهنگی 
پیش بینی شده در این پویش باهدف معرفی الگوی 
سبک زندگی اســلامی- ایرانی و افزایش نشاط 
اجتماعی بــا رعایت پروتکل های بهداشــتی و با 
جذب مشارکت مردم در مساجد، سراهای محله و 
مراکز فرهنگی اجرا می شوند. او با بیان اینکه شنبه 
کاروان پرچم ضریح مطهر امام رضا)ع( از میدان 
تجریش تا میدان راه آهن حرکت می کند، تأکید 
کرد: »در این برنامه خانواده شــهدا، ورزشکاران، 
هنرمنــدان و... کاروان را همراهی می کنند و در 
8نقطه موکب های پذیرایــی و فرهنگی با هدف 
خدمت رسانی به شهروندان راه اندازی می  شود.« 
او در ادامــه به برنامه های دیگر هم اشــاره کرد و 
گفت: »برپایی مراســم مولودی خوانی در میدان 
امام خمینی )ره(، برگزاری مسابقه کیک پزی در 
ســراهای محله، حضور در زایشگاه های مناطق 
و اهدای هدیــه به متولدین 21خــرداد ازجمله 
برنامه هــای پیش بینی شــده برای میــلاد امام 

هشتم)ع( هستند.«

 حسین کاشانی پور 
 شهردار منطقه ۲۱

کنار خط آهن تهران- تبریز ۲ خط آهن 
دیگر وجــود دارد که از دومــی می توان 
بــرای اتوبــوس ریلــی اســتفاده کــرد تــا 
برای تردد کارگــران و مســافران جنوب 
غــرب تهــران اســتفاده شــود. در ایــن 
محدوده ســرویس حمل ونقل عمومی 
بی آرتــی و مترو فعــال نیســت و به طور 
معمــول مــردم بــا اتوبــوس مســیرها را 

طی می کنند. 

مهدی بابایی 
 رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران

بخشــی از دلایل تعطیلی پل های عابر 
پیــاده مکانیــزه این بــود که تعــدادی از 
این پل ها ناایمن تشــخیص داده شد. 
پل ها از لحاظ سازه ای و موتور مکانیزه 
فعالیت داشتند اما به دلیل تشخیص 
عدم ایمنی، فعالیت آنها متوقف شد تا 
بازسازی صورت بگیرد. از حدود ۵۰۰پل 
مکانیــزه نزدیــک بــه ۳۵۰پل بــه چرخه 

بهره برداری بازگشته اند. 

 حمید صاحب
 مدیر اداره کل سلامت شهرداری 

تهران
قشــر نوجوانان در آینــده کشــور تأثیر گذار 
هســتند و از ایــن رو نبایــد نســبت بــه آنهــا 
خامــوش و بی تفــاوت باشــیم. بــا همیــن 
رویکــرد برنامه هــای ســلامت محــور در 
راستای غنی سازی  اوقات فراغت نوجوانان 
در تابستان با هدف توانمندسازی آنها اجرا 
می شــود. در واقــع قصــد داریم بــا برگزاری 
دوره های آموزشــی، به نوجوانان مهارت نه 

گفتن را بیاموزیم.

نقل قول خبر

حمل و نقل

 خبر

حامدفوقانی؛دبیر گروه شهرییادداشت

دی
شی

خور
د 

حام
ی/ 

هر
مش

س: ه
عک

سالن فروش بلیت، روبه روی باجه فروش بلیت نیرو هوایی

سالن تقسیم، بین دوراه پله، روبه روی کلین فود امام حسین)ع(

سالن فروش بلیت، جنب اتاق مسئول ایستگاه شهید محلاتی

پاگرد ورودی اول )همراه با انبار( خواجه عبدالله

سالن فروش بلیت، جنب پله برقی ۲۰7 میدان حضرت 
ولیعصر)عج(

سالن تقسیم، جنب خروجی یک منیریه

سالن فروش بلیت، بعد از گیت های ورودی، جنب اتاق 
انتظامات راه آهن

سالن فروش بلیت، ابتدای راهرو خروجی۲)همراه با انبار( عبدل آباد

سالن فروش بلیت، ابتدای راهرو خروجی۲ نعمت آباد

ورودی شمالی پاگرد دسترسی شمالی، قبل از بازارچه 
)همراه با انبار( آزادگان

میدان آزادی راهروی زیرگذر شهیدلشگری، روبه روی بازارچه )همراه با انبار(

۱۱-4-A4خط4، سالن خروج، جنب بازارچه غرفه تجاری ارم سبز

غرفه تجاری E۱-۱ سالن ورودی شوش

ورودی سالن اصلی شهید بخارایی

ابتدای ورودی ایستگاه مدافعان 
سلامت

سالن تقسیم، ضلع شرقی، جنب داروخانه، خروجی۳، 
باب همایون

امام خمینی)ره(

غرفه ۱۰9، روبه روی خزانه بلیت امام خمینی)ره(

واحد ۱۰۲  در سالن اصلی خط۲ ضلع شرقی خیابان آزادی 
تقاطع شادمان

شادمان

غرفه۱۳۲، گوشواره جنوبی صادقیه

اتاق سیگار سکوی کرج )همراه با انبار( صادقیه

سالن تقسیم بعد از پله های برقی چهارقلو )ضلع شمالی 
بازارچه شهدا(

میدان شهدا

فضای تجاری سالن تقسیم )همراه با انبار( دروازه دولت

سالن فروش بلیت، جنب دیوار پشتی نمازخانه تئاتر شهر

تراز تجاری جنب راه پله و پله برقی بریانک

سالن اصلی فروش بلیت، جنب دسترسی به سکوی 
آزادگان  

مهدیه

چهارراه گوی، سکوی خط یک به 7 محمدیه

سالن تقسیم، روبه روی گیت های مسافری، جنب غرفه 
آجیل

شهید بهشتی

سالن تقسیم، روبه روی پله برقی  شهید حقانی

طبقه منفی۳، جنب غرفه کتاب، روبه روی پله برقی، پلاک 
تجاری۳۰۳

تجریش

سالن فروش بلیت ضلع شرقی ابن سینا

ورودی شماره یک ایستگاه، روبه روی پله برقی و راه پله 
ورودی

قیطریه
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تعییــن حقــوق ســال1401 

گزارش
بازنشستگان و مســتمری بگیران 
تأمین اجتماعی، اتفاقی اســت که 
برخلاف عرف 40سال اخیر انجام شده و مخالفت و 
اعتراض بازنشستگان و تشکل های آنها را برانگیخته 
اســت؛ به گونه ای که آنها هم کارزاری برای ابطال 
مصوبه اخیر به راه انداخته و از رئیس مجلس کمک 
خواسته اند و هم برای شکایت از این مصوبه در دیوان 

عدالت اداری آماده شده اند.
به گزارش همشهری، شــامگاه 15خرداد، مصوبه 
هیأت وزیــران برای افزایــش 10درصدی حقوق 
بازنشستگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 
منتشر شد. دولت در این مصوبه، در مورد افزایش 
حداقل حقوق بازنشستگان به نظر شورای عالی کار 
در تعیین حداقل دریافتی 5میلیون و 580میلیون 
تومانی کارگران در سال 1401پایبند بوده و برای 
مســتمری های کمتر از 10میلیون تومــان نیز با 
پرداخت رقم ثابــت 650هزار تومانی، ســعی در 
کمک به معیشــت بازنشستگان داشــته است، اما 
بازنشســتگان که یکی از صاحبان اصلی سازمان 
تأمین اجتماعی هســتند، کل این فرایند را مردود 
می دانند؛ زیرا آنها در طول 30تا 35ســال اشتغال 
خود، ماهانه 30درصد از مــزد خود را در قالب حق 
بیمه سهم کارگر و کارفرما به حساب سازمان تأمین 
اجتماعی واریز کرده اند و اکنــون نیز طبق عرف و 
قانون، می خواهند پرداخت حقوقشان از محل منابع 
ســازمان تأمین اجتماعی و با نظر شورای عالی کار 
باشد؛ نه اینکه آنها را در کنار صندوق های متصل به 
بیت المال قرار دهند و با همان معیار حقوق شان را 

مشخص کنند.

نسخه دولت برای حقوق بازنشستگان
دولت از پاییز سال قبل به دنبال تعدیل میزان افزایش 
مزد و حقوق بود که با مقاومت جدی تشــکل های 
کارگری مواجه شد. در این میان، کارگزاران دولت 

و نمایندگان مجلس، در بند مرتبط با تعیین حقوق 
بازنشســتگان در بودجه 1401 با اســتفاده از یک 
ویرگول ظاهرا نابجــا، راه را بــرای ورود به حقوق 
بازنشستگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 
در کنار ســایر صندوق ها بــاز کردنــد. در جزء 4 
بند)الف( تبصــره) 1۲( قانون بودجه کــه ناظر بر 
افزایــش 10درصدی مســتمری در صندوق های 
زیرمجموعه دولت اســت، به جای »صندوق تأمین 
اجتماعی نیروهای مسلح یا همان صندوق لشکری« 
نوشته شده بود »صندوق تأمین اجتماعی، نیروهای 

مسلح...«.
این موضــوع از همان ابتدا مورد انتقــاد و پیگیری 
قرار گرفــت و در ۲3فروردین 1401، ســیدبهزاد 
پورســیدین، معاون قوانین مجلــس در نامه ای به 
رئیس سازمان تأمین اجتماعی، درج اشتباه ویرگول 
را تأیید کرد و نوشت: مطابق ماده)۹6( قانون تأمین 
اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی مشمول جزء4 
بند)الف( تبصره )1۲( قانون بودجه سال 1401 کل 
کشور نیست. این در حالی است که در عمل، مصوبه 
دولت به نحوی تدوین شده که گویی حذف ویرگول 
حاشیه ساز را منتفی می داند. حجت الله عبدالملکی، 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که دهم اردیبهشت 
امسال، میزان افزایش حقوق مصوب در هیأت مدیره 
سازمان تأمین اجتماعی برای بازنشستگان را مشابه 
کارگران اعلام کرده بود، پایبندی دولت به ویرگول 
حاشیه ســاز را در مصوبــه تأیید کــرده و  افزایش 
10درصدی حقوق بازنشســتگان در سایر سطوح 
مزدی را به حکم قانون بودجه و هماهنگی پرداخت ها 

در صندوق های بازنشستگی ربط داده است.

خوانش متفاوت قانون
مطابــق مــاده )۹6( قانــون تأمیــن اجتماعی، 
ســازمان تأمین اجتماعی مکلف است میزان همه 
مستمری های بازنشســتگی، ازکارافتادگی کلی و 
مجموع مســتمری بازماندگان را در فواصل زمانی 

که حداکثر از ســالی یک بار کمتر نباشد با توجه به 
افزایش هزینه زندگی با تصویــب هیأت وزیران به 
همان نسبت افزایش دهد. طبق این ماده  قانونی، در 
4دهه اخیر، همواره سازمان تأمین اجتماعی بعد از 
مشخص شدن تکلیف مزد کارگران در شورای عالی 
کار، پیشــنهاد خود در مورد نحوه و میزان افزایش 
حقوق بازنشستگان و مســتمری بگیران خود را به 
هیأت دولت می فرستد تا در فرایند تشریفاتی معمول 
به تصویب برســد و برای اجرا ابلاغ شود، امسال اما 
درحالی که ســازمان تأمین اجتماعــی اعلام کرده 
بود پیشنهاد افزایش حقوق این افراد را مانند سایر 
سطوح مزدی کارگران به میزان 38درصد به اضافه 
رقم ثابت 515هزار تومان پیشــنهاد داده اســت، 
دولت در جریان تصویب، پیشــنهاد سازمان تأمین 
اجتماعی را به کلی تغییــر داده و همان حرف قبلی 
خود یعنی افزایش 10درصدی را جایگزین آن کرده 
است. گرچه در نگاه اول، این اقدام با خوانش هیأت 
وزیران از نقش تصویب کننده در ماده ۹6قانون تأمین 
اجتماعی مطابقت دارد؛ درحالی که اگر این خوانش 
درست بود، باید در سال های قبل نیز از آن استفاده 
می شد؛ ضمن اینکه حتی اگر چنین خوانشی درست 
باشد، نتیجه آن با بخش دیگری از این ماده قانونی 
یعنی تعیین حقوق این افراد »بــا توجه به افزایش 
هزینه زندگی« که میزان آن در نرخ تورم مشــهود 

است، مغایرت دارد.

بازنشستگان چه می گویند؟
مصوبه دولت برای تعیین حقوق بازنشستگان و افراد 
تحت پوشش تأمین اجتماعی محل اعتراض برخی 
از بازنشستگان است. بازنشستگان کارگری معتقدند 
از اندوخته ســالانه خود حقوق می گیرند و دولت 
نمی تواند یکباره با تغییر نظامات مزدی روال جدید 
برای تعیین مســتمری ها اتخاذ کند. بازنشستگان 
کارگری همچنیــن با امضــای کارزاری خطاب به 
ریاست مجلس، خواستار ورود قوه مقننه به مسئله 

افزایش مســتمری بازنشســتگان و ابطال افزایش 
10درصدی مستمری سایر سطوح شدند. پس  از این 
مصوبه، کارشناسان نیز نسبت به مغایرت این مصوبه 
با تصمیم قانونی شورای عالی کار در افزایش حداقل 
دریافتی سایر سطوح مزدی هشدار دادند. ازجمله 
حاتم شاکرمی، معاون سابق روابط کار وزارت کار در 
یادداشتی نوشت: طبق اصل هشتاد و پنجم قانون 
اساسی، مصوبات دولت نباید مخالف قوانین و مقررات 
عمومی باشد و پیشنهاد می کنم در جهت ابطال این 
مصوبه که بازنشستگان را ازحقوق شرعی و قانونی 
خود محروم کرده، از طریق رئیس مجلس و دیوان 

عدالت اداری اقدام عاجل صورت پذیرد. 
حسن صادقی، رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه 
کارگــری، می گوید: نظــر دولت دربــاره افزایش 
مســتمری بازنشســتگان که در روز تعطیل اعلام 
شده، شبهه ناک است و جای تردید دارد. این رویکرد 
نشان می دهد وزیر کار نتوانسته از مصوبه سازمان 
تأمین اجتماعی و امضای خود دفاع کند و مجبور به 

عقب نشینی شده که جای انتقاد دارد.
علی اکبــر عیوضــی، عضــو هیأت مدیــره کانون 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی تهران نیز می گوید: 
مصوبه شــورای عالی کار مبنی بــر افزایش حقوق 
38درصــدی بــرای متوســط بگیران و ســایر 
ســطوح مزدی، یک مصوبه قانونی اســت و اقدام 
دولــت در تصویب 10درصد افزایــش حقوق برای 
متوسط بگیران یک بدعت و بی قانونی بی سابقه در 
4دهه پس از پیروزی انقلاب بوده اســت. عیدعلی 
کریمی، دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین نیز 
این مصوبه را خلاف نص صریح قانون و بی ســابقه 
در 4دهه اخیر می داند که ظاهراً علاوه بر دولت، دل 
مجلس هم با این مصوبه است. کریمی می گوید: ما 
هرگز ندیدیم که دولت مصوبه شــورای عالی کار و 
هیأت امنای ســازمان تأمین اجتماعــی را که اکثر 
اعضای آن نمایندگان دولت هســتند، در پایان کار 

تغییر دهد.

مصوبهافزایشحقوقبازنشستگاناصلاحمیشود؟
همشهری، حواشی ابلاغ مصوبه افزایش 10درصدی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی را بررسی می کند

جلوگیری از خیز مصرف برق با کارمندان سحرخیز
آفتاب نزده از خواب بیدار شوید و سر ساعت 6و30دقیقه 

نیرو
پشت میزتان حاضر شوید. این دستور خطاب به همه 
کارمندان صادر شده است تا با سحرخیز شدن جلوی 
خیز مصرف برق را بگیرند. فعلا تغییر ســاعت کار ادارات در 1۲استان 
فارس، خوزستان، اهواز، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، قم، کرمانشاه، 
لرستان، هرمزگان، قزوین، گلســتان و کرمان نهایی شده اما تهرانی ها 
همچنان منتظر اعلام استانداری هستند. همزمان شرکت توزیع برق 

تهران اعلام کرده از امروز برق ادارات دولتی پرمصرف را قطع می کند.
رامین پوریا،  مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ می گوید: باتوجه به اینکه همه ادارات تهران به کنتور هوشــمند 
مجهز هستند، ما از این امکانات هوشمند استفاده کرده و مصارف آنها 
را به صورت آنلاین رصد و کنترل می کنیم. او هشدار می دهد اداراتی که 
به فرمان دولت مصرف برق در ساعت غیراداری را 60درصد و در ساعت 
اداری 30درصد کم نکنند، برق شان قطع می شود و اسامی آنها هم اعلام 
خواهد شد. این مقام مسئول همچنین اعلام کرد: هفته آینده یک مانور 

سراسری در بخش اداری تهران پیش بینی شده تا همه اداره ها در یک 
روز مورد پایش میدانی درباره میزان مصرف قرار گیرند.

10 استان دیگر منتظر باشند
آرش کردی، مدیرعامل توانیر درباره زمان اعلام تغییر ساعت کار ادارات 
دولتی می گوید: علاوه بر 1۲استان اعلام شده، مصوبات اولیه برای تعیین 
ساعت کار در 10استان دیگر نیز تهیه شده است. در روزهای آینده، تعداد 
استان هایی که باید ساعات اداری را تغییر دهند، به ۲0استان می رسد. 
به گفته مقامات وزارت نیرو، با تغییر ســاعت کار اداره ها و سازمان های 
دولتی و عمومی، 1۲00مگاوات از مصرف برق آن هم در ساعت اوج بار 

یعنی 1۲ تا 18هر روز کاسته خواهد شد.
به گزارش همشــهری، اصلی ترین چالش پیش روی استانداران برای 
تغییر ساعت کار به کلانشــهرهای مهم چون تهران، مشهد و اصفهان 
مربوط می شود زیرا باید با هماهنگی مدیریت شهری این کلانشهرها، به 
تغییر ساعت کار ناوگان حمل ونقل عمومی ازجمله مترو اقدام کنند. در 

غیراین صورت بسیاری از کارکنان ادارات دولتی بدون تغییر در ساعت 
شروع کار مترو و اتوبوس ها نمی توانند سرموقع سر کار خود حاضر شوند.
آرش کردی، مدیرعامل توانیر می گوید: طبق مصوبه دولت، اختیار تغییر 
ساعات اداری به استانداران داده شده و تاکنون، تغییر ساعات اداری در 
10استان گرمسیر اجرایی شده است. تغییر ساعات به  شکلی است که 
ادارات  باید قبل از ساعت 13و30دقیقه تعطیل شــوند تا در دوره اوج 
مصرف که از ساعت 13 یا 14 آغاز می شود، ادارات تعطیل شده باشند. او 
افزود: این طرح سبب تناسب بخشی به وضعیت ترافیک هم خواهد شد.

کنترل مصرف در 5ثانیه
مدیرعامل توانیر تصریح کرد: پایش و رصد ادارات به صورت هوشمند 
انجام می شود؛ تمام 6هزار اداره در تهران، مصرف برق رویت پذیر دارند 
و مصرف آنها از راه دور در مرکز کنترل برق تهران بزرگ رصد می شود. 
اطلاعات این ادارات هر 5ثانیه یک بار به مرکــز کنترل می آید و برای 

بسیاری از آنها، ادوات قطع از راه دور برق نیز نصب شده است.
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عرضه حواله های طرح فروش 
یکپارچه خودرو روی سایت ها

یک هفته بعد از اعلام نتایج نخستین دوره تخصیص خودرو در 
سامانه یکپارچه وزارت صمت، آگهی های خرید و فروش حواله  
خودروها در فضای مجازی در حال دست به دست شــدن است. 
خبرنگاران همشهری در تماس با برخی از آگهی دهندگان متوجه 
شدند بسیاری از آنان مدعی اند خودشان مالک نمایندگی های 
مجاز شرکت های خودروسازی هستند و راه های دورزدن قوانین 
مالیاتی را هم بلدند. برخــی از آگهی دهندگان ادعا می کردند؛ 
درصورتی که فروشــنده با فروش حواله و امتیاز فروش خود، 
طبق هشدار قبلی وزارت صنعت مشمول مالیات شود، آنها به 
مسیرهای پاک کردن این سوابق آشنایی کامل دارند؛ ادعایی که 

البته راستی آزمایی آن برای همشهری دشوار است.
بررسی آگهی های منتشر شــده نشــان می دهد اغلب آنها یا 
به تازگی به ثبت رسیده اند یا بیش از یک ماه پیش نوشته شده 
و به ثبت رسیده اند و به تازگی و در روزهای اخیر و مشخصا بعد 
از اعلام اسامی برندگان قرعه کشی سامانه جامع فروش خودرو، 
به روزرسانی شده اند. سه شنبه 17خرداد )امروز( آخرین مهلت 
واریز وجه علی الحساب خودرو اعلام شده و گفته می شود برخی 
آگهی ها مربوط به افرادی اســت که توان تامین این وجه را تا 
تاریخ مشخص شده نداشته اند، به همین دلیل درصدد فروش 
حواله خود برآمده اند. اما نکته جالب در این میان، تعداد بالاتر 
آگهی های خرید حواله در مقایســه با آگهی های فروش است. 
شــیوه نگارش برخی از این آگهی ها به گونه ای است که نشان 
می دهد آگهی دهنده، نه خریــدار و مصرف  کننده واقعی، بلکه 
واسطه و دست به دســت کننده حواله یا خودرو است؛ »خریدار 
قطعی حواله انواع خودرو از همه شرکت های داخلی« به صورت 
»کاملا قانونی و به صورت محضری«. قید »همگی خریدارم« در 
انتهای بســیاری از آگهی ها به روشنی نشان دهنده توان بالای 
مالی و همچنین قصد و نیت آگهی دهنده برای دست به دست 
کردن حواله و کسب سود است؛ مشکلی که یکی از دلایل تجمیع 
فروش در سامانه جامع و توقف قرعه کشــی شرکت ها عنوان 
شده بود. اگرچه برخی آگهی های خرید، همه محصولات را در 
فهرست خرید خود نام برده اند، اما مشاهدات میدانی خبرنگاران 
همشهری حاکی است پژو ۲06، پژو ۲07 و دناپلاس متقاضی 
خرید بیشــتری دارند و حواله این خودروهــا جزو حواله های 
پرفروش است. قیمت این حواله ها بسته به موعد تحویل و نوع 
خودرو متفاوت است اما متوسط قیمت آنها بین 30 تا 65 میلیون 
تومان اعلام شــده اســت. زمانی که طرح فروش و تخصیص 
خودرو در قالب سامانه یکپارچه و با نظارت وزارت صمت مطرح 
شد، شفافیت، حذف خرید و فروش حواله ها و حذف دلال ها و 
واسطه ها ازجمله اهداف آن عنوان شد، اما به نظر می رسد بازار 

خرید و فروش حواله ها دوباره  داغ شده است.

الزامات سیاستگذاری ارزی
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی با 
بیان اینکه بیشترین ذخیره ارزی اسکناسی 
را در تاریخ کشــور داریم، می گوید: از نظر 
برقراری تعادل عرضه و تقاضا در بازار ارز 
مشــکلی نداریم و »از همه ظرفیت های بانــک مرکزی برای 
برقراری آرامش در بازار ارز« اســتفاده می کنیــم. او توضیح 
می دهد: در موضوع تقاضا تلاش داریم افرادی که در بحث ارز 
تقاضای واقعی دارند، در بازار نیما و متشکل ارزی پوشش کامل 
داده شوند. افزایش شکاف نرخ ارز نیمایی و بازار متشکل ارزی 
با نرخ بازار آزاد بانک مرکزی را در صورت استمرار روند افزایشی 
نرخ ارز در تنگنا قرار می دهد و در این صورت اقدام به ارزپاشی 
برای پایین آوردن قیمت ارز در بازار آزاد اشتباه خواهد بود. آنچه 
سیاستگذار ارزی باید بر آن متمرکز شود، حفظ ثبات در بازار 
ارز به جای فشار عرضه است. بدیهی است به هر میزان که بانک 
مرکزی بتواند به تقاضای واقعی ارز پاســخ دهد و اجازه اصلاح 
نرخ ارز نیمایی و بازار متشکل را بدهد، شکاف ایجاد شده کمتر 
خواهد شد و فشار کمتری به منابع و ذخایر ارزی وارد می شود. از 
سوی دیگر بخشی از تقاضای ارزی در بازار آزاد و معاملات فردایی 
ناشی از انتظارات تورمی بر بالارفتن قیمت ارزهای جهان روا و 
کاهش ارز ریال شکل گرفته و از این منظر سیاستگذار در صورت 
تشخیص درست و اقدام به موقع برای کنترل نرخ تورم، می تواند 
امیدوار به حفظ ثبات ارزی باشد. امنیتی شدن بازار تنها بر ابهام 
می افزاید و نتیجه مطلوب را به همراه ندارد. این تجربه چندین بار 

تکرار شده و نباید دوباره اتفاق بیفتد.

نقش پول در نهضت خانه سازي
آمارهای مربوط به آخرین وضعیت تأمین مالی پروژه های نهضت 
ملی مسکن، از پایین بودن مشارکت متقاضیان نسبت به بزرگی 
این نهضت حکایت دارد. طبق قانون، بانک ها در سال نخست باید 
حدود 360 هزار میلیارد تومان تسهیلات به این طرح اختصاص 
می دادند اما آن گونه که محمود شایان، مدیرعامل بانک مسکن 
می گوید تاکنون فقط 7 هــزار و 438 میلیــارد تومان از این 
تسهیلات به سازندگان نهضت ملی مسکن پرداخت شده است.

مرکز آمار پرده برداری کرد
 نزول تورم تولید

برای سومین فصل پیاپی
نرخ تورم تولید در پایان سال گذشته به 54.3واحد درصد رسیده 
که بالاترین نرخ تورم در 6سال اخیر به شمار می رود. با این حال 
در 3فصل منتهی به پایان سال1400 شاخص قیمت تولیدکننده 
در ایران روندی نزولی داشته و دولت امیدوار است با سیاست های 
حمایتی خود فشار هزینه را بر بنگاه های تولیدی در بخش های 

مختلف کاهش دهد.
به گزارش همشــهری، مرکز آمــار ایران از کاهــش نرخ تورم 
تولیدکننده در 3فصل پیاپی خبر داد و اعلام کرد: نرخ تورم نقطه 
به نقطه تولید در فصل زمستان سال گذشته به 4۲درصد رسیده 
که در مقایسه با فصل پاییز پارسال 6.6واحد درصد کاهش یافته 
است. شاخص تورم تولید به عنوان نماگر توصیف کننده چشم انداز 
نرخ تورم مصرف به شمار می رود ولی با اصلاح و افزایش نسبی 
قیمت کالاها در بهار امســال، به ویژه با مردمی سازی  یارانه ها و 
حذف ارز4۲00تومانی انتظار می رود که روند نرخ تورم تولید و 

مصرف در سال جاری دوباره روندی صعودی را تجربه کند.

روند تورم تولید
طبق این گزارش نرخ تورم ســالانه تولید در ایران از 6.3درصد 
در سال۹5 در سال بعد ۲برابر شــده و به 13.۲درصد رسیده 
و در ســال13۹7 با نزدیک به 4برابر به 41.۲درصد رسیده اما 
در سال13۹۹ این روند نزولی شده و 34.7درصد را ثبت کرده 
است. در سال13۹۹ نرخ تورم ســالانه تولید 46.7درصد و در 
سال گذشته به 54.3درصد رسیده که بالاترین رکورد در 6سال 

اخیر به شمار می رود.

تورم فصل ها
نرخ تــورم تولیدکننده از 73درصد در بهار ســال گذشــته به 
58.۹درصد در تابســتان و 48.6درصد در پاییز ســال گذشته 
رسیده و در آخرین فصل سال هم با 6.6واحد درصد به 4۲درصد 
رسیده که پایین ترین نرخ تورم نقطه به نقطه تولیدکننده از پاییز 
سال۹۹ به بعد بوده است. کمترین رشد هزینه تولید در زمستان 
سال گذشته در بخش تولید، انتقال و توزیع برق با 10.6درصد و 
بیشترین نرخ مربوط به بخش معدن با 64.5درصد بوده است. 
مرکز آمار همچنین اعلام کرده که میانگین شاخص کل قیمت 
تولیدکننده در 4فصل منتهی به زمســتان سال گذشته )تورم 
سالانه( نســبت به فصل قبل 6.6واحد درصد کاهش یافته که 
بالاترین نرخ تورم را بخش معدن با ۹۲.۹درصد و پایین ترین را هم 
بخش تولید، انتقال و توزیع برق با 1۹.4درصد تجربه کرده است.

تورم یکسان در همه بخش ها
نکته قابل تامل در گزارش مرکز آمار این است که نرخ تورم در همه 
بخش های اصلی در پایان سال گذشــته یکسان بوده و به میزان 
64.3درصد گزارش شده است. طوری که نرخ تورم سالانه تولید 
بخش کشاورزی از 36.5درصد در سال۹۹ به 64.3درصد در سال 
گذشته، در بخش تولید معدن از 7۹.8واحد درصد به 64.3درصد 
در ســال1400، در بخش تولید صنعتی از 56.8واحد درصد به 
64.3درصد در سال گذشته و در بخش خدمات هم از 37.8واحد 
درصد به 64.3واحد درصد در پارسال رسیده است. دولت تلاش 
می کند فشــار افزایش هزینه تولید را کم کند تا مانع از سرایت 
آن به بخش مصرف شــود، ازجمله اینکه مالیات بر شرکت های 

تولیدی از ۲5درصد به ۲0درصد کاهش یافته است.

چالشی در کمین مسکن دولتی
  خبر: جدیدترین آمار بانک عامل مسکن حاکی 
از آن است که ۲81هزار نفر یعنی حدود یک هشتم از 
مجموع ۲.3میلیون نفر متقاضی واجد شرایط نهضت 

ملی مسکن، آورده اولیه خود را واریز کرده اند.
  نقد: فرایند اجرای نهضت ملی مسکن به گونه ای 
است که متقاضیان بعد از پایش اطلاعات و تشکیل 
پرونده، برای افتتاح حساب به بانک معرفی می شوند. 
در این وضعیت متقاضــی مبالغی را به عنوان آورده 
اولیه به حســاب واریز می کند و همگام با پیشرفت 
پروژه، آورده نقدی متقاضی و تسهیلات تعلق گرفته 
به پروژه به تدریج به حســاب سازنده واریز می شود. 
پایین بودن تعداد متقاضیانی که آورده نقدی خود را 
واریز کرده اند می تواند ناشی از ۲عامل باشد. یا وزارت 
راه و شهرسازی در پایش متقاضیان و معرفی آنها به 
بانک کاهلی کرده یا روند اجــرای پروژه ها و لینک 
کردن متقاضیان به پروژه با کندی همراه است. در 
هر دو صورت، این وقت کشی می تواند به واسطه تورم 
روزافزون نهاده های ســاختمانی را بالا ببرد چراکه 
مشارکت در نهضت ملی مســکن براساس هزینه 
تمام شده است و اتلاف زمانی می تواند در اثر تعدیل 
قیمت ها، هزینه تحمیل شده به متقاضی را بالا ببرد.

چهره روز

داده نما

تورم

نقد  خبر

خودرو

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper

t e l e g r a m

i n s t a g r a m

 تعداد افتتاح حساب
نهضت ملی مسکن

474.014
نفر

تعداد واحدهای معرفی 
شده به بانک

255.479
واحد

 تعداد واریز
 آورده نقدی

281.403
نفر

تعداد قراردادهای 
منعقد شده

79.900
قرارداد

 مبلغ آورده 
واریز شده

8.800.000.000.000
تومان

مبلغ تسهیلات 
پرداخت شده

7.438.000.000.000
تومان
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براساس اعلام دادستان تهران، ناایمن ترین بیمارستان 
کشور در تهران قرار دارد. به گفته علی صالحی، اخطار 
پلمب و تعطیلی آن به همراه یکی دیگر از ساختمان های 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی به 
درخواست سازمان آتش نشانی صادر شده است. بحث 
ایمنی  ســاختمان  های کشــور پس از حادثه متروپل 
آبادان، دوباره مطرح شــد. درســت پس از این حادثه، 
فهرستی منتشر شد که در آن اسامی 129ساختمان 
با وضعیت ناایمن در تهران اعلام شــد. هر چند که این 
فهرست مورد تأیید شهرداری تهران نبود، با این حال 
در میان آن، نام 7بیمارســتان و مرکز درمانی هم دیده 
می شــود. بیمارســتان های ضیائیان، فجر، شهدای 
یافت آباد، فیاض بخش، غیاثــی، بوعلی و مرکز درمانی 
شهید شاه آبادی؛ ســاختمان هایی که ممکن است با 
کوچک ترین حادثه طبیعی یا غیرطبیعی بحرانی مانند 
متروپل و پلاســکو را رقم بزند. تیرماه سال 99 بود که 
حادثه  آتش سوزی در کلینیک »ســینا مهر« رخ داد و 
جان 19نفر را گرفت. همان زمان کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس دست به کار شد و پس از بررسی های لازم 
اعلام کرد که ۴۳1مرکز درمانی ناایمن در شهر تهران 
وجود دارد. زهرا شیخی، سخنگوی کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس هم اعلام کرد که 12مرکز درمانی شامل 
بیمارستان و مراکز جراحی محدود در استان های تهران 
و قم شرایطی شبیه مرکز جراحی سینا مهر و حتی بدتر را 
دارند. حالا هم با اینکه دادستانی تهران اعلام نکرده کدام 

بیمارستان تهران تعطیل خواهد شد، اما بررسی های 
همشهری نشان می دهد، ســاختمان مرکز بهداشت 
زیر مجموعه دانشگاه علوم پزشکی تهران، جزو اماکنی 
است که به گفته حسین قناعتی، رئیس این دانشگاه، طی 
15روز آینده تخلیه خواهد شد.به نظر می رسد این آغاز 

برخورد با ساختمان های ناایمن در تهران است.

تخلیه یک ساختمان ناایمن بهداشت و درمان
آخرین وضعیت بررســی ناایمنی مراکز درمانی کشور 
از سوی وزارت بهداشت به سال 95 برمی گردد، پس از 
آن مطالعه جامعی روی بحث ایمنی بیمارستان ها انجام 
نشده اســت. آن زمان معاونت درمان وزارت بهداشت 
اعلام کــرد کــه بیمارســتان های رازی، فیروزآبادی 
ری ، امام خمینی)ره(، بهارلو، امیراعلم، روزبه، اشــرفی 
اصفهانــی، 15خــرداد، طرفــه و لولاگــر در تهران و 
بیمارستان های اشرفی اصفهانی بهبهان، امام خمینی )ره( 
بروجرد، فاطمی اردبیل، مدنی خوی، بیمارستان نور و 
حضرت علی)ع( اصفهان، شهید مطهری ارومیه، شهید 
یحیایی نژاد بابل، پورسینای گیلان و آذر پنجم گرگان 
جزو مراکز درمانی فرسوده هستند. البته نه تنها چنین 
بیمارستان هایی با عمر بیش از 50ســال، که در زلزله 
اهر- ورزقان یا در زلزله کرمانشاه هم بیمارستان هایی 
وجود داشتند که مانند بنای متروپل کاملا نوساز بودند 
اما در برابر زلزله تاب نیاوردند. حالا فاجعه متروپل باعث 
شده که دفاتر فنی در دانشگاه های علوم پزشکی فعال 
شوند و اســامی تمام ســاختمان ها و بیمارستان های 
فرسوده را اعلام کنند.  حسین قناعتی، رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در این باره به همشهری می گوید: 
»برخی بیمارستان ها عمری بیش از 50سال دارند اما 

درباره برخی از آنها چالش هایی برای نوسازی و بهسازی 
وجود دارد. به عنوان مثال، بیمارستان امام خمینی )ره( 
در فهرســت میراث فرهنگی قرار دارد، اجازه تغییر در 
ساختار آن داده نمی شود.« او با تأکید بر اینکه در حال 
حاضر بالاي یک میلیون نفر به این مراکز درماني مراجعه 
مي کنند، مي گوید: »نمي توان ارائه خدمات در این مراکز 
را متوقف کرد.« قناعتي از جایگزینی مراکز درمانی جدید 
به جاي برخي بیمارستان هاي فرسوده خبر می دهد:»از 
جمله این مراکز بخش ســرطان و مهدی کلینیک در 
بیمارســتان امام خمینی )ره(، بیمارســتان کودکان 
یافت آباد 2، بیمارستان شماره شریعتی 2 و بیمارستان 
اسلامشهر هســتند که تعدادي از آنها به زودی افتتاح 
خواهند شــد و حدود ۳ هزار تخت بیمارستانی جدید 
تنها در زیرمجموعه دانشگاه علوم پزشکی تهران خواهند 
بود.« قناعتی در پاســخ به این سوال که با افزوده شدن 
این مراکز درمانی آیا بیمارستان های قدیمی از دسترس 
خارج خواهند شد، مي گوید: »هیچ مرکز درمانی حذف 
نمی شود و تمام این مراکز نوسازی و تقویت خواهند شد. 
تا جایی که من می دانم در حال حاضر بیمارستان دولتی 
که باید به سرعت تخلیه و پلمب شود در محدوده دانشگاه 
علوم پزشکي تهران وجود ندارد اما منکر مشکلات ایمني 
در این مراکز نیســتیم و ضرورت دارد این مشکلات و 
کمبودها برطرف شود.« این مســئول تاکید می کند: 
»فاجعه متروپل و پلاســکو ناشــی از بی توجهی بود و 
هشدار جدی بر حذف بناهای ناایمن است. بر این اساس 
ساختمان بهداشت و درمان زیر مجموعه این دانشگاه 
در خیابان حافظ که همین وضعیت را دارد، طی 15 روز 
آینده تخلیه خواهد شد و ایمن سازي دیگر مراکز درماني 

در دستور کار است.«

  50هزار تخت فرسوده و غیراستاندارد 
در حوادثی که در مراکز درمانی و بیمارستانی رخ می دهد 
یا بروز آن در این مراکز پیش بینی می شود انگشت اتهام 
به سوی وزارت بهداشت نشانه می رود، اما به گفته امیر 
ســاکی، مدیرکل دفتر توســعه منابع فیزیکی و امور 
عمرانی، با اینکه مهم ترین دغدغه متولی ســلامت در 
کشور، ارتقای ایمنی این مراکز درمانی است، اما وزارت 
بهداشــت در اجرای طرح های مقاوم سازی و بهسازی 
تنها مانده و بدون تامین بودجه نمی تواند کاری از پیش 
ببرد. ساکی به همشهری می گوید: »وزارت بهداشت از 
حدود 2دهه گذشته ارزیابی هایی را درباره بیمارستان ها 
و ساختمان های درمانی کشور برای بررسی فرسودگی و 
ایمنی سازه ای انجام داده است. در نخستین بررسی ها 
ثابت شــد که حدود 7۳درصد تخت های بیمارستانی 
کشــور فرســوده بودند. طی این مدت ۴0هزار تخت 
جدید ایجاد شد و هم اکنون درصد فرسودگی تخت ها 
به ۴5درصد کاهش پیدا کرده اســت. بر این اساس از 
مجموع 1۴0هزار تخت بیمارســتانی تحت پوشــش 
دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت، 50هزار 
تخت فرسوده و غیراستاندارد وجود دارد.« به گفته این 
مسئول برای جایگزینی تخت های فرسوده عددی بالغ بر 
150هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که باید از سوی 
سازمان های ذیربط تامین شود. برنامه ریزی میان مدت 
وزارت بهداشت تامین ســالانه ۳0هزار میلیارد تومان 
برای جایگزینی و ایمن سازی این تخت ها طی 5سال 
است اما با این روند و پیش بینی اعتبارات، هدف گذاری و 
آسیب شناسی انجام شده محقق نخواهد نشد. در این باره 
نیاز است که سیاســتگذاران به ویژه دولت، مجلس و 
سازمان برنامه و بودجه میزان اعتبار را پیش بینی کنند.«   
این مســئول در پاسخ به این ســؤال که آیا تخت های 
فرسوده موجود، جان بیماران را در بروز حوادث تهدید 
می کند، می گوید: »تعطیل شــدن بیمارستان به ویژه 
در حوزه دولتی و مناطقی که تنهــا یک مرکز درمانی 
دارند، مقدور نیست، چون بیمارستان جایگزینی وجود 
ندارد. تعطیلی این مراکز آسیب جدی به ارائه خدمات 
درمانی وارد می کند. البته این مراکز درمانی از ســوی 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور شناسایی و اعلام 
شده اند. پروژه های جایگزین برخی از این بیمارستان های 
فرسوده هم سال هاست که تعریف شده  اما بودجه لازم 
را اختصاص نداده اند. درباره برخــی مراکز ناایمن هم 
بیمارستان جایگزین احداث شــده یا در حال احداث 
است، ازجمله شهدای تجریش یا بیمارستان شریعتی. 
برای بیمارستان بهارلو هم طرح جایگزین درنظر گرفته 
شده اما اختصاص زمین نیازمند همکاری بین دستگاهی 

است که تاکنون محقق نشده است.« 

آغازبرخوردباساختمانهایناایمن
دادستان تهران اعلام کرده یک بیمارستان و یک ساختمان مربوط به دانشگاه علوم پزشکی به درخواست آتش نشانی تعطیل می شوند

براساس گفته های قائم مقام رئیس سازمان دانش آموزی، یک هزار و 510 پایگاه برای فراغت تابستانی دانش آموزان درنظر گرفته شده است
پایان 2سال دوری از تفریحات تابستانی

 با نزدیک شدن به روزهای آغازین تعطیلات تابستانی و به 

آموزش
پایان رسیدن ایام امتحانات، بچه ها باید به دنبال تعطیلات 
و فراغت های تابستانی خود باشند. با توجه به اینکه در 2سال 
گذشته مدارس چندان فعالیتی در حوزه ایام فراغت نداشته و به علت شیوع 
کرونا از هر تجمعی پرهیز می کردند، برنامه های تابستانی نیز با مدیریت و 
برنامه ریزی خانواده ها انجام می شد. حالا اما حسین عبادتی، قائم مقام رئیس 
سازمان دانش آموزی در نشست خبری دیروز که در سازمان دانش آموزی 
برگزار شد، گفته است: با بازگشایی مدارس و کاهش چشمگیر آمار کرونا، 
امسال برنامه های تابستانی برگزار می شود. او همچنین درباره اینکه امسال 
جبران 2سال گذشته خواهد بود، اعلام کرد برنامه های گسترده تابستانی برپا 

خواهد شد.
اما این برنامه ها شامل چه مواردی می شــود و واقعا چقدر گسترده است؟ 
عبادتی با بیان اینکه یک هــزار و 510 پایــگاه اوقات فراغت دانش آموزی 
پیش بینی شده اســت، گفت: 725 پایگاه اوقات فراغت ویژه دانش آموزان 
دختر و 725 پایگاه نیز ویژه دانش آموزان پسر است که یک هزار و510 مدیر 
و 6هزار و ۴0مربی در این پایگاه ها با هدف ارتقای مهارت زیست اجتماعی 
دانش آموزان فعالیت می کنند. او با اشاره به استفاده از ظرفیت فضای مجازی 

افزود: نمی خواهیم ظرفیت مجازی را از دست بدهیم؛ چراکه هزینه هایی 
برای آن شده است و قصد داریم ظرفیت شاد را تبدیل به ظرفیت پرورشی و 
تربیتی کنیم که در این راستا 21پویش را تعریف کرده ایم. عبادتی از برنامه 
دیگری با عنوان برگزاری اردوهای دانش آموزی نام می برد و می گوید: امسال 
تلاش کردیم تمرکز از تهران برداشته شود که نخستین برنامه، اردوی سبلان 
است. در این برنامه قرار است دانش آموزان پیشتاز به سمت قله سبلان بروند و 
به آن صعود کنند. قائم مقام رئیس سازمان دانش آموزی گفت: از سویی هفته 
آینده اردوی یک هزار و ۳00دانش آموز عشایر در مشهد انجام می شود. در این 
برنامه آموزش های تشکیلاتی و مهارتی ارائه می شود. او درباره اهمیت و نقش 
قرآن و آموزش های قرآنی معتقد است که باید مجالس تلاوت قرآن در مدارس 
احیا شود. عبادتی با بیان اینکه با اســامی پرطمطراق و غیرواقعی، ارتباط 
خوبی ندارد، تأکید می کند: اینکه کارگروه و قرارگاه ایجاد کنیم و اقدامی 
نشود، فایده ای ندارد، بلکه باید کار انجام شود؛ هم اکنون بخشی از جامعه از 
فعالیت های تربیتی  بهره ای نمی برند؛ مثل اردوگاه ها. تلاش ما این است که 
اردوگاه های نیمه کاره را تکمیل و تجهیز کنیم. او اضافه می کند: رسانه ها نیز 
باید رصد و در مقایسه ای اعلام کنند چند نفر از مسئولان در مأموریت کاری 
مصدوم شده و چند نفر دانش آموز در اردوهای دانش آموزی آسیب دیده اند؟ 

سپس ادامه می دهد: آیا می شود مطلق جلوی سانحه را گرفت؟ جواب منفی 
است، اما باید ایمنی کاملا رعایت شود.

قائم مقام رئیس سازمان دانش آموزی درباره ورود این سازمان به بوفه مدارس و 
لباس فرم دانش آموزی نیز می گوید: رسالت سازمان دانش آموزی تغذیه سالم 
و پوشش دانش آموزی نیست، بلکه فعالیت های فرهنگی و اجتماعی و ارتقای 
مهارت های زیست اجتماعی است . او ادامه می دهد که زمانی، بوفه به سازمان 
دانش آموزی داده شد. در آن دوران سود حاصل از این واگذاری به مدرسه 
می رسید، اما گفتند در این باره اما و اگرهایی مطرح شد. در همان زمان بود که 
اعلام کردیم آماده مشارکت در تغذیه سالم و لباس فرم دانش آموزی هستیم. 

او اضافه می کند: برخی استان ها این پیشنهاد را پذیرفتند.
عبادتی درباره آمار ســازمان دانش آموزی، گفت: ۳میلیون و 700هزار نفر 
عضو دانش آموزی، 1۳0هزار مربی و 60هزار خبرنگار دانش آموز داریم که 
البته ۴هزار خبرنگار دانش آموز به صورت فعال و نیمه فعال همکاری می کنند. 
ناگفته نماند هم مربیان و هم دانش آموزان به صورت افتخاری فعالیت می کنند 
و یک ریالی نمی گیرند. او از برگزاری کنگره ملی ۳1۳ در اسفند امسال در 
تهران خبر داد و گفت:  در ۳1۳ شهر، شخصیت و مفاخر ملی و فرهنگی توسط 

دانش آموزان برگزیده معرفی می شوند.

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

آسیب بیمارستان های فرسوده، فقط آوار بنا نیست 
»آسیب مراکز ارائه دهنده خدمات درمانی فقط در سازه های ناایمن و فرسوده نیست و بلکه هزینه کرد نگهداری آنها، اتلاف انرژی و انتقال آلودگی هم در این مراکز 
وجود دارد، به همین دلیل تبعات ناشی از فرسودگی   بیمارستان ها و مراکز درمانی باید از جنبه های مختلف بررسی شود.« این نکته ای است که حمید سوری، رئیس 
مرکز تحقیقات ارتقای ایمنی و پیشگیری از مصدومیت های دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به آن اشاره می کند و به همشهری می گوید: »تعداد زیادی از 
مراکز ارائه دهنده این خدمات، استیجاری و فرسوده هستند و باید انتظار بروز چنین مشکلاتی را داشت. همین حالا یکی از بیمارستان های رشت با بیش از 100سال 
سابقه تاسیس، وضعیت نامناسبی دارد و با کوچک ترین تکانی انتظار حادثه ای تلخ در آن وجود دارد. در سایر نقاط کشور هم فرسودگی مراکز بهداشتی و درمانی 
جان افراد را تهدید می کند.« سوری اما معتقد است مراکز درمانی بدون استانداردهای فیزیکی، می توانند باعث مخاطرات بیولوژیک هم بشوند: »یکی از دلایل 
عمده عفونت های بیمارستانی، فرسودگی بنای ساختمان هاست که منجر به افزایش مصرف آنتی بیوتیک ها می شود که هم ضرر اقتصادی دارد و هم مقاومت نسبت 
به آنتی بیوتیک ها را ایجاد می کند. مثلا در بیمارستان های سوانح و سوختگی اگر بنا، فرسوده و غیراستاندارد باشد، عفونت های ثانویه بیشتر به بیماران منتقل 
می شود. درباره تهویه هوا، فاضلاب ها، زباله های بیمارستانی و... هم برخی مراکز درمانی از استانداردهای کافی برخوردار نیستند و نه تنها بیماران که حتی پرسنل 
آن مراکز را در معرض خطر قرار می دهند.« به گفته سوری، آسیب بیمارستان های فرسوده، فقط آوار آن بر سر مردم نیست بلکه هزینه های گزاف غیرمستقیم هم به 
کشور وارد می کند: »اگر این بیمارستان ها تعطیل شوند، منفعت بیشتری برای جامعه دارند اما با توجه به اینکه توزیع منطقی خدمات بهداشتی و درمانی در کشور 
وجود ندارد، نمی توان آنها را حذف کرد. باید توزیع منطقی خدمات درمانی صورت بگیرد تا فرصتی برای احداث بیمارستان های جدید وجود داشته باشد.« او درباره 
اینکه چه زمانی باید انتظار حذف این بیمارستان های ناایمن را داشت، می گوید: »کار نظارتی بر این مراکز از سوی وزارت بهداشت در حال انجام است اما نوسازی آنها 
پرهزینه است و در وضعیت کنونی توان مالی دولت پاسخگوی رفع مشکل نیست. در این باره یکی از اقدامات می تواند مقاوم سازی و استفاده بهینه از ظرفیت های 
بهداشتی و درمانی باشد. سطح خطر در همه بیمارستان ها یکسان نیست و باید دسته بندی در این باره انجام شود تا اولویت بندی بهسازی صورت بگیرد. همچنین 
جابه جایی بخش ها به شکل منطقی هم می تواند صورت بگیرد. به عنوان مثال، در بخشی که سطح خطر بیشتر است، باید از تراکم بیمار و تجمع مردم جلوگیری شود.«

نکته

رئیس پلیس پیشگیری فراجا:
 14قلم کالای ممنوعه 

که زائران نباید به همراه داشته باشند
  مهدی معصوم بیگی، رئیس پلیس پیشگیری فراجا در نشست 
خبری به مناسبت اعزام زائران حج تمتع اعلام کرد: از 22خردادماه 
از 1۸فرودگاه کشور ۳9هزار زائر به بیت الله الحرام اعزام می شوند. او  
با اشاره به اینکه پلیس فرودگاه های کشور مأموریت های مختلفی 
را در این راستا دارد، گفت: 5مأموریت اصلی داریم که تکریم حجاج 

مهم ترین مأموریت پلیس فرودگاه هاست.
معصوم بیگی اعلام کرد: روان ســازی  ترافیک از شهر تا فرودگاه و 
تأمین امنیت محورهای مواصلاتی بر عهده پلیس است و همچنین 
مسائل مربوط به گذرنامه هم از ماموریت هایی است که برای پلیس 

در زمان اعزام به حج درنظر گرفته شده است.
رئیس پلیس پیشگیری گفت: هرگونه داروی کدئین دار یا مشتقات 
موادمخدر و مواد مخدر خط قرمز پلیس اســت و به شدت با افراد 
یا زائرانی که بخواهند موادمخدر را از کشور خارج کنند، برخورد 
می کنیم. او  ادامه داد: از طرف سازمان حج و زیارت پیامک هایی 
برای حجاج ارسال شده اســت تا در زمینه اقلام ممنوعه توجیه 
شوند. معصوم بیگی ادامه داد: حتما ۴۸ساعت قبل از ساعت پرواز، 
بارهای زائران به فرودگاه باید منتقل شود تا زمان برای بررسی و 
چک بارها وجود داشته باشــد. او  گفت: خانواده های زائران برای 
بدرقه و استقبال به فرودگاه نیایند تا باعث شلوغی و ترافیک نشوند.
رئیس پلیس پیشگیری ادامه داد: قرص متادون و شربت متادون، 
قرص و آمپول ترامادول، شــربت اکسپکترانت کدئین دار، قرص 
استامینوفن کدئین دار و قرص های دیازپام در عربستان ممنوع 
اســت. معصوم بیگی گفت: تجهیزات پلیس به روز شده است و 
از کارشناســان نقطه زن برای شناســایی افرادی که سعی دارند 

مواد مخدر را از کشور خارج کنند، استفاده شده است.
او  گفت: آمار کشف مواد مخدر از زائران ایرانی بسیار پایین و محدود 
است. حجاج ایرانی ازجمله حجاجی هستند که به شدت قوانین را 
رعایت می کنند؛ اینکه ما اعلام می کنیم دلیل بر فراوانی نیست، اما 

باید اعلام شود تا مردم در جریان قرار بگیرند.
معصوم بیگی افزود: سارقانی که دارای سابقه سرقت در فرودگاه 
هستند مجدد پرونده آنها در جریان قرار گرفته و مورد رصد هستند. 
همچنین تیم های خودرویی و پیاده به صــورت ویژه در ایام حج 
در فرودگاه ها حضور دارند. او  با اشاره به اینکه 5 هزار پلیس برای 
مأموریت حج به کار گرفته شده است، گفت: مبلغ 5000یورو ارز و 
همچنین مقدار 150گرم طلا هم می تواند همراه زائران حج باشد.

معصوم بیگی افزود: نخستین پرواز 22خرداد از فرودگاه امام)ره( 
آغاز می شود و برگشت هم تا 7مرداد به طول می انجامد.

رئیس پلیس پیشگیری گفت: اعزام حجاج کشورهای دیگر از ایران 
منتفی است و فقط زائران ایرانی از فرودگاه های کشور به حج اعزام 
می شوند. معصوم بیگی افزود: هیچ کدام از مأموران پلیس به حج 

اعزام نمی شوند و همه در حالت آماده باش هستند.

مجری شبکه شاد خبر داد:
 جابه جایی ۲1۶میلیون فایل

 تا حجم ۲گیگ در شبکه شاد
مجری شبکه شــاد گفت: 216میلیون فایل تا حجم 2 گیگ در 

شبکه شاد پس از آغاز آموزش حضوری رد و بدل شد.
علی کاظم زاده درباره میزان اســتفاده کاربران از شبکه شاد پس 
از حضوری شدن مدارس، گفت: تعداد کاربر روزانه فعال شاد در 
اردیبهشت ماه 7 و نیم میلیون نفر است و این میزان تقریبا معادل 
نصف کاربرهایی بوده که در دوران تعطیلی مدارس به دلیل شیوع 

ویروس کرونا در شبکه شاد حضور داشتند.
او  با بیان اینکه رکورد کاربر در بهمن ماه1۴00 حدود 1۳میلیون 
نفر در روز بود، افزود: پس از آغــاز آموزش حضوری این تعداد به 
7.۳میلیون نفر رسیده است. مجری شبکه شاد گفت : این موضوع 
نشان می دهد که دانش آموزان و نظام آموزشی کشور حتی پس 
از تعطیلی آموزش مجازی به دلیل بازگشایی فیزیکی مدارس باز 
هم از خدمات شاد اســتفاده می کنند. کاظم زاده عنوان کرد: در 
اردیبهشت ماه 1۴میلیون کاربر فعال ماهانه در شبکه شاد داشتیم. 
همچنین رکورد کاربر همزمان همچنان قابل توجه است، حدود 
۸0۳ هزار نفر همزمان در شاد حضور دارند که در بهمن ماه ۳میلیون 
نفر به صورت همزمان بوده و این عدد به ۸00هزار نفر رسیده است.

او  یادآورشد: آمارها نشــان می دهد هرچند آموزش مجازی تا 
حدی کاهش یافته و این نوع آموزش تحت نظر آموزش وپرورش 
نیست، اما شبکه شاد به عنوان دستیار نظام آموزشی همچنان 
مورداســتفاده دانش آموزان، معلمان و کاربران است. مجری 
شبکه شاد افزود: در اردیبهشت ماه 216 میلیون فایل در شبکه 
شاد جابه جا شــد و این درحالی اســت که در اسفندماه سال 
گذشته 766 میلیون فایل جابه جا شده است. فایل ها در شبکه 
شاد می تواند تا 2گیگ حجم داشته باشد. کاظم زاده افزود: امکان 
برقراری تماس تصویری همچنان در شبکه میسر است و یک و 
نیم میلیون تماس تصویری در اردیبهشت ماه ثبت شده است. او  
ادامه داد: یک میلیارد و500هزار پیام در اردیبهشت ماه جابه جا 
شده و میانگین حضور کاربران هم در اردیبهشت ماه به ۳ساعت و 

نیم رسیده است.

افزایش ۲0درصدی اهدای خون
مدیرکل انتقال خون اســتان تهران با اعلام خبر افزایش مراکز 
اهدای خون در شهرستان های اســتان تهران گفت: با اقدامات 
خوبی که از ابتدای امسال انجام شده حدود 20درصد اهدای خون 
افزایش داشت، اما نیاز به خون و فرآورده های آن همیشگی است و 
اهدا کنندگان باید به طور مستمر برای اهدای خون مراجعه کنند تا 
بتوانیم نیاز خون استان تهران را تامین کنیم. محمدرضا مهدی زاده،  
ادامه داد: باتوجه به اینکه درحال حاضر کرونا کنترل شده است، 
اعمال جراحی افزایش یافته و به همین دلیل میزان مصرف خون 
نیز ۳0درصد بالاتر رفته اســت. او  افزود: هم اکنون سطح ذخیره 
خون در استان تهران خوب است و مشکل خاصی در این خصوص 
نداریم، کرونا کنترل شــده و آمار فوتی ها و مبتلایــان به کرونا 
کاهش یافته است و مردم با اطمینان بیشتر خون اهدا می کنند، 
اما شــرایط تهران به دلیل جمعیت بالا، استقرار بیشترین مراکز 
درمانی و بیمارستانی و اعزام برخی از بیماران برای ادامه درمان و 
اعمال جراحی به تهران، سبب شده که تهران از نظر نیاز به خون 
و فرآورده های آن دارای شرایط خاص باشد و می طلبد که مردم 
به طور مستمر و همیشگی خون اهدا کنند، تا بتوانیم پاسخگوی 

بیمارستان ها و مراکز درمانی باشیم.

سیدامیرحسینقاضیزادههاشمی
رئیسبنیادشهیدوامورایثارگران

باتوجهبــهافزایــشمیانگینســنیجامعه
ایثارگــریافزایــشکیفیتخدماترســانی
ضروریاست؛باوجودبرخیمحدودیتها
بایــدازتمــامظرفیتهــابــرایرســیدگیبه
مســائلدرمانیایثارگراناســتفادهکرد.با
تخصیصاعتباراتلازمتعــدادمراکزطرف
قراردادباشــرکتبیمــهتکمیلــیایثارگران

افزایشیافتهاست.

محسنزارعی
رئیسمرکزسنجشوپایشکیفیت

آموزشی
ســؤالاترمــزشــدهامتحانــاتنهایی
پیشازشــروعهرامتحــانازقرنطینه
طراحــیســؤالاتبهطــورمســتقیمبــا
روشالکترونیکیبــهحوزههایاجرای
سراســرکشــورارســالمیشــودودر
همانجــارمزگشــاییشــدهودراختیــار

دانشآموزانقرارمیگیرد.

محمدنصیری
معاوناموراجتماعیسازمانبهزیستی
بهزیســتیدرپیتدوینفرایندهاییاســت
تــاواگــذاریسرپرســتیکــودکانمطابقبا
ضوابــطقانونیتســهیلشــود.بــاتوجهبه
تعدادمتقاضیاننســبتبهکودکانواجد
شــرایطبــرایواگــذاریسرپرســتیوتمایل
بیشترخانوادههابهسرپرستیدائم،تلاش
سازمانبرانتخابسرپرستیاسرپرستان

باشرایطبهتربرایاینکودکاناست.

افــرادمبتــلابــهانــواعســرطانهاســابقه
مصرفسیگاردارند.بهگفتهمتخصصان
قطعمصرفسیگاردرزماندرمانبازهم
کمککنندهبهبهبوداست؛چراکهمصرف
ســیگارحیــندرمــاناثربخشــیدرمــانرا

بهشدتپایینآوردهوکاهشمیدهد.

حداقــلحقــوقدریافتــیکارگــراندر
ســال1401اســتکهبهتصویبدولت
رسیدهاست.طبقجزئیاتاعلامشده
دربــارهافزایــشحقــوقبازنشســتگان
تامیــناجتماعــی،حداقــلدریافتــی
مستمریبگیراننبایدازحداقلحقوق
مصوبهمانسالکارگرانکمترباشد.

اعتبــاربــرایتجهیــزپژوهشســراهای
استانسیستانوبلوچستانپیشبینی
شــدهاســت؛ایــندرحالــیاســتکــه
بهگفتــهمعــاونآمــوزشمتوســطه
آمــوزشوپــرورشایــناســتان،برخــی
پژوهشســراهایاســتانازنظــرفضــا
دچــارمشــکلهســتندکــهبایــدایــن

مشکلرابرطرفکرد.

درروزهــایپایانــیهفتــهوهمچنیــن
تعطیــلات14و15خــردادتوســط
هلالاحمرامدادرسانیشدند.بهگفته
رئیسسازمانامدادونجاتجمعیت
هلالاحمــر650ماموریــتامــدادیدر
اینایامتوســطامدادگــرانهلالاحمر

رقمخورد.
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ثبت نام متقاضیان برپایی 
موکب اربعین1401 آغاز شد

معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازســازی عتبات عالیات از آغــاز ثبت نام صدور 
پروانه موکب داری اربعین حسینی 1۴01 همزمان 
با ایام دهه کرامت خبر داد. یوســف افضلی با بیان 
اینکه پیش بینی می شود در اربعین امسال حدود 
5میلیون زائر از ایران به عتبات مشرف شوند، گفت: 
بر همین اســاس اقدامات لازم برای بسیج حدود 
۳هزار موکب ایرانی و اعزام 15هزار خادم اربعینی 
آغاز شده است. دبیر کمیته مشارکت های مردمی، 
اسکان و تغذیه ســتاد مرکزی اربعین حسینی با 
تأکید بر اینکه تزریق ۳دوز واکســن برای خادمان 
مواکب اجباری است، افزود: علاقه مندان به تأسیس 
موکب و نیز مواکبی که پروانه آنها منقضی شده است، 
 می توانند با مراجعه به سامانه موکب داری به نشانی
 http://mokeb.atabat.org  نسبت به دریافت 
مجوز یا تمدید پروانه اقدام کنند. افضلی گفت: با 
توجه به اینکه در ایام اربعین امســال، دمای هوا به 
بالای ۴0درجه می رسد، پیش بینی می شود زائران 
به صورت »شب رو« مسیر پیاده روی را طی کنند؛ از 
این رو به مواکب ابلاغ کرده ایم تا تمهیدات لازم برای 
استراحت و اسکان زائران در روز و حرکت شبانه را 
بیندیشند.  وی گفت: اولویت موکب های ایرانی 
در اربعین امســال مهیا کردن محل استراحت و 
اسکان زائران و تأمین آب آشامیدنی خنک است 
و در بخش تغذیه، هدف گذاری شده تا با مشارکت 

موکب های عراقی این کار صورت گیرد.
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قربانیان متروپل 41نفر شدند

شکایاتپزشکیبیجوابمیمانند
حدود یکسال و نیم اســت که از بیمارستان بابت قصور و 
سهل انگاری به دادگاه، دادسرا و کلانتری شکایت کردیم. 
متأسفانه در این یک سال ونیم، به بهانه های مختلف و واهی 
مثل نداشتن قاضی وغیره ما را سردوانده اند. به کجا شکایت 
ببریم که حداقل خسارت مالی وارده را بگیریم. چقدر زمان  

انتظار برای یک شکایت درنظر گرفته اند؟
یکشهروندازفازیکشهراندیشهشهریار

مفسرانورزشیکارآمد،مسابقاترابررسیکنند
درخصوص قهرمانی تیمی مثل اســتقلال، یک مفسر  یا 
یک تحلیل گر منطقی نباید به صــورت نگرش بی زمانی 
تحلیل و تفســیر کند و فقــط نتیجه را ببینــد بلکه باید 
بگوید چه اتفاقاتی افتاد تا این تیم اول بشــود و مشخص 
شود چه عوامل و کسانی بیشترین تأثیر را  داشتند. اینکه 
صرفا نتایج روز آخر به عنوان تفســیر مطرح شــود کاری 

غیرحرفه ای است.
قاسمزادهازشمیران

چرابرایپرداختحقوقبازنشستگاندولتبایدمصوبهبدهد؟
بازنشســتگان در واقع پس انداز روزهای اشتغال و جوانی 
خود را که به ســازمان تامین اجتماعی سپرده اند تا با آن 
تجارت و کسب سود کند،  به عنوان حقوق ماهانه دریافت 
می کنند. در واقع این ســازمان متعلق به بازنشستگان و 
ســرمایه گذارانش اســت نه دولت و نه هیچ نهادی دیگر. 
حالا چرا این سازمان که کلی هم از دولت طلب دارد برای 
افزایش حقوق باید در انتظار اجــرای مصوبه دولت بماند. 
یعنی بــرای اینکه پول خودمــان را به خودمان بدهد باید 

کسب تکلیف کند؟
محمودیازکرج

فروشگاههایزنجیرهایدرمقابلاعتراضوگلایه
گردنکشیمیکنند

درخصوص پنیر خامه ای 200گرمی که وزنش براساس ترازوی 
مرجع خود فروشگاه 186گرم است به مسئولان فروشگاه گلایه 
کردم که چرا این پنیر که وزنش هم کم شده را گران تر می دهند. 
گفتند هر جا دلت خواست شکایت کن! این به معنای بی اهمیت 
دانســتن تذکرات و جریمه های تعزیرات است درحالی که در 
اغلب نقاط دنیا در مقابل چنین اعتراضی حتی ممکن اســت 
یک فروشگاه بزرگ تا 2 هفته تعطیل و جریمه سنگین بشود، 
موضوعی که خودم به چشم در یکی از کشورهای اروپایی دیدم.
صدقیازتهران

مبارزهباگرانفروشیازحالتشعاریخارجشود
مبارزه با گرانفروشی و کم فروشی یک جهادبزرگ اقتصادی 
اســت که هم هموطنان ما را در رفاه و امنیت قرار می دهد 
و هم تمرکز مســئولان را روی مســائل اصلی کشور جمع 
می کند و نقشــه های معاندان و بدخواهان این حکومت و 
نظام اسلامی را نقش بر آب می کند. برای همین باید آن را از 
حالت شعار، اعمال جرائم ساده و گذر کردن از کنار متخلف 
با تذکر و غیره درآورد و به طور جــدی با متخلفان برخورد 
کرد. کسی که به اقتصاد و معیشــت مردم لطمه می زند در 
واقع تیشــه به ریشه کشــور خواهد زد و نباید اجازه دهیم 
کســی فرصت این کارها را بیابد که جز با نظارت و اجرای 

دقیق و خروج از حالت شعاری ممکن نیست.
نوحیازتهران

سلامفرماندهاثریماندگاراستوزمزمهنسلها
سرود مذهبی »ســلام فرمانده« از آثار ماندگاری است که 
همیشه بر دل خواهد نشست و نسل های متمادی آن را زمزمه 
خواهند کرد. جا دارد تشکرویژه ای ازهمه عوامل تهیه و اجرای 
این سرود در این وسعت داشته باشیم که با این ابزار، جایگاه 
بی بدیل و متعالی امامت و ولایت را جهادگونه تبیین می کنند. 
فاطمیازتهران

کنارگذاشتندستورالعملهایبهداشتیدستورستادکروناست؟
بیش از نیمی از مردم ماسک را کنار گذاشته اند، مصافحه می کنند 
و دست می دهند. مراسم عزا و عروسی باجمعیت زیادی برگزار و 
مسافرت ها انجام می شود. آیا اینها دستورات ستاد کروناست؟ آیا 
پاندمی به پایان رسیده است؟ اگر چنین است اعلام عمومی کنند 
تا آنهایی که مانند ما همچنان سفت وسخت دستورات را رعایت 

می کنند تکلیف خود را بدانند.
سدحبیبیازتهران

ساعتتعطیلیمترویاصفهانتغییرکند
با تشکر از زحمتکشان و کارکنان مترو، ساعت 21 )۹ شب( زمان 
پایان کار مترو و پذیرش مسافر در قطار راه آهن شهری زیرزمینی 
اصفهان است، یعنی درست همان وقتی که مردم بعد از خرید یا 
گردش و تفریح و دید و بازدیدها و یا تعطیلی مغازه هایشان شب 
هنگام می خواهند به منزل خود برگردند، آیا نمی شود این ساعت 

کار مترو را به حداقل یک ساعتی دیرتر تغییر داد.
محمودبلیغیانازاصفهان

 
صرفهجوییباتغییرساعتکاراداراتتهرانمیسرنمیشود

در خبرها خواندم که قرار است ســاعت کار ادارات در تهران را 
به 6و 30دقیقه بامداد تغییر دهنــد. این تغییر درصورت عملی 
شدن یعنی کارمند باید حداقل ساعت 5 صبح از خواب برخیزد 
و به احتمال زیاد بدون خــوردن صبحانه از خانه خارج شــود. 
درحالی که هر روز در دنیا ساعات اشتغال و شرایط کاری کارگران 
و کارمندان را تســهیل می کنند. این چه تصمیمات عجیب و 
خلق الساعه ای اســت که می گیرند و بهانه آن نیز صرفه جویی 
در برق و آب و غیره اســت. راه صرفه جویــی از اینجا نمی گذرد 
و پیشنهاد می شــود حتماً موضوع تغییر ســاعت کار ادارات با 
متخصصان روانشناســی صنعتی و کار بررسی شود تا سلامت 

جامعه در آن منظور شده باشد.
مؤمنپورازتهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

بخششقاتل6سالپسازجنایت
پسر جوانی که 6ســال قبل در جریان شوخی عجیب با 
فلفل فروش ها مرتکب جنایت شده بود توانست با رضایت 

اولیای دم از قصاص نجات پیدا کند.
به گزارش همشهری، این حادثه اواسط سال۹5 در یکی 
از روستاهای اطراف بندرعباس اتفاق افتاد. آن روز پسر 
جوان به نام ســعید که ســاکن بندرعباس بودند همراه 
برادرش برای تفریح به یکی از روســتاهای اطراف رفته 
بودند. در جاده چند نفر از روســتاییان مشغول فروختن 
فلفل و دیگر محصولات کشــاورزی بودنــد. در این بین 
برادر ســعید که رانندگی می کرد در یک لحظه تصمیم 
گرفت با روستاییان شــوخی کند. او فرمان خودرو را به 
ســمت بســاط یکی از فلفل فروش ها کج کرد که در اثر 
برخورد سپر خودرو با کیسه، فلفل ها   روی زمین ریختند. 
روستاییان که از این شوخی ناراحت شده بودند به تعقیب 
ســعید و برادرش پرداختند و کمی جلوتر توانستند سد 
راهشان شوند و خودروی شــان را متوقف کنند. چند نفر 
از روستاییان برادر ســعید را از خودرو پیاده کردند و با او 
درگیر شدند. در این بین سعید که دید برادرش در حال 
کتک خوردن اســت برای دفاع از او یــک چاقو از داخل 
خودرو برداشت و با آن ضربه ای به مرد سالخورده ای که با 
برادرش درگیر شده بود، زد. هرچند او قصد قتل نداشت، 
اما همین ضربه کافی بود تا این مرد جان خود را از دست 
دهد و ســعید به اتهام قتل عمد  بازداشت شود. مقتول 
2 همسر و چندین فرزند داشــت که در جلسه محاکمه 
فرزندان مقتــول برای قاتل درخواســت قصاص کردند. 
قضات دادگاه سعید را به اتهام قتل عمد به قصاص محکوم 
کردند و مدتی بعد این رای در دیوانعالی کشور تایید شد. با 
تأیید حکم، شمارش معکوس برای قصاص قاتل آغاز شد. 
این در حالی بود که مسئولان واحد صلح و سازش زندان 
بندرعباس و شــورای حل اختلاف از یک سو و خانواده 
سعید از سوی دیگر به دنبال جلب رضایت اولیای دم بودند. 
تعداد زیاد اولیای دم کار را برای تیم صلح و سازش دشوار 
می کرد با وجود این آنها بعد از ماه ها تلاش موفق شــدند 
رضایت فرزندان همسر اول مقتول را جلب کنند. آنها در 
ازای دریافت یک میلیارد تومان قاتل را بخشیدند؛ با این 
حال فرزندان دومین همسر مقتول همچنان خواسته شان 
قصاص بود. چند روز قبل در شرایطی که همه  چیز برای 
اجرای حکم قصاص مهیــا بود بار دیگــر تلاش ها برای 
جلب رضایت اولیای دم از سر گرفته شــد. هرچند آنها 
می گفتند حکم باید اجرا شــود اما وقتی رایزنی ها ادامه 
پیدا کرد در نهایت حاضر شــدند در ازای دریافت مبلغ 
1.5میلیارد تومان قاتل را ببخشــند. در این شرایط بود 
که سعید پس از گذشت 6سال از چوبه دار نجات یافت و 
قرار است به زودی به لحاظ جنبه عمومی جرم در دادگاه 

کیفری محاکمه شود.

ادعایعجیبدخترجواندردادسرایجناییتهران

منپدرمراکشتهام
»2ســال قبل پدرم را به قتل رساندم و جسد ســوخته او را در 
بیابان های اطراف شــهر زنجان دفن کردم.« این ادعای دختری 
جوان اســت که می گوید به خاطر عذاب وجدان تصمیم گرفته 

اسرار قتل پدرش را فاش کند.
به گزارش همشهری، روز شــنبه چهاردهم خردادماه دختری 
جوان به اداره پلیس تهران رفت و مدعی شد که 2سال قبل پدرش 
را در شهر زنجان به قتل رسانده است. وی در توضیح ماجرا گفت: 
من ساکن شهر زنجان هستم و تا دوران جوانی در آنجا به همراه 
پدر و مادرم زندگی می کردم. پدرم اما معتاد به مواد مخدر بود و 
مادرم همیشه به خاطر این موضوع عذاب می کشید و رنج می برد. 
مادرم خیلی هوای مرا داشت و حمایتم می کرد تا اینکه چندسال 
قبل فوت شد. از آن پس زندگی من نابود شد و تا امروز، روزها و 

شب های سختی را سپری کردم.
وی ادامه داد: به دلیل اعتیاد پدرم، افراد خلافکار بسیاری به خانه 
ما رفت وآمد می کردند که نیت شومی داشتند. پدرم نه تنها از من 
حمایت نمی کرد، بلکه با اجبار مرا پای بساط نشاند و معتادم کرد؛ 
آنجا بود که جای خالی مادرم را هر لحظه بیشتر از قبل احساس 
می کردم و کینه عجیبی نسبت به پدرم به دلم نشست. روزبه روز 
تنفرم نســبت به او بیشتر می شــد، تا اینکه تصمیم گرفتم از او 

انتقام بگیرم. 
وی گفت: حدود 2سال قبل بود که وقتی در خانه با پدرم تنها بودم 
با ضربه جسم سخت به سرش و ضربات چاقو او را به قتل رساندم. 
بعد جسدش را لای پتو پیچیدم و با ماشین به بیابان های اطراف 
زنجان بردم و جسد را به آتش کشــیده و همانجا رها کردم. بعد 
هم به همه بستگانم گفتم پدرم به همراه دوستانش به سفر رفته 
و ناپدید شده اســت. پس از قتل به کمپ رفتم و اعتیادم را ترک 
کردم. ســپس برای ادامه زندگی به تهران آمدم اما در این مدت 
عذاب وجدان داشتم و مدام کابوس جنایت می دیدم. به همین 
دلیل تصمیم گرفتم به این کابوس ها و عذاب وجدانم پایان بدهم 
و خودم را معرفی کنم. پس از ادعــای هولناک دختر جوان، وی 
بازداشت و با دستور بازپرس محمدحسین زارعی، قاضی جنایی 
تهران، تحقیقات در این پرونده آغاز شد. در ادامه برادر ناتنی دختر 
جوان شناسایی شد و پس از حضور در دادسرا گفت که خواهرش 
معتاد به مخدر شیشه است و دچار توهمات عجیب می شود. وی 
گفت: پس از فوت مادرم، پدرم بــا زنی ازدواج کرد که حاصل آن 
ازدواج، تولد خواهر ناتنی ام بود اما مادر او هم در سال۹6 فوت شد 

و بعد پدرم برای سومین بار ازدواج کرد. 
او ادامه داد: من شنیده بودم که پدرم در معتادشدن خواهر ناتنی ام 
مقصر است و خبر داشتم که خواهر ناتنی ام از او کینه به دل دارد 
اما در مورد اینکه ادعا کرده پدرم را 2سال قبل کشته، فکر می کنم 
که او تحت تأثیر مصرف مواد شیشــه چنیــن ادعای عجیبی را 
مطرح کرده است. وی توضیح داد: پدرم اسفند پارسال به همراه 
همسرش به خانه من آمدند. ارتباط ما خیلی صمیمی نیست و 
زیاد او و همســرش را نمی بینم اما وقتی شنیدم خواهر ناتنی ام 
مدعی شده پدرمان را کشته،تعجب کردم. شک ندارم که او قاتل 
نیست و هیچ قتلی رخ نداده و همه اینها توهمات خواهرم است. 
براساس این گزارش، در حالی که دختر جوان برای بررسی سلامت 
روحی و روانی اش در اختیار متخصصان پزشکی قانونی قرار گرفته، 
بازپرس زارعی پرونده را با صدور قرار عدم  صلاحیت برای ادامه 

روند تحقیقات به دادسرای جنایی شهر زنجان فرستاد.

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

کوتاه از حادثه

جنایی

پیگیری

3روز پس از ناپدید شدن پسربچه ای 10ساله در منطقه 
گیلاوند شهرستان دماوند، اســرار قتل هولناک او با 

دستگیری پسر همسایه فاش شد.
به گزارش همشهری، هفته گذشته خانواده ای با مراجعه 
به پلیس خبر از ناپدید شــدن پسربچه 10ساله شان 
را دادند. به گفته آنها، پسرشــان برای بازی از مجتمع 
مسکونی شان در حوالی شهرک مسکن مهر گیلاوند 
خارج شــده و دیگر به خانه بازنگشته بود. خانواده این 
کودک می گفتند که پسرشان دارای معلولیت ذهنی 
بود و پس از ناپدید شدن وی همه جا را به دنبالش گشته 

بودند اما اثری از او پیدا نکرده اند.
با اظهارات خانواده پسربچه گمشده، تحقیقات پلیس 
برای یافتن ردی از وی آغاز شــد. مأموران با حضور در 
محل زندگی پسربچه مسیرهایی را که احتمال می رفت 
وی از آنجا عبور کرده باشد تجسس کردند و در نهایت 
با بررسی دوربین های مداربسته به سرنخ مهمی دست 
یافتند. فیلم های ضبط شده از این حکایت داشت که 
کمی دورتر از محل زندگی پسربچه، پسر جوانی دست 
او را گرفته و با خود می برد. همه شواهد از این حکایت 
داشت که پسربچه گمشده ربوده شده و تنها مظنون 
پرونده همان پسر جوانی بود که همراهش بود. دستور 

بازداشت این مظنون صادر شــد و مأموران در جریان 
تحقیقات گسترده موفق شدند هویت او را شناسایی 
کنند. محل زندگی پسر جوان در مجتمع کناری محل 
زندگی پسربچه گمشده بود و در این شرایط، وی توسط 
مأموران دســتگیر و به اداره آگاهی منتقل شد. متهم 
اگرچه در ابتدا تلاش می کــرد خود را  بی گناه معرفی 
کند و مدعی بود که از سرنوشــت پسربچه خبر ندارد 
اما در نهایت اعترافات هولناکی به زبان آورد که نشان 
از قتل پسربچه گمشده داشت. او اعتراف کرد که روز 
حادثه با دیدن پسربچه به سمت او رفته و به وی خوراکی 
داده و او را گول زده است. پس از آن نیز دست او را گرفته 
و از محل سکونتش دور کرده و در نهایت به قتل رسانده 
است. متهم 1۹ساله مدعی بود که پس از ارتکاب این 
جنایت هولناک، جسد پسربچه را مخفیانه به حوالی 
شهرک جیلاردنو برده و در آنجا دفن کرده است. این 
در حالی بود که با پیدا شدن جسد پسربچه گمشده، 
آثار خفگی روی گردن او مشهود بود و با اعترافات جوان 
جنایتکار وی بازداشت شد و به گفته سردار کیومرث 
عزیزی، فرمانده انتظامی شرق استان تهران، تحقیقات 
برای مشخص شدن علت اصلی جنایت و انگیزه متهم از 

قتل پسربچه خردسال ادامه دارد.

رئیسقوهقضاییهدستورویژهایبرایرسیدگیبهپروندهمتروپلصادرکرد

دروازهبانملیپوشهندبالوپدرشازقربانیانتیراندازیدرشهریاربودند

ادامه آواربرداری در ویرانه های متروپل به کشف چند 
پیکر دیگر منجر شــد تا شــمار قربانیان این حادثه به 
41نفر افزایش پیدا کند. این در حالی اســت که رئیس 
قوه قضاییه نیز دســتور ویژه ای برای انجام تحقیقات و رسیدگی به این 

پرونده صادر کرده است.
به گزارش همشــهری، عملیات جســت وجو و آواربرداری در متروپل 
بی وقفه ادامه دارد و تیم های امدادی با سرعت بیشتری به دنبال یافتن 
پیکر افراد مفقود شده هستند. در همین حال آخرین تلاش ها به کشف 
3پیکر دیگر منجر شده است. احسان عباسپور، فرماندار آبادان در این باره 
گفت: با کشف 3پیکر دیگر زیر آوارهای متروپل تاکنون پیکرهای 41 نفر 
از جانباختگان از محل حادثه متروپل خارج شده است و امیدواریم آمار 
جانباختگان افزایش نیابد اما جست وجو برای خارج سازی دیگر پیکرهای 

احتمالی از زیر آوار همچنان ادامه دارد.

دستورویژه
از سوی دیگر رئیس دستگاه قضا در شورای عالی قوه قضاییه، دستوراتی را 
در راستای رسیدگی دقیق و سریع درخصوص پرونده هایی که در استان 
خوزستان در رابطه با فروریختن ساختمان متروپل تشکیل شده، صادر 
کرد؛ ازجمله آنکه به معاون اول خود دستور داد موضوع را از این حیث که 
ممکن است رسیدگی به پرونده برخی افراد تحت تعقیب قرار گرفته در 

صلاحیت تهران باشد، بررسی کند.
غلامحسین محســنی اژه ای گفت: چنانچه امکان تفکیک وجود ندارد، 
براساس ضوابط تدبیری شود تا در یک مرجع با سرعت، نظم و هماهنگی 

توأمان باشــد و بدین ترتیب امــکان حاشیه ســازی از آنهایی که قصد 
حاشیه سازی دارند، سلب شود.  همچنین به معاون اول دستگاه قضایی 
دستور داد که نسبت به اتمام سریع تر تحقیقات درخصوص حادثه متروپل 
آبادان پیگیری های لازم را انجام دهد تا پرونده هر شخص به هر میزانی 
که در این حادثه مقصر بوده، طبق قانون تکمیل شــود. رئیس عدلیه در 
ادامه از برخی رسانه های داخلی که بعضی دروغ ها و مطالب خلاف واقع 
را درخصوص حادثه متروپل منتشر می  کنند، گلایه کرد و به آنها تذکر 
داد که مبادا در زمین دشمن بازی کنند. قاضی القضات در ادامه به انتشار 
خبر و تفاسیر خروج یکی از مسئولان سابق استان خوزستان از کشور و 
سپس بازگشت او به ایران اشاره کرد و گفت: هیچ کدام از مسئولان ذیربط 
و هیأت های اعزامی )دولت، مجلس و دادستانی کل کشور( نسبت به فرد 
مورد اشاره درخصوص فروریختن ساختمان آبادان گزارشی ارائه نداده اند 
و طبیعتاً اقدام قضایی نیز در مورد وی در این خصوص صورت نگرفته است.

ساخت2مدرسهبهیادملیکاومیترا
در جریان ریزش ساختمان متروپل 5دانش آموز نیز زیر آوار جان خود را 
از دست دادند؛ ازجمله ملیکا و میترا صالحیان پور که انتشار خبر مربوط به 
آنها بازتاب گسترده ای داشت. شاید به همین علت بود که تصمیم گرفته 
شد 2مدرسه به نام آنها ساخته شود. مســعود حمیدی نژاد، سرپرست 
اداره کل آموزش و پرورش خوزستان در این باره گفت: با همت خانواده 
صالحیان پور در مینوشهر خرمشهر 2مدرســه به یاد این دو دانش آموز 
ساخته خواهد شد. او ضمن تسلیت درگذشت 5دانش آموز خوزستانی در 
حادثه ریزش ساختمان متروپل، گفت: این مدارس قرار است با مشارکت 

خانواده دانش آموزان صالحیان پور در مینوشهر از توابع خرمشهر که محل 
زندگی این دانش آموزان بوده، ساخته شود.

بقایایمتروپلتخریبمیشود
پس از ریزش متروپل مسئولان زیادی برای بازدید  از بقایای این حادثه 
به آبادان سفر کردند. یکی از این مسئولان سیدصولت مرتضوی، معاون 
اجرایی رئیس جمهــور بود که پس از بازدیــد از ویرانه های متروپل از 
تخریب ســازه باقیمانده متروپل پس از پایان آواربــرداری خبر داد و 
گفت که مجوزهای تخریب متروپل صادر شــده است. او گفت: آقای 
رئیس جمهور در بازدیدی که داشتند دســتورات لازم را صادر کردند. 
فرماندهی عملیات آواربرداری و مدیریت کار با اســتاندار اســت که 
خوشبختانه با تدبیر پیش رفته و قرارگاه خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار 
و دستگاه های اجرایی وارد عمل شدند. همچنین مجوزهای لازم برای 
تخریب پیش  بینی شــده و قطعا کار همچنان ادامه دارد؛ یعنی پس از 
آواربرداری، عزیزان برای تخریب بقیه ســازه اقدام خواهند کرد و کار 

تعطیل شدنی نیست و همه دستگاه ها پای کار هستند.

تحقیقات در پرونده قتل مسلحانه 
5نگهبان در شهریار نشان می دهد 
که 2نفر از مقتــولان، دروازه بان 
ملی پوش تیم هندبال و پــدرش بودند که هدف 
تیراندازی قاتل مخوف قرار گرفته و جانشــان را 
از دست دادند. اولیای دم این پدر و پسر و 2نفر از 
مقتولان دیگر دیروز در دادســرای جنایی تهران 
حاضر شدند و برای قاتل مسلح درخواست قصاص 

کردند.
به گزارش همشهری، ساعت 7صبح جمعه ششم 
خرداد ماه، مردی که مســلح به کلت کمری بود 
وارد زمین های متعلق به یک ســازمان دولتی در 
روستای بالابان شهریار شد و به 6نگهبانی که در 
داخل کانکس های نگهبانی حضور داشتند شلیک 
کرد. در جریان این تیرانــدازی 5نگهبان بی گناه 
کشته شدند و یک نفر مجروح شد و این درحالی 
بود که مرد تیرانداز پیش از رسیدن پلیس از محل 

گریخته بود.
با شروع تحقیقات خیلی زود هویت عامل تیراندازی 
هولناک که پسری جوان بود شناسایی شد. او که 
به تهران گریخته بود یک روز بعد از این جنایت در 
مقابل کلانتری فلسطین به سمت مأموران پلیس 
تیراندازی و 4مأمور را زخمی کرد اما پیش از اینکه 

موفق به فرار شود دستگیر شد.
متهم 24ساله در بازجویی ها مدعی شد که علاوه 
بر این جنایات قصد داشته مدیران سازمان دولتی 
را که با آنها اختلاف داشــته نیز به قتل برساند. او 
درباره انگیزه اش از این جنایت گفت: 20سال قبل 
پدرم در شهریار زمینی خرید که عرصه آن متعلق 

به سازمان دولتی و اعیان برای ما بود. این سازمان 
اما چند ســال قبل چند کانکــس در چهارطرف 
زمین قرار داد و حتی نگهبانانی استخدام کرد که 
در کانکس ها زندگی می کردند. پدرم از ســال ها 
پیش بر ســر این زمین با سازمان دولتی اختلاف 
داشــت. او چند سال قبل شــروع کرد به کاشت 
درخت های میوه در زمین اما کارمندان سازمان 
دولتی درخت ها را قطع کردند. آنها حاضر نبودند 
سهم پدرم از زمین را بدهند و برای همین تصمیم 
گرفتم از آنها انتقام بگیرم. روزحادثه به ســمت 
نگهبان ها شــلیک کردم و قصد داشتم به سراغ 
مدیران سازمان هم بروم. اما بعد از فرار به پایتخت 
در خیابان طالقانی بودم که مأموران را دیدم و فکر 
کردم شناسایی شده ام و آنها قصد دستگیری مرا 
دارند. به همین دلیل به سمت آنها هم تیراندازی 

کردم.

درخواستقصاصمجرمخطرناک
پرونده جنایت مســلحانه ای که جوان 24ساله در 
شهریار مرتکب شــده به دلیل حساســیت ویژه به 
دادسرای جنایی تهران فرســتاده شد و پیش روی 
قاضی ساسان غلامی، بازپرس شعبه سوم قرار گرفت. 
مرد تیرانداز نیز چند روز قبل به دادسرا انتقال یافت 
و تحت بازجویی قرارگرفت. وی همان ادعای قبلی 
خود را تکرار کــرده و مدعی بود که قصد داشــته 
جان افراد دیگری را هم بگیرد. از ســوی دیگر برای 
تکمیل تحقیقات در پرونده باید اظهارات اولیای دم 
)خانواده 5نگهبانی که هدف تیراندازی قرارگرفتند( 
و شاکیان دیگر )ماموران پلیسی که زخمی شدند( 
در پرونده ثبت می شد. خانواده 4نفر از مقتولان در 
دادســرا حضور یافته و درخواستشان را که قصاص 
قاتل مســلح بود ثبت کردند. 2نفر از مقتولان پدر و 
پســر بودند و پیام و جلال قره باغستانی نام داشتند 

و 2نفر دیگر علی کاکی متولد76 و عبدالعلی ملکی 
متولد47 بودند.

مرگباورنکردنیپدروپسر
پیام قره باغستانی یکی از قربانیان بی گناه این پرونده 
دروازه بان ملی پوش تیم هندبال کشورمان بود که در 

این حادثه به همراه پدرش به قتل رسید.
برادر پیام می گوید: هنوز مرگ پــدر و برادرم را باور 
نداریم. اتفاقی که افتاد واقعا شــوکه کننده بود. پیام 

فقط 22سالش بود و پدرم 53سال سن داشت.
وی ادامه می دهد: ما اهل استان کرمانشاه هستیم و 
برادرم ورزشکار و دروازه بان تیم ملی هندبال بود. او 
بارها به همراه تیم ملی در مسابقات بین المللی شرکت 
کرده بود. اما این اواخر بیکار شده بود که من او را برای 
کار معرفی کردم. راســتش خودم در زمین هایی که 
متعلق به ســازمان دولتی بود کار می کردم اما بر اثر 
حادثه ای پاهایم شکست و خانه نشین شدم. به همین 
دلیل از 4ماه قبل پدر و برادرم را معرفی کردم و آنها 
در زمین های مربوطه مشغول به کار شدند. 24ساعت 
نگهبانی می دادند و 24ساعت زمان استراحتشان بود.

وی می گوید: روز حادثه من در خانه بودم که یکی از 
اقوامم تلفن کرد و گفت پدر و برادرم تیر خورده اند. 
شــوکه شــدم و این خبر باورکردنی نبود. با وجود 
این امید داشتم زنده مانده اند. اما کمی بعد متوجه 
شــدم در جریان این تیراندازی خطرناک هم پدرم 
را از دســت داده ایم و هم برادرم را. به همین دلیل 
خواستار قصاص تیرانداز شــده ایم و درخواستمان 
این است که او هرچه زودتر به مجازات جنایتی که 

مرتکب شده برسد.

درخواست قصاص برای قاتل 5نگهبان 

عامل نخستين قتل سال 97قصاص شد پسر همسايه قاتل پسربچه 10ساله 
 عامل نخستین جنایت ســال ۹7در پایتخت مردی بود که تنها چند ســاعت پس از تحویل سال 
مقابل چشمان فرزندانش، جان همسرش را گرفت. او چند روز پیش با گذشت 4سال از جنایت به 

دار مجازات آویخته شد.
به گزارش همشهری، این حادثه ساعت 22:56بیست و نهم اسفند رخ داد و در بررسی ها مشخص 
شد که شب حادثه قاتل پس از ورود به خانه پدری همسرش، با همسر و مادرزنش به دلیل اختلافات 
خانوادگی درگیر شده و با چاقو به سمت آنها حمله کرده بود. در این حادثه زن جوان جانش را از دست 
داد و مادرش مجروح شد که برای درمان به بیمارستان انتقال یافت.پس از این حادثه متهم فرار کرد 
اما شب تا صبح در خیابان ها پرسه می زد و در نهایت به کلانتری 106نامجو رفت و خود را معرفی کرد. 
وی در بازجویی ها به قتل همسر و زخمی کردن مادرش اعتراف کرد و درخصوص جزئیات حادثه 
گفت: حدود 10ماه پیش به دلیل بیکاری و مشکلات خانوادگی با همسرم اختلاف پیدا کردم. او به 
همراه 3فرزندمان خانه را ترک کرد و به خانه پدری اش رفت. در این مدت بارها از او خواستم تا به خانه 
برگردد اما قبول نمی کرد تا اینکه شب عید به دنبال او که در خانه پدرش بود رفتم و او را بیرون بردم 
و برایش خرید کردم. قرار شد سال تحویل همراه بچه ها به خانه برگردد و عید همگی به سفر برویم 
اما او سرقولش نماند. وی ادامه داد: سال تحویل به خانه نیامد اما با این حال وسایل را جمع کردم و 
امیدوار بودم با هم به سفر برویم. بعد از سال تحویل وقتی به خانه مادرزنم رفتم، همسرم گفت: دیگر 
حاضر نیست با من زندگی کند. این حرف ها را که شنیدم عصبانی شدم، برای همین به خانه برگشتم 
و یک چاقو برداشتم. دوباره به خانه مادر زنم رفتم و با لگد در ورودی را باز کردم و داخل خانه شدم. 
وی ادامه داد: همسرم را با خود کشیدم تا از خانه بیرون ببرم اما مادر زنم مانع شد که در همین حین 
چاقو به او اصابت کرد و زخمی شد. با وجود این همسرم را با خود می کشیدم، پسر16 و دختر 6ساله 
ام هم حضور داشتند، پسرم شوکه شده بود و فقط نگاه می کرد اما دخترم به پایم افتاده بود و با گریه 
از من می خواست که دعوا را تمام کنم اما من دیوانه شده بودم. درحالی که کنترلم را از دست داده 

بودم، چند ضربه هم به همسرم زدم و بعد فرار کردم.
متهم به قتل پس از بازســازی صحنه قتل به زندان انتقال یافت و مدتی بعد در شعبه دوم دادگاه 
کیفری پای میز محاکمه رفت. در جلسه محاکمه مادر و 2نفر از فرزندان مقتول، خواستار قصاص 
مرد همسرکش شدند اما یکی از فرزندان مقتول صغیر بود و قیم او پدربزرگش)پدرقاتل( بود که وی 
از قصاص پسرش صرف نظر کرد و او را بخشید. در این شرایط حکم قصاص مرد همسرکش صادر شد 
و قضات دیوانعالی کشور مهر تأیید بر رأی صادر شده زدند. پس از قطعی شدن حکم، پرونده به اجرای 
احکام دادسرای جنایی تهران فرستاده و شــمارش معکوس برای قصاص قاتل شروع شد.اما مادر 
مقتول فوت شد و فرزندان وی همچنان خواستار قصاص قاتل بودند؛ چرا که مادر مقتول زمانی که 
زنده بود منتظر روز اجرای حکم بوده است. به این ترتیب ابتدا تفاضل دیه در این پرونده پرداخت شد 
و بعد دیه به یکی از فرزندان مقتول که قیم او قاتل را بخشیده بود، تعلق گرفت. در این شرایط پرونده 

آماده اجرا شد و مرد اعدامی چند روز قبل در زندان رجایی شهر پای چوبه دار رفت و قصاص شد.
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روزنامه وال استریت ژورنال ]آمريكا[

تشدید درگیری ها در شرق اوکراین
وال استریت ژورنال خبر داده که درگیری ها در مناطق 
شرقی اوکراین، پس از حملات موشکی روسیه به کی یف 
بار دیگر تشدید شده است. روسیه طی چندین هفته، 
حملات خود را به پایتخــت اوکراین متوقف کرده بود، 
اما انتشار خبر تصمیم آمریکا برای ارسال موشک های 
میان برد به اوکراین، باعث شد تا ولادیمیر پوتین تهدید 
کند که نقاط تازه ای را در خاک این کشــور هدف قرار 
خواهد داد. عملی شدن این تهدید از کی یف آغاز شد. 
وال استریت ژورنال نوشــته که ارتش اوکراین نیز در 
تلافی این حملات، حملات توپخانه ای به مناطق تحت 
کنترل نیروهای مورد حمایت روســیه را تشدید کرده 
است. ادوات توپخانه ای را آمریکا و کشورهای غربی برای 

اوکراین ارسال کرده اند.

قیمت جهانی نفت دائما در حال 
افزایش اســت. روز دوشنبه پس 
از آنکه عربستان سعودی قیمت 
فروش نفت خام خود به آســیا برای تحویل در 
ماه جــولای را افزایش داد، قیمــت جهانی هر 
بشــکه نفت به بیش از 120دلار رسید؛ جهشی 
که حاکی از کاهــش عرضه نفت اســت آن هم 
در شــرایطی که کشــورهای اوپک پلاس توافق 
کرده اند میزان تولید نفت خود را با هدف تعدیل 
قیمت جهانی نفت طی 2مــاه آینده 50درصد 
افزایش دهند. در این میان، انتشــار خبر برنامه 
بایدن برای سفر به عربســتان هم بر قیمت نفت 
اثر گذاشــت و قیمت بنزین معمولی در آمریکا 
را به گالنــی 4.85دلار رســاند)هر گالن برابر با 
3.8لیتر(؛ قیمتی که 20ســنت بالاتر از نرخ روز 
یکشنبه و 1.8دلار بالاتر از نرخ زمانی مشابه در 
سال گذشته است. با این همه، به نظر می رسد که 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا که در کارزارهای 
انتخاباتی خود وعده داده بود عربستان سعودی را 
به دولتی »منزوی و منفور« تبدیل خواهد کرد، 
بر سر دوراهی پایبندی به شعارهای انتخاباتی یا 
تلاش برای مهار بحران قیمت نفت، گزینه دوم را 

انتخاب کرده است.
با درگرفتــن جنگ اوکراین و آغــاز تحریم های 
شدید اقتصادی علیه روسیه، آمریکا و کشورهای 
اروپایی با بحران انرژی مواجه شــده اند؛ بحرانی 
که بایــدن را وادار کــرده برخلاف شــعارهای 
انتخاباتی اش، به سمت برقراری روابط دوستانه 
با عربستان، بزرگ ترین صادرکننده نفت جهان، 
گام بردارد. بلومبرگ به نقل از کارشناسان نفتی 
نوشته که این تغییر سیاست هم قادر نخواهد بود 

قیمت نفت را در کوتاه مدت کاهش دهد.
روند مداوم افزایش قیمت نفــت رئیس جمهور 
آمریــکا را وادار کرده تا با وجــود انتقاداتی که از 
گذشته نسبت به سیاست های عربستان داشته، 
روابطی دوستانه با این کشور ایجاد کند. کدورت 
در روابط واشنگتن و ریاض از سال2018 پس از 
قتل جمال خاشــقچی و مطرح شدن اتهام علیه 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان به خاطر نقش 
داشتن در این قتل شدت گرفت. کاهش حمایت 
آمریکا از ریاض در جنگ یمن، از دیگر دلایل سرد 

شدن روابط میان 2کشور است.
با این همه تامین انــرژی آمریکا و متحدانش در 
بحبوحه جنگ اوکراین، در شــرایطی که میزان 
تولید نفت روسیه کاهش یافته و اتحادیه اروپا هم 
قصد توقف خرید نفت از روسیه را دارد، هم اکنون 
برای بایدن اهمیتی بالاتر از مسائل حقوق بشری 
دارد و رئیس جمهور آمریکا را وادار به تجدید نظر 
درباره گزینه های موجود در مواجهه با عربستان 

کرده است.

تکرار تاریخ؛ 45سال بعد
جو بایدن احتمالا ماه آینده به عربســتان ســفر 
می کند. خواســته مشــخص او از ســعودی ها، 
افزایش تولید نفت است. زمانی که بایدن با محمد 
بن  سلمان، ولیعهد عربستان، ملاقات کند، درواقع 
پا جای پای همتای پیشــین خود جیمی کارتر 
گذاشته است که در ســال1977 باوجود رابطه 
نامناسب با محمدرضا پهلوی به ایران سفر کرد. 
شــاه در آن زمان از نظر آمریکا جایگاهی مشابه 
بن سلمان داشت؛ پادشاهی با سابقه حقوق بشری 
خدشه دار شده که سلطنت را به ارث برده بود. اما 
کارتر مجبور بود بــرای رفع یک نگرانی مهم تر از 
مسائل حقوق بشری به ایران سفر کرده و با شاه 
ملاقات کند. خواســته او جلــب نظر محمدرضا 
پهلوي برای افزایش تولید نفت با هدف تضمین 
منابع نفتی آمریکا و کاهش قیمت بنزین در این 
کشور بود. این سفر در شرایطی انجام می شد که 
تنش های خاورمیانه منجر به شکل گیری بحران 
جهانی انرژی دهه1970 و افزایش قیمت سوخت 
در آمریکا و اروپا شده بود. بحران انرژی دهه1970 
ناشی از تحولات و انقلاب هایی بود که در منطقه 
خاورمیانه درگرفته بودنــد. جنگ »یوم کیپور« 
میان سوریه، مصر و اســرائیل و پس از آن وقوع 

انقلاب اسلامی ایران به این بحران دامن زدند.
تکرار تجربه کارتر توسط بایدن نشان از آن دارد 
که رئیس جمهور امروز آمریکا هم مشابه 45سال 
پیش ابزارهــای محدودی بــرای کاهش قیمت 
ســوخت در اختیار دارد؛ به ویــژه در دورانی که 
روسیه به عنوان یکی از بزرگ ترین تولید کنندگان 
انرژی در جهان، درگیر یک جنگ علیه اوکراین 
شــده اســت. اکنون بایدن مجبور است تمامی 
لفاظی هــای دوران کارزار انتخاباتــی اش علیه 
عربستان و ولیعهد این کشــور را نادیده گرفته و 
برای دریافت نفت بیشــتر راهی عربستان شود 
تا ثابت شود که نفت بار دیگر مرکزیت خود را در 

معادلات ژئوپلیتیک به دست آورده است.
تا چند سال پیش قانونگذاران آمریکایی و مدیران 
ارشد حوزه نفت و گاز آمریکا خود را به خاطر رونق 
بازار انرژی و تبدیل شــدن آمریکا به صادرکننده 
بزرگ گاز و نفت و فرآورده های نفتی و دستیابی به 
استقلال بیشتر در حوزه انرژی تشویق می کردند؛ 
اما با افزایش قیمت ســوخت، این تصویر به یک 
سراب تبدیل شد. آمریکا بزرگ ترین تولید کننده 
نفت و گاز طبیعی در جهان به شــمار می رود، اما 
تنها 12درصد از فرآورده های نفتی جهان را تامین 
می کند. از ایــن رو افزایش قیمت نفت که تأثیری 
مســتقیم بر قیمت بنزین دارد، هنــوز می تواند 
تحت تأثیر رویداد های جهانــی جهش پیدا کند 
و هیچ یک از  روســای جمهوری آمریــکا قادر به 
کنترل آن نخواهد بود؛ حقیقتــی که بیش از هر 
چیز، شهروندان آمریکایی را که هربار بنزین زدن 
برایشان 70 تا 100دلار هزینه خواهد داشت تحت 
فشار قرار خواهد داد و در نهایت ممکن است منجر 
به کاهش محبوبیت بایــدن در میان طرفدارانش 
شود. از این رو سیاستمداران آمریکایی که همواره 
برای حفظ جایگاه،  قدرت و حزب خود چشــم به 
انتخابات پیش رو دارند، قطعا گزینه درخواست از 
کشورهای خارجی یا شرکت های نفت داخلی برای 

تولید بیشتر نفت را در اولویت قرار خواهند داد.

گزینه های پیش رو برای کاهش قیمت  نفت
نیویورک تایمز به نقل از بیل ریچاردســون، وزیر 
انرژی دولت بیل کلینتون می نویسد که گزینه های 
دیگری کــه بایدن برای کاهــش قیمت نفت در 
برابر دارد، برای او بســیار دشوارتر و غیرعملی تر 
از درخواست از مقامات ســعودی برای افزایش 
تولید نفت اســت. اگرچه بسیاری از کارشناسان 
معتقدند حتی عربستان که بالاترین حجم تولید 
مازاد نفت در جهان را دارد هم نمی تواند به تنهایی 
قیمت نفت را سریعا کاهش دهد؛ زیرا جایگزینی 

حجم تولیدات نفت روســیه در بازارهای جهانی 
ســاده نخواهد بود. به ویژه در وضعیتی که تولید 
نفت روسیه رو به کاهش گذاشته و ممکن است 
کاهش خرید اروپایی ها از روسیه، آن را بیشتر از 

پیش کاهش دهد.
برخی از جمهوریخواهان و مدیران نفتی آمریکا 
باور دارند بایــدن می تواند با بــاز کردن میادین 
نفت شل و همچنین تسهیل مقررات ساخت لوله 
انتقال نفت برای افزایش میزان نفت ارســالی از 
سمت کانادا، میزان تولید و تامین نفت را افزایش 
دهد. اما حتــی اجرای این طرح هــا که عموما با 
موانع محیط زیستی مواجه است هم تأثیری آنی 
بر کنترل قیمت نفت نخواهند داشت زیرا از نظر 

اجرایی به ماه ها و سال ها زمان نیاز دارند.
تلاش بایدن برای قانع کردن شرکت های بزرگ 
نفتی آمریکا برای افزایش تولید نفت هم موفقیت 
کمی داشته اســت. غول های نفتی آمریکایی با 
نیم نگاهی به تجربه تلخ سقوط قیمت نفت به زیر 
صفر در روزهای اول آغاز همه گیری کرونا، نگران 
هستند این  کار بازار را اشباع کرده و قیمت نفت 
دوباره سقوط کند. از دیگر تلاش های بی نتیجه 
بایدن برای کنترل قیمت نفت، دستور به برداشت 
یک میلیون  بشکه نفت از ذخیره استراتژیک نفتی 
آمریکا بوده که تأثیر نهایی آن بر مهار قیمت نفت 

تاکنون نامحسوس بوده است.
درنهایــت، 2تولید کننده بزرگ نفتــی دیگر که 
توانایی افزایش تولیــد را دارند ایــران و ونزوئلا 
هســتند که هر دو تحــت تحریم های شــدید 
اقتصادی از بازار جهانی حذف شده اند. تلاش های 
رئیس جمهور آمریکا برای دســتیابی به توافق با 
ایران و ونزوئلا تاکنــون بی نتیجه مانده و متوقف 
شده است. اگرچه دولت آمریکا اخیرا مجوزی که 
شرکت شــورون را از اجرای تحریم نفتی آمریکا 
علیه ونزوئلا معاف می کرد، تجدید کرده اســت. 
همچنین 2ماه پیش چند مقام دولتی آمریکا برای 
مذاکره با رئیس جمهور ونزوئلا به کاراکاس سفر 
کردند. همزمان به شــرکت های رِپسول اسپانیا و 
انِی ایتالیا اجازه وارد کردن مقادیر محدودی نفت 
از ونزوئلا داده شده است. ونزوئلا بیشترین ذخایر 
نفتی جهان را دارد اما صنعت نفت این کشــور به 
اندازه ای ناکارآمد اســت که روند افزایش حجم 
صادرات نفت از آن ممکن است چندین سال زمان 
ببرد. بایدن در زمینه احیای توافقنامه هســته ای 
با ایران هم ناتوان بوده اســت. در صورت احیای 
برجام، ایران می توانست بلافاصله روزانه 500هزار 
بشــکه نفت صادر کرده و بحــران عرضه جهانی 
نفت را کاهــش دهد. ایــران همچنین در حدود 
100میلیون بشکه نفت ذخیره دارد که می تواند 
در صورت برداشته شدن تحریم ها به سرعت آنها 

را وارد بازار کند.

بازی نفتی بایدن در زمین عربستان
رئیس جمهور آمریکا برخلاف لفاظی های گذشته اش درباره عربستان، اکنون مجبور است برای مهار بحران نفت در آمریکا و 

اروپا، دست دوستی به سمت این کشور دراز کند

همه پرسي تغییر قانون اساسي با هدف محدود کردن قدرت نورسلطان نظربایف انجام شده است
تغییر قانون اساسی در قزاقستان رأی آورد

با اعلام نتایج نهایی همه پرسی انجام شده در مورد 
تغییر قانون اساســی در قزاقســتان، 77درصد از 
شرکت کنندگان به این تغییرات رأی مثبت دادند. 
تغییر قانون اساسی خواسته قاسم جومرت توقایف، رئیس جمهور 
قزاقستان و با هدف محدود کردن قدرت نورسلطان نظربایف، رئیس 

جمهور پیشین انجام می شود.
به گزارش دویچه وله، بنا بر اعلام کمیســیون انتخابات قزاقستان 
۶8 درصد واجدان شرایط در رفراندوم تغییر قانون اساسی شرکت 

کردند و 77/18 درصد از آنان به این رفراندوم رأی مثبت دادند.
طبق قانون اساسی فعلی، نورسلطان نظربایف که به مدت 30سال 
رئیس جمهوری قزاقســتان بود، عنوان »رهبر ملت« پیدا کرده و 
به همین دلیل با وجود کنار رفتن از قدرت در سال 2019 همچنان 
می تواند در سیاست کشور دخالت کند و تأثیرگذار باشد. در قانون 

اساسی جدید این عنوان حذف شده است.
براســاس اصلاحات قانون اساســی از این پس پارلمان و دادگاه 
نوسازی شــده قانون اساســی از اختیارات بیشــتری برخوردار 

می شــوند. همچنین جلوی انتصاب خانواده روسای جمهوری 
پیشــین در مناصب دولتی گرفته خواهد شــد. این امر بیشتر 
به خانــواده نظربایــف برمی گردد. البتــه پــس از اعتراضات 
و درگیری های 5ماه قبل، بیشــتر وابســتگان و افــراد خانواده 
نظربایف، رئیس جمهور پیشین پست هایشان را از دست دادند و 
به این ترتیب موقعیت توقایف در کشور قویتر شد. در ماه ژانویه 
با دوبرابر شــدن ناگهانی قیمت گاز مایع، شــهرهای قزاقستان 
صحنه اعتراض ها و ناآرامی شد. با بالاگرفتن ناآرامی ها و گسترش 
تظاهرات، توقایف دســتور تیراندازی بدون هشدار به پلیس داد. 
روســیه به همراه ارمنستان و تاجیکســتان در چارچوب پیمان 
امنیت جمعی با قزاقستان برای ســرکوب اعتراض ها، سرباز به 
این کشور اعزام کرد. در جریان این درگیری ها که حدود 10 روز 
به طول انجامید، 8هزار نفر دســتگیر و بیش از 230 نفر کشته و 

هزاران نفر نیز زخمی شدند.

آسیا

گزارش

بحران  تازه در شبه جزیره کره؛ 
موشک جواب موشک

کره جنوبی در یــک چرخش معنادار در مقابل همســایه 
شــمالی خود، دیروز 8موشــک کروز میان برد به سمت 
دریا شــلیک کرد تا اعلام کنــد که بعد از ایــن، در مقابل 
آزمایش های موشکی پیونگ یانگ ساکت نخواهد نشست. 
یون ســوک یول، که به تازگی کرســی ریاست جمهوری 
کره جنوبی را در اختیار گرفته، به شمالی ها هشدار داد که 
کشــورش بعد از این، هرگونه رفتار تحریک آمیز آنها را »با 
قاطعیت« پاســخ خواهد داد. رئیس جمهور کره جنوبی که 
در بنای یادبود جنگ در سئول ســخنرانی می کرد گفت 
که برنامه موشــکی کره شــمالی، نه تنهــا تهدیدی علیه 
کره جنوبی اســت، بلکه تهدیدی علیه منطقه شرق آسیا و 

کل جهان است.
این نخســتین بار اســت که یک رئیس جمهور کره جنوبی 
تعارفات دیپلماتیــک را کنار می گذارد و بــا چنین لحن 
تندی علیه کره شمالی سخن می گوید. پیش از این، اغلب 
جنوبی ها سعی داشتند تنش در شبه جزیره کره را کنترل 
کرده و در واکنش به آزمایش های موشــکی کره شــمالی 
واکنش نظامی نشان ندهند. شلیک موشک  های کره جنوبی 
با همکاری مشترک ارتش این کشور و نیروهای آمریکایی 
مستقر در این کشــور انجام شده اســت. رویترز به نقل از 
مقام های نظامی کره جنوبی نوشــته که 7موشک از سوی 
نیروهای کره ای و یک موشک از سوی نیروهای آمریکایی 
شلیک شده  است. همه موشک ها از نوع MGM-140 بوده 
که بردی در حدود 300کیلومتر دارند. خبرگزاری یونهاپ 
کره جنوبی به نقل از مقام های ارتش این کشور نوشت که 
این اقدام، نمایشی است از قابلیت و آمادگی لازم برای انجام 
حملات دقیق علیه ســایت های موشــکی کره شمالی و یا 

مراکز فرماندهی این کشور.
شلیک موشک های کره جنوبی در پاسخ به شلیک 8موشک 
بالستیک از ســوی کره شمالی بوده اســت. شلیک رگبار 
8موشک بالستیک کوتاه برد در یک روز، از نظر تعداد، رکورد 
تازه ای از زمان به قدرت رسیدن کیم جونگ اون از 10سال 
پیش تاکنون محسوب می شود. کره شمالی در سال جاری 

میلادی تاکنون 24موشک بالستیک پرتاپ کرده است.
هفته گذشته نیز که کره شــمالی 2موشک بالستیک خود 
را آزمایش کرد، کره جنوبی در پاســخ، برای نمایش دادن 
قدرت نظامی خود به شــلیک چند موشــک متوسل شد. 
شلیک موشک های کره شمالی بلافاصله پس از سفر بایدن 
به سئول انجام می شد. رئیس جمهور آمریکا در جریان سفر 
به کره جنوبی، اعــلام کرد که آمریکا پــس از این با قدرت 
بیشتری مانورهای نظامی  مشــترک با کره جنوبی را دنبال 
خواهد کرد؛ تصمیمی که با اعتراض پیونگ یانگ روبه رو شد.
در این شرایط به نظر می رسد ســیکلی در شبه جزیره کره 
در حال شکل گیری اســت که در نهایت می تواند بار دیگر 
2کشور همســایه و آمریکا را تا مرز یک رویارویی نظامی 
پیش ببرد؛ ابتدا سفر بایدن و تهدید علیه کره شمالی، سپس 
شلیک موشک های کره شمالی، پاسخ موشکی کره جنوبی، 
شلیک دوباره موشک  از سوی کره شمالی و بار دیگر پاسخ 
همتراز موشکی از سوی کره جنوبی. بسیاری از کارشناسان 
نظامی معتقدند ادامه این ســیکل خطرناک، آزمایش یک 

موشک هسته ای از سوی پوینگ یانگ خواهد بود.

آزمایش اتمی کره شمالی نزدیک است؟
واشنگتن از هفته ها قبل هشدار داده بود که کره شمالی قصد 
دارد دوباره دســت به آزمایش اتمی بزند. آخرین باری که 
پیونگ یانگ چنین آزمایشی انجام داده بود به سال2017 
بازمی گردد. در پــی آزمایش های اتمی پیونگ یانگ در آن 
سال، شورای امنیت سازمان ملل بر سر وضع تحریم هایی 
علیه کره شمالی به توافق رســید. تلاش های واشنگتن در 
شورای امنیت برای تشدید تحریم ها علیه کره شمالی اما از 
آن پس در پی وتوی روسیه و چین ناکام بوده است. ژانگ 
جون، نماینده چین در سازمان ملل، از آمریکا خواسته تا به 
جای ادامه تحریم های یکجانبه علیه کره شمالی، از راه حل 
دیپلماتیک استفاده کند. آمریکایی ها در دوره دونالد ترامپ 
چندین مرحله با مقام های کره شــمالي بر سر میز مذاکره 
نشستند اما حتی دیدارهای سران 2کشور هم بر پایان دادن 

به دهه ها تنش میان 2طرف اثرگذار نبود.
رئیس آژانــس بین المللی انــرژی اتمی دیــروز گفت که 
کره شمالی شــاید برای یک آزمایش هســته ای در سایت 
موشکی پونگی-ری آماده می شود. این گمانه زنی از سوی 
رافائل گروســی در حالی مطرح شــده که این سایت در 
کره شمالی در سال2018 بسته شــد اما یکی از تونل های 
آن بار دیگر باز شده اســت. آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به نشــانه هایی از بازگشــایی یکی از تونل های این سایت 
به عنوان احتمالی برای انجام یک آزمایش هسته ای از سوی 

پیونگ یانگ اشاره کرد.

 ماریا زاخارووا
سخنگوی وزارت خارجه روسیه

هیــچ پــرده آهنینــی از جانــب روســیه 
وجــود نخواهــد داشــت. ایــن اتحادیــه 
اروپاست که روسیه را با چنین پرده ای 
احاطــه کرده اســت. اشــتباهات شــما 
خودخــواه  چقــدر  می دهــد  نشــان 
هســتید. فکر می کنیــد در مرکز جهان 
هستید. اروپا هیچ حق قانونی ندارد تا 
هر چه می خواهد را علیه سایر کشورها 

دیکته کند. )اسپوتنیک(

 دیمیتری پسکوف
سخنگوی ریاست جمهوری روسیه

گفت وگوهــا بــا آمریــکا درخصــوص 
مســائل امنیتــی و کنتــرل تســلیحات 
اتمی ضروری اســت، اما امکان تداوم 
آن هم اکنون وجود ندارد. معتقدیم که 
به طور کلی ادامه مذاکــرات و بحث در 
مورد این موضوع با توجــه به تحولاتی 
که در حــوزه امنیت اروپــا و حتی جهان 
شــاهد آن هســتیم، ضــروری اســت. 

)راشاتودی(

ممنوعیت پرواز، سفر لاوروف 
به صربستان را لغو کرد

ممنوعیت پرواز هواپیماهای روســی در آسمان 
3کشــور همسایه صربســتان باعث شــد وزیر 
امورخارجه روســیه نتواند به صربســتان سفر 
کند. کشورهای بلغارســتان، مقدونیه شمالی و 
مونته نگرو کشورهایی بودند که با اعمال منع پرواز 
سفر لاوروف به صربستان را غیرممکن ساختند. 
به گزارش الجزیره، وزارت امورخارجه روسیه لغو 
این سفر را تأیید کرده است. قرار بود لاوروف در 
بلگراد، پایتخت صربســتان با الکساندر وچیچ، 
رئیس جمهور صربستان ملاقات داشته باشد. منع 
پرواز هواپیماهای روســی در آسمان کشورهای 
مختلف با آغاز جنگ روسیه در اوکراین آغاز شد. 
اروپا و انگلیس پرواز تمامی هواپیماهای روسی، 
ازجمله جت های شخصی را از نخستین روز آغاز 
جنگ روسیه در اوکراین ممنوع کرده  اند. اگرچه 
مونته نگرو و مقدونیه شمالی مانند بلغارستان از 
اعضای اتحادیه اروپا نیســتند و الزامی به اجرای 
این ممنوعیت ندارند، اما امیدوارند با پایبندی به 
تحریم ها بتوانند به عضویت این اتحادیه درآیند؛ 
هدفی که صربستان هم آن را دنبال می کند و اما 
همزمان روابط دوســتانه خود را با روسیه حفظ 
کرده اســت و تاکنون به تحریم های گســترده 
اتحادیه اروپا علیه روسیه نپیوسته است. صربستان 
مانند بسیاری از دیگر کشــورهای اروپا به شدت 

وابسته به گاز روسیه است. 
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مقامات واشنگتن در زمینه میانجیگری 
در مورد تعیین مرزهای لبنان و اسرائیل 
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فرســتاده آمریــکا فقــط 2بــار بــه بیروت 
نشــان دهنده  ایــن  و  کــرده  ســفر 
عدم جدیت در میانجیگری آمریکاست.  
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گرينويچ

فروش مچ بند دادگاه جانی دپ
 

نیويورك: دادگاه جانی دپ و امبر هرد برای كســی 
آب نداشت اما برای آنهايی كه دردادگاه شركت كرده 
بودند نان داشت. به گزارش نيويورک پست، چند نفر از 
افرادی كه توانستند در دادگاه حضور يابند، اكنون اين 
مچ بندهای كاغذی رنگی و يک بار مصرف را - كه مهر 
تاريخ ورود دارند - در وب ســايت های حراجی مانند 
ای بی )eBay( بــه قيمت تا 5هــزار دلار )چهار هزار 
پوند( به فروش گذاشــته اند. يکی از فروشندگان كه 
مچ بند آبی رنگ روز بيستم دادگاه را با قيمت آغازين 
4999 دلار )3998 پوند( به مزايده گذاشــته است، 
نوشت: »اين بخشی از تاريخچه فرهنگ افراد مشهور 
اســت.« او در ادامه وضعيت مچ بند را به  تفصيل شرح 
داده است: »برای درآوردن مچ بند از دستم آن را بريدم، 
نمی توانيد بدون اســتفاده از چسب كاغذی يا چسب 
مايع آن را دوباره بچسبانيد. هرچند به نظر من بايد آن 

را قاب گرفت.« 

دور نریزترین در خاورمیانه 

ممنوعیت پايان قرنطینه
 

شانگهای: مقامات شــانگهای همزمان بــا پايان دادن به 
مقــررات قرنطينه در اين شــهر پس از 2ماه، اســتفاده از 
اصطلاح »قرنطينه« را برای رســانه ها ممنوع كرد و به آنها 
دستور داد از عبارت پايان دادن به قرنطينه استفاده نکنند. 
شانگهای پس از 2 ماه، بخش وســيعی از مقررات مربوط 
به قرنطينه كه در پی شــيوع كوويد- 19 در اين شهر 25 
ميليون نفری، آغاز كرده بود را لغــو كرد. طبق تصميمات 
جديد، ساكنان شانگهای از روزهای اخير بازگشت به محل 
كار خود را از سر گرفته و تعدادی از فروشگاه های اين شهر 
نيز به مرور بازگشايی شدند. قرنطينه شانگهای از  ماه آوريل 
با وخيم اعلام شدن شرايط اين شهر آغاز و در آن زمان اعلام 
شد، محدوديت های گســترده ای در اين كلانشهر اعمال 
خواهد شد. حالا گاردين برمبنای گزارش منابع غيررسمی 
خبر داده است كه دولت چين به رســانه ها دستور داده در 
گزارش هايی كه از اعمال تغييرات در وضع محدوديت های 
كرونايی شانگهای منتشر می كنند، نبايد از عبارت »پايان 
دادن به قرنطينه« اســتفاده شــود. برخلاف شهر ووهان، 
شانگهای از زمان آغاز قرنطينه و محدوديت های گسترده ای 
كه در اين شهر اعمال كرد، به طور رسمی قرنطينه را اعلام 

نکرد.

کشف نگرانی های هیتلر
 

زوريخ: نامه های پزشــک معالج هيتلر، ديکتاتور آلمانی نشان 
می دهد او تا چه اندازه نگران سلامتی و همچنين وضعيت صدای 
خود بوده است. روزنامه سوئيسی سونتاگ گزارش داده نوادگان 
سوئيسی يکی از پزشــکان آدولف هيتلر، جزئيات نامه هايی را 
منتشر كرده اند كه نشان می دهد رهبر آلمان نازی به مدت 10 
سال از سال 1935 زيرنظر يک متخصص گوش و حلق و بينی 
آلمانی تحت درمان قرار داشته است. نامه های دكتر كارل اتو فون 
ايکن به پسرعمويش توسط رابرت دوپگن، نبيره فون ايکن پيدا 
شده است. رابرت اين نامه ها را هنگام تحقيق در آرشيو خانوادگی 
پيدا كرده است. روزنامه سوئيسی گزارش داده كه ريچارد جی 
ايوانز، مورخ بريتانيايی، متخصص تاريخ آلمان صحت اين نامه ها 
را كه هنوز به صورت عمومی منتشر نشده اند، تأييد كرده است.  
براساس نامه ها هيتلر پس از نخستين مشاوره با پزشک در ماه مه 
1935 به كارل اتو فون ايکن می گويد: »اگر چيز بدی وجود دارد 
من كاملا بايد از آن مطلع شوم.« اين نامه ها نشان دهنده اهميتی 

است كه هيتلر برای صدای خود قائل بوده است. 

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

  آداب گفت وگو را بیاموزیم

اگر پلــی بزنيم بين تاريــخ ادبيات 
نمايشی و جامعه شناسی تطبيقی، 
آن وقت سير تطور نمايش در جهان 
را می شود شاخصی گويا از مســير تمدن بشری ديد. نمايش در 
آغاز همان اوراد و حركاتی بود كه جادوگر-رهبر در ميان قبيله 
از خود صادر می كرد و اهالی محترم را به حيرت می انداخت! به 
مرور حركات موزون و سازهای اوليه هم به كمک آمدند و برخی 
تماشاچيان بااســتعداد هم به رويداد ملحق شدند تا مراسمی 
درست و حسابی شکل بگيرد برای سوزاندن دل زمين و آسمان 
به حال بدبختی و بی كســی آدم ها. خبر نداريم كه آوا-حركات 
مزبور دردی را هم از حضار محترم درمان می كرده يا خير، ولی 
قدر مسلم حسابی اسباب تفريح اهل قبيله بوده؛ به ويژه جماعت 
اطفال و نسوان كه قاعدتا از ترس درنده و خزنده و ماموت، جرأت 

خروج از غار نداشتند و شب و روزشان به بطالت می گذشت.
با گسترش روند انسانيزه شدن اقوام، طبعا حساب مراسم تکريم 
ماوراء از حساب امور روزمره سوا شــد و در هر سرزمينی بنا به 
اقتضای آب و هوا، مکان و زمان و مدعيان خاص خودش را يافت، 
اما عادت ملت به آن سرگرمی دلچسب سبب شد كه شکلی از آن 
مناسک در قالب تقليد سخن گويی ارباب انواع با انسان بين مردم 
باقی بماند و در شکل تک گويی، هم صدايی و هم آوازی در اماكن 
عمومی، اوقات فراغت شان را پركند. تحول تدريجی اين تقليد به 
سمت سرگرمی، تقريبا همه جا مثل هم بود ولی درست جايی كه 
عنصر روايت وارد اين بازی شد، يک دوراهی جدی مقابل تمدن 
بشــری قرارگرفت: يک راه اين بود كــه »نمايش«ها همچنان 
شاهراه يکطرفه ابلاغ پيام هايی از عالم بالا باشد، و راه ديگر اينکه 
»آدميزاد« هم آن وسط فرصت افاضات بيابد و ديالوگی بين او و 

از ما بهتران برقرارشود! 
تاريخ می گويد: اقوامی كه راه دوم را رفتند به »تئاتر« رســيدند 
و ســنت ديالوگ يعنی آميزه ای از »گفت«و»گو« در جانشان 
نشســت و در مســيری افتادند كه قرن ها بعد از تز و آنتی تز به 
سنتز برسند. از ضرب اين شــصت بود كه ارباب طبيعت شدند 
و به حوالی جايی رســيدند كه به جز خدا نديدند اما به شهادت 
همان تاريخ، جماعتی كه راه اول را رفتند اگرچه ظاهرا از برگ 
انجير به كت و شلوار رسيدند ولی همچنان در حسرت بازگشت 
به خويشــتن خويش ماندند، زيرا جز تکرار طوطی وار »گفت« 
نياكانشــان و نياكان نياكانشــان، ابزاری برای مواجهه با جهان 

در اختيار ندارند.
ما اعضای اجتماعی از جنس اخير، نمــود اين ويژگی را در آينه 
هر روز خود می بينيم: گفتن بلديم ولی گفت وگو بلد نيســتيم. 
از گفت وشنود اولی را گرفته ايم و دومی را يکسره به اهل خفيه 
واگذاشــته ايم. به جای بحث، ســخنرانی می كنيــم و يکطرفه 
تخت گاز می رويم و چون عادت نداريم به احدی پاسخ بگوييم، 
عضوی به نام گوش شنوا رفته رفته در مسير تکامل از وجودمان 
حذف شده، اگر هم مخاطب در موضعی برابر با ما سخن بگويد، 
از گفته هايش فقط چند جمله اول را می شنويم و چنان ذهن را 
مشغول منکوب كردن او می  كنيم كه منظور اصلی را نمی فهميم. 
نشان به آن نشان كه اغلب جواب هايمان با »نه« شروع می شوند! 
شايد توانايی شنيدن و فهم صدای »ديگری« را به كلی از دست 

داده ايم و خبر نداريم!
البته شــايد اين پريدن از تاريخ نمايش بــه نتيجه  گيری های 
شــبه علمی، خودش نشــانه حركت  نگارنده در مسير يکطرفه 
»گفت« باشد و محروميتش از »شنود« پالس هايی كه فرهنگ 
عمومی می فرستد را گواهی دهد. ولی در اين مسئله هم ترديد 
نبايد كرد كه بخش بزرگی از مشکلات اجتماع امروز ما - كه گاه از 
مشکل گذشته و به معضل بدل شده - از همين غلبه »گفت« در 
غيبت »شنود« است: انبوه »گفت«ها در مقابل نشنيدن حرف ها 
و خواست های طرف مقابل. كسی كه می تواند فرزند، شاگرد، قوم 
و خويش، همکار، ارباب  رجوع، موكل و... يا اصلا غريبه ای باشد 

كه صرفا قضای روزگار، ما را بالادست او نشانده است.
باور كنيم پايبندی به آداب گفت وگو، آغاز گشايش گره هاست.

در روزهــای اخيــر روايتــی از يک 
شــهروند در شــبکه های اجتماعی 
دست به دست می شود كه مدعی است راننده يک تاكسی 
اينترنتی وسيله شخصی اش را ربوده و بخش پشتيبانی آن 
پلتفرم هم همکاری مناسبی نداشــته است. برای ما كه از 
دور به موضوع نگاه می كنيــم، تأييد يا رد اين ادعا عقلانی 
نيست. اين كار قاضی است كه با شواهد و ادله، حکم صادر 
كند. ما تنها می توانيــم به صورت كلــی از 3زاويه به اين 
موضوع نگاه كنيم؛اول، كاربــران، دوم، مديران پلتفرم و 

سوم، حقوقدان ها.
تا همين چند ســال پيش در هر محله حداقل يک آژانس 
تاكسی بود كه بعد از مدتی با ساكنان دائمی محلات آشنا 
می شــد. مالک آژانس همه راننده هايش را می شناخت و 
می دانست در برابر ادعاهای اين چنينی كه مطرح می شود، 
بايد چه كند. مردم هم می دانستند اگر مشکلی پيش بيايد، 
بايد چه كنند. امــا الان كه هر پلتفرم تاكســی اينترنتی 
چند ميليون راننده دارد، چطور می توان همه را شناخت؟ 
همه راه هايی كه برای احراز صلاحيت راننده ها وجود دارد، 
مربوط به گذشــته آنهاســت. می توان فهميد يک نفر در 
گذشته چه كرده است، اما چطور می توان مطمئن بود در 

ادامه هيچ رفتار نامناسبی از خود نشان نمی دهد؟

كاربران بايد توجه داشته باشند كه با يک فرد طرف نيستند 
و اعتمادی كه به پلتفرم دارند را نبايد به تک تک رانندگان 

يا سرويس دهندگان آن داشته باشند.
اما مديران پلتفرم ها مسئوليت به مراتب بيشتری نسبت به 
گذشته دارند. درست است كه نمی توان درباره آينده افراد 
قضاوت كرد اما لازم است به صورت مرتب درباره جزئيات 
مهم بررسی صورت گيرد. بارها و بارها ديده شده است كه 
خودرويی كه در اپليکيشن ثبت شــده با آنچه در خيابان 
اســت، تفاوت دارد. همچنين راننده همان كسی نيست 

كه در اپليکيشن ديده می شــود. درست است كه بارها به 
كاربران هشدار داده شــده كه مراقب چنين تفاوت هايی 
باشند، اما در نهايت مسئوليت را از بين نمی برد. همچنين 
نحوه رســيدگی به شــکايت هايی از اين دست بايد تغيير 
كند. تکرار چنين مشــکلاتی حتما منجر به بی اعتمادی 

كلی كاربران خواهد شد.
زاويه سوم از منظر حقوقی است. مشخص است كه با قواعد 
و مقررات قديمی نمی توان معضلات امروز را حل كرد. ما 
نخستين كسانی در دنيا نيستيم كه با اين مشکلات روبه رو 
می شويم. كســب وكارهای جديد برهم زننده قواعد بازی 
هستند. در ابتدا تصور می شــود قواعد اقتصادی هستند 
كه با ظهور اين كســب وكارها تغيير می كنند و بازيگران 
قديمی دچار مشکل می شــوند اما در ادامه مشخص شده 
است ابعاد مختلف زندگی ما دســتخوش تغيير شده اند و 
خواهند شد كه همه ما نمونه های فراوانی از آنها را در ذهن 
داريم. يکی از اين موارد نيز حقوق اســت. قواعد حقوقی 
كه كسب وكارهای قديمی با آنها كار می كردند همگی در 
دنيای جديد قابل استفاده نيستند. نمی توان گفت همه آنها 
بايد تغيير كنند اما حتما لازم است متخصصان علم حقوق 

بازنگری هايی در اين زمينه داشته باشند.
ما در دنيــای جديد با قواعد جديــدی زندگی می كنيم و 
طبيعتا بايد به الزامات آن پايبند باشيم؛ چه كاربر باشيم و 

چه مالک كسب وكار.

شهر مکتوب

میثم قاسمی

تاکسی های دنیای جديد

تقويم/ رويدادعدد خبر

 قیام سردار جنگل

پســر میرزا بزرگ، نامش يونــس بود. رفت 
طلبگــی. از بچگی در تظاهــرات گیلانی ها 
شرکت می کرد و داد می زد مشروطه. مشروطه 
شد مشروطه، بعد شد استبداد صغیر. يونس 
هم فرمانده مبارزان مشــروطه خواه گیلانی 
بود. حاکم گیلان که ترور شد، گیلان به دست 
مشروطه  خواهان افتاد و حاصل اين اتفاق فتح 
قزوين توســط قوای گیلانی و سپس حرکت 
به ســمت تهران بود. تهــران را که گرفتند، 
نامردی ها شروع شد. میرزا از قزوين به گیلان 
رفت، به نشــانه اعتراض. جنگ جهانی اول 
بود و مجلس تعطیل شــده بود. انگلستان تا 
قزوين آمده بود اما نمی توانســت به گیلان 
برسد. می گفتند اينها جنگلی هستند، شبانه 
می آيند و می کشند و می روند. اولش با داس 
و تبر، بعدتر تفنگ هم گیرشان آمد. انگلیس 
گمان نمی کرد در ايران نیرويی باشد که بايد 
با هواپیما به آنها حمله کــرد، اما جنگلی ها 
اينگونه بودند. وعده کردند تا قوای خارجی از 
کشور خارج نشود، موهايشان را اصلاح نکنند. 
17خرداد 1299میرزا کمیته انقلاب سرخ را در 
گیلان تشکیل داد. »منجیل تا لوشان فتح شد، 
انگلیسی ها از قزوين شروع به عقب نشینی 
کردند. بعد از مدتی علیه میرزا کودتا شــد. 
با دوســتانش فرار کردند و رفتند به جنگل. 
انگلیس رد آن کســی را که می خواست پیدا 
کرده بود، ســه نفر را به جنگ میرزا فرستاده 
بودند و هر سه نفر شکســت خوردند. اين بار 
خائنی را به همراه ياران خائن میرزا به جنگ با 
او فرستادند. رضاخان میرپنج، خالو قربان خان، 
حیدرخان و عمو اوغلی نقشــه کشتن میرزا، 
اين مبارز شکست ناپذير را می کشند. توطئه 
را میرزا خنثی می کند. ديگر خسته است، اما 
مبارزه را رها نمی کند. می داند ياران کمی دارد، 
اما وظیفه اش را فراموش نکرده. به ياد محمد 
خیابانی می افتد، پايیز است و زرد رنگ، می رود 
سمت خلخال و میان کوه ها می ماند. می خواست 
يارانش را پیدا کند تا با هم قیام را از نو بسازند. 
»اتکای من و يارانم به خداوند دادگری است که 
در بسیاری از اين ممالک حفظم نموده است... « 

حافظ

خوشا شیراز و وضع بی مثالش
خداوندا نگه دار از زوالش

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی 
که می بینید. ما منتظريم تا نوشته هايتان 
 دربــاره مســائل روزمره، مشــکلات و 
دغدغه هايتــان را برای ما ارســال کنید. 
اگر اهل طنــز و کاريکاتــور و طراحی هم 
 هستید جايتان اينجا محفوظ است. متن يا 
طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 
 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، 

راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

پیمان شوقی
منتقد سينما

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

خرداد برفی در توچال    عکس/ همشهری: محمد عباس نژاد اول آخر

چند سال پیش بود که فائو )سازمان جهانی خواربار 
و کشــاورزی( اعلام کرد که مردم ايران سالانه 35 
میلیون تن يعنی معادل 60درصد درآمد نفتی کشور 
و به اندازه 10 کشور اروپايی مواد غذايی به سطل زباله 
می ريزند. آن زمان اين آمار سر و صدای زيادی به پا 
کرد و همه برای اين میزان از دور ريز غذا ابراز نگرانی 
کردند. همان زمان مســئولان کشور هم گفتند که 
اين آمار بیشتر از چیزی است که در واقعیت وجود 
دارد و اين آمار را 15میلیون تــن عنوان کردند. هر 
چه که بود، حالا اين آمار به طور محسوســی کاهش 
پیدا کرده و آنطور که در برنامه محیط زيست سازمان 
ملل آمده، میزان حیف و میل ســالانه غذا در ايران 
حدود 5/9میلیون تن برآورد شده؛ يعنی هر ايرانی 
به طور میانگین 71 کیلوگرم غذا در سال دور می ريزد. 
با اينکه اين عدد هم، چندان کم نیســت اما طبق 
گزارش سازمان ملل، ايرانی ها در منطقه خاورمیانه 
کمترين سرانه دورريز غذا را دارند و بیشترين سرانه 
در اين منطقه مربوط به بحرين اســت. هر بحرينی 
132 کیلوگرم غذا در ســال دور می ريزد که بیشتر 
از ساير مردمان منطقه اســت. اگر بخواهیم آمريکا 
و اروپا را هم به اين لیست اضافه کنیم، بايد بگويیم 
کشــورهای کانادا و آمريکا هر دو با 79کیلوگرم، 
فرانسه با 85کیلوگرم، آلمان با 75کیلوگرم، انگلیس 
با 77کیلوگرم، ترکیه با 93کیلوگرم، و افغانستان با 
82کیلوگرم، ســرانه دورريز غذای بیشتری نسبت 

به ايران دارند.
 * * *

شايد فکر کنید مشــکلات اقتصادی و گرانی باعث 
شده دورريز غذا در کشور کاهش زيادی داشته باشد، 
اما بايد بگويیم اين تنها عاملی نیست که آمار اسراف 
غذای ايرانیان را در منطقه پايین آورده است. حیف 
و میل کردن غذا در همه کشورها با سطوح درآمدی 
متفاوت، از کشورهای با درآمد بالا گرفته تا کشورهای 
با درآمد متوسط و پايین شايع است و در کمال تعجب 
حتی برخی کشورهای فقیر دورريز بیشتری نسبت 
به کشورهای توســعه  يافته دارند. برای مثال میزان 
دورريز غذا در اتريش 39کیلوگــرم به ازای هر نفر 

در سال اســت، اما در نیجريه سرانه دورريز 
غذا 139کیلوگرم در ســال است. سرانه 
دورريز غذا در کشور پرجمعیت هند نیز 
بیشــتر از اتريش يعنی 50کیلوگرم در 

سال است. البته بايد توجه داشت که هدر رفت غذا در 
کشورهای توسعه يافته بیشتر در بخش مصرف است 
اما در کشــورهای در حال توسعه، بیشتر هدر رفت 
غذا در بخــش تولید، ذخیره ســازی و حمل ونقل 
انجام می شود. در کشورهای با درآمد بالا هم به طور 
متوسط 79کیلوگرم غذا در سال توسط خانواده ها 
هدر می رود. ســرانه هدر رفت غذا در خانواده های 
کشورهای با درآمد متوســط 76کیلو در سال و در 
کشورهای فقیر 91کیلوگرم در سال است. همه اينها 
نشان می دهد که گرانی و تورم نمی تواند تنها عامل 
کمتر شدن دورريز غذا باشــد و خوشبختانه تغییر 
ســبک زندگی و بالا رفتن فرهنگ عمومی از دلايل 

ديگری است که سبب شده مردم کمتر اسراف کنند.
 * * *

براساس گزارش سازمان ملل، میزان کل غذايی که 
در جهان طی يک ســال دور ريخته می شود، بالغ بر 

931میلیون تن برآورد شده است. 569میلیون تن 
يعنی معادل 61درصد از ايــن دورريز در خانواده ها، 
244تن، معادل 26 درصد در بخش خدمات غذايی 
مثل رســتوران ها و 118تن، معادل 1 درصد هم در 
فروشگاه ها و خرده فروشــی ها انجام می شود و اين 
يعنی هر ساله 17 درصد غذای تولیدی در جهان که 
وارد بازار مصرف می شود به هدر می رود. شايد تعجب 
کنید اما اين رقم معادل مصرف غذای 690 میلیون نفر 
برای يک سال است.  برخی از کشورها در سال های 
اخیر با اجرای راهکارهايی از هدر رفت غذا جلوگیری 
کرده اند؛ مثلا کشور آلمان برای جلوگیری از اسراف، 
مقررات و قوانین سختگیرانه ای را وضع کرده است؛ 
به طوری که در رســتوران ها مأمورانی وجود دارند 
و درصورتی که افراد غذای خود را اســراف کنند، از 
طريق کد ملی آنها را جريمه می کنند يا در کره جنوبی 
رستوران ها میانگین دقیق غذای مشتريان را محاسبه 
و براساس میزان غذا قیمت گذاری کرده اند. بر همین 
اساس هم مشــتريان ظرف غذای خود را انتخاب 
می کنند. چینی ها هم ابتکار جديدی به کار برده اند 

اين  و رستوران های 
کشور نیم پرس هايی 
را برای مشتريان خود 
درنظر گرفته اند تا از 
اين طريــق فرهنگ 
صرفه جويی و استفاده 
بهینه از مواد خوراکی 
را رواج دهنــد. در 
همین تهران خودمان 
هم برخی از خیريه ها 
فعال شــده اند که 
غذای مازاد مردم را 
به شرط دست نخورده 
بودن برای فقرا جمع 
شعارشان  می کنند. 
هم »تهران، شهر بدون 

گرسنه است.« 
 * * *

شايد اگر به انسان هايی که حتی يک وعده غذا برای 
خوردن ندارند فکر کنیم و دقت بیشتری در تولید و 
مصرف مواد غذايی داشته باشیم، آمار دورريز غذا 
چه در دنیا و چه در کشور ما مانند کشورهايی مثل 
ايتالیا، روسیه، هلند، نیوزيلند، ژاپن و حتی چین با 
آن جمعیت، پايین بیايد و چند سال بعد که آمارها به 
روز شوند، کشور ما نه تنها در خاورمیانه که در سطح 

جهان، سرانه پايینی در دورريز غذا داشته باشد.

آخر مصور

  سايه /  اثر: حمید صوفی
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شیوع آبله میمونی 
در فضای مجازی! 

ابتلا به آبله میمونی در کشــور هنوز تأیید نشده 
اما فضای مجازی پر شده از اخبار شناسایی موارد 
مشکوک از ابتلا به این بیماری. مهدی  گویا، رئیس 
مرکز مدیریــت بیماری های وزارت بهداشــت 
هم شناســایی موارد گســترده از این بیماری را 
تأیید نمی کند و می گوید: »تاکنون تنها ۱۰مورد 
مشکوک به آبله میمونی در کشــور شناسایی و 
مورد آزمایش قرار گرفته که پاسخ هیچ یک از آنها 
مثبت نبوده است.« اما اخبار متعددی در فضای 
مجازی، نگرانی  مردم از شیوع یک بیماری دیگر 
را رقم زده اســت. نمونه آن خبر اخیری است که 
در تلگرام و اینستاگرام منتشر شد: »آبله میمونی 
را جدی بگیرید!« این تیتر مطلبی است که یک 
پزشک منتشــر کرده و در ادامه نوشته: »فردی 
با علائم آبله میمونی شناســایی شــده. این فرد 
در یک مهمانی چند نفره حضور داشــته است.« 
وضعیتی که درباره دیگر بیماری های همه گیر هم 
اتفاق افتاده و متخصصان معتقدند انتشار چنین 
اخباری حتی اگر آگاه شدن مردم از شیوع احتمالی 
یک بیماری و رعایت هر چه بیشتر پروتکل های 
بهداشتی و پیشگیری از آن را رقم بزند، اما ادعای 
غیرمستند شیوع آن در کشور بدون تأیید وزارت 
بهداشت، نتیجه ای جز ایجاد تشویش و اضطراب 
در جامعه نخواهد داشت. بهزاد امیری، رئیس اداره 
بیماری های قابل انتقال بین انسان و حیوان وزارت 
بهداشت با تأکید بر اینکه تاکنون هیچ مورد مثبت 
آزمایشگاهی از آبله میمونی در کشور تأیید نشده 
اســت، می گوید:  »برخی اظهارنظرها در فضای 
مجازی برای شناسایی آبله میمونی نتیجه ای جز 
بروز اضطراب در بین مردم ندارد و موارد مشکوک 
به سرعت از سوی انستیتو پاستور ایران در حال 
بررســی اســت. هر زمان مورد مثبت در کشور 
شناسایی شــود، حتما اطلاع رسانی خواهد شد، 
ضمن اینکه پروتکل های بهداشتی مرتبط با این 
بیماری از مدت ها قبل در شــبکه های بهداشت 
اطلاع رسانی شده اســت.« به گفته این مسئول، 
هیچ وقــت نمی توان ادعا کرد کــه آبله میمونی 
وارد کشور نمی شود چرا که نمی توان از ورود این 
بیماری جلوگیری کرد اما مستندات آزمایشگاهی 
از مورد مثبت آبله میمونی در کشور تا ظهر دیروز 
وجود نداشته است: »موارد مشکوک سرپایی به 
مراکز منتخب و درصورتی که شرایط بیمار از شکل 
سرپایی خارج شود، به بیمارستان های منتخب 
ارجاع داده می شــود. این افراد از ســوی پزشک 
متخصص معاینه خواهند شد و درصورت احتمال 
آبله میمونی، تست آنها برای تشخیص قطعی به 
انستیتو پاستور ایران و دانشــگاه های قطب هر 

منطقه ارسال خواهد شد.« 
مصطفی صالحــی وزیری، معــاون تحقیقات و 
فناوری انستیتو پاستور هم درباره تاریخچه این 
بیماری به ایسنا می  گوید: »ویروس آبله میمونی 
اولین بار در سال۱۹۵۸ میلادی، در میمون های 
یک آزمایشگاه در کشــور دانمارک و پس از آن 
نخســتین موارد از این بیماری در ســال۱۹۷۰ 
در آفریقا شناسایی شد. در ســال های گذشته، 
انتقال ویروس از قاره آفریقا به کشورهای اروپایی، 
آمریکایی و آسیایی اتفاق افتاد، ولی موارد بیماری 
در این کشورها خیلی محدود بود. اخیرا، مواردی 
از آن در کشورهای مختلف و در قاره های مختلف 
به خصوص در کشــورهای اروپایی با تعداد زیاد 
در حال شناسایی است.« او درباره نحوه گردش 
ویروس آبله میمونی در شــیوع اخیر هم توضیح 
می دهد: »تئوری اول کــه در این موضوع مطرح 
شده، این اســت که احتمالا ویروس از آفریقا به 
اروپا وارد شــده، اما در زمان پاندمی کووید-۱۹، 
مورد غفلت قرار گرفته و گسترش پیدا کرده است. 
در تئوری دیگر، شــروع طغیان از کشوری غیر از 
آفریقا بوده و ممکن است منشــأ بیماری زئونوز 
داشته باشــد.«  به گفته این ویروس شناس آبله 
میمونی براساس اطلاعات گذشته، نوعی بیماری 
خودمحدودشونده و غیرشدید است: »علائم این 
بیماری با تب، بدن درد، سردرد، خستگی مفرط، 
بی حالی، ضعف و تورم غدد لنفاوی )لنف آدنوپاتی( 
بروز پیدا می کند؛ ولی عوارض دیگری هم می تواند 
داشته باشــد. بعد از چند روز عوارض به صورت 
بثورات )راش( پوســتی به صورت ماکول، پاپول، 
وزیکول، پوســچول و کراســت ظاهر می شوند. 
کل دوره بیماری هم حدود 2 تا 4هفته می تواند 
ادامه داشته باشد اما در برخی افرادی که سیستم 
ایمنی ضعیف تری دارند، ممکن اســت بیماری 
فرم شدیدی داشته باشد.«  او درباره اینکه چگونه 
می توان در برابر آبله میمونی ایمن شد، هم توضیح 
می دهد: »در طغیانی که اکنون وجود دارد، موارد 
مرگ در اثر این بیماری ثبت نشده و بیشتر موارد، 
خودبه خود بهبود یافتند، این موضوع نگرانی ها را 
کمتر می کند. البته اگر ضایعات روی قرنیه چشم 
بیمار ایجاد شود، می تواند منجر به کوری شود. اگر 
موارد ابتلا به بیماری آبلــه میمونی افزایش پیدا 
کند، به راحتی واکســن مؤثر علیه آن وجود دارد 
و می توان آن را در مقیاس زیــاد تولید کرد و در 
دســترس گروه های پرخطر مثل کادر پزشکی و 
افراد دچار ضعف سیستم ایمنی قرار داد. همچنین 
برای درمان این بیماری نیز چند داروی ویروسی 
به عنوان کاندیدا معرفی شده است که عنوان شده 
  )Tecovirimat( یکی از آنها با نــام تکوویریمت
تأییدیه FDA و تأییدیه اتحادیــه اروپا را دارد.«  
صالحی وزیری تبدیل شــدن این بیماری به یک 
شــیوع بزرگ  پاندمی را هم قطعی نمی داند: »در 
این باره 3سناریوی خوب، بد و متوسط تعریف و 
همیشه برنامه ها برای سناریوی بد نوشته می شود 
تا کمترین ضرر و خسارت را داشته باشد. درباره 
آبله میمونی هم برای ســناریوی بد برنامه ریزی 
شده؛ ولی معتقدم شیوع آبله میمونی در مقایسه 
با پاندمی کووید-۱۹، چندان بزرگ نخواهد بود.« 

سلامت

از پرتاب سنگ تا سلفی با سگ های نجات

»قبلا به سمت ســگ ها سنگ پرت می کردند 
و حالا اصــرار دارند با آنها عکــس یادگاری 
بگیرند. تصورش را کنید! وسط آوار و خستگی 
و فشار بالای یک حادثه و مصدومانی که منتظر 
نجات  هستند، عده ای سمت سگ ها می  آیند 
و درحالی که موبایل شــان را نشان می دهند 

می خواهند عکس یادگاری بگیرند.« 
سگ های تجسس جمعیت هلال احمر از حدود 
20سال پیش در کشور شناخته شدند؛ آن زمان 
که در زلزله بم در زنده یابی رکوردشکنی  کردند 
و روکسی، جکی، اشــلی، کورونی، جیمی و... 
مصدومان زیادی را زنده زیر آوار پیدا کردند. 
حالا، هیچ کدام از سگ های رکوردشکن زلزله 
بم زنده نیســتند، اما هیرو، چیکو، آرون و... 
جایشان را گرفته اند؛ سگ هایی که در هر حادثه 
با چالش جدیدی مواجه می شوند؛ در جایی به 
آنها سنگ پرتاب می کنند یا با حضور سگ های 
متفرقه، وارد میدان نبردی می شوند و در جای 
دیگر، مردم برای تماشایشان می آیند و محل 
را شلوغ می کنند. براســاس آخرین اطلاعات 
اداره آموزش و نگهداری ســگ های تجسس 
هلال احمر، هم اکنون 75تیم سگ های تجسس 
در 35پایگاه هلال احمر استان های مختلف فعال 
است؛ یعنی هر استان 2تیم سگ  های تجسس، 
که سهم تهران، 8تیم است. حالا گفته می شود 
قرار است بااضافه شدن سگ های جدید، تعداد 

این تیم ها به 225برسد.
ساختمان متروپل آبادان که فروریخت، 8تیم 
سگ های تجسس از اســتان های کرمانشاه، 
خوزســتان، اصفهان و فارس به محل حادثه 
اعزام شدند. هر تیم، یک سگ تجسس است با 
یک مربی. سگ ها تا پایان جست وجو در محل 
باقی ماندند و به گفته نادر گل محمدی، رئیس 
مرکز آموزش و نگهداری از سگ های تجسس 
هلال احمر)آنست( در این حادثه، 4نفر را این 
تیم ها پیدا کردند و 3نفر دیگر را دستگاه های 

زنده یاب. آنها تا حدود 3روز با توجه به بویی که 
از افراد باقی می ماند، می توانند اجســاد را هم 
پیدا کنند: »آب و هوا در مدت زمان ماندگاری 
این بو تأثیر زیادی دارد. هوای گرم، بو را زودتر 

از بین می برد.« 

در حادثه آبادان، عده ای برای سگ فروشــی 
آمده بودند

در حادثه متروپل آبادان اما اتفاقات زیادی رخ داد. 
درست زمانی که تعدادی از سگ های تجسس در راه 
بودند و تعدادی هم روی آوارها مشغول کار، افرادی 
سگ به دست وارد محل حادثه شــدند تا به تصور 
خود، مصدومــان و زیر آوارمانده هــا را پیدا کنند. 
درحالی که به گفته گل محمدی، سگ های تجسس 
پس از ماه ها آموزش همراه با مربیان حرفه ای، وارد 
مرحله زنده یابی و به محل حادثه فرستاده می شوند: 
»در حادثه متروپل شاهد بودیم که این افراد حتی 
ایمنی خودشان را هم رعایت نکرده بودند. آنطور که 
بررسی های ما نشان داد، اغلب شان پانسیون دارهایی 
بودند که در کار خرید و فروش ســگ   هستند. آنها 
در یک ســاعتی که در محل حضور داشتند، چند 
ویدئو و عکس گرفتنــد و رفتند و بعدها فیلمش را 
در فضای مجازی منتشر کردند. همه اینها در حالی 
بود که حضورشــان منجر به ایجاد اختلال در کار 
تیم های تجسس شد و خواسته یا ناخواسته، سبب 
شدند افرادی زیر آوار جانشان را از دست بدهند.« 
مربیان این سگ ها می گویند، سگ های تجسس با 
هم زندگی کرده اند و به هم عادت دارند، اما با ورود 
ســگ های دیگر به محل، درگیری میان آنها بالا 
می رود؛ بنابراین مجموع این اقدامات سبب می شود 

کار ۱۵دقیقه ای، 6ساعت ونیم طول بکشد.
»سگ های ژرمن شــپرد، اجتماعی اند و مشکلی 
با حضور مردم در محــل حادثه ندارند؛ درحالی که 
برخی از ســگ هایی که به محل حادثه آورده شده 
بودند، اصلا مناســب این کار نبودند؛ مثلا یکی  از 
آنها سگ شــکاری بود.« اینها را  هم گل محمدی 

می گوید.

سگ های تجسس دیر نرسیدند
پس از حادثه آبادان، خیلی ها از هلال احمر به دلیل 

دیررسیدن تیم های تجسس، انتقاد و اعلام کردند 
که دیررسیدن آنها منجر شــد تا مردم سگ های 
خانگی شان را به محل بیاورند. گل محمدی اما این 
موضوع را تأیید نمی کند. او می گوید که سگ های 
تجسس زودتر از سگ های خانگی در محل حاضر 
شــدند، اما به هر حال برای اعزام آنها از استانی به 
استان دیگر، زمان لازم است: »قبلا این تیم ها را با 
هلی کوپتر به محل می فرستادند، اما حالا به دلایلی 
که مشخص نیســت، زمینی اعزام می شوند که به 
هر حال زمان طولانی تری بــرای حضور در محل 
حادثه لازم است. اگر زودتر می رسیدند، حالا هم 

نمی گفتند سگ های هلال احمر دیر رسیده اند.«
گل محمدی می گوید که این ســگ ها ساعت ها 
آموزش می بینند تا وارد مرحله عملیاتی شــوند: 
»ما در دوره آموزش، روستاهای متروکه ای را پیدا 
می کنیم تا ســگ ها در محیط های واقعی تمرین 
کنند. سگ ها همه از نژاد ژرمن شپرد هستند که از 
نظر بویایی، رتبه بالایی نسبت به سایر نژادها دارند 
و مناسب ترین نژاد برای تجسس به شمار می روند. 
سگ های خانگی، بدون آموزش تجسس نمی توانند 
به محل حادثه وارد شوند و به خیال صاحبان خود، 

زنده یابی کنند.« 

طرح آموزش تجسس به ســگ های خانگی 
موفق نبود

ســال۹۵ بود که طرحــی تحت عنــوان آموزش 
ســگ های خانگی در ســازمان امــداد و نجات 
هلال احمر تهیه شد. قرار بود افرادی که سگ های 
بزرگ با نژاد لابرادور، دوبرمن و ژرمن شپرد دارند 
به صورت رایگان آموزش ببیننــد و هفته ای یک 
جلسه به مدت 2ســاعت در کلاس های آموزشی 
شرکت کنند. هدف این بود که به جای سگ های 
تزئینی سگ های زنده یاب تربیت شوند تا در زمان 
حادثه به کمک تیم های تجسس بیایند. این طرح 
به صورت آزمایشی در استان تهران برگزار شد، اما 
حالا شــنیده ها حکایت از متوقف شدن این طرح 
دارد. گل محمدی هم این موضوع را تأیید می کند و 
می گوید: »سگ ها باید هر روز تمرین کنند،  آن هم 
در مکان های واقعی. این شرایط اصلا برای سگ های 
خانگی، امکان پذیر نیست. نمی شود سگ را روی 

مبل و فرش تمرین داد. امکان آموزش ســگ های 
خانگی به صورت وسیع وجود ندارد؛ مگر اینکه خود 
صاحب سگ، پیگیری کند و بخواهد سگش به طور 
مرتب آمــوزش ببیند.« به اعتقاد رئیس آنســت، 
طرح آموزش ســگ های خانگی، طرح بدی نبود. 
در بیشتر کشورهای دنیا مثل آلمان، سگ داوطلب 
وجود دارد که به طور مرتب تمرین می کند. تا مدتی 
پس از تهیه طرح در ایران، این آموزش ها انجام شد، 

اما بعدا متوقف شد.

همزیستی مسالمت آمیز
گوش هایش را تیز و گردن بلند کرده، سر و صورتش 
آرام و قرار ندارد، زبان را سُــر داده بیرون و منتظر 
دستور است. مربی دســتور که می دهد، به سمت 
آوارها مــی دود؛ جایی که ســنگ ها و بلوک های 
ساختمانی  روی هم نشســته اند. پوزه  اش را داخل 
سوراخ ها می کند، بی قرار اســت، روی تپه بعدی 
می پرد، آنجا هم مشغول می شود و در نهایت صدای 
پارسش بلند می شود. آنجا کسی زیر آوار، انتظارش 

می کشید.  »هیرو« سگ  ۸ســاله ژرمن شپرد را 
اســت که همراه ۱۹سگ 
دیگــر در ســاختمانی 
دورتر از محمدشــهر 
کرج، زندگی می کند. 
سازمان امداد و نجات 
هلال احمــر، در ایــن 

ساختمان، 2۰قلاده ســگ ژرمن دارد که تعدادی 
از آنها قرار است به استان های دیگر فرستاده شوند. 
۸قلاده از این ســگ ها اهدایی اســت: »اغلب این 
سگ ها نر هستند، ماده ها به دلیل 2بار جفت گیری 
در سال، کمتر در این تیم ها حضور پیدا می کنند؛ 
با این حال چندین ســگ ماده هــم در تیم وجود 
دارد.«  سگ ها 4 تا ۹ساله اند؛ سگ هایی که به گفته 
مربیان، هر کدام شان به همراه مربی، ماهانه بیش از 
2۵میلیون تومان هزینه دارند. در سال۸۵ تصمیم 
گرفته شد تا از سگ های بومی هم برای این تیم ها 
استفاده شود، اما بررسی ها نشان داد که سگ های 
بومی توانایی این ســگ ها را ندارند: »ژرمن شپرد، 
نخستین ســگ جســت وجو در دنیاست، حس 
بویایی اش نسبت به سایر نژادها بیشتر است، ارتباط 

سریعی برقرار می کند و فرمان پذیر است.«
»چیکو« کنار هیرو بالا و پایین می پرد؛ سگ 6 سال و 
نیمه ای که به گفته مربی اش ، دست خالی از حادثه 
بیرون نمی آید. کیانوش رستمی، مربی  چیکوست 
و می گوید که در سال های گذشته همراه با چیکو 
در حوادث زیادی شــرکت کرده؛ مثل انفجارهای 
گاز شهری، ریزش پل و سیل و... . بیشتر در حوادث 
شــهری شــرکت کرده: »مدت زمان پیدا کردن 
مصدوم یا زیر آوار مانده، بستگی به فضا و حجم آوار 
دارد، با این حال در ماه های گذشته، چیکو توانست 
در یک فضای ۱۰۰متــری، در کمتر از یک دقیقه 

مصدوم را پیدا کند.«
مجید بخشی، مربی هیروســت. او 2۰سال سابقه 
فعالیت در این سازمان را دارد و در زلزله های مهیبی 
حضور داشته است. نخســتین حضور رسمی این 
تیم ها هم به گفته او در زلزله بم بود: »از ســال۸۰ 
هر حادثه ای که رخ داد، ما حضور داشــتیم، قبلا 
هر استان به تیم ســگ های تجسس مجهز نبود و 
تمام تیم ها از تهران اعزام می شــدند.« سال های 
اول فعالیت ایــن تیم ها اما ســخت تر از حالا بود، 
آن زمان مردم با این ســگ ها آشنا نبودند و گاهی 
مشکلاتی در محل ایجاد می شــد. حتی برخی از 
خانواده ها به زور، تیم های تجسس را بالای سر آوار 
خودشان می بردند تا زیر آوارها را جست وجو کنند: 
»در حوادث، رفتارهای هیجانی از ســوی خانواده 
قربانیان و مصدومان بســیار زیاد اســت، همین 
رفتارها اختلالات زیادی در روند جست وجو ایجاد 
می کند.« »کرونی« یکی از سگ های آن دوره، در 
زلزله بم بود که در همان حادثه توانست ۱3نفر را 
نجات دهد: »در حادثه متروپل آبادان هم این سگ ها 
عملکرد خوبی داشتند، با اینکه آوار بسیار سنگین 
بود. حضور این تیم ها منجر بــه دلگرمی خانواده 
حادثه دیدگان می شود.« مربیان سگ های تجسس 
می گویند ســخت ترین حادثه برای این سگ ها، 
حوادث کوهستان است؛ چراکه محل شیب  زیادی 
دارد، معمولا گرم است و سگ ها را خسته می کند.  
سگ های ژرمن شپرد، با توجه به شرایط نگهداری و 
تغذیه، بین ۸ تا ۹ سال عمر کاری دارند و خودشان 
هم تا حدود ۱۵ســالگی زندگــی  می کنند. آنها را 

پس از بازنشستگی تحویل افراد 
مطمئنی می دهند تا در باغ ها و 
مکان های دیگــر زندگی کنند.

تجمعدرمحلحادثه،عملکردتیمهایتجسسرامختلمیکند
براســاس اعلام گل محمدی، هم اکنون، 73 مربی کار آموزش سگ های 
تجسس را بر عهده دارند که 33نفر از آنها به صورت داوطلبانه همکاری 
می کنند: »بررسی ها نشان می دهد که سگ ها سریع تر از یک امدادگر، 
می توانند اقدام به پیدا کردن و نجات افراد آسیب دیده زیر آوار کنند.« 
به گفته او، برای آموزش یک سگ، 2نفر نیاز است؛ یکی مربی و دیگری 
کمک مربی. کمک مربی از خود مربی باید حرفه ای تر باشد؛ چراکه نقش 
مصدوم و زیر آوار مانده را ایفا می کند و باید توانایی مواجهه با ســگ و 
کنترل او را داشته باشد. از همه اینها گذشته، مربی باید تخصص آوار داشته 
باشد؛ یعنی بداند که حادثه، از چه نوع آواری است، شاید نیاز به تونل زدن 
یا شمعک گذاری باشد. برای از دســت ندادن وقت طلایی، این تخصص 
کمک می کند تا سگ ها یا تیم های دیگر، زودتر وارد بخش عملیاتی شوند.

اینها اما تمام چالش ها برای شروع عملیات تجسس از سوی این تیم ها 
نیســت. در کنار اینها، نوع حادثه یعنی اینکه آوار است یا آتش سوزی، 
سیل است یا زلزله و... عملکرد این سگ ها را تعیین می کند. او می گوید 
برای مثال در پلاسکو، شرایط برای جست وجوی این سگ ها سخت بود؛ 
چراکه در آن حادثه انواع وسایل پلاستیکی در حال سوختن بود. بوهای 

مختلف سگ ها را سرگردان می کند. مربیان روزی که برای عملیات اعزام 
می شوند، عطر و ادکلنی به خودشــان نمی زنند تا روی بویایی سگ ها 
تأثیر نگذارد. در این شرایط تشخیص و تفکیک بوها برای سگ ها سخت 

می شود: »سگ های تجسس آموزش دیده اند و مکان هرقدر شلوغ 
باشد آنها می توانند کارشان را انجام دهند، اما در مکان خلوت، 
هم سگ ها و هم دستگاه های زنده یاب، عملکرد بهتری دارد. 
مکان های شلوغ به دلیل تجمع بوهای مختلف، کار را سخت تر 
می کند، مردم نباید در محل وقوع حادثه تجمع کنند، نباید 
سگ هایشان را به محل بیاورند، نباید سگ ها را اذیت کنند 
یا بخواهند با آنها عکس بگیرند و... .« به گفته او، به زور باید 

مردم را از محل حادثه خارج کرد، برخی از آنها روی آوار 
می روند، این اقدام اشتباه است و باعث جابه جایی آوار 

می شود. در محل حادثه زمان زیادی برای خلوت 
کردن محل صرف می شود که این اتفاق، شروع کار 

را مختل می کند.
براساس اعلام رئیس آنســت، در حدود یک سال 

انجام شده که گذشته، 115عملیات از سوی تیم  سگ های تجسس 
21نفر از آنها در کوهستان زنده پیدا شدند.
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قبلا تیم های تجسس را با هلی كوپتر 
بــه محــل می فرســتادند امــا حــالا به 
دلایلی كه مشخص نیســت، زمینی 
اعــزام می شــوند كــه بــه هــر حــال 
زمــان طولانی تــری بــرای حضــور در 
محــل حادثــه می طلبــد. اگــر زودتــر 
می رســیدند حــالا هــم نمی گفتنــد 
ســگ های هــلال احمــر دیــر رســیده 

است

قبلا به سمت 
سگ ها سنگ پرت 

می كردند و حالا 
اصرار دارند با آنها 

عكس یادگاری 
بگیرند. تصورش 

را كنید! وسط آوار 
و خستگی و فشار 
بالای یك حادثه 
و مصدومانی كه 

منتظر نجات اند، 
عده ای سمت 

سگ ها می  آیند 
و در حالی كه 

موبایل شان را 
نشان می دهند 

می خواهند عكس 
یادگاری بگیرند

در حادثه متروپل 
برخی افراد با 

سگ های خانگی به 
محل حادثه آمدند، 

بررسی های ما نشان 
داد كه اغلب آنها 
پانسیون دارهایی 

بودند كه در كار 
خرید و فروش 

سگ  اند. آنها در یك 
ساعتی كه در محل 

حضور داشتند، 
چند ویدئو و عكس 

گرفتند و رفتند و 
بعدها فیلمش   

در فضای مجازی 
منتشر شد. همه 

اینها در حالی بود 
كه حضورشان منجر 

به ایجاد اختلال 
در كار تیم های 

تجسس شد

سگ ها باید هر 
روز تمرین كنند، 

آن هم در مكان های 
واقعی. این شرایط 

اصلا برای سگ های 
خانگی، امكان پذیر 

نیست، نمی شود 
سگ را روی مبل و 
فرش، تمرین داد، 

امكان آموزش 
سگ های خانگی 
به صورت وسیع 

وجود ندارد، مگر 
اینكه خود صاحب 

سگ، پیگیری كند و 
بخواهد سگش به 

طور مرتب آموزش 
ببیند

برای آموزش یك 
سگ، 2 نفر نیاز 

است، یكی مربی 
و دیگری كمك 

مربی. كمك مربی 
از خود مربی باید 
حرفه ای تر باشد، 

چرا كه نقش 
مصدوم و زیر آوار 

مانده را ایفا می كند 
و باید توانایی 

مواجهه با سگ و 
كنترل او را داشته 

باشد. از همه اینها 
گذشته، مربی 

باید تخصص آوار 
داشته باشد، یعنی 

بداند كه آوار، از چه 
نوعی  است، شاید 

نیاز به تونل زدن 
یا شمعك گذاری 

داشته باشد

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

گزارشی از سگ های زنده یاب و چالش های آنها در حوادث با نگاهی به حادثه اخیر متروپل آبادان

 33سال مدیریت و گذر
 از بحران ها

 مراقب   رسیدهای
 پرداخت جعلی باشید 

 هوادهی برای کاهش
 بوی آرادکوه

نوع رویکرد مقام معظم رهبری در مدیریت بحران ها 
همواره در مسیر ثبات آفرینی، عقلانیت و ... بوده است

با گسترش خرید و فروش آنلاین استفاده  کلاهبرداران 
از رسیدهای جعلی افزایش پیدا کرده است

طبق تحقیقات، بوی مرکز دفع و پردازش زباله جنوب 
شهر، تنها تا شعاع 2.۸کیلومتری منتشر می شود
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 یکی از شاخصه های مهم رهبری کاریزماتیک در 
جهان الگوسازی برای فائق آمدن بر مشکلات و 
بحران ها ست؛ شاخصه ای که در بالاترین سطوح 
شایســتگی، می توان آن را در شــیوه مدیریت 
رهبری حکیم انقلاب دریافت؛ حکیم فرزانه ای 
که در طــول این 33ســال پس از قبــول این 
مسئولیت همواره به عنوان مثال زدنی ترین رهبر 
جهان یاد شــده اند، تا جایی که سیاستمداران و 
صاحب نظران مطرح جهان همواره از شخصیت 
ایشــان به عنوان رهبری توانمند و شایسته یاد 
می کنند. مثلا پوتین، رئیس جمهور روسیه پس از 
دیدار با رهبر عزیز انقلاب اینگونه گفته بود: »من 
کمونیستم، خانم من مسیحی ارتدوکس است، 
در خانه ما کتاب های مســیحی یافت می شود و 
من آنها را خوانده ام. من آنچه را که درباره عیسی 
مسیح خوانده بودم همه را در چهره  رهبر ایران 
دیدم. حال فهمیدم چه تدبیری کشــور را اداره 
می کند و این خاطره  مانــدگار در من می ماند«. 
یا کاندولیزا رایس، وزیر خارجه اسبق آمریکا نیز 
گفته اســت: »رهبر ایران می تواند نقشه هایی را 
که بهترین ذهن ها با صرف بیشــترین بودجه ها 
در زمانی بسیار طولانی کشیده و مجریانی ماهر 
اجرای آن را به عهده گرفته اند، با یک سخنرانی 
یک ســاعته خنثی کنــد«. یا از مرحــوم میرزا 
اسماعیل دولابی نیز نقل شده که فرموده است: 
»امام خمینی مظهر مهابت بود و رهبری مظهر 
محبت. خداوند متعال به امــام نعمت ها را یکجا 
داد و امام هم این نعمت ها را برای استقرار نظام 
جمهوری اسلامی مصرف کردند. ولی نعمت ها به 
حضرت آقا را خدا تدریجی به ایشان می دهد و در 
هر مرحله ای متناسب با شرایط، خدا نعمت هایی 
را به ایشان می دهد یعنی شرایط آن نعمت ها را 

خود آقا فراهم می کنند«.

اقتدار رهبر انقلابی
ماکس وبر در تقسیم بندی از منابع اقتدار رهبری 
از 3منبع قــدرت کاریزماتیک، قدرت ســنتی 

و قدرت قانونــی مثال می زند. با ایــن حال باید 
دانست که آنچه در شــاکله یک رهبری توانمند 
است گاه می تواند شامل هر سه دسته گفته شده 
باشــد. به این معنی که یک رهبر می تواند هم از 
مشــروعیت کاریزماتیک برخوردار باشد هم از 
قدرتی اجتماعی و مورد قبول جامعه هم از قدرتی 
عقلانی و قانونی؛ به نظر می رسد آنچه ما در قالب 
الگوی مدیریت بحران و شایســتگی متوالی از 
یک رهبری توانمند خواهیم گفت شامل هر سه 
دسته ای باشــد که ماکس وبر گفته است و گاه 
فراتر از آنچه وبر مثال می زند. می توان به تعریف 
رهبری و منبع قدرت وبر، الگوی رهبری انقلابی 
را افزود که نه تنها کاریزمــا، قانونی و موردقبول 
جامعه اســت که به روز عمل می کند و بهترین 
تصمیم ها را در مواقع بحــران می گیرد. در واقع 
رهبری انقلابی در بالاترین ســطح از تعریف از 

گونه های اقتدار رهبرانی است که وبر می گوید.

بحران های پیاپی
از زمان پیروزی انقلاب و پس از قبول مسئولیت 
رهبــری از جانب رهبر حکیم انقــلاب، ایران از 
بحران ها آسوده نبوده اســت. چه بحران داخلی 
بوده و ناشــی از کم کاری ها و گاه خیانت ها و چه 
بحران هــای خارجی و ناشــی از قدرت طلبی و 
رجزخوانی بیگانگان؛ با این حال رهبری انقلاب 

در طول این سال ها نشان دادند که بهترین موضع 
را ترســیم کرده اند. نمونه آن در مفهوم شناسی 
محور مقاومت است که چگونه رهبری معظم با 
آینده نگری خطر اسرائیل را شناسایی کردند و از 
جبهه مقاومت اسلامی سخن گفتند؛ جبهه ای که 
امروز نه تنها رمز اتحاد امت واحده اسلامی است 
که می تواند نیروی نوظهوری به شمار رود که نظم 
جدیدی که بر گرفته از اندیشه مقاومت در مقابل 
زورگویان است را جایگزین نظم موجود جهانی 
کند. تا جایی که محور مقاومت امروز به رهبری 
انقلاب افتخار می کند، شــیعیان افغانستانی و 
پاکستانی و زجرکشیده های یمنی و سوری ایران 
را مامن و رهبری انقلاب را الگوی خود می دانند. 
ســردار محمد امام قلی، معاون ستاد پشتیبانی 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
این زمینه معتقد اســت:» امروز محور مقاومت 
در ایجاد وحدت و وفاق، بــه عظمت جمهوری 
اسلامی افتخار کرده و خود را سرباز رهبر معظم 

انقلاب می دانند.«
جهت گیری ویــژه و شایســته امام خامنه ای در 
تحولات داخلی و بعــد از فتنه88 نیز مثال زدنی 
است. تا جایی که محمد حسنین هیکل، تحلیلگر 
مشهور مصری معتقد اســت که »چون رهبری 
انقلاب در ایران مورد احترام و پرقدرت اســت، 
از ایــن رو چالش های پس از فتنــه88 به خوبی 
قابل پردازش بود«؛ فوکویاما، اندیشمند آمریکایی 
نیز در برابر قدرت رهبری معظم انقلاب با عجز به 
مهندسی بحران ها و درایت رهبری انقلاب اعتراف 
می کند. این اعتراف ها و تحلیل ها در حالی است 
که برخی در داخل که خــود را پیرو خط امام و 
انقلاب می دانستند در قامت مخالف و اپوزیسیون 
به کشور خود پشــت کردند. اگر درایت رهبری 
معظم انقلاب در این ســه دهه نبود خدا می داند 
که خائنان روشــنفکرنما برای مــردم ایران چه 
خواب هایی که ندیده بودند و چه سرنوشتی را در 

کشور رقم می زدند.

در اندیشه رهبری انقلاب بیشتر تامل کنیم
برای فهــم بهتر الگــوی شایســتگی مدیریت 
بحران رهبــر معظم انقلاب کافی اســت که در 

مبانی اندیشــه سیاسی ایشــان تامل کنیم. در 
واقع بخشــی از قدرت مدیریتی و مهندســی 
بحران ها از جانب رهبرمعظــم انقلاب، به دلیل 
شخصیت برجســته ایشان اســت؛ شخصیتی 
چندبعدی و آینده نگر که می تواند برای تمامی 
اقشــار جامعه از فرهنگی، سیاســی، اجتماعی 
و حتی گروه هــا و شــخصیت های بین المللی 
مثال زدنی باشد؛ شخصیتی که براساس تحولات 
روز ســخن می گوید و با تامل در بیانات ایشان 
می توان اوج این شایستگی را دید. بدیهی است 
که ارکان اندیشــه ای رهبر معظم انقلاب شامل 
عقلانیت، اعتدال، ارزشگرایی و کارآمدی است 
که خوب اســت در بیانات ایشان هر کدام از این 
مولفه ها را موردبررســی قرار داد؛ از ویژگی های 
مدیریتی رهبر معظم انقلاب طی این 33ســال 
می توان بــه: جوان گرایــی و نخبه گرایی، طرح 
راهبردها و شــعارهای کلان، اصــل پویایی و 
برخورد فعال با مســائل، شناخت محیط داخل 
و خارج و جریان شناســی و روند شناسی دقیق 
اشــاره کرد. ضمن اینکه در تامــل در بیانات و 
جهت گیری های رهبر معظم انقلاب می توان به 
مولفه هایی همچون قانون گرایی، بصیرت بخشی، 
توکل به خدای متعال و شناخت صحیح بحران ها 
در مهندســی چالش ها و بحران ها اشــاره کرد. 
این روند را می توان در نمونه هــای مختلفی از 
چالش ها و بحران ها مثال زد که چگونه ایشان با 
تدبیر و سرانگشتان تدبیر خود چالش ها را خنثی 
کردند که نمونه روشن آن فتنه88 و موضع گیری 
در برابر آمریکا بود؛ مواضعی قاطع و روشــن که 
برای تحلیل و پرداختن بــه آن باید صفحه ها و 
ساعت ها نوشــت. در مجموع نوع رویکرد مقام 
معظم رهبری در بحران ها در جهت ثبات آفرینی، 
عقلانیت و آینده نگری است. رویکرد ایشان را در 
قالب حکمرانی نوین اسلامی و الگوی الهام بخش 
برای دیگر نخبگان می توان  در قالب الگوی عزت، 
رحمت و اقتدار ارزیابی کرد. رهبر معظم انقلاب 
همواره جلوتر از نخبــگان دیگر عمل کرده اند و 
تذکر داده اند؛ نمونه روشن آن در رفتار آمریکا در 
ماجرای برجام و هشدارهایی که رهبری معظم 

داده بودند قابل رصد است.

33سالمدیریتوگذرازبحرانها
نوع رویکرد مقام معظم رهبری در مدیریت بحران ها همواره در مسیر ثبات آفرینی، عقلانیت و آینده نگری بوده است

بــرایفهــمبهتــرالگــویشایســتگی
مدیریتبحرانرهبــرمعظمانقلاب
کافــیاســتکــهدرمبانــیاندیشــه
سیاسیایشــانتاملکنیم.درواقع
بخشیازقدرتمدیریتیومهندسی
رهبرمعظــم جانــب از بحرانهــا
انقلاب،بهدلیلشــخصیتبرجسته

ایشاناست

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

دیدبان غیور انقلاب
از اصلی ترین ویژگی هــای آینده شناســان و آینده نگران 
راهبردی، داشــتن خصوصیت هایی اســت کــه آنها را در 
زمره کســانی قرار می دهد که خوب پیش بینی می کنند و 
خوب شگفتی سازهای منفی و مثبت محیطی را شناسایی 

می کنند. 
فرقی نمی کند الفبای آینده نگری را چگونه ترســیم کنند؛ 
همین که واکنش های ضعیف و قــوی و عناصر نوظهور را 
ردیابی و حدس نیز بزنند در زمــره برترین ها خواهند بود. 
این ویژگی می تواند موضوع شخصیت شناسی از بزرگمردی 
باشد که در قامت رهبری انقلاب توانسته 33سال مدیریتی 
جریان شناس و روند شناس را نشان دهد. آن هم در شرایطی 
که آفت امام زدایی و امام ســتیزی دقیقا چند سال پس از 
رحلت بنیانگذار انقــلاب اوج گرفت و رهبری معظم نه تنها 
بر مســیر و خط امام رفتار کردند که خود تجلی ساز نمونه 

رهبری موفق در جهان شدند. 
محمود رجبی، عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم معتقد 
است که »رهبر معظم انقلاب، کسی است که با خط و مکتب 
امام بیش از هرکسی آشنا هســتند، یک دیدبانی تیز برای 
شناسایی دشمنان دارند و همیشه به دنبال تبدیل تهدیدها 
به فرصت ها بوده اند. ایشــان دارای شخصیتی والاست که 

سخنانشان در دل ها می رود.
 در کل جهان، هیچ رهبری با این درایت، حکمت، قاطعیت، 
عقلانیت و بصیرت وجود ندارد و این مورد اعتراف دوســت 
و دشمن اســت. در واقع بسیاری از دشــمنان در توصیف 
رهبر انقلاب اســلامی اعتراف می کنند که ایشان در ایران 
نشســته اند ولی کل جهان را اداره می کنند. ایشان پس از 
امام به خوبی توانســتند رهبری را به دســت بگیرند. رهبر 
معظم انقلاب همیشه دشــمن را به موقع شناسایی و مردم 
را از آنها و اهدافشان آگاه می کنند. بیانیه گام دوم انقلاب از 
آن مواردی است که مردم را آگاه می کند، گذشته را بیان و 

آینده را ترسیم کردند.«
براساس این دیدگاه بیانیه گام دوم انقلاب برگرفته از روح 
آینده اندیشــانه رهبری انقلاب اســت که دقیقا می تواند 
الگویی برای پیشرفت همه جانبه باشد؛ الگویی که دقیقا بر 
مبنای آن می توان مسیر جامعه سازی  اسلامی و تمدن نوین 

اسلامی را تجسم کرد. 
اصلی ترین مبحثی که در بیانیــه گام دوم انقلاب مورد نظر 
است انطباق آن با ارزش ها و افکار امام خمینی)ره( است. در 
واقع رهبر معظم انقلاب در شاکله یک آینده نگر و دیدبان با 

درایت دقیقا در مسیر و خط امام قدم گذاشته اند.
سیدعلیرضا مرندی، وزیر اسبق بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی معتقد اســت که »رهبر معظم انقلاب در هر سخن 
و اقدامی، یاد امام و راه ایشان را         یادآوری کرده و بر حفاظت 
از انقلاب اسلامی به عنوان میراث امام راحل تأکید می کنند 
و جمهوری اســلامی را         مدیون امام می دانند. در واقع آنچه 
مسلم است، این اســت که خط امام و مقام معظم رهبری 

منطبق بر هم و ثابت است.«
رویه رهبر معظم انقلاب در قاطعیت، تأکید بر حفظ وحدت 
و قدرت بســیج کنندگــی را نیز می تــوان در کنار روحیه 
آینده اندیشــانه مثال زد؛ رویه ای که برخلاف اندیشه های 
تفرقه افکنانه افراطیون طرفدار امام زدایی اســت؛ در واقع 
آنها نه تنها فکر نمی کنند کــه مزدوری غرب می کنند و در 
عین حال از درک قدرت آینده اندیشــانه رهبر انقلاب نیز 

عاجز هستند.
 اینگونه است که برخی از آنها به دریوزگی غرب افتاده اند. در 
مقابل رهبری معظم انقلاب عمق راهبردی انقلاب اسلامی 
را تا آنجا در منطقه و جهان گسترده کردند که همانگونه که 
ایشــان فرموده اند این انقلاب بی نام خمینی در هیچ جای 
جهان شــناخته شده نیســت و امام خمینی روح انقلاب و 

جمهوری اسلامی است. 
تا جایی که امروز شاهد تکثر شبکه جهانی انقلابی و تشکیل 
الگویی جدید از بازصدور انقلاب در جهان هســتیم. رهبر 
معظم انقلاب در ایــن زمینه می فرماینــد: »تکیه گاه یک 
ملت به عمق استراتژیک اوست. دشمنان نمی خواهند ملت 
ایران و نظام جمهوری اســلامی از این حمایت و طرفداری 
که از او در کشورهای مختلف می شــود - که البته بی نظیر 
هم هست - برخوردار باشد. دشمن نمی خواهد این ارتباط 
برقرار باشد. جمهوری اسلامی باید حفظ این عمق راهبردی 

را از وظایف خودش بداند.« 
حضور در بحران سوریه و مبارزه با تروریست ها در سوریه و 
عراق ازجمله نشانه های عمق استراتژیک جمهوری اسلامی 

ایران است.
 ضمن اینکه ایشــان بر لزوم بازدارندگی و توان کشــور در 
منطقه و جهان تأکید کرده اند. کافی است به مواضع ایشان 
طی 33سال گذشته نگاهی کنیم. خواهیم دید امروز توان 
دفاعی و نظامی کشور به حدی رشد کرده است که با وجود 
تهدیدهای مکرر دشمنان مبنی بر روی میز بودن گزینه ها، 
اما هیچ گاه به سمت جنگ با جمهوری اسلامی ایران حرکت 

نکردند. 
امروز قــدرت نظامی ایران به حدی رشــد کرد که رهبر 
معظم انقــلاب در بیانیه گام دوم عنــوان می کنند: »اگر 
آن روز )ابتــدای انقلاب(، مشــکل غــرب جلوگیری از 
خرید تســلیحات ابتدایی برای ایران بود، امروز مشکل او 
جلوگیری از انتقال سلاح های پیشرفته ایرانی به نیروهای 

مقاومت است.«
بدون تردید، امنیت و ثبات امروز جمهوری اســلامی ایران 
بیش از همه و پیش از هر چیزی، مرهون نوع مدیریت رهبر 
معظم انقلاب اسلامی اســت. ایران طی مدیریت و رهبری 
 ایشــان هیچ گاه وارد جنگی نشــد و همواره منادی صلح

بوده است. 
نوع رهبری و مواضع ایشــان همواره مورد رصد رسانه های 
جهان نیز هست، تا جایی که روزنامه آمریکایی »کریستیان 
ساینس مانیتور« نوشته: »بدون شــک آیت الله خامنه ای 
اکنون رهبــری بی نظیــر برای محـــور مقاومــت علیه 
ایالات متحـــده آمریکا، غرب، اسرائیل و هم پیمانان شان 
در خاورمیانــه به شــمار مــی رود کــه با دیگــر رهبران 

غیرقابل مقایسه است.«
با این اوصاف آنها که مدام بهانه جویی می کنند باید قدرت 
بازدارندگی کنونی ایران را ببینند که بدون رهبری انقلاب و 

دیدبانی ایشان هیچ گاه شدنی نبوده است.

سیدعلی یزدی خواه 
نماینده مجلس

برخــی اصلاح طلبــان به دنبــال القــای 
ناامیدی در جامعه هســتند تــا مردم را 
نســبت به آینده کشــور بدبیــن کنند. 
کســانی که هیــچ انتقادی بــه عملکرد 
ضعیــف دولــت قبــل نداشــتند امــروز 
طلبکار شده اند و بر شیپور نمی توانیم 

و ناامیدی می دمند./ مهر 

 سیدحمید روحانی
رئیس بنیاد تاریخ پژوهی

مردم هنوز به حق خودشان نرسیده اند. 
تبعیــض، فقــر و ناراحتی هایــی وجــود 
دارد اما این برمی گردد به نااهل بودن 
کسانی که در بعضی مواقع متأسفانه 
در مســئولیت قــرار گرفته انــد. امــام 
هشــدار دادنــد نگذاریــد، انقلاب در 

دست نااهلان بیفتد. /تسنیم 

عبدالرضافرجی راد 
سفیر اسبق ایران در نروژ 

هنــوز امیــد بــرای ادامــه مذاکــرات 
وجــود دارد. اگر قطعنامه  صادر  شــود 
طــرف غربــی یــک مرحلــه بــه ســمت 
تندروی رفته اســت. صــدور قطعنامه 
پیامدهایــی دارد کــه بدتریــن آن 
انتقال پرونده ایران به شــورای امنیت 
اســت که بر مذاکــرات وین اثــر منفی 

می گذارد./ ایرنا 

 توهین به مقدسات را 
پایان دهید 

نمایندگان ادیان الهی مجلس شــورای اسلامی 
در بیانیه ای خطاب به گزارشگر ویژه حقوق بشر 
سازمان ملل، تکرار جســارت به ساحت مقدس 
قرآن کریم و نیز اکران فیلم »عنکبوت مقدس« 
در جشــنواره کن را محکوم کردند. در بخشی از 
این بیانیه آمده است: بشر از جنایت ها، توهین ها 
و بی شرمی های زیادی آزرده است و در این میان 
یکی از نابخردانه ترین آنها، توهین به مقدســات 
الهی است. اینگونه کینه توزی ها و نفرت پراکنی ها 
بدون شــک نشــانه ضعف در برابر انوار تابناک 
هدایت الهی اســت که باعث جریحه دار شــدن 
احساسات مســلمانان، موحدان و باورمندان به 
کتب آسمانی و خدای مهربان شده است. در ادامه 
این بیانیه آمده اســت: ما نمایندگان ادیان الهی 
در مجلس ایران با محکومیت چنین رفتارهای 
غیردینی و انســانی از ســردمداران کشورهای 
به ظاهر خداپرســت می خواهیم کــه چنانچه 
خواهان صلح و همزیستی سازنده ادیان هستند، 
به تجدید نظر اساســی در رویکردها و باورهای 

غلط شان دست یازند./ ایرنا 

نقل قول خبر

 خبر

 خبر

گزارش 2

 مردم باشند 
انقلاب به بن بست نمی رسد 

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در پاسخ به سؤالی درباره بیانیه 
مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم مبنی بر به بن بست 
کشیده شدن کشور، بیان داشت: مسئله حل مشکلات اقتصادی 

کشور از سوی مسئولان، نیازمند سعه صدر است.
محمدرضا باهنر در نشســت خبری با بیان ایــن مطلب افزود: 
شهریور۵۹ صدام از همه جا به ایران حمله می کرد و ادعا می کرد 
که تا ۱۰ یا ۱۵ روز دیگر به ایران می آیم و همه کشــورها هم در 
این زمینه به او کمک می کردند. آن زمان جمعی از مسئولان نزد 
امام رفتند و درباره حملات صدام با ایشــان صحبت کردند. امام 
خمینی )ره( همه وحشــی گری صدام را می شناختند، گفتند با 
آن درگیر نشوید. عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: 
برخی سیاسیون زمانی که دولت خودشان روی کار است، به به 
و چه چه می کنند، اما تا دولت عوض می شــود انتقادات خود را 
شــروع می کنند. باهنر ادامه داد: من مخالف هر دوگروه هستم؛ 
بله اشکالاتی وجود دارد، اما قرار نیست با هر رفت وآمدی اوضاع 
را به هم ریخت. رهبری هم فرمودند که من از دولت های مستقر 
حمایت می کنم. سیاســتمداران و تحلیلگران نیــز باید برای 
جلو بردن کار، به دولت کمک کنند. وی اضافه کرد: بیشــترین 
واژه ای که رهبری در ســخنرانی ۱۴خرداد استفاده کردند، واژه 
حضرت امام)ره( بود. رهبری با اینکه 33سال هدایت این کشتی 
طوفان زده را در اختیار دارند، اما در سخنرانی خود فرمودند که 
بعضی ها می خواهند من را با امام مقایسه کنند، ولی تفاوت از زمین 
تا آسمان است. باهنر اضافه کرد: بنابراین، من این را قبول ندارم که 
هر دولتی روی کار می آید می خواهد از روی دولت قبلی رد شود. 
اما رهبری هر ساله در سالگرد حضرت امام)ره( خصلت های ایشان 
را به رخ جهانیان می کشد. حضرت آقا از بن دندان معتقد است که 

تا به مردم تکیه دارد، این انقلاب از حرکت باز نمی ایستد. / مهر
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روژه گاردوی، فیلســوف، سیاستمدار و نویسنده 
شــهیر فرانســوی دراین باره چنین می نویسد: 
»کشورهای اروپایی با روش های مشابه، دنیا را بین خود تقسیم کردند: 
انگلیسی ها از هند تا آفریقای شرقی و خاورمیانه، فرانسه از آفریقای غربی 
تا هند و چین و از مغرب تا اقیانوسیه، تزارها در سیبری، بلژیک در کنگو 

و هلند در اندونزی.«
با ورود اروپاییان بــه قاره آمریکا و دخالت نظامی کشــورهای اروپایی 
در این قاره علیه بومیــان، به تدریج  اروپایی ها بــه مناطق مختلف آن 
مهاجرت کردند. آمریکای شمالی توسط انگلیسی ها، آمریکای مرکزی 
ازسوی اسپانیایی ها و آمریکای جنوبی توسط پرتغالی ها و اسپانیایی ها 
به استعمار درآمد. چیزی نگذشــت که کشورهای دیگر اروپایی، مانند 
فرانســه، هلند و آلمان نیز مناطق و مســتعمرات ویژه خود را در این 
قاره مستقر کردند. اولین برخورد اروپایی ها با بومیان آمریکای لاتین، 
خشونت آمیز و غارتگرانه بود. مهاجمان پرتغالی و اسپانیایی برای غارت 
جواهرات و ظروف طلا و نقره- که دراین مناطق به وفور یافت می شد- و 
همچنین به منظور سیطره بر سرزمین های آنان، وارد جنگ خونباری 
شــدند و به زودی تمدن آنان را در هم شکســتند؛ به طوری که امروزه 
مجموع جمعیت این بومیان که زمانی سراســر آمریکای لاتین را فرا 

گرفته بود، از یک میلیون تجاوز نمی کند.
در دوره تسلط قدرت ها، استعمارگران ذخایر عظیم آفریقا را در اختیار 
گرفتند و به کشورهای متروپل صادر  کردند. به گفته قوام نکرومه، آفریقا 

قاره ای است ثروتمند که در آن مواداولیه فراوانی وجود دارد که اگر این 
مواد در داخل قاره به کار گرفته می شد، آفریقا به یکی از مناطق مدرن 
دنیا تبدیل می شد، اما مواد خام آن از قاره خارج و جهت توسعه بیگانگان 
به کار رفت. استعمار، این قاره را تبدیل به مزرعه بزرگی برای تولید انواع 
متنوع محصولات مصرفی جهان غرب، مثل پنبه، گندم، قهوه، دانه های 
روغنی و به موازات آن ارائه محصولات معدنی مانند طلا، مس و در آخر 
نفت خام کرد. مردان و جوانان این ســرزمین به بردگی گرفته شده و 
میلیون ها سیاه پوست در وحشی گری اروپایی ها کشته شدند. پیشرفت 
جوامع آفریقایی به خصوص در زمینه های آموزش وپرورش، تکنولوژی، 
تجارت و تبــادل تجربیات با بخش های دیگر جهــان در عمل متوقف 
شد. قدرت های اســتعماری تلاش کردند تا با تهاجم فرهنگی و تبلیغ 
مسیحیت نوع غربی، فرهنگ آفریقا را تغییر دهند. این سیاست در غرب 
و جنوب آفریقا که تحت نفوذ اسلام نبود، موفق شد و نتیجه اش تبدیل 

مردم آن سرزمین ها به شهروند درجه دوم غرب بوده است.
دکتر عبدالله شهبازی، نویســنده کتاب »زرسالاران یهودی و پارسی« 
معتقد است؛ »آغاز استعمار به واقع ثمره پیوند 3کانون است: خاندان های 
حکومتگر اروپا که با قدرت سیاسی و نظامی خویش از مالکیت پلانت ها 
در برابر رقبــای مهاجم حفاظت می کردند؛ صرافان و ســرمایه گذاران 
بزرگ مراکز اصلی مالی اروپا که از طریق کمپانی های متعدد، سرمایه 
لازم را برای شکار برده و احداث پلانت ها تأمین می کردند و سرانجام، 
بنیانگذاران و مدیران این پلانت ها کــه »نخبگان پلانتوکرات« نامیده 
می شدند و الیگارشی حاکم بر پلانت ها به شمار می رفتند. در پیرامون 
این کانون ها شبکه وسیعی از دلالان و ماجراجویان و شکارچیان و تجار 

برده حضور داشت.«

پیوند این مثلث بود که همه جنایات چند سده گذشته در بیش از نیمی 
از جهان را رقم زد و بستر توسعه و رفاه بخش کوچکی از جهان را فراهم 
آورد. سلطه استثمارگرایانه که همچنان ادامه دارد و صورت بندی نوین 
و پیچیده ای در قالب مفهوم وابستگی یافته اســت و جهان سوم هنوز 

نتوانسته از زیر این زیاده خواهی انسان غربی رهایی یابد.
حکیم انقلاب اسلامی در مراسم ســالگرد ارتحال حضرت امام)ره( بر 
ضرورت شــناخت این بخش تاریک تاریخ بشــریت تأکید ورزیدند و 
فرمودند: »جوان های ما این را توجه کنند: غربی ها 3قرن دنیا را غارت 
کردند؛ 3قرن! دنیا را غارت کردند. از شرق آسیا، از اندونزی، از فیلیپین، 
از نپال، از شــبه قاره  هند بگیرید تا آســیای مرکزی و آســیای غربی و 
تا شــمال آفریقا، بخش های مغرب آفریقا و تا سراســر آفریقای سیاه؛ 
غربی ها 3قرن اینها را غارت کردند؛ به اینجــا اکتفا نکردند، آمریکای 
جنوبی را هم دست گذاشــتند، آنجا را هم غارت کردند؛ قاره  آمریکا را! 
قاره  آمریکا هم صاحبانی داشت، تمدنی داشت، ملت هایی داشت؛ اینها 
ـ که همه  اینها در تاریخ های دقیق مشخص است؛  با حیله های گوناگون ـ
ـ  کتاب بخوانید ان شاءالله، این حقایق را بیشتر از نزدیک درک کنید ـ
فاجعه آفریدند؛ قتل، غارت، کشتار جمعی، شکنجه، فشار، برده گیری، 
برده داری؛ این کارها را غربی ها کردند. در این 3قرن، در همان حالی که 
غربی هــا در عمل این جور مشــغول جنایت بودند، روشنفکرانشــان 
و متفکرانشــان برای دنیا قانون حقوق بشر کشــف می کردند و وضع 
می کردند! یعنی این تناقــض در عمل و قول، این ریــاکاری غربی ها 
]مشهود است[. در عمل آن جور، در زبان این جور؛ کشورهای اروپایی، بعد 
هم آمریکا به معنای واقعی کلمه در سرتاسر دنیا انواع و اقسام جنایت ها را 

انجام دادند. خب، اینها شاهکارهای تمدن غرب است!« 

شاهکارهای تمدن غرب
ادامه از 

صفحه اول
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تص رســیدهای جعلی به تازگــی تبدیل بــه یکی از 

نگرانی های بخشی از مردم شــده است. شاید برای 
شما هم پیش آمده باشــد که کالایی را در یکی از 
پلتفرم های آنلاین برای فروش عرضه کرده باشید و 
دقایقی بعد فردی به عنوان مشتری تماس می گیرد. 
مشــتری پس از توافق و تحویل کالا عنوان می کند 
که پرداخت را از طریق یکــی از پلتفرم های انتقال 
پول انجام داده اســت و رســید آن را هم به وسیله  
پیام رسان ها برای فروشنده می فرستد یا به فروشنده 
نشــان می دهد. حتی گاهی یک پیامک جعلی هم 
برای فروشنده ارسال می شود و او مطمئن می شود 
که انتقال پــول صورت گرفته اســت. در این میان 
فروشندگانی هســتند که به خاطر حجم بالای کار، 
زمانی را برای بررسی واریزی اختصاص نمی دهند 
و به همان رســید که در واقع جعلی است، بسنده 
می کنند. این اتفاق بیشتر برای فروشگاه های آنلاین 
فعال در اینســتاگرام یا ســایت های مشهور آگهی 
آنلاین رخ می دهد. به عبارت دیگر، فروشنده پس از 
رویت رسید، کالا را برای خریدار ارسال می کند و این 
در حالی است که پولی به حساب فروشنده واریز نشده 
است. تعداد اپلیکیشن های رسیدساز این روزها بسیار 
بیشتر شده است. بعضی از بانک ها برای جلوگیری از 
این اتفاق راهکارهایی را ارائه کرده اند که فروشندگان 
می توانند اصالت رسید اینترنتی را تأیید یا رد کنند، 
اما هنوز این اتفاق را به صورت یکپارچه از سوی همه 

بانک ها شاهد نیستیم.

پیامک بانکی و اعلان اپلیکیشن
نیما امیرشکاری، کارشــناس بانکداری الکترونیک 
در گفت وگو با همشهری به راهکارهای موجود برای 
اصالت سنجی پرداخت ها اشاره می کند و یکی از آنها 

را فعال کردن سرویس پیامک بانکی می داند.
امیرشکاری با اشاره به اینکه اگر ظرف 4 تا 5 دقیقه 
فروشنده، پیامک را دریافت نکند، به این فکر می افتد 
که یا ســامانه پیامک مشــکل دارد یا رسید جعلی 

است، چند راهکار جایگزین را معرفی می کند.
به گفته او »وقتی فروشنده اعتماد کافی به خریدار 
نداشته باشد، طبیعتا حساب خود را به صورت آنلاین 

بررسی می کند تا از واریز مطمئن شود.«
امیرشکاری همچنین به امکان بررسی واریز از طریق 
اپ موبایل اشــاره می کند و می گوید: »الان اپ ها 
به ویژه اپلیکیشــن های جدید بانک ها با هر واریز یا 
برداشــت، یک اعلان)push notification( روی 
صفحه گوشی موبایل می فرستند و این اعلان، علاوه 

بر پیامکی است که بانک می فرستد.«

سامانه استعلام بانک ها و لینک صحت سنجی
این کارشــناس بانکداری الکترونیک همچنین به 
سامانه های استعلام که بعضی از بانک ها راه اندازی 
کرده اند اشاره می کند که افراد با وارد کردن شناسه 
استعلام رســید، می توانند از صحت واریز مطمئن 
شوند. امیرشــکاری علاوه بر این، به راهکار دیگری 
که بعضی از بانک ها از آن اســتفاده می کنند اشاره 
می کند. به گفته او »بعضی از اپلیکیشن های بانکی 
همزمان با تصویر رســید، یک لینک هم ارســال 
می کنند. درواقع وقتی خریدار تصویر رسید را برای 
فروشنده ارسال می کند بلافاصله یک لینک هم برای 
دریافت کننده پول ارسال می شود. به این ترتیب او 
می تواند وارد لینک شــود و از صحت عملیات واریز 

مطلع شود«.

مشکل اصلی مربوط به شرکت هاست
این کارشناس بانکداری الکترونیک می گوید: »افراد 
معمولی با وجود این راهکارها مشکل زیادی ندارند 
و می توانند مبلغ واریز شده را صحت سنجی کنند، 
اما مشــکل اصلی مربوط به حساب های شرکتی یا 

حساب های فروشــگاه های آنلاینی است که تعداد 
زیادی تراکنش دارند.«

امیرشکاری با اشاره به اینکه در این شرایط مسئول 
فروش، بازاریاب یا پیک شــرکت با خریدار روبه رو 
می شــود، توضیح می دهد که درواقع حساب به نام 
شخص دیگری است، اما دریافت وجه از سوی فرد 
دیگری انجام می شود و شــخصی که در مواجهه با 
خریدار قرار می گیرد به حســاب بانکی دسترســی 
ندارد. به گفته او »در این حالت، این شخص کالا را 
نباید تحویل دهد تا زمانی کــه با یکی از روش های 
احراز صحت واریز، از قرار گرفتن پول در حســاب 

مطمئن شود«.

راهکار پایه ای 
این کارشناس بانکداری الکترونیک با اشاره به اینکه 
نظام پرداخت ما زمانی از چنین مشکلاتی رهایی پیدا 
می کند که ما از پرداخت های لحظه ای عبور کنیم و 
خارج شــویم، تأکید می کند که پرداخت لحظه ای 
با همــه راهکارهای پیشــگیرانه، می تواند همراه با 

کلاهبرداری باشد.
امیرشکاری پرداخت لحظه ای را همین روش کارت 

به کارت که اکنون رایج است و پول بلافاصله از یک 
حســاب خارج و در حســاب دیگری وارد می شود، 
تعریف می کند و می گوید: »اکنون در همه جای دنیا 
پرداخت های لحظه ای بــه پرداخت های مدت دار و 

اعتباری تبدیل شده است.«
او با اشاره به اینکه در بیشتر کشورها به جای کارت 
نقدی، کارت اعتبــاری وجــود دارد، می گوید که 
استفاده از کارت نقدی به این معنی است که وقتی 
پول از حســاب انتقال دهنده خارج می شود، قابل 
برگشت نیســت. اما پرداخت اعتباری به این معنی 
است که در پایان ماه امکان صحت سنجی وجود دارد 
و هم خریدار می تواند مدعی شود که خریدی انجام 
نداده و هم فروشنده می تواند مدعی شود که پولی به 
حسابش واریز نشده است. این کارشناس بانکداری 
الکترونیک معتقد است که با روش پرداخت اعتباری 
جلوی کلاهبرداری ها و فیشینگ ها گرفته می شود.

امیرشکاري با اشاره به اینکه مردم منتظر هستند که 
بانک مرکزی این راه حل اساسی و بلندمدت را برای 
آنها به ارمغان بیــاورد، می گوید: »در بانک مرکزی 
مقدمات این کار در حال انجام اســت و امیدواریم 

به زودی نظام پرداخت ما هم اعتباری شود.«

مراقب رسیدهای 
پرداخت جعلی باشید
با گسترش خرید و فروش آنلاین، استفاده کلاهبرداران از 

رسیدهای جعلی افزایش پیدا کرده و نیاز به یک راه حل برای 
این مشکل وجود دارد

یک کشتی غول پیکر خودران برای اولین بار توانست بیشتر از 
۱۰ هزارکیلومتر را به صورت خودکار طی کند

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

مصونیت جمعی، پاشنه آشیل 
مبارزه با کووید-19

شروع همه گیری کووید با سردرگمی دانشمندان در مواجهه 
با ویروســی ناشــناخته همراه بود که آن زمان محققان و 
کارشناسان بهداشــت عمومی به تجربیات خود در مورد 
سایر ویروس ها برای پیش بینی در مورد کووید-۱9 تکیه 
کردند و امیدوار بودند با مصونیــت اکثریت افراد جامعه، 
ویروس مســیر خود را متوقف کند. اما مدت ها بعد و حتی 
پس از معرفی واکسن های بسیار مؤثر و با پیدایش سویه های 
جدید، دانشمندان دریافتند که احتمال ناپدید شدن کامل 

کووید-۱9 بعید است.
به گزارش  ای بی سی نیوز، اگرچه مصونیت جمعی از طریق 
واکسیناسیون گسترده می تواند یک استراتژی موفق برای 
برخی  از ویروس ها مانند ویروس های آبلــه و فلج اطفال 
باشد، اما سایر دانشمندان آن را استراتژی مدیریتی مناسبی 
برای ویروســی که باعث کووید-۱9 می شــود نمی دانند. 
»مصونیت جمعی« یا جمعی به وضعیتی اطلاق می شــود 
که در آن افراد زیادی از یک جامعــه به یک ویروس مبتلا 
می شوند و به این ترتیب از طریق افزایش مقاومت سیستم 
ایمنی، ویروس قادر به انتشــار بیشتر نیســت. در نتیجه، 
تعداد کمی از افرادی که بدون مقاومــت، هنوز می توانند 
توسط افراد مقاوم اطراف خود محافظت شوند، زیرا احتمال 
انتشار ویروس به آنها کمتر است. اما این استراتژی به برخی 
از فرضیات پنهان بســتگی دارد. اول اینکه مصونیت افراد 
باید ماندگار باشد و دوم اینکه افراد مقاوم )یا واکسینه شده( 
نباید ویروس را منتقل کنند. دانشمندان طی 2 سال گذشته 
با رفتاری که ویروس از خود نشــان داده، دریافتند که این 

فرضیات برای کووید-۱9 صادق نیست.

در عمده موارد ایمنی حاصل از ابتلای طبیعی یا واکســن 
به ســرعت کاهش می یابد و افراد واکسینه شده هنوز هم 
می توانند ویروس را منتقــل کنند، به خصوص زمانی که با 

سویه های جدید مواجه می شوند.

درس هایی که ویروس به ما آموخت
ارائه محافظت کامل و جامع از طریق واکسن در برابر ابتلا، 
به ندرت رخ می دهد. از طرفی، واکسن های کزاز می توانند 
بیش از 3۰سال دوام داشته باشند، اما برای کووید-۱9، هم 
ایمنی ناشی از عفونت و هم ایمنی ناشی از واکسن به مرور 
زمان کاهش می یابد. دکتر پــل آفیت، مدیر مرکز آموزش 
واکســن در بیمارســتان کودکان فیلادلفیا، گفت: وقتی 
واکســنی را دریافت می کنید، 2 نوع پاســخ ایمنی ایجاد 
می کند؛ یکی از پاسخ ها ســاخت آنتی بادی است که 3 تا 
6 ماه دوام می آورد. آنها همچنین بــه جلوگیری از انتقال 
ویروس فعال به دیگران کمــک می کنند. ایمنی مبتنی بر 
آنتی بادی در برابر بیماری خفیف پس از 3 تا 6ماه کاهش 
می یابد. با این حال، ایمنی در برابر بیماری شدید به دلیل 
پاسخ ایمنی دوم باقی می ماند. پاسخ دوم ساخت سلول های 

حافظه B و T است که عمر طولانی تری دارند.
ســلول های حافظه قبل از شــروع به تولید آنتی بادی ها، 
خاموش هســتند و به یک محرک نیاز دارند. ویروسی که 
باعث بیماری کووید-۱9 می شــود، دوره نهفتگی کوتاهی 
دارد. اکثر افراد آلوده در چند روز اول و مدت ها قبل از فعال 
شدن سلول های حافظه برای ساختن آنتی بادی، مسری 
می شوند. از آنجایی که سلول های حافظه در نهایت حدود 
2هفته بعد عمل می کنند، عفونت ها معمولا فراتر از بیماری 
خفیف پیشرفت نمی کنند. اما تا آن زمان، بسیاری از مردم 
ویروس را به دیگــران منتقل کرده اند. دکتــر دان باروچ، 
ویروس شناس و ایمونولوژیست دانشکده پزشکی هاروارد، 
گفت: همه واکسن های موجود علیه کووید-۱9 هنوز هم 
محافظت قوی در برابر بیماری های شــدید ارائه می کنند. 
اما هیچ یک از واکسن ها در پیشگیری از ابتلا خیلی خوب 

عمل نکردند.

خطر تکمیل نشدن واکسیناسیون جهانی
از زمان معرفی و ارائه واکســن های تأیید شــده، بسیاری 
از مردم جهــان موفق به انجــام واکسیناســیون در برابر 
کووید-۱9 شــدند اما هنوز در بســیاری از نقاط جهان، 
پوشش واکسیناســیون به خوبی انجام نشده است. وجود 
افراد واکسینه نشده مانند رها کردن مواد قابل اشتعال در 
اطراف جنگل اســت. هر عفونت جدید فرصتی برای رشد 
و جهش ویروس اســت. برخی جهش ها می توانند در برابر 

ایمنی حاصل از واکسن نیز مقاومت کنند.
آزرا بلیم، معــاون منابع دارویی و خدمــات برنامه در یک 
شــرکت خدمات بهداشــتی، گفت: هم اکنون واکسن ها و 
دوزهای تقویت کننده رایگان هستند اما در آینده، ممکن 

است همه  چیز به سمت دریافت هزینه تغییر کند.
گمان متخصصان بر این اســت کــه با انجــام دوره های 
واکسیناسیون در بازه 3 تا 6ماه در برابر کووید، ممکن است 
به استراتژی ایمنی جمعی در برابر این بیماری منجر شود؛ 

چون به این ترتیب آنتی بادی ها هرگز از بین نمی روند.
آفیت با اشاره به کاهش چشمگیر آمار مرگ ومیر و میزان 
بستری گفت: تنها هدف معقول این واکسن ها، جلوگیری 
از ابتلا به نوع شدید بیماری اســت. اما نقش انسان نیز در 
تغییر رفتار ویروس تأثیر گذار است. به گفته کارشناسان، تا 
زمانی که انسان ها پروتکل های بهداشتی مانند رعایت فاصله 
اجتماعی و زدن ماسک را با جدیت دنبال نکنند، رسیدن به 

پایان همه گیری ممکن نخواهد بود.

پایان فاز مطالعاتی پایگاه ملی 
پرتاب چابهار 

رئیس سازمان فضایی ایران از پایان فاز مطالعات و طراحی 
قرارداد عمرانی پایگاه ملی »چابهار« برای پرتاب ماهواره ها 

خبر داده است.
معاون وزیر ارتباطات در گفت وگو با ایرنا گفته است: کشوری 
که قصد نهایی آن ساخت ماهواره  است باید آزمایشگاه های 
مجهزی برای پیشــبرد طراحی، تست و ســاخت ماهواره 
داشته باشد. مسئله دیگر داشــتن پایگاه های پرتاب به روز 
ماهواره اســت. ما اکنون با جدیت راه انــدازی پایگاه پرتاب 
ملی »چابهار« را در برنامه داریم. این پایگاه به دلیل موقعیت 
جغرافیایی، پتانسیل پرتاب ماهواره های خورشید آهنگ و 
مدارات یا شیب های متنوع را دارد و از این روی بسیار حائز 

اهمیت است.
ســالاریه همچنین گفت: تلاش ما این است که پایگاه ملی 
چابهار بتواند ســرویس های بین المللی را نیز ارائه کند. قرار 
گرفتن چابهار در مــرز آبی، رفت وآمد و امکان دسترســی 
را آسان می کند و باعث می شــود بازه زاویه ای برای پرتاب 

ماهواره گسترده باشد. 

فضا زهرا خلجی؛ روزنامه نگاردانش

 )Prism Courage( پریسم کورج
که یک تانکر گاز طبیعی بسیار 
بزرگ ۱22هزار تنی اســت و 
توسط آویکوس، شرکت تابعه اچ دی هیوندای 
اداره می شــود، به نوعی به نخســتین کشتی 
بزرگی تبدیل شد که توانست بیش از ۱۰هزار 
کیلومتر را تحت کنترل خــودکار در اقیانوس  

بپیماید.
به گزارش وب سایت نیواطلس، این بار نخست 
نیســت که یک کشــتی می تواند به صورت 
خودکار مسیر خود را در دریاها و اقیانوس ها 
طی  کند. در اصل اگر یک کشتی ساده بادبانی 
که بادبان هایش به خوبــی تنظیم  و دکل آن 
هم محکم شده باشد، می تواند بدون دخالت 
قطعاتی الکترونیکی حرکت درستی در مسیر 

داشته باشد.
کشتی های خودکار مورد بحث در این گزارش، 
توانایی تصمیم گیری و ایجاد مسیر درصورت 
نیاز را دارند. یک کشــتی خــودکار معمولی 
می تواند مســیر خود را حفــظ کند. حتی در 
بهترین حالت برنامه ریزی شــده به مواردی 
مانند ایســتگاه های بین راهی و جریان های 
GPS واکنش نشــان دهد، اما در نهایت یک 
کشــتی خودمختار باید بتواند انواع مختلفی 
از خوانش های حسگر را درنظر داشته باشد و 
نه تنها در مورد نحوه پاسخ گویی تصمیم گیری 
کند، بلکه این کار را با توجه به قوانین جاده ای 

و دریایی انجام دهد.

کشتی خودکار پریسم کورج با پرچم کشور 
پاناما در یکم ماه مه )۱۱ اردیبهشــت( بندر 
فری پورت، تگزاس را بــه مقصد پایانه ای در 
بریونــگ )LNG Boryeong( در اســتان 
چونگچونــگ کره جنوبی ترک کــرد. این 
کشتی با گذشتن از کانال پاناما و از اقیانوس 

آرام در یک سفر 33روزه به مقصد رسید.
 در نیمه دوم ســفر، کشــتی تحت کنترل 
سیستم ناوبری خودمختار HiNAS 2.۰بود. 
این سیستم نه تنها کشتی را هدایت می کرد، 
بلکه به دنبال مســیرهای بهینــه با بهترین 
سرعت براســاس راه حل هوشمند یکپارچه 
ســرویس جهانی هیوندای )ISS( برگرفته 
از هوش مصنوعی بود. این امر باعث ناوبری 
و همچنین درنظر گرفتن شــرایط آب وهوا، 
ارتفاع موج و هشــدار و جلوگیری قانونی از 
عبور کشتی های دیگر به صورت همزمان از 

مسیر آن می شد.
از دیگر مزایای سیستم  HiNAS 2.۰ افزایش 
راندمان ســوخت ۷درصدی و کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای به میزان 5درصد بود. علاوه 
بر اینها، این کشتی بیش از صد بار در شناسایی 
کشــتی های دیگر موفق بوده و از آنها دوری 
کرده است. در طول این ســفر، پریسم کورج 
)Prism Courage( توسط اداره کشتیرانی 
 )KR( و ثبت کشــتیرانی کره )ABS( آمریکا
برای تأیید عملکرد و پایداری کشــتی تحت 

نظارت بود.

 عبور بزرگ ترین کشتی خودران جهان
 از پهنای اقیانوس آرام 

 )WHO( ســازمان بهداشــت جهانی
می گوید 780مــورد ابتلا بــه ویروس 
کشــورهایی  در  میمــون  آبلــه 
کــه معمــولا ایــن بیمــاری در آنهــا 
پیــدا نمی شــود )خــارج از آفریقــا(، 
شناســایی شــده اســت. یــک هفتــه 
پیــش ســازمان بهداشــت جهانــی از 
شناســایی 257مــورد ابتــلا بــه ایــن 
بیماری خبر داده بود و حالا این آمار 
رشــد نزدیــک بــه 3 برابــری را نشــان 

می دهد.

 ۳ 
برابر

تحلیلگــــــر  کـــــــــو،  میـــنگ-چـــــــی   
سرشــناس اپــل در توییتــی اعــلام 
امســال  احتمــالا  اپــل  کــه  کــرده 
7میلیــون مک بوک  ایر جدیــد خود را 
می فروشــد. به گفتــه او اپــل انتظــار 
دارد کــه اگــر ظرفیت تولیــد کارخانه 
شــانگهای شــرکت کوانتا تــا پیش از 
فصــل ســوم 2022 به شــرایط قبل از 
قرنطینه برگــردد به ایــن رقم فروش 

دست پیدا کند.

7 
میلیون

عدد خبر

حمل و نقل
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درســالهایگذشــتهانتشــاربوینامطبوعدر
شــهرتهرانبحثهایزیادیرابهوجــودآورد.از
پاییزسال97کهبراینخســتینباربوینامطبوع،
شهروندانتهرانیراآزردهخاطرکردتاپاییزسال99
کههمچنانمنشأبومشــخصنشدهبود،گمانهها
درمورداینبوافزایشیافــت.درنهایت35کانون
بهعنوانعواملانتشــاربوینامطبوعاعلامشدکه
ناممرکزدفعوپردازشآرادکوهدرفهرستکانونها
قرارداشت.بهواسطهنوعفعالیتمرکزآرادکوهکه
محلجمعآوریپسماندازشــهرتهرانمحسوب
میشود،بوینامطبوعدراطرافاینمرکزطبیعی
بهنظرمیرســد.باوجوداین،مدیرعاملســازمان
مدیریتپسماندشهرتهرانمعتقداستکهتأثیر
بوینامطبوعبهقدرینیســتکهکیلومترهادور
ازمحلاینمرکزراتحتالشــعاعقراردهد:»باید
ببینیمبوینامطبوعمرکزآرادکوهتاچهمحدودهای
تاثیرگذاراست؛یعنیبوییکهازمرکزجمعآوریو
دفنزبالهآرادکوهخارجمیشود،تاچندکیلومتررا
تحتالشعاعقرارمیدهد.«محمدمهدیعزیزیبه
همشهریمیگوید:»درسالهایاخیربرایبویی
کهدرمحوربزرگراهقدیمتهران-قمودرمحدوده
فرودگاهامامخمینی)ره(استشماممیشود،ادارهکل
محیطزیستاستانتهرانمطالعاتجامعیراانجام
دادتادرنهایت35کانونعمدهتولیدبوینامطبوعدر
اینمحدودهشناساییشود.«اوادامهمیدهد:»مرکز
آرادکوهیکیاز35کانونبوینامطبوعشناختهشد،
ولیفاصلهایکهاینمرکزتااتوبانقدیمتهران-قم

وفرودگاهامامدارد،بیشتراز10کیلومتراست.«

2.8کیلومتر
مرکزدفعوپــردازشآرادکــوهدر40کیلومتری
جنوبشــهرتهرانودرکهریزکقراردارد.یکی
ازاینمشــکلات،انتشــاربوینامطبوعاستکه
درســالهایاخیرتلاششــدهمیزانانتشاربورا
کاهشدهند.بهگفتهمدیرعاملسازمانمدیریت
پسماندشهرتهران،یکســریکارهایدانشگاهی
درقالبپایاننامههایکارشناسیارشــدودکتری
درکشورصورتگرفتهوبامراجعهبهمرکزآرادکوه
نیزنمونهبرداریهاییانجامشدهوشعاعتأثیربوی

نامطبوعمرکزآرادکوهبراطرافشراارزیابیکردند.
عزیزیعنوانمیکند:»درنهایتتشخیصدادند
مهمترینبوییکهازمرکزآرادکوهتولیدمیشود،
بویحاصلازفرایندتولیدکمپوستازپسماندتر
است؛طوریکهبوینامطبوعدرکمترینغلظتکه
میتواندمنتشرشود،چیزیحدود2.8کیلومتررا
تحتشعاعقرارمیدهد؛یعنیدر3کیلومتریاطراف
مرکزآرادکوه،بوینامطبوعیاحساسنمیشود.«او
تأکیدمیکند:»انبارها،کارگاههایتجاریوصنعتی
اطرافآرادکوهوجوددارندوبهخاطراهالیشورآباد
وکهریزککهدرفصولگرمسالبهدلیلدمایهوا
تحتتأثیربوینامطبوعقرارمیگیرند،ســازمان
مدیریتپســماندخودشراملزممیدانســتکه

یکسریاقداماتراانجامدهد.«

اقدامات سازمان مدیریت پسماند
سازمانمدیریتپسماندشهرتهرانچهاقداماتیدر

موردکاهشبوینامطبوعدرمرکزدفعوپردازش
آرادکوهانجامدادهاســت؟اینپرسشــیاستکه
عزیزیدرپاسخبهآنمیگوید:»البتهبویمنتشر
شــدهدرمراکزدفنزبالهطبیعیاستوهرجای
دنیاکهوارداینمراکزشــوید،بوینامطبوعوجود
دارد.البتهبراســاسفرایندهاییکهدریکمرکز
دفنزبالهاتفــاقمیافتد،ممکناســتمقدارآن
کمیازیادباشــد.«بااینحال،مدیرعاملسازمان
مدیریتپســماندازنخســتینومهمتریناقدام
اینســازماندرموردکاهشبوینامطبوعدراین
مرکزصحبتمیکنــد:»یکدریاچهشــیرابهبه
وسعت18کیلومتروباعمقمتوسط2متردرمرکز
آرادکوهوجودداشــت.ایندریاچهشیرابهیکیاز
منابععمدهتولیدبوینامطبوعبودکهماتاسال96
بااستفادهازچندروشمختلفایندریاچهراامحا
کردیم.درواقعبویدریاچهشیرابهمانندیکعفونت
قدیمیدرپیکرجنوبتهرانبودکهحاصلسالها

دفنمستقیمپسماندبهشمارمیرفت.«اوعنوان
میکند:»روشهایمختلفیمانندتصفیهشیرابه،
بازچرخانیشــیرابهولاگونهایتبخیریکهطی
2سالفعالیتشبانهروزیدریاچهشیرابهبود،امحاو
بهاینترتیب،یکیازمنابعبوینامطبوعحذفشد.«
بهگفتهمدیرعاملسازمانمدیریتپسماند،دومین
منبعتولیدبو،سایتتولیدکمپوستبود:»البتهاین
معضلراهمباچندروشمختلفبرطرفکردیم.
روشهاییمانندافزایشفرکانسهوادهیباخرید
7دستگاههمزنانجامشــدکهفرایندراازاینکهبه
حالتبیهوازیواردشود،خارجکردیمتابوکاهش
پیداکند.«عزیزیاضافهمیکند:»کاربعدیاینبود
کهتراکمپسماندهایسایتکمپوستوماندگاری
آنراکاهشدادیمتااینفرایندهمرویکمشدن

بوینامطبوعتأثیرخودرابگذارد.«
یکهمــکاریهمبــاپژوهشــکدهبیوتکنولوژی
کشــاورزیایرانانجامدادیــم.بدینترتیب،یک
کنسرسیوممیکروبی)جزواختراعاتاینپژوهشکده(
تهیهشدکهسازمانمدیریتپسماندآنراتکثیرکرد
وهرروزداریمرویتودههایکمپوســتمیریزیم.
اینمیکروارگانیسمگروههاییازباکتریهاوقارچها
هســتندکهترکیباتآلیفرارراحــذفمیکنند.
خوشبختانهاینروشهمتأثیراتخوبیبرکاهش

بوینامطبوعدرمرکزآرادکوهداشتهاست.«

هوادهی برای کاهش بوی آرادکوه
مدیرعاملسازمانمدیریتپسماندشهرتهران:طبقتحقیقات،بویمرکزدفعوپردازشزبالهجنوبشهر،تنهاتاشعاع2.8کیلومتریمنتشرمیشود

محمود مولاییگزارش
روزنامهنگار

 احیاي عمارت مسعودیه 
در گرو مسائل حقوقی

عمارتمسعودیهدرخیابانملتمیدانبهارستانمدتیاست
حالوروزخوبینــدارد.درگذرزماناینبنایارزشــمندکه
بخشیازهویتتاریخیتهرانمحسوبمیشود،فرسودهشدهو
وضعیتکنونیبیانگرایناستکهعمارتنیازبهبازسازی،احیاو
مرمتفوریدارد.مدیریتشهریبااجراییکردنقانونحمایت
ازمرمتواحیايبافتهــایتاریخی-فرهنگیوصدورمجوز
پروانهمرمتبناهایارزشمندتاریخیوهمچنینپیشبینی
اعتباراتبازبرایبازندهســازیاینبناها،نشاندادهرویکرد
جدیدیدرپیشگرفتهوصیانتهویتتاریخیتهرانیکیاز
اولویتهایمدیریتشهریاست.ازاینروشهروندانانتظاردارند
دراسرعوقتعمارتمسعودیهتعیینتکلیفشوداماسیداحمد
علوی،رئیسکمیتهگردشگریومیراثفرهنگیشورایشهر
تهرانبههمشهریمیگوید:»اینعمارتمشکلحقوقیدارد
ومادامیکهمســئولانوزارتمیراثفرهنگی،گردشگریو
صنایعدســتیبهعنوانمتولی،آنراحلنکنندامکانمداخله

شهرداریتهرانوجودندارد.«
بهگزارشهمشــهری،عمارتمســعودیهازجملــهبناهای
ارزشمندیاســتکهســال77بهعنواناثرملیایرانبهثبت
رســیدهاماوضعیتکنونیآننشــانمیدهددستگاهمتولی
)وزارتمیراثفرهنگی،گردشــگریوصنایعدستی(برخلاف
تلاشهاییکهانجامدادهدرصیانتازاینعمارتموفقنبوده
است.چراکهســال89اینبناازســویصندوقحفظ،احیاو
بهرهبرداریازبناهایتاریخیبهشــرکتسرمایهگذاریعظام
واگذارومقررشدپسازمرمتبههتلتبدیلوبهرهبرداریشود
اما6سالبعد)سال95(صندوقاحیابنابهدلایلیاقدامبهفسخ
قراردادکردوباگذشت6سالهنوزمشکلاتحقوقیاینقرارداد

حلنشدهاست.
موضوعیکهرئیسکمیتهگردشگریومیراثفرهنگیشورای
شــهرتهرانبهآناشــارهوعنوانمیکند:»قطعاًرسیدگیبه
وضعیتعمارتمسعودیهضرورتداردومدیریتشهریهمبه
اینضرورتواقفاستاماازیکسوعمارتدراختیارشهرداری
تهراننیستوازسویدیگربهدلیلمشکلاتحقوقینمیتوان
اقدامیدرراستایمرمتوبازندهسازیاینعمارتانجامداد.«
بهگفتهسیداحمدعلوی،مدیریتشهردرچهارچوبوظایفو
اختیاراتبرایتسهیلوتسریعحلمسائلحقوقیاینعمارت

تلاشمیکندوپیگیرموضوعاست.

توسعه ظرفیت های فرهنگی
بناهایتاریخیعلاوهبرهویتتهران،بخشــیازظرفیتهای
فرهنگیمحسوبمیشوند.علویبابیاناینمطلبمیگوید:
»امسالدربودجهشهرداریتهران،اعتباربازبرایباززندهسازی
بناهایتاریخیپیشبینیشدهاســتکهدراختیارمتولیان
)سازمانزیباسازیوشرکتتوســعهفضاهایفرهنگیشهر

تهران(قرارمیگیرد.«

فریدونرضویکیا
مدیرعاملشرکتعمرانیکارکنان

شهرداریتهران
ســامانهجامــعبهرهبــردارانمجموعــه
فرهنگــی،گردشــگریدریاچهشــهدای
خلیجفارسباهدفایجاددرگاهییکتا،
یکپارچــه،ایمــنوقابــلدســترسودر
راســتایفراهمشــدنشــرایطلازمبــرای
ارائــهخدمــاتالکترونیــکبــهمدیــران
وبهرهبــردارانغرفههــاو...راهانــدازی

شدهاست.

جعفرتشکریهاشمی
عضوشورایشهرتهران

حدود۵۰درصدتاکسیهایشهرتهران
بــهســنفرســودگیرســیدهاندوبایــد
ازنــوبازســازیشــوند.البتــهازآنجــاکــه
تاکســیهاخودروهــایســبکبهشــمار
میرونــدتوجیهیبــرایبازســازیندارند
وبرهمیناســاسبایدباحمایتدولت
وشــهرداریهاجایگزیــنخودروهــای

جدیدشوند.

نقلقولخبر

عددخبر

گزارش2

شــهردارمنطقه19ازتوزیعکیســههای
پارچــهایدرنانواییهاخبــردادوگفت
کهایــناقــدامدرراســتایتحققشــعار
»همــهمحیطبانیــم«انجــاممیشــود.
مهــدیهدایــتگفــت:»ایــنهفتــه
2۰۰عــددکیســهپارچــهایدرنانواییها
توزیعمیشود.قصدداریمشهروندان
رابهکاهشمصرفکیسههاینایلونی
کهبــرایمحیطزیســتمضرهســتند،

ترغیبکنیم.«

200
کیسهپارچهای

ســیودومیــننشســتکمیســیون
شــهرداران مجمــع عمرانــی و فنــی
کلانشــهرهایایراندر17و18خــرداد
بــهمیزبانــیشــهرداریمشــهدبرگــزار
در صرفهجویــی راههــای میشــود.
مصرفســوخت،کاهــشآلودگــیهوا
وبــارترافیــککلانشــهرهابــاتکمیــل
دسترسیتقاطعهادرشبکهبزرگراهی،
یکپارچهسازیدادههاواطلاعاتفنیو
عمرانــیوتوســعهپایــدارشــهریتهران
و...ازمباحثــیهســتندکــهدرایــن

نشستمطرحوبررسیمیشوند.

2
روز

افزایش بو با گرم شدن هوا
انتشار بوی نامطبوع در فصل گرما بیشتر اســت. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند می گوید: 
»دمای 35تا 40درجه بالای صفر سبب افزایش بوی نامطبوع در مرکز آرادکوه می شود. در این حالت 
بیشترین تولید بو با پوسیدگی مواد آلی اتفاق می افتد.« او اضافه می کند: »ماندگاری مواد آلی را در 
فصل گرما کمتر می کنیم و به موازات آن، فرکانس هوادهی را بیشتر کرده و از کنسرسیوم میکروبی 

هم با غلظت بیشتری استفاده می کنیم تا انتشار بوی نامطبوع را کاهش دهیم.« 

مکث
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»موفقیت بنیاد فارابی روزی اســت که دیگر نیازی 
به فعالیتش نباشد.« از این جمله مشهور بنیانگذار و 
نخستین مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی نزدیک به 
۴۰سال می گذرد. او زمانی این حرف را زد که فارابی 
تازه تأسیس شده بود و هدف از ایجاد آن هم فضایی 
برای رشد سینمای فرهنگی بود. فارابی قرار بود هم 
اتاق فکر مدیریت سینما باشــد و هم در مواقع لازم، 
حکم بازوی اجرایی معاونت سینمایی را داشته باشد. 
قرار بود فارابی کمک کند تا سینمای ایران به حیات 
طبیعی خود برسد و به قول نخســتین و دیرپا ترین 
مدیرعاملش پس از آن و با روی پای خود ایســتادن 
ســینما، دیگر نیازی به فعالیت فارابی نبود. سال ها 
گذشت، ســینمای ایران فرازونشــیب ها و تحولات 
گسترده ای را پشت سر گذاشت، رشد کرد و جهانی 
شد، ولی هیچ گاه روزی فرانرسید که دیگر احتیاجی 
به بنیاد فارابی نباشــد. بنیادی که سال۶۲ با هدف 
حمایت و راه اندازی سینمای بعد از انقلاب و ترسیم 
مسیری تازه برای این سینما در سایه حمایت مشروط 
بر نظارت و هدایت راه اندازی شد، همچنان در عرصه 

حضور دارد. 
بنیادی که در روایت رســمی اینگونه تعریف شــده 
است: »بنیاد ســینمایی فارابی، نهادی غیردولتی، 
غیرانتفاعی و عام المنفعه اســت کــه در زمینه امور 
سینمایی کشــور فعالیت می کند. این بنیاد درواقع 
قائم مقام باشگاه ســینمایی فارابی سابق - مصوب 
شورای عالی فرهنگ و هنر سابق - است که هم اکنون 
با نظارت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به عنوان 
یکی از بازوهای اجرایی سیاست ها و جهت گیری های 
فرهنگی - هنری امور سینمایی کشور عمل می کند. 
این بنیاد همچنین در فرهنگ نوین سینمایی ایران 
نقش هماهنگ کننده دارد و در زمینه تولید و توزیع 
فیلم در داخل و خارج از کشور فعالیت می کند. کمک 
به خودکفایی سینمای ایران و رفع مشکلات اقتصادی، 
فرهنگی و هنری تولید فیلم از وظایف این بنیاد است.«
در گذر زمان و بــا تغییر دولت ها بنیــاد فارابی هم 
بارها در شیوه سیاست های حمایتی اش تجدیدنظر 
کرد. در روزگاری که دولت مستحضر به درآمدهای 
سرشار نفتی بود، فارابی متولی پروژه سینمای فاخر 
شــد و بودجه فراوانی را صــرف فیلم هایی کرد که 

فصل تازه فارابی
مهم ترین نهاد  حمایتگر سینمای ایران سیاست هایش را تغییر می دهد

شهاب مهدویگزارش
روزنامه نگار

 کریستوفر والتز 
نقش بیلی وایلدر را بازی می کند

کریســتوفر والتز، برنده ۲جایزه اســکار، قرار است در فیلم 
»من و بیلی وایلدر« ساخته استیون فریرز در نقش یکی از 
شخصیت های نمادین دوران طلایی هالیوود ظاهر شود. این 
پروژه را جرمی توماس، تهیه کننده افسانه ای آثاری همچون 
»آخرین امپراتور« )1987(، »سور عریان« )1991(، »بودای 
کوچک« )1993( و بسیاری آثار مشهور دیگر تهیه می کند 
که به تازگی با فیلم »ای  او« ساخته یرژی اسکولیمووسکی 
جایزه هیأت داوران جشنواره کن را به دست آورد. این فیلم 
اقتباســی از کتاب محبوب جاناتان کو با عنوان »من و بیلی 
وایلدر« اســت و کریســتوفر همپتون این اقتباس را انجام 
می دهد. والتــز در این فیلم که نیمی از آن داســتان بلوغ و 
نیم دیگرش داســتان زندگی واقعی بیلی وایلدر است، قرار 
اســت نقش بیلی وایلدر کبیر را بازی کند. داستان فیلم در 
تابستان سال1977 اتفاق می افتد که زنی جوان برای وایلدر 
و فیلمنامه نویسش آی. ای. ال. دایموند در جزیره ای یونانی 
در زمان فیلمبرداری فیلم »فدِورا« شروع به کار می کند. زن 
جوان وقتی برای ادامه فیلمبــرداری همراه وایلدر به آلمان 
می رود، خودش را همدم وایلدر در سفر به تاریخچه خاطرات 

خانوادگی او می بیند.
وایلدر یکی از درخشــان ترین چهره های فیلمسازی عصر 
طلایی هالیوود محسوب می شود که ۶بار برنده اسکار و 1۵بار 
نامزد این جایزه شده بود و از این لحاظ یکی از رکوردداران 
تاریخ سینماســت. وی پس از اخراج از دانشگاه وین اتریش 
به روزنامه نــگاری پرداخت و پس از مهاجــرت به برلین در 
روزنامه های محلی، مطالب ورزشــی و جنایی می نوشــت. 
توانایی وایلدر در نویسندگی، او را به سمت نگارش فیلمنامه 
ســوق داد. عمده شهرت او به خاطر ۵شــاهکارش: غرامت 
مضاعف، سانســت بلوار، بعضی ها داغشــو دوســت دارن، 

آپارتمان و شاهدی برای تعقیب است.
فریرز که قرار است پشــت دوربین کارگردانی این فیلم قرار 
بگیرد، گفته: اروپا و هالیوود. هالیوود و اروپا. جذاب ترین معضل 
سینماست. والتز نیز در اظهارنظری حضور در این فیلم را مثل 

یک حقه شیرین برای خودش ارزیابی کرده است. 

میراث »بهار« مستند شد
فیلمبرداری مستند 
»دربــاره مهــرداد 
بهار« به کارگردانی 
پیــام مســتوفی که 
بــه زندگــی ایــن 
و  اسطوره شــناس 
زبانشناس می پردازد، 

تمام شد.
به گزارش همشهری، 
به گفته مستوفی، این 

مستند به بعُد زبان شناســی و اسطوره شناسی 
مهرداد بهار پرداخته است.پیام مستوفی پیش 
از این مســتند »نقد و نســیه« را بــا همراهی 
مرجان گلســتانی درباره زندگی خسرو دهقان، 
 منتقد سینما ساخته بود که این مستند، آنلاین

 اکران شد.

تئاتر

مستند

سینما

دبیر جشنواره تئاتر فجر حکم گرفت
با انتخاب کورش زارعی به عنوان دبیر 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر، این 
مدیر تئاتر حوزه هنری، قرار است 
جشنواره چهل و یکم تئاتر فجر را 
برگزار کند. به گزارش همشــهری 
باید دید زارعی که کارنامه مدیریت 

نمایش در حوزه هنری را داشته، جشنواره چهل ویکم را چگونه 
برگزار می کند. زارعی قرار است از حوزه هنری جشنواره را پیش 
ببرد یا اینکه به مرکز هنرهای نمایشی اثاث کشی خواهد کرد؟ در 
بخشی از حکم مدیر مرکز هنرهای نمایشی آمده است: »بی تردید 
پس از ۴دهه برگزاری تجربه مند و متنــوع این رویداد عظیم و 
عزیز، انتظار می رود که با اشراف لازم بر بضاعت غنی این عرصه 
و بهره مندی از نقطه نظرات ارتقابخش و دلسوزانه صاحب نظران 
گرامی و همچنین به لحاظ تجربیات برگزاری دوره های پیشین، 
برنامه ریزی دقیق و شایســته ای برای نمایش تمام و کمال توان 
پیدا و پنهان این عرصه و معرفی شایستگی ها و ظرفیت های کمتر 
شناخته شده کشور، به ویژه در میان هنرمندان انقلابی و متعهد و 
همچنین معرفی رویکردهای مغفول و دور از نظر مانده نمایشی 

تمامی استان ها، صورت پذیرد.«

سردرگمی در تولید

مکث
یکی از سیاست های فارابی در دهه۹۰ 
افزایش تعداد فیلم هایی بود که از 
حمایت فارابی برخوردار می شدند. به این ترتیب به 
جای اینکه فارابی در سال ســرمایه مثلا ۵فیلم را 
تقبل کند، با بودجه ای محدود تــر در تولید تعداد 
بیشتری از پروژه های سینمایی مشارکت می کرد. در 
بحث مشارکت در تولید گاهی وقت ها این گسترش 
چتر حمایتی به نوعی ســردرگمی می انجامید. در 
حوزه هایی مانند ســینمای کودک و نوجوان هم 
به نظر می رسید فارابی صرفا ماموریت فراهم کردن 
مصالحی برای برگزاری جشنواره کودک و نوجوان 
را هدف قرار داده است و هر سال با شتاب تعدادی 
فیلم کودک و نوجوان با سرمایه فارابی تولید و پس از 
نمایش در جشنواره یا به فراموشی سپرده می شدند یا 
اساسا روی پرده نمی آمدند؛ موضوعی که مدیرعامل 
فارابی هم به آن اشاره کرده است: »یکی از بحران های 
فارابی این بود که تکلیف ایــن بنیاد با تولیداتش 
مشخص نبود. جشــنواره به جشنواره برای کودک 
فیلم می ساختیم و بعد از نمایش در جشنواره آرشیو 
می شد؛ درحالی که ما به دوستان گفته ایم که حتی 
اگر براساس ارزیابی شورای تخصصی کودک، امسال 
جشنواره را هم برگزار نکردیم، باید در هر فصل یک 

فیلم کودک خوب تولید شود.«

اغلب شــان فقط از نظر هزینه تولید فاخر بودند. در 
سال های بعد که دیگر خبری از بودجه هنگفت نبود، 
فارابی هم ناچار حمایت هایــش را تقلیل داد. اگر در 
روزگاری برخورداران از حمایت فارابی فیلمســازان 
انگشت شــماری بودند، با تغییــر مدیریت چتر این 
حمایت گسترده تر شــد و فارابی با بودجه ای کمتر 
در تولید فیلم های بیشــتری مشارکت کرد. بنیادی 
که از آغاز پروژه سینمای نوین ایران را کلید زده بود 
و روزگاری نبض سینمای جشنواره ای ایران با فعالیت 
بخش بین الملل این بنیاد می تپید، حالا چند سالی 
است که حضوری تقلیل یافته در محافل جهانی دارد. 
راه اندازی چتر ســینمای ایران در کن در این روزگار 
بیشتر به ماموریتی اداری می ماند که اغلب به شیوه ای 
کارمندی برگزار می شــود. دست کم ۲دهه است که 
ســینمای ایران برای حضور جهانی نیاز چندانی به 
بخش بین الملل بنیاد فارابی ندارد. در حوزه تولیدات 
داخلی و محصولاتی که با اهداف استراتژیک مقابل 
دوربین می روند، اما فارابی همچنان اهمیت و نقش 
ویژه خود را حفظ کرده اســت. حتی با وجود تغییر 
رویکرد این بنیاد از میانه های دهه9۰ و فراگیر شدن 

حمایت مالی از پروژه های سینمایی، فارابی همچنان 
می تواند ســهم مؤثری در تولیداتی داشته باشد که 

بخش خصوصی توان یا علاقه ورود به آنها را ندارد.
به عنوان مثال آنچه امروز به عنوان سینمای کودک 
و نوجوان داریم تا حد زیادی وامدار این بنیاد است. 
برگزاری سالانه جشــنواره کودک و نوجوان نیاز به 
ویترینی از محصولات ســینمایی  دارد و اگر بخش 
خصوصی و دیگر نهادها به ایــن حوزه ورود نکنند، 
فارابی وارد میدان می شــود تا جشنواره بدون فیلم 
نماند. هنوز هم فیلمنامه های فراوانی به امید جذب 
سرمایه به فارابی ارائه می شوند و به لحاظ امکانات 
این بنیاد همچنان محل رجوع فیلمســازان است 
و حالا ماموریت هــای تازه ای هم بــه بنیاد محول 
شده است که شــاید یکی از مهم ترین هایش تأیید 
صلاحیت حرفه ای فیلم اولی ها برای ورود به عرصه 
ســینمای حرفه ای باشــد؛ موضوعی که در دیدار 
مدیرعامل فارابی با اعضای شــورای مرکزی کانون 
کارگردانان مورد مذاکره قرار گرفت و در نهایت توافق 
شد نماینده ای از کانون کارگردانان در شورای فیلم 

اولی ها حضور داشته باشد.

بازتعریف ماموریت های فارابی
تغییر دولــت و تغییــر مدیریت فارابــی، معمولا با 
تحولاتی در عرصــه سیاســتگذاری های این بنیاد 
همراه می شود؛ به همین دلیل سیدمهدی جوادی در 
دیدارش با اعضای کانون کارگردانان بر لزوم بازتعریف 
ماموریت های فارابی تأکید کرد: »معتقدم که فارابی 
حتما نیاز به یک تحول دارد؛ چراکه در دهه ۶۰ و 7۰ 
یک فرایند داشت که این مقتضیات در دهه 8۰ و 9۰ 
تغییر یافت و امروز به عنوان نهاد ملی سینمای ایران، 
حتما باید جایگاه خودش را در اکوسیســتم جدید 
ســینما پیدا کند. فارابی یک نهاد ملی غیرحقوقی و 
تسهیل گر و پیشرو در سینماست. در دوره جدید ما 
هر فیلمی را در فارابی نخواهیم ساخت، بلکه فیلمی 
را می ســازیم که ناظر بر دغدغه های ملی و میهنی، 
یک نوآوری با خود به سینما بیاورد و در این مسیر، از 
فیلمنامه های مناسب و هم سو با استانداردهای 1۲گانه 
فارابی در حوزه هایی نظیر طنز فاخر و پاک، مسئله ملی 
جمعیت، مسئله ملی و مهم محیط زیست، مسئله عرق 
ملی )نوجوانان(، بحث دفاع مقدس و آرمان های انقلاب 

اسلامی، حتما حمایت خواهیم کرد.«
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مدل درآمدزایی ارزی در هتل های ایران در حال انجام است 
و گردشگران خارجی که به هتل های ایران می روند، هزینه گردشگری

 اقامت را به دلار و یورو  آن هم با قیمتی کمتر از هتل های
4 یا 5ستاره در دیگر نقاط جهان به هتلدارهای ایرانی پرداخت می کنند.

در برخی از کشــورهای جهان که در آن نرخ هزینه های خدمات خوراک و 
گردشگری و اقامت برای گردشــگران خارجی با نرخ خدمات و خوراک و 
هزینه های زندگی برای ســاکنان آن متفاوت است.   دلیل طراحی 2 مدل 
مالی برای ســفر و زندگی در این کشــورها بهره مندی بیشتر آن کشور از 
درآمدهای ارزی گردشگران خارجی است که ناچارند هزینه هایی به مراتب 
بیشتر از هزینه های زندگی در کشور مقصد برای دریافت خدمات پرداخت 
کنند. حالا هتلدارهای ایرانی در برخی شهرهای کشور و آن هم در هتل های 
4 و 5ستاره در اقدامی خودجوش اقدام به ارائه خدمات اقامتی به گردشگران 
خارجی به دلار و یورو کرده اند؛ اقدامی که پیش تر با مخالفت متولیان صنعت 
گردشگری کشور و حتی فعالان گردشــگری در دفاتر خدمات مسافرتی 

مواجه شده بود و حالا در حال انجام است.
دریافت هزینه اقامت در هتل های 4 و 5ستاره آن هم با مبلغی کمتر از آنچه 
در هتل های جهان رایج است، اتفاقی است که در ماه های اخیر در هتل های 
ایران افتاده و منجر به اعتراض شرکت های خدمات مسافرتی به این رفتار 

خودجوش برخی هتل ها شده است. فعالان گردشگری معتقدند ارائه خدمات 
در هتل های ایران به دلار و یورو و تفاوت زیاد هزینــه اقامت خارجی ها با 
ایرانی ها در هتل های 4 و 5ستاره کشور نه تنها نرخ پکیج های سفر به ایران را 
افزایش می  دهد بلکه ممکن است به انصراف گردشگران خارجی برای سفر 

به ایران منجر شود.
در مقابل هتلدارها براســاس آنچه ایرنا منتشــر کرده اســت، می  گویند: 
گردشگران خارجی به خوبی با نرخ اقامت در هتل های 4 و 5ستاره در سطح 
جهان آشنا هستند و به همین دلیل نباید هزینه ای اندک برای اقامت در ایران 
داشته باشند، بنابراین رفتار برخی هتل ها در دریافت دلار و یورو برای اقامت 
گردشگران خارجی با اختلاف قیمت اندک از نرخ اقامت در هتل های سطح 

جهان اقدامی درست و قابل توجیه است.
موضوع دو نرخی شــدن هتل های ایران و دریافت دلار و یورو از مســافران 
خارجی هتل ها نزدیک به یک دهه است که از سوی جامعه هتلداران ایران 
مطرح است و جمشید حمزه زاده، رئیس جامعه حرفه ای هتلداران ایران بارها 
این درخواست را به معاونت گردشگری و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی ارائه کرده است. اما پاسخ به این درخواست تا همین امروز 

به صورت رسمی منتشر نشده است.
این در حالی است که برخی هتل های 4 و 5ستاره ایران اقدام به دریافت دلار 

و یورو آن هم متناسب با خدمات هتل های 4 و 5ستاره موجود در سطح جهان 
کرده اند و حالا روح الله یوسفی، فعال صنعت گردشگری و مدیر یک شرکت 
خدمات مسافرتی به ایرنا گفته است: هزینه هتل ها و مراکز اقامتی در ایران بر 
مبنای قیمت های جهانی نیست که هتلداران ایرانی بخواهند هزینه اقامت 
گردشگر خارجی را جهانی حساب کنند. چون همین حالا هم که قیمت آب، 
برق، گاز، نیروی انسانی و موادغذایی افزایش داشته و تورم نیز وجود دارد، 
هزینه ها به نرخ جهانی نیست. بنابراین نباید خرید و هزینه به نرخ داخلی اما 

فروش کالا وخدمات توسط هتلدارها به نرخ جهانی باشد.
به گفته این فعال گردشگری، افرادی که دو نرخی بودن هتل ها و اقامتگاه ها 
برای گردشــگران داخلی و خارجی را اجرا می کننــد، معتقدند که قدرت 
خرید برای گردشــگر خارجی باید با نرخ های آزاد جهانی محاســبه شود، 
زیرا آنها همانطور که در شهرهای تهران، شیراز، اصفهان و تبریز و کاشان از 
هتل استفاده می کنند، در شهرهای بزرگ جهان مانند لندن، پاریس، رم و 
نیویورک هم به هتل می روند و دلیلی وجود ندارد در آن شهرها نرخ های آزاد 
را پرداخت کنند، اما در ایران به دلیل  پایین بودن ارزش ریال با یک پنجم یا 

نصف قیمت هزینه اقامت بدهند.
روح الله یوســفی می گوید: بالا بردن نرخ اقامتگاه برای گردشگران خارجی 
صرفا به نفع هتلداران و صاحبان اقامتگاه ها ست که فقط به کسب درآمدهای 
دلاری و یورویی فکر می کنند. این اقدام درست مانند این است که در میدان 
نقش جهان فروشنده ای صنایع دستی را به قیمت جهانی بفروشد یا تاکسی 
بین فرودگاه تا هتل نرخ کرایه را به قیمت جهانی و با دلار بگیرد. بنابراین این 
روش براساس معیارهای جهانی اشتباه است، زیرا گردشگر مسئول تورم و 

پایین بودن قدرت خرید در کشور مقصد نیست.
این فعال گردشگری   می گوید: مبالغی که گردشــگر خارجی برای کالا یا 
خدمات می پردازد باید با مبالغی که سایر شهروندان کشور مقصد پرداخت 
می کنند یکســان باشد، در بیشتر کشــورهای جهان اختلاف در پرداخت 
میان گردشگر خارجی و شهروند مرسوم نیست، البته در برخی کشورها که 
اقتصادی شبیه ایران دارند و دارای تورم های بالا هستند، از این روش ها برای 
پرکردن هزینه های خود استفاده می کنند که کاری نادرست و در اصطلاح 
جهانی راهزنی از گردشگر خارجی است. یوسفی تأکید کرد: زیرساخت  های 
گردشگری ایران وضعیت مناسبی ندارد. پرواز به ایران محدود و بر مبنای 
تقاضا تعداد هتل در ایران بســیار کم اســت. همین محدودیت ها نیز حق 
انتخاب گردشگر را سخت می کند و هتلدار هم دست بالا را می گیرد و قیمت 
عرضه خدمات را افزایش می دهد. نتیجه آن می شود که در فصل سفر معمولا 
ظرفیت هتل ها تکمیل می شــود و همین موضوع باعث افزایش هزینه تور 
می شود و به راحتی گردشــگر خارجی مقصد دیگری را برای سفر انتخاب 
می کند. به گفته این فعال گردشگری، قیمت یک اتاق در هتل های 5ستاره 
در شهری مانند پاریس از شبی 5۰۰یورو شروع می شود که حدود ۱5میلیون 
تومان برای هر شب است و قطعا هتل های 5ستاره در ایران نمی توانند چنین 
قیمت  هایی را از گردشگر خارجی دریافت کنند. اما تلاش می کنند 5۰درصد 

این قیمت را از گردشگر خارجی بگیرند.  

»از هر طرف که رفتم، جز وحشــتم نیفزود« این 
مصراع از حافظ، خلاصه آن چیزی است که در چند 
سال اخیر گریبان ذخیره گاه زیست کره میانکاله و 
خلیج گرگان را گرفته است. ساخت جاده، توسعه 
گردشگری با احداث هتل و اقامتگاه، پتروشیمی، 
لایروبی بدون ملاحظات زیســت محیطی و حالا 
پروژه تعریض مجدد جاده ای که دستگاه قضایی به 

کلی با آن مخالف بود.
فروردین ماه امســال از ســوی رئیس ذخیره گاه 
زیســت کره میانکاله نامــه ای به مدیــر عملیات 
»تســهیل تبادل آب بین خلیج گــرگان و دریای 
خزر« با این مضمون نوشته شد؛ تا زمانی که الزامات 
زیست محیطی پروژه اجرایی نشده و نقشه و پلان 
اجرایی و نقشه های فنی ارائه نشده، عملیات لایروبی 
متوقف شود. استناد صحبت های این مقام سازمان 
حفاظت محیط زیســت به نامه ای است که معاون 
محیط زیست دریایی به سازمان بنادر و دریانوردی 
نوشــت و از مقامات اســتانی خواســت، لایروبی 
برای کاهش اثرات منفی بــا رعایت پروتکل های 

زیست محیطی انجام شود.
عملیات لایروبی کــه در روزهای اخیر از ســوی 
مقامات اســتان گلســتان در خلیج گرگان کلید 
خورده، دقیقا در حســاس ترین نقطه اکولوژیک 
این منطقه حفاظت شــده اجرایی شده است. حر 
منصوری، فعال محیط زیست و دیده بان میانکاله 
دراین باره به همشــهری می گوید: کسی مخالف 
تســهیل دسترســی آب دریا به میانکاله و خلیج 
گرگان نیســت، ولی محلی که هم اکنــون برای 
لایروبی و ایجــاد کانال ایجاد کرده اند مشــکلات 
زیســت محیطی فراوانــی را به وجود مــی آورد. 
پشــته ای از خاک که در مجاورت کانال آشوراده 
ایجاد می شــود ارتفاعی بین ۱.5 تا 2متر خواهد 
داشــت. با جابه جایی خاک، منطقه ۱۰۰هکتاری 
رســوبی، منشــأ ریزگرد در مناطق غربی استان 
گلســتان و بندر ترکمن می شــود. امکان کاشت 
گیاه در این منطقه به دلیل جنس رسوبی خاک و 
فاصله ای که از سطح آب ایجاد خواهد شد، وجود 
ندارد. گیاه شورپسند این منطقه سالیکورنیاست؛ 
ضمن اینکه منطقه بادخیز بوده و به راحتی بســتر 
جابه جا شــده تالاب، قابلیت ایجــاد گردوغبار را 
دارد. جهت باد نیز در این منطقه از شمال غرب به 
جنوب شرق و به سمت بندرترکمن است. او معتقد 
است که اگر قصد تسهیل دسترســی آب خزر به 
خلیج گــرگان و میانکاله وجود داشــت، بهتر بود 
که از کانال چپ اوغلی این کار انجام می شد. کانال 
چپ اوغلی در منتهی الیه ســمت شرق خلیج قرار 
دارد. حر منصوری می گوید: خاک بستر تالاب در 
بخش چپ اوغلی حاصلخیز است و قابلیت فروش 
به کشاورزان را دارد؛ ضمن اینکه به دلیل همجواری 
و دسترســی به بیرون منطقه حفاظت شده، دیگر 
نیازی به ماشین آلات بیشــتر و دپوی رسوبات در 
منطقه نیست. دلیل اصرار مسئولان استان گلستان 

به لایروبی در محل جدید، دسترسی به دریاست. 
اهالی گلستان برای دسترسی به دریا باید به منطقه 
بهشــهر و منطقه زاغمرز و از آنجا به ســاحل خزر 
بروند؛ ضمن اینکــه چندین پروژه گردشــگری 
دریایی در حاشــیه منطقه حفاظت شده در حال 

راه اندازی است.
گلستان برای توسعه گردشگری دریایی از طریق 
مجــوز دادن به مراکــز پرورش ماهــی در قفس 
برنامه ریــزی کرده اســت، اما آیا بایــد به قیمت 
دســتکاری در امن ترین قسمت زیستگاه آشوراده 
این کار انجام شود؟ این فعال محیط زیست ریشه 
مشــکلات را در اختلافات میان مدیریت سیاسی 
و محیط زیســتی منطقه می داند و می گوید: اواخر 
دولت قبل دســت مسئولان اســتان گلستان که 
فقط مدیریت سیاســی منطقه را برعهده داشتند 
برای مدیریت مسائل زیســت محیطی بازتر شد و 
هم اکنون مسئولان حفاظت محیط زیست استان 
مازندران در تلاشند تا با کاهش چالش ها، کماکان 
از محیط زیســت، ذخیره گاه زیست کره میانکاله و 
خلیج گرگان حفاظت کنند. کانال چپ اوغلی همان 
کانالی است که بر اثر کم عمق شــدن آن در سال 
گذشته عده ای شکارچی متخلف با پوشاندن چهره 
خود به منطقه حفاظت شده میانکاله هجوم برده و 
به سمت محیط بانان منطقه تیراندازی کردند. به نظر 
می رسد که لایروبی این کانال دسترسی متخلفان 
به آشوراده را حداقل به صورت فیزیکی کمتر کند. 
لایروبی کانال آشوراده به بهانه نجات میانکاله، در 
وســط بزرگ ترین کانون زمستان گذرانی پرنده ها 
در شمال شرقی اجرا می شــود. موافقان لایروبی 
می گویند هدف شــان از این طرح ارتقای کیفیت 
آب خلیج گرگان و همچنین افزایش آب تالاب از 
طریق تشــدید ارتباط آبی بین دریا و تالاب است؛ 
این در حالی است که به اعتقاد علی کلانه، رئیس 

پناهگاه حیات وحش میانکاله برای هر دو بخش باید 
راهکارهای دیگری در پیش گرفته شود. او می گوید: 
برای کاهش آلودگی آب خلیج گرگان پیش از اینکه 
به فکر لایروبی و انتقال آب از دریا باشیم باید منبع 
آلودگی ها را کنترل کنیم. ورود فاضلاب و پساب از 
مناطق بالادست خلیج گرگان علت اصلی آلودگی 
است. ابتدا باید جلوی ورود آلودگی ها گرفته شود. 
مسئله بعدی اینکه مشــکل خلیج گرگان و تالاب 

میانکاله هم اکنون آب شــور نیست که بخواهیم با 
لایروبی کانال آب شــور را وارد آن کنیم، بلکه به 
آب شیرین نیاز داریم که راه تأمینش رعایت حقابه 
محیط زیستی میانکاله از بالادست است. مطالعات 
و آزمایشی درباره میزان ســمی بودن یا آلودگی 
رسوبات موجود در کانال انجام نشــده تا پیش از 
دپو کردن این حجم زیاد از لای در زیستگاه، میزان 

آلودگی آن را بدانیم.

 میانکاله معلق میان نجات و تخریب
راه توسعه از کدام قسمت میانکاله و خلیج گرگان می گذرد؟

مدیران دفاتر گردشگری می گویند: رفتار هتل ها در دو نرخی کردن مبلغ اقامت و دریافت هزینه دلاری، سفر به ایران را 
گران تر می کند و گردشگران خارجی را فراری می دهد

هتلهاازگردشگرانخارجیدلارویورومیگیرند

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

 احیا و اصلاح ۱۹۵هزار هکتار 
مراتع کشور

نوسانات اقلیمی ازجمله تغییر رژیم بارندگی، افزایش دما و 
خشکسالی های مستمر طی چند سال اخیر موجب ضعیف 
شدن پوشــش گیاهی، کاهش تولید علوفه و درنهایت فشار 

بیشتر به مراتع شده است.
به گزارش همشــهری، ترحم بهزاد، مدیــرکل امور مراتع 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور درباره وضعیت 
مراتع کشور گفت: براســاس پژوهش ها و محاسبات انجام 
گرفته کاهش یا افزایش هــر میلی متر بارش موجب 8دهم 
کاهش یا افزایش تولید علوفه مرتعی می شــود. وی رعایت 
4اصل مدیریت زمان خروج و ورود دام، برقراری تعادل میان 
تعداد دام مجاز و ظرفیت مراتع، حضور گردشی یا تناوبی دام 
در عرصه و نیز کنترل پروانه چرای دام ها قبل از زمان کوچ را 
بهترین راهکار برای جلوگیری از تخریب مراتع و ساماندهی 

این عرصه ها عنوان کرد.
بهزاد در ادامه با اشــاره به دستورالعمل تشکیل ستاد ملی و 
استانی طرح ساماندهی کوچ با هدف حفظ منابع پایه، تقویت 
و افزایش پوشش گیاهی و بهبود معیشت بهره برداران تصریح 
کرد: این دســتورالعمل به تمام اســتان های کشور ازجمله 
استانداران، مدیران منابع طبیعی، سازمان جهادکشاورزی 
وامور عشایر ابلاغ شد. وی یادآور شــد: درصورت مشاهده 
هرگونه دام مازاد برظرفیت مراتع در خــارج از فصل چرا با 
بهره برداران متخلف برابر تبصــره2 ماده4۷ برخورد قانونی 

صورت خواهد گرفت.
بهره برداری از معادن و معدن کاوی به ویژه تردد ماشین های 
ســنگین در جاده های خاکــی و ایجاد گــرد و خاک باعث 
تخریب بخش زیادی از پوشــش های گیاهــی و بافت های 
مرتعی می شود. برای حل این موضوع طرح های مختلفی در 
سال جاری اجرا می شود. از سویی هم اکنون ممیزی مراتع در 
۱5استان ازجمله فارس به اتمام رسیده و در مابقی استان های 
کشور نیز تا پایان شهریور ماه سال۱4۰۱ به صورت کامل اجرا 
خواهد شد. مدیرکل امور مراتع سازمان منابع طبیعی با اشاره 
به نگرش احاله مدیریت طرح های مرتعداری به نمایندگان 
مرتعداران و بهره برداران عرصه هــای مرتعی گفت: در این 
راستا هماهنگی های لازم جهت مشــارکت بهره برداران در 
قالب فعالیت های مشارکتی و اقتصادی طرح هایی ازجمله 
بوم گردی، گردشگری توسعه گیاهان دارویی، زراعت چوب  
زنبورداری، پروار بندی و پــرورش ماکیان چند منظوره در 
مراتع در راستای تامین نهاده های دامی در عرصه های مرتعی 
صورت گرفته است. وی در ادامه با اشــاره به اجرای سالانه 
عملیات اصلاح و احیای ۱۱2هزار هکتار از مراتع کشور در 4 
دهه اخیر گفت: در سال جاری ۱۹5هزارو5۰۰هکتار احیا و 
اصلاح در سطح مراتع انجام گرفته که براساس تکالیف بند ج 
ماده۳8 قانون برنامه ششم توسعه و احیای مراتع ۱۱2هزار 
هکتار مازاد بر تعهدات انجام داده ایم. وی همچنین از توسعه 
گیاهان دارویی در سطح ۶5هزار هکتار از اراضی مرتعی خبر 
داد و گفت: در این راستا 5۰هزار هکتار عملیات بیولوژیک و 
۱2هزار هکتار نیز عملیات بیومکانیکی انجام خواهد گرفت.

 نامه استادان دانشگاه 
درباره سد فینسک

جمعی از استادان دانشکده های محیط زیست و منابع طبیعی 
کشور در نامه ای به رئیس جمهور خواســتار تعیین تکلیف و 
جلوگیری از ایجاد انحراف درخصوص احداث سد فینسک و 

انتقال آب سرشاخه های تجن به خارج از حوضه آبریز شدند.
به گزارش همشهری، در این نامه آمده است: »پس از دستور 
جنابعالی درخصوص توقف احداث ســد فینســک با هدف 
بررسی های کارشناسی تکمیلی، انتظار می رفت متولیان امر 
با تمکین از قوانین بالادســتی موجــود درخصوص مدیریت 
حوضه های آبریــز و همچنین لحاظ کــردن واقعیت کم آبی 
در استان مازندران که شــوربختانه زیر سرسبزی این استان 
پنهان مانده، ادامه پیگیری این مســئله مناقشــه برانگیز را 
متوقف نمایند. اما متأســفانه این روزها شــاهد آن هستیم 
که زمزمه هایــی مبنی بر »حذف ســد فینســک« در طرح 
مذکور و جایگزینی »بند انحرافــی« و احداث چندین مخزن 
ذخیره سازی  و ایستگاه پمپاژ با هدف انتقال آب رودخانه های 
 »اســپی رو« و »کاوَرد« بــه ســمنان مطــرح و در دســت

بررسی است.«
استادان دانشکده های محیط زیست و منابع طبیعی  افزوده اند: 
مخالفت های چندین ساله نخبگان، متخصصان، دانشگاهیان، 
کارشناسان و سازمان های مردم نهاد و جوامع محلی با احداث 
سد فینسک، مخالفت صرف با ســاخت سد به عنوان سازه ای 
بتنی نبود که امروز عده ای گمان می کنند با حذف ساخت این 
سد، صورت مســئله پاک و مخالفت ها در این زمینه فروکش 
نماید، بلکه مخالفت اصلی کارشناسان با فرایند انتقال حقابه 
رود تجن به شهر سمنان بود که این مسئله در طرح جایگزین، 
با ایجاد یک بند به همراه تاسیســات جانبی آن به جای سازه 
سد فینســک برای انتقال همان حجم آب برنامه ریزی شده 
در حال پیگیری است. بنابراین شاهد آن خواهیم بود که آب 
رودخانه های »اسپی رو« و »کاورد« بدون ساخت سد فینسک 
به سمنان منتقل خواهد شد و این مسئله پیامدهای اقتصادی، 
معیشتی، زیستی و امنیتی و اجتماعی خود را همچنان به مردم 

و محیط زیست منطقه تحمیل خواهد کرد.
این نامه افزود: از حضرتعالی خواهشمندیم تا در راستای صیانت 
از »حقوق عامه«، حاکمیت صرف قانون و نگاه کارشناسی به 
تصمیمات و مدیریت کلان کشور و با هدف جلوگیری از اتلاف 
منابع مالی برای اجــرای این طرح انتقــال آب غیرضروری، 
برطرف ســاختن دغدغه های مردم و کشــاورزان مازندران، 
جلوگیری از دخالت های غیرضروری و نقش آفرینی های افراد 
غیرمتخصص که با جایگزین کردن نگاه ها و منافع منطقه ای و 
محلی و سیاسی به جای منافع ملی درصدد پیگیری و اجرای 
این طرح ویرانگر هستند، با صدور دستوری قاطع و بازدارنده 
ضمن تعیین تکلیف نهایی پرونده انتقال آب سرشــاخه های 
»اسپی رو« و »کاورد« به شهر سمنان از تکرار و تحمیل تجربه 
تلخ خوزستان و کارون به مازندران و تجن جلوگیری فرمایید.

 عباس محمدی
 فعال محیط زیست

یــا  سدســازی  طرح هــای  از  بســیاری 
معــدن کاری ایــران مجــوز ارزیابــی اثــرات 
محیط زیســتی دارند اما هر عقل سلیمی 
به مخرب و زیان آور بودن آنها برای اقتصاد 
کشــور و ســامت مــردم رأی می دهــد. 
خوشــبختانه در اصــل پنجاهــم قانــون 
اساسی کشور حفاظت از محیط زیست، 

به عنوان وظیفه  عمومی یادشده است.

فرهاد قلی نژاد 
مدیرکل حفاظت محیط زیست 

استان بوشهر 
تصفیه خانه  پساب  شهرهای ساحلی 
بوشهر به تامین اعتبار ملی نیاز دارند. 
در زمان حاضر تنها شــهرهای بوشهر، 
دیلم و گناوه تصفیه خانه پســاب های 
شهری دارند و فاضاب دیگر شهرهای 
ساحلی این استان تصفیه نمی شود و 
با ورود بــه خلیج فارس محیط زیســت 

دریایی را تهدید می کند. 

 علی اکبر قربانلو
رئیس اداره محیط زیست شاهرود 

هــزار راس دام غیرمجــاز در جنــگل ابر 
شاهرود شناسایی شدند. این درحالی 
اســت که هرگونه تعلیــف غیرمجاز در 
این محدوده ممنوع است. هدف از این 
اقدام بکر نگه داشــتن طبیعت زیبای 
جنگل ابر و حفاظت و حراست هر چه 
بیشتر این جنگل های هیرکانی است.

سال از روند ساخت سد هراز به عنوان 
یک پروژه دارای پیوست محیط زیستی 
می گــذرد. بــه گــزارش ایرنــا، این ســد 
تا به امــروز فقــط ۴۵درصد پیشــرفت 
فیزیکــی داشــته و قــرار اســت وظیفه 
تامین آب زراعی و کشــاورزی ۱۱۰هزار 
هکتــار از اراضــی کشــاورزی اســتان 
مازندران در ۱۴شهرستان و ۵۰۰روستا 

را برعهده داشته باشد.

13

تــن آنغــوزه هــر ســال در خراســان 
جنوبی برداشت می شــود. به گزارش 
نصرآبــادی،  علیرضــا  همشــهری، 
مدیرکل منابع طبیعی استان خراسان 
جنوبی گفت: برداشــت و بهره برداری 
از گیاهــان دارویــی در طرح هــای ویــژه 
بهره بــرداری  از اردیبهشــت مــاه آغــاز 
شــده و تــا پایــان شــهریور مــاه ادامــه 

خواهد داشت.

60

هــزار نفــر طــی ماه هــای اخیــر آموزش 
پیشــگیری و کنتــرل حریــق جنگل هــا 
دیده اند. به گزارش همشهری، حسین 
میرزایی، مدیرکل دفتر آموزش سازمان 
منابع طبیعی گفت: در کشور ۱۸۵هزار 
نفر همیــار طبیعت با هدف گســترش 
فرهنگ حفاظت از عرصه های طبیعی 
و داشــته های با ارزش زیست محیطی 

در کشور فعالیت می کنند. 

۲3۸

 کاهش ۸درجه ای دما
در شمال کشور

مرکز ملی پیش بینی و مدیریــت بحران مخاطرات 
وضع هوا از تشکیل توده گردوغبار در کشور همسایه 
و نفوذ به استان های نوار غربی، خیزش گرد و خاک و 
کاهش کیفیت هوا خبر داد. صادق ضیاییان، رئیس 
این مرکز درباره شرایط جوی کشور به ایسنا گفت: 
امروز سه شنبه ۱۷ خرداد در بخش هایی از استان های 
ساحلی دریای خزر، دامنه ها و ارتفاعات البرز شرقی 
و مرکز کشــور، غرب، شــمال غــرب و ارتفاعات 
و دامنه های البــرز و زاگرس مرکــزی رگبار باران، 
گاهی رعد و برق و وزش باد شدید موقت پیش بینی 
می شود. همچنین طی روزهای چهارشنبه، پنجشنبه 
و جمعه )۱8 و ۱۹ و 2۰ خــرداد( در بخش هایی از 
شمال شرق، شــمال غرب و ارتفاعات البرز مرکزی 
رگبار پراکنده باران و رعدوبرق پیش بینی می شود. از 
سویی تا چهارشنبه در بخش های شرقی کشور به ویژه 
منطقه زابل وزش باد شــدید، خیــزش گردوخاک 
و کاهش کیفیت هــوا و دید افقی انتظــار می رود. 
همچنین روز دوشنبه با تشــکیل توده گردوخاک 
در کشور عراق و نفوذ آن به استان های واقع در نوار 
غربی، خیزش گرد و خاک، کاهش دید و کیفیت هوا 
پیش بینی می شــود. به گفته ضیاییان این وضعیت 
به تدریج در بخش های مرکزی و دامنه های جنوبی 
البرز نیز رخ می دهد و انتظار می رود تا روز چهارشنبه 
تداوم داشته باشد. همچنین طی 4روز آینده شرق 
دریای عمان و روزهای سه شنبه و چهارشنبه سواحل 

دریای خزر مواج پیش بینی می شوند. 

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر ویژه

آب و هوا

خبر روز

جاده دسترسی به دریا
موضوع دیگری که در سکوت خبری روزهای تعطیل 
رخ داد، تعریــض جاده بندر ترکمن به آشــوراده 
است که در ســال۹7 زمزمه احداث آن شنیده شد 
و با مخالفت فعالان محیط زیست مواجه شد. در بازه 
زمانی که فعالان محیط زیست از اجرایی شدن این 
طرح شــکایت می کردند، مدیران استان گلستان 
جاده ای بــه طول 7۰۰متر و عرض ۱۰متر به ســوی 
خلیج گرگان احداث کردند، اما با دســتور مراجع 

قضایی ادامه ساخت این جاده متوقف شد. پس از صدور دستور توقف جاده دسترسی، شکایت حامیان 
محیط زیست همچنان ادامه داشت تا اینکه در خرداد۱4۰۰ معاونت قضایی دادستان کل کشور دستور 
توقف کامل طرح گردشگری آشوراده را صادر کرد. شــورای عالی معماری و شهرسازی هم مصوبه ای 
مستقل منتشر کرد که براساس آن استقرار هرگونه فضای اقامتی، پذیرایی، تجاری- خدماتی، ورزشی، 
تفریحی و فرهنگی در جزیره آشوراده ممنوع شده است. این مصوبه در تاریخ 2۸فروردین۱4۰۰ توسط 
رئیس شورای عالی شهرسازی و معماری ایران، امضا و خطاب به استاندار گلستان ابلاغ شده است. حالا 
دوباره بحث گردشگری در منطقه زنده شده است. در ۱4خرداد، پیمانکاران با بیل مکانیکی و سنگ ریزی 
به دنبال تعریض همان جاده ای برآمدند که منع قضایی برای احداث آن وجود داشت. به گفته حر منصوری، 
کسی که 2۰سال راهنمای اکوتوریسم در این منطقه است، هرگونه توسعه گردشگری سازه محور به ضرر 
گردشگری در این اکوسیستم خواهد بود. او به همشهری می گوید: من نمی توانم مخالف توسعه گردشگری 
در منطقه باشم؛ چون زندگی ام به گردشگری وابسته است. مسئله این است که نگاه به گردشگری کاملا 
سازه محور شده است و اصلا سازگار با این منطقه نیست. اکوتوریسم قوانین و مسائل خاص خود را دارد. 
نمی توان بیش از ظرفیت برد هر منطقه به آنجا توریست انبوه برد. قوانین اکوتوریسم را کمیته ملی طراحی 
می کند. وقتی قرار است منطقه ای را به دلیل ارزش های طبیعی در معرض خدمات دهی و بازدید همگان 
قرار دهیم، نباید دقیقا همان ارزش ها را نابود کنیم. دخالت سیاسیون در توسعه گردشگری باعث از بین 
رفتن ارزش های طبیعی میانکاله می شود. به نظر می رسد با روش هایی که آنها در پیش گرفته اند دیگر هیچ 
عامل جذابی در منطقه باقی نماند تا گردشگر برای دیدن آن به میانکاله برود. اگر پرنده ها به دلیل ریزگرد یا 
تردد زیاد انسان ها از منطقه بروند، گردشگر به چه دلیلی می خواهد به میانکاله و خلیج گرگان بیاید. اگر 
»کمیته ملی طبیعت گردی« بخواهد برای گردشگری در میانکاله مشاوره بدهد، ما هیچ ایرادی نمی گیریم.
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عدد خبر

کارشناس اداره کل هواشناسی بوشهر 
گفت: روز دوشــنبه)16خرداد( با تداوم 
رونــد افزایشــی دمــا در ایــن اســتان، 
دمای برازجــان برای دومیــن روز متوالی 
بــه ۴۷درجــه رســید و شــهرهای اهــرم و 
خورموج نیز گرمای ۴6درجه سانتی گراد 
را تجربــه کردنــد. به گــزارش ایرنــا، پیام 
مســاعدی افــزود: پیش بینی می شــود 
تا اواخــر هفته دمای هوا روند افزایشــی 
داشته باشد و در برخی از روزها در برخی 

نقاط به آستانه ۵۰درجه برسد. 

47
درجه

بوشهر

مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
خواســتار شناســایی و تعییــن تکلیــف 
۲۰هــزار واحد مســکونی خالی از ســکنه 
در این جزیره شــد. بــه گزارش تســنیم، 
مهــدی کشــاورز اظهــار کــرد: عــاوه بــر 
اینگونــه اقدامــات بــرای ســاماندهی و 
منطقی سازی اجاره بها در کیش نیازمند 
پیگیری جــدی دلایــل افزایــش اجاره بها 
و ســاخت واحدهــای جدیــد و همچنیــن 
شناسایی افراد خاص و دچار مشکل در 

باب تأمین اجاره بهای مسکن هستیم. 

20
هزار

هرمزگان

عکس خبر

خبرهای کوتاه

خوزستان

هورالعظیم در آستانه نابودی
تالاب هورالعظیم بزرگ ترین تالاب مرزی کشور و تالابی 

مشترک بین ایران و عراق است که دوسوم مساحت آن در 
عراق قرار دارد. هورالعظیم سال هاست به دلایل مختلف 

ازجمله خشکسالی و جاده سازی شرکت های نفتی با کمبود 
آب دست و پنجه نرم می کند. هم اکنون 6۳درصد از تالاب 
هورالعظیم آب دارد و با توجه به کاهش بارندگی و تنش 
آبی در بالادست حوضه کرخه، آبی که باید به هورالعظیم 

برسد جوابگوی نیازهای تالاب نیست و درصورت کشاورزی 
در حوزه کرخه در تابستان پیش رو بحران هایی همچون 

مرگ ومیر آبزیان وجود دارد. منبع: ایرنا 

توسعه مبادلات تجاری 
خراسان جنوبی با افغانستان

استاندار خراسان جنوبی از آمادگی برای توسعه مبادلات تجاری 
با افغانستان از طریق بازارچه های مرزی این استان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اســتانداری خراســان جنوبی، جواد 
قناعت در دیدار معاون وزیر انرژی و جمعی از تجار و سرکنسول 
افغانستان در تهران افزود: بازارچه های یزدان، دوکوهانه، گلورده 
و ماهیرود خراســان جنوبی هر یک با توجه به زیرساخت هایی 
 که دارنــد، می تواننــد فرصت خوبــی برای توســعه مبادلات 

تجاری باشند.
وی بر استمرار و افزایش تعاملات تجاری با افغانستان تأکید کرد 
و گفت: با توجه به مرز مشترک خراســان جنوبی و افغانستان و 
زیرساخت هایی که در این حوزه فراهم شده برای استفاده بهتر و 

مؤثرتر از این شرایط باید برنامه ریزی شود.
استاندار خراسان جنوبی ادامه داد: این برنامه ریزی می تواند به 
ارائه راهکارهایی در راستای اســتمرار و افزایش سطح تعاملات 

تجاری بینجامد.
برنامه ریزی برای دیدار استاندار و والی فراه، دعوت از وزیر تجارت 
افغانســتان به منظور بازدید از پایانه و بازارچه های مرزی استان 
و تشکیل کمیته  مشــترک بین ایران و افغانستان برای ارزیابی 
کالاهای صادراتی از ســوی 2 کشــور از مهم ترین مصوبات این 

دیدار بود.

 تخصیص ۱۲۵میلیارد ریال
به میراث فرهنگی گلستان 

سرپرست اداره  کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گلســتان گفت: ۱2۵میلیــارد ریــال از منابع مصوبات ســفر 
رئیس جمهوری برای توسعه زیرســاخت های میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی این استان تخصیص یافت.
به گــزارش ایرنــا، رحمــان فرمانی گفت: در ســفر اســفند 
رئیس جمهوری به گلســتان ۱۱00میلیارد ریــال برای ایجاد 
زیرساخت  طرح های میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان درنظر گرفته شد که تاکنون 200میلیارد ریال آن تصویب 
و مبلغ ۱2۵میلیــارد ریال آن تخصیص یافــت. وی افزود: کل 
اعتبار مصوب در سفر در مدت 3ســال برای بهبود شاخص های 
گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی گلستان اختصاص 
خواهد یافت و علاوه بر آن از محل اعتبار استانی هم برای اجرای 
طرح های مربوط به این 3بخش هزینه می شود. سرپرست اداره  
کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گلستان ادامه داد: 
اعتبار اولیه تخصیصی از محل سفر دولت برای راه اندازی بازارچه 
صنایع دستی در مراوه تپه و آق قلا و ایجاد و توسعه زیرساخت های 
گردشگری شــامل راه دسترســی، روشــنایی و سرویس های 
بهداشــتی در فضاهای گردشگری اســتان و رونق فعالیت های 
صنایع دستی و مرمت آثار باستانی شاخص ازجمله برج قابوس، 

دیوار بزرگ گرگان و شهر تاریخی جورجان هزینه می شود.

نقل قول خبر

سیدمحمدرضا هاشمی
استاندار سمنان

فرمانــداران اســتان ســمنان بــا جدیــت 
کشــاورزان را بــه فــروش گنــدم تولیــدی 
بــه اداره کل غلــه اســتان تشــویق کنند. 
اداره کل غلــه اســتان ســمنان موظــف 
خواهد بــود تا پایــان فصل خریــد گندم، 
حداقل 1۰۰هزار تن گندم را از کشاورزان 

خریداری کند.

جاسم محمدی
رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایام

فاز اول بیمارستان ۳۷6تختخوابی ایام 
تــا پایــان  خــرداد افتتــاح خواهــد شــد. با 
توجه به اهمیت و نقش این بیمارستان 
بــرای ارائــه خدمــات درمانــی بــه مــردم، 
پیگیری هــای مســتمر و رایزنی هــای لازم 
برای تجهیز و بهره برداری از فاز اول آن تا 

پایان خرداد انجام شده است.

علی بیت اللهی
رئیس بخش زلزله و خطرپذیری وزارت 

مسکن
یک مسئله جدی که در مشهد به عنوان   
یــک کانشــهر   بــا آن مواجــه هســتیم، 
گرایش کاما واضح برای بلندمرتبه سازی 
اســت. شــمار ســاختمان های بــا تعــداد 
طبقات بالاتر از 8در مشــهد دست کمی 
از تهران نــدارد و به دلیــل افزایش قیمت 
زمین روزبه روز بر تعداد این ساختمان ها 

افزوده می شود. 

معاون بهبود تولیــدات گیاهی 
سازمان جهاد کشاورزی گلستان کشاورزی

گفت: از آغاز فصل برداشت دانه 
روغنی کلزا در این اســتان تا ۱۵خرداد از مجموع 
۴2هزار و ۱2۵هکتار ســطح ســبز این محصول 
3۸هــزار و ۵00هکتــار معادل ۹2درصــد مزارع 

برداشت شده است.
به گــزارش ایرنا، محمدرضا عباســی افزود: خرید 
محصــول کلــزا در گلســتان توســط 7مرکز و 
کارخانه های روغن کشی اســتان در حال انجام و از 
اردیبهشت تا روز یکشنبه ۶2هزار تن از این محصول 
تحویل مراکز خرید شده اســت. وی با بیان اینکه 
برداشت کلزای یک هفته تا ۱0روز آینده در گلستان 
ادامه دارد، اضافه کرد: تاکنون 3۵۱0میلیارد ریال 
از بهای محصول کلزای خریداری شده از کشاورزان 
گلســتان به آنها پرداخت شده اســت. عباسی از 
برداشــت ۸7درصد مزارع جو گلســتان نیز خبر 
داد و گفــت: در ســال زراعــی ۱۴0۱ - ۱۴00 از 
مجموع 7۵هزار و ۱۸۶هکتار کشــت جو به دلیل 

خشکســالی 73هزار و ۱۱۵هکتار آن سطح سبز و 
قابل برداشت شد. وی ادامه داد: پیش بینی تولید از 
مزارع سطح سبز جو در گلستان امسال ۱07هزار و 
۸3۴تن است. معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان 
جهادکشــاورزی گلســتان با بیان اینکه تا کنون 
۸۹هزار و 7۴۴تن جو برداشــت شده است، گفت: 
باتوجه به قیمت توافقی این محصول فقط 20۸۵تن 
آن به 3مرکز خرید پیش بینی شده در استان تحویل 
شده است.عباســی از برداشــت ۶۸درصد مزارع 
آبی و 30درصد مزارع دیم محصــول گندم هم در 
این اســتان خبر داد و افزود: در سال زراعی جاری 
37۵هزار و ۱۵3هکتار گندم کشت شد که تاکنون 
20۱هزار هکتار آن برداشت شــده است. به گفته 
وی، پیش بینی برداشــت از مزارع گندم دیم و آبی 
گلستان امسال ۹۱0هزار و 2۵0تن است که تا کنون 
32۵هزار تن آن توسط ۹0مرکز خرید این محصول 
خریداری شده است. گلســتان با ۶۶7 هزار هکتار 
زمین کشاورزی از قطب های مهم تولید محصولات 

کشاورزی پاییزه در کشور به شمار می رود. 

 شهرســتان های جنوبــی سیستان وبلوچســتان 
۱۴3۵هوتگ دارنــد؛ هوتگ هایی که طی ۱۱ســال 
اخیر ۴۱زن و کودک را به کام مرگ کشانده اند. ۶نفر از 
قربانیان هوتگ ها که ۵نفرشان کودک بودند، از ابتدای 
سال جاری تاکنون  جان باختند تا در نهایت رسانه ای 
شدن این حوادث منجر به برگزاری نشست ساماندهی 

هوتگ ها در استانداری شود.
استاندار سیستان وبلوچستان فرمانداری ها، بخشداران و 
دهیاران شهرهای جنوبی و دستگاه های اجرایی را مأمور 
کرد تا با اطلاع رسانی، مردم را از خطر احتمالی نزدیک 
شدن به هوتگ ها مطلع و برای آموزش جوامع محلی و 
تهیه وسایل امداد و نجات متناسب با کاربری هوتگ ها 

برنامه ریزی و اقدام کنند.
تهیه اطلس شناســایی هوتگ های پرخطر توســط 
دهیاران، گراول ریزی کف هوتگ هــا برای ممانعت از 
غرق شدگی، مسدود شدن مسیر کانال دسترسی آب 
به هوتگ های غیرقابل استفاده و فاقد کاربری و طراحی 
مدل هوتگ امن با نصب آبشخور برای احشام و پلکان 

ورود از مهم ترین مصوبه های این نشست بود.

هوتگ ؛ سامانه ای آبگیر 
هوتگ ها بــا وجود همــه خطری که طی ســال های 
اخیر برای اهالی روســتاها و شهرســتان های جنوبی 
سیستان وبلوچســتان داشــته اند، نقــش مهمی در 
جمع آوری آب و مواجهه با ســیلاب دارند. »هوتگ« 
نام گودال مصنوعی یا طبیعی نسبتا بزرگی است که آب 
حاصل از بارندگی ها در آن هدایت و جمع آوری می شود 
و در طول سال به مصارف کشاورزی و آشامیدنی انسان 

و حیوانات اهلی و وحشی می رسد.
ساخت هوتگ در منطقه دشــتیاری و چابهار با توجه 
به وضعیت آب و هوایی منطقه از زمان های بسیار دور 
مرسوم بوده و گودال های حفر شده با اشکال هندسی 
دایره، مستطیل، مربع و به عمق بیش از ۵، ۱0، 20متر 
و حتی بیشــتر اســت. هر هوتگ می تواند تا ۱0هزار 
مترمکعب آب ذخیره کند و تا یک ســال بدون اینکه 
بارانی ببارد دوام داشته باشد و مورد استفاده قرار گیرد؛ 
خصوصیتی که هوتگ را همچون قنات های یزد برای 

مردم محلی مهم کرده است.

 دسته بندی سه گانه هوتگ ها 
همــه هوتگ هــا در شهرســتان های جنوبــی 
سیستان وبلوچستان قرار دارند؛ ۱070مورد در چابهار، 
۱۸مورد در کنارک، ۴7مورد در قصرقند و 300مورد 

در دشتیاری.
مدیرکل مدیریت بحران سیستان وبلوچستان با بیان 
اینکه هوتگ ها در واقع ابزار مراقبت از منابع آب هستند 
و استفاده معیشــتی دارند، به همشــهری می گوید: 
هم اکنون هوتگ ها فقط مصرف کشاورزی، آب احشام 
یا در موارد خیلــی معدود، شست وشــو دارند و هیچ 
هوتگی با کاربرد آب آشــامیدنی برای اهالی نداریم و 
حتی گاهی حادثه غرق شدگی ها در روستایی است که 

آب لوله کشی دارند.
داوود شهرکی با بیان اینکه ۹0درصد هوتگ ها کاربری 
کشاورزی دارند، می افزاید: به همین دلیل از سال۹۹ 
جهادکشاورزی استان این هوتگ ها را با عنوان آب بند 
در ردیف های اعتباری مطرح و ایمن سازی و ساماندهی  

آنها را از سال ۱۴00آغاز کرد.
او دسته دوم هوتگ ها یعنی ۱۸مورد را مربوط به منابع 
طبیعی می داند و اظهار می کند: متولی این هوتگ ها که 

برای حفظ و نگهداشت منابع طبیعی و دور از دسترس 
مردم ایجاد شده اند، منابع طبیعی است.

به گفته شهرکی، گروه ســوم هوتگ هایی هستند که 
در محدوده روستا قرار دارند؛ هوتگ در زمان های دور 
وجود داشته و مردم در اطراف آن، روستا را شکل داده اند 

که متولی این هوتگ ها هم بنیاد مسکن است.

تهیه اطلس هوتگ ها تا پایان خرداد 
بنابر اعلام مدیرکل مدیریت بحران سیستان وبلوچستان 
و براســاس مصوبه نشست ســاماندهی هوتگ ها، هر 
دستگاه به عنوان متولی هوتگ موظف به ایمن سازی 
آن است، اما پیش از آن باید اطلس هوتگ ها تهیه شود. 
بر این اساس، دفتر امور روستایی استانداری به عنوان 
متولی این موضوع همــه فرمانداری ها را موظف کرده 
اســت تا پایان خرداد اطلاعات کامل و جامع هوتگ ها 
ازجمله مالک و متولی، وضعیت ایمنــی، نوع اقلیم و 

آبگیری و عمق و... را شناسایی کنند.
شهرکی دراین باره توضیح می دهد: بعد از جمع آوری 
اطلاعات، هوتگ ها از نظر ایمنی به اولویت های مختلف 
تقســیم می شــوند تا ایمن ســازی آنها به طور جدی 

پیگیری شــود. او با بیان اینکه ایمن ســازی هوتگ ها 
شامل اقداماتی چون فنس کشی، رمپ ورود و خروج، 
لایروبی و... می شــود، ادامه می دهــد: تخمین اعتبار 
ساماندهی و ایمن سازی هوتگ ها سخت است، اما طبق 
برآوردهای اولیه و با قیمت های حال حاضر، ایمن سازی 
هر هوتگ حداقل 200میلیون تومان اعتبار نیاز دارد که 
در مجموع 2۸۸میلیارد تومان اعتبار برای ایمن سازی 

همه هوتگ ها نیاز است.
به گفته این مقام مســئول، علاوه بــر ردیف اعتباری 
اختصاص یافته بــه جهادکشــاورزی، وزارت نفت و 
مجموعه های جهادی و برخی دستگاه ها قبول کردند 

تا به ایمن سازی هوتگ ها کمک کنند.

   
ساماندهی هوتگ ها با اولویت شهرســتان چابهار در 
دست پیگیری است و فعلا دستور ممنوع شدن مسیر 
دسترســی به ۸۹ هوتگ در جوار مدارس و خانه های 
روســتایی شــهرهای جنوبی اســتان، احیای ردیف 
اعتباری ایمن سازی هوتگ ها در طرح هادی روستایی 

و اطلاع رسانی جدی در این باره صادر شده است. 

ایمن سازی 1435هوتگ در سیستان و بلوچستان
  ساماندهی و ایمن سازی ۱۴3۵ هوتگ موجود در ۴شهرستان 

جنوبی استان نیازمند 2۸۸میلیارد تومان اعتبار است
  فرمانداری ها موظف شده اند تا پایان خرداد اطلاعات کامل و جامع 

هوتگ ها را برای تهیه اطلس شناسایی کنند

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار

برداشت ۹۲درصد مزارع کلزا در گلستان 

سمنان

ایلام

خراسان رضوی
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رونــد نزولی بورس کــه از آخرین 

بورس
روزهای اردیبهشت آغاز شده است، 
دیروز هم ادامه یافت. روز دوشنبه 
شــاخص کل بورس تهــران با یک افت ســنگین 
1.7درصدی 130هزار میلیارد تومان از ارزش خود 
را از دست داد. به نظر می رسد شــایعات مربوط به 
افزایش نرخ بهره بانکی و همین طور روند صعودی 
نرخ سود بین بانکی عامل روند نزولی شاخص بورس 

است.
به گزارش همشــهری، با وجود رشــد 33درصدی 
بــورس از ابتــدای بهمن ماه پارســال تــا اواخر 
اردیبهشت ماه امسال، از آخرین روزهای ماه گذشته 
بازار سهام وارد یک روند نزولی شــده که این روند 
نزولی به کاهش ارزش معاملات خرد منجر شــده 
اســت. این روند نزولی در مبادلات دیروز هم ادامه 
یافت و موجب شــد شــاخص کل بورس تهران با 
1.7درصد نزول به ســطح یک میلیون و 514هزار 
واحد برســد. تحلیلگران تکنیکی بر این باورند که 
درصورت نزول شــاخص به زیر مرز یک میلیون و 
500هزار واحد این پتانسیل وجود دارد که شاخص 
کل تا محــدوده یک میلیــون و 400هــزار واحد 
عقب نشینی کند اما احتمال نزول شاخص به کمتر از 
این ارقام با توجه به مولفه های بنیادی اقتصاد بسیار 

ضعیف است.

دلایل نزول 
 به زعم تحلیلگران به لحاظ بنیادی رابطه زیادی بین 
نرخ بهره و نوسان های اقتصادی وجود دارد، کاهش 
نرخ بهره می تواند به یکی از عوامل رشــد شاخص و 
افزایش نرخ بهره می  تواند به یکــی از دلایل صعود 

شاخص منجر شود. چنین تجربه ای در گذشته نیز 
وجود داشته است؛ به طوری که در بهار 99 نرخ بهره 
اوراق با درآمد ثابت با کاهش و شاخص های بورس 
با رشد های افراطی مواجه شد و بعد از آن همگام با 
رشد دوباره نرخ بهره اوراق بدهی شاخص  های بورس 
کاهش یافتند. در چنین شرایطی از یک هفته پیش 
زمزمه ها  و شایعات تأیید نشده ای در مورد افزایش نرخ 
بهره بانکی شنیده می شود. همگام با این شایعات، 
آمارها نشان می  دهد نرخ بهره بین بانکی نیز از ابتدای 
امسال تاکنون روند صعودی داشــته و از محدوده 
20.36درصد به 20.55درصد رسیده است. به باور 
فعالان بازار ســرمایه، افزایش نرخ بهره بین بانکی و 
افزایش گمانه زنی ها در مــورد احتمال افزایش نرخ 
سود بانکی ازجمله دلایلی است که به افت شاخص 

بورس در یک هفته گذشته منجر شده است.
هنوز مشخص نیست آیا شایعات مربوط به افزایش 
نرخ بهره بانکی صحت دارد یــا خیر؟ و آیا نرخ بهره 
بین بانکی نیــز به روند رو به رشــدش ادامه خواهد 
داد یا خیر؟ اما برخی تحلیلگــران بر این باورند که 
سیاستگذار پولی به منظور کنترل تورم چاره ای جز 
افزایش نرخ بهره در کوتاه مدت ندارد و به احتمال زیاد 
نرخ بهره افزایش خواهد یافت. در عین حال، تازه ترین 
خبر ها حاکی از آن است که برخی نهادهای مرتبط 
با بازار پول پیشــنهاد هایی را در این زمینه به دولت 
ارائه کرده اند تا از این طریق جلوی رشد تورم گرفته 
شــود. هفته قبل نیز معاون اقتصادی بانک مرکزی 
تلویحا از افزایش نرخ بهره بانکی حمایت کرده بود 
که همین اعلام نظر بر موج گمانه زنی ها برای افزایش 
نرخ سود بانکی دامن زد. به گفته پیمان قربانی، نرخ 
سود سپرده  ها از تیرماه 1395 به دلیل وجود عوامل 

و ملاحظات مختلف تغییری نکرده؛ اما سیاستگذار 
پولی می تواند در افق پیش رو و با توجه به شــرایط 
نسبت به تعدیل نرخ سود سپرده و تسهیلات بانکی 
اقدام کند. در ادبیات اقتصادی افزایش نرخ بهره یکی 
از ابزار های سیاستگذار پولی است که در کوتاه مدت 
می تواند به عنوان ســد تورمی عمل کند، اما اجرای 
آن در بلندمدت می تواند آثــار مخربی نیز به همراه 

داشته باشد.
حسن کاظم زاده، کارشــناس بازار سرمایه در تأیید 
اثر نرخ سود بانکی بر نزول بورس در مبادلات دیروز 
گفت: بازار تحت تأثیر ترس از افزایش نرخ بهره، روز 
منفی به نســبت ســنگینی را تجربه کرد به طوری 
کــه ارزش معاملات خرد جمعا به 5هــزار میلیارد 
تومان رسید و ســهامداران حقیقی نیز در مجموع 
یک هزار میلیــارد تومان از دارایی هــای خود را به 
سهامداران حقوقی فروختند. او ادامه داد: نزول بورس 
در مبادلات دیروز در شرایطی اتفاق افتاد که به دلیل 
افزایش قیمــت ارز و تثبیت رونــد افزایش قیمت 
جهانی کالاهای پایه خیلی انتظار نمی رفت که بورس 
با نزول مواجه شود اما ترس از سیاست های پولی در 
طول 2ســال گذشته برای بازار ســهام از همه  چیز 

مهم تر بوده است.

اثر افزایش نرخ بهره
کارشناســان درباره اثرات افزایش نرخ بهره بانکی 
و بین بانکی بر بازار ســرمایه اتفاق نظــر دارند و بر 
این باورند که رشــد نرخ های بهره می تواند به نزول 
شــاخص  های بورس منجر شــود. نویــد رجایی، 
کارشــناس بازارهای مالی با بیــان اینکه افزایش 
نرخ بهره به معنای ســرکوب تقاضاست و در نتیجه 

بر میزان فروش شــرکت ها تأثیرگذار خواهد بود، 
می گوید: زمانی کــه نرخ بهره افزایــش پیدا کند، 
بدون شــک دولــت نمی توانــد تمهیداتــی برای 
شــرکت های حاضر در بورس درنظــر بگیرد و در 
نتیجه سهام و میزان ســودآوری شرکت ها کاهش 
پیدا می کند؛ عاملی که ســبب جذب عموم مردم 
به سرمایه گذاری در بازارهای مخرب خواهد شد. او 
می افزاید: با کاهش سودآوری، مدیران شرکت های 
خصوصی ترجیح می  دهند از تعدیل نیرو اســتفاده 
کنند؛ اما با توجه به اینکه رویکرد شرکت  های دولتی 
متفاوت اســت، زمانی که فروش این شــرکت ها با 
کاهش مواجه شود، برای پرداخت حقوق کارکنان 
چاره ای  جز خلق نقدینگی یــا اصطلاحا چاپ پول 
در اختیار نخواهد بود؛ راهــکاری که به ایجاد تورم 
مضاعف در آینده منجر خواهد شد. علی سعیدی، 
کارشناس بازار ســرمایه و از مدیران سابق سازمان 
بورس نیز درباره اثر افزایش نرخ بهره بین بانکی که 
هم اکنون در حال وقوع است، می گوید: افزایش نرخ 
سود بین بانکی، به سبب کاهش عرضه پول در این 
بازار، بانک  ها را در دسترســی به منابع با مشکلاتی 
مواجه کرده به همین دلیل ممکن اســت بانک ها 
شرکت هایشــان را به فروش یا جلوگیری از خرید 

سهام تشویق کنند.
علی خسروشاهی، کارشــناس بازار سرمایه نیز در 
این باره می گوید: در ماه های گذشــته نرخ ســود 
بین بانکی با ســرعتی آهســته در مدار صعود قرار 
گرفته است. این افزایش به معنای در دسترس بودن 
نرخ بازده بدون ریســک اســت، بنابر این در چنین 
شرایطی دارایی پر ریســکی مانند سهام، جذابیت 

کمتری پیدا می کند.

زمزمه رشد نرخ بهره، بورس را سرخ پوش کرد
همزمان با نزول 1/7درصدی شاخص، ارزش کل بازار سهام درمبادلات دیروز 130هزار میلیارد تومان کاهش یافت

تولیدکنندگان رب هم با ترفند قدیمی به استقبال گرانی رفتند

امتناع شرکت های تولیدکننده رب از توزیع این محصول با توجیه افزایش هزینه تولید، بازار را با کمبود مواجه کرده است
رب گوجه در انتظار قیمت جدید

در هفته های اخیر خبر هایــی از کمبود رب در برخی 

بازار
سوپرمارکت ها و فروشــگاه های بزرگ منتشر شد که 
نشان می داد توزیع این محصول در برخی مناطق تهران 
با مشکلاتی مواجه شده است. به گفته فروشندگان، برخی شرکت های 
تولیدکننده و توزیع کننده رب در روزهای اخیر از توزیع این محصول 
خودداری کرده اند و با انتشار شایعه ای از افزایش قریب الوقوع قیمت این 
کنسرو پرمصرف در روزهای آینده خبر می دهند. هفته گذشته قاسم علی 
حسنی، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران نیز با تأیید این کمبود 
در سطح بنکداری ها گفت: به نظر می رسد کارخانه های تولیدکننده رب 
از اقدام ســایر کارخانه هــا در ماه های قبــل الگوبــرداری کرده اند و 
محصول شــان را با هدف اخذ مصوبه افزایش نــرخ توزیع نمی کنند. 
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشــهری نشان می دهد در بسیاری از 
فروشگاه ها از برندهای شناخته شده رب خبری نیست و با کم شدن تعداد 
قوطی های رب شرکتی در سوپرماکت ها بخشی از تقاضای مصرف به 

سمت رب های خانگی رفته است.

رب  خانگی، کیلویی 100هزار تومان
در فروشگاه های آنلاین از برندهای شــناخته شده رب خبری نیست. 
خریدهای قبلی ســوپرمارکت ها و فروشگاه های سطح شهر نیز کم کم 
در حال کاهش است و از تراکم قفســه های رب به وضوح کاسته شده 
است. مردم البته آنچه هست را با وسواس کمتر خرید می کنند و البته 
بازار رب های خانگی هم گرم تر از قبل شــده است. قیمت قوطی های 
800گرمی رب از برندهای کم  نام و نشان هم اکنون بین 40تا 44هزار 
تومان، معروف ترها اگر پیدا شــوند بــالای 45هزار تومــان و قیمت 
شیشــه های 680گرمی رب هم 40هزار تومان است. در نبود رب های 
شرکتی، قیمت خانگی ها هم سر به فلک گذاشته و هر دبه 1.5کیلویی 
رب که تا 2ماه پیش 50تا 60هزار تومان قیمت داشت حالا از 90هزار 
تومان فراتر رفته و انــواع درجه یک تا 150هــزار تومان هم به فروش 

می رسند.

تولیدکننده ها بلاتکلیفند
دبیر سندیکای صنایع کنســرو ایران در گفت وگو با همشهری با تأیید 
کاهش عرضه رب در فروشــگاه ها این مشکل را ناشــی از بلاتکلیفی 
شرکت های تولیدکننده در زمینه قیمت این محصول اعلام کرد. محمد 
میررضوی گفت: به رغم ارائه آنالیز قیمــت مواداولیه تولید رب گوجه 

فرنگی به سازمان حمایت برای تعیین قیمت جدید، این سازمان 2ماه 
است که تولیدکنندگان را در بلاتکلیفی گذاشته و قیمت جدید رب را 
اعلام نمی کند، این در حالی است که قیمت تمام آیتم های تأثیرگذار 
در تولید رب طی یک سال اخیر به شدت رشد داشته و عرضه محصول 
با قیمت قبل برای شــرکت ها توجیه اقتصادی ندارد. به گفته این مقام 
صنفی، سندیکای صنایع کنسرو از 2 ماه پیش با ارائه مستندات هزینه 
تولید رب به سازمان حمایت خواستار  به روز شدن قیمت این محصول 
متناسب با هزینه های تولید بوده اما سازمان حمایت به رغم اینکه وعده 
داده به زودی در این زمینه تصمیم گیری می کند، هنوز رسمی و کتبی 
قیمتی را به این صنعت اعلام نکرده و تولیدکنندگان هم اکنون نمی دانند 

رب گوجه 800گرمی را با چه قیمتی روانه بازار کنند. 
میررضوی، افزایش شدید قیمت قوطی، کارتن، دستمزد و حمل ونقل را 
از عوامل افزایش هزینه تولید اعلام کرد و گفت: تثبیت قیمت ها با وجود 
رشد هزینه تولید، شرکت های کوچک تر را حذف می کند و کاهش تولید 
برندهای بزرگ تر و معروف را به دنبال دارد، وگرنه اگر تولید و توزیع برای 

تولیدکننده توجیه اقتصادی داشته باشد، دلیلی برای امتناع از عرضه 
محصول خود نخواهد داشت. از میان 150قلم محصول کنسروی، 2 قلم 
شامل کنسرو ماهی تن  و رب گوجه فرنگی کالای تعزیراتی محسوب 
می شوند و قیمت نهایی آنها با تأیید سازمان حمایت و ستاد تنظیم بازار 

تعیین می شود.

35هزارتومان،سقفقیمتکنسروماهیتن
کنسرو ماهی تن، دیگر محصول تولیدی صنایع کنسرو 
است که در یک ماه گذشته و به دنبال افزایش قیمت روغن 
صنایع، اخباری مبنی بر احتمال افزایش قیمت آن منتشر 
شد. سه شنبه هفته پیش برخی خبرگزاری ها از موافقت 
سازمان حمایت با افزایش 15درصدی قیمت این محصول 
خبر دادند و به این ترتیب به نظر می رسید تکلیف قیمت 
این محصول روشن شده باشد اما دبیر سندیکای صنایع 
کنسرو با رد این خبر، به همشهری  گفت: سازمان حمایت 
فقط برای این محصول سقف قیمت تعیین کرده و به صورت 
درصدی تغییری در قیمت کنسرو ماهی تن ایجاد نشده 
است. میررضوی افزود: سازمان حمایت اعلام کرده حداکثر 
قیمت کنسرو ماهی تن ساده )بدون روغن زیتون و دیگر 
افزودنی ها( 180گرمی 35هزار تومان است و بر این اساس 
هیچ برندی نمی تواند محصولاتش را با قیمت بالاتر از این 
میزان عرضه کند درحالی که براساس آنالیز قیمتی که از 
سوی ســندیکا به معاون اول رئیس جمهور و رئیس ستاد 
تنظیم بازار ارائه شده، اعلام کردیم درخواست ما افزایش 
قیمت کنسرو ماهی تن دست کم تا 45هزار تومان است، به 
این دلیل که فقط در قیمت یک قلم از مواداولیه یعنی ماهی 
با 50درصد افزایش مواجه بودیم. دبیر سندیکای صنایع 
کنسرو با اشاره به قیمت 50هزار تومانی هر کیلو ماهی صید 
داخلی و قیمت 60هزار تومانی ماهی وارداتی به رشد دیگر 
هزینه های تولید اشاره کرد و گفت: آنالیز مستندات قیمت 
تولید، گویای دشواری تولید با قیمت  تعیین شده است و 
ادامه این شرایط، برای شرکت ها توجیه اقتصادی ندارد. 
وی تأخیر در اعلام قیمت محصولات تعزیراتی را با توجه 
به پرتقاضا بودن این دو قلم کالا باعث ایجاد تنش در بازار 
دانست و با اشاره به 6برابر شدن قیمت روغن صنایع، گفت: 
قیمت روغن از کیلویی 10هــزار تومان به کیلویی 60هزار 
تومان رسیده و این موضوع روی قیمت کلیه محصولاتی که 
به نوعی با روغن سرو کار دارند مؤثر است. به گفته میررضوی، 
میزان افزایش قیمت دیگر اقلام کنسروی با توجه به آنالیز 
قیمت خواهد بود که با توجه به حفظ ضوابط قیمت گذاری، 

راسا از سوی شرکت ها انجام می شود.

مکث

آخرین قیمت مرغ در میادین
آخرین نرخنامه میادین میوه و تره بار حاکی از آن است که بعد 
از افزایش 100درصدی قیمت مرغ قطعه بندی شده با اعلام نرخ 
کالاهای اساسی که اردیبهشت ماه اتفاق افتاد، در 2هفته اخیر 
قیمت  قطعات گوشت مرغ تغییری نداشته، این در حالی است 
که قیمت مرغ کامل تا 7هزار تومان کاهش داشته و از کیلویی 

47.500تومان به 40.500هزار تومان رسیده است.

ران مرغ

41.700
83.600

بال کبابی 
ساده

40.250
74.100

سینه 
مرغ

53.900
99.700

مغز ران

48.970
90.200

شنیتسل 
سینه

62.000
115.800

فیله

71.330
125.200

اسفند 
1400

نیمه خرداد 
1401

کیلوگرم/ تومان

45.670
99.700

ساق

ران و سینه

47.300
91.700

  کاهش مصرف لبنیات
میر اســلام تیمــوری، رئیس هیــأت مدیره انجمــن صنایع 
فراورده های لبنی ایران، با اشاره به تبعات اصلاح نظام یارانه ای 
بر میزان مصرف لبنیات، افزود: 15 تا 20درصد میزان مصرف 
لبنیات از 22اردیبهشــت کاهش پیدا کرد. این میزان کاهش 
مصرف در کوتاه مدت محقق شــده است و پیش بینی می شود 
در دراز مدت کاهش مصرف لبنیات افزایشــی شــود.او میزان 
افزایش نرخ لبنیات بعد از اصلاح نظــام یارانه ای را 80درصد 
خواند و  گفت: افزایش قیمت ســبد محصولات لبنی نسبت به 

تورم پایین تر است.

  کاهش وابستگی به روغن وارداتی
شــرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد؛ هم اکنون، 183هزار 
هکتار از زمین های کشــور زیرکشــت کلزا قرار دارد که از آن 
295هزار تن از این دانه روغنی برداشــت می شود و با توجه به 
اجرای سیاست های حمایتی در جهت خرید تضمینی محصول 
از کلزاکاران و افزایش سطح زیرکشت و میزان تولید این محصول 
استراتژیک، انتظار می رود وابستگی ایران به روغن های وارداتی 
کاهش پیدا کند.در زمینه تولید دانه های روغنی و کلزا، استان 
گلستان با بیش از 51هزار هکتار ســطح زیرکشت و برداشت 

80هزار تن کلزا در رتبه نخست قرار دارد.

  وضعیت تغییر قیمت ها در اردیبهشت
بررسی وضعیت قیمت اقلام خوراکی در اردیبهشت ماه نسبت 
به فروردین ماه نشــان می دهد که بیشترین افزایش قیمت در 
کالاهای منتخب مربوط به روغن مایع با 22.3درصد، شــکر با 
10.3درصد و قند با 9.4درصد است. در 4قلم از کالاهای منتخب 
نیز تغییرات منفی بوده و بیشترین کاهش در قیمت ها مربوط به 
گوجه فرنگی با 16.6درصد، خیار با 9.2درصد، سیب زمینی با 

0.6درصد و موز با 0.4درصد است.

نوشیدنی های هیجان انگیز 
فصل گرما

افزایش دمای هــوا طي 2هفته اخیــر تقاضا برای 
انواع نوشــیدنی ها را افزایش داده و فــروش انواع 
نوشیدنی های گازدار و بدون گاز به ویژه آبمیوه های 
طبیعی با رشــد قابل ملاحظه ای همراه بوده است. 
میانگین قیمــت پاکت های تتراپــک یک لیتری 
آبمیوه در برندهای معروف 40هزار تومان و قیمت 

پاکت های 200میلی لیتری 10هزار تومان است.

قیمت ها به تومان

46.000نکتاراستوایی-یکلیتریساناستار

44.000آبانار-یکلیتریسنایچ

41.800نکتارآناناس-یکلیتریتکدانه

41.100نکتارانبه-یکلیتریفروتلندمیهن

37.000آبهلو-یکلیتریساناستار

36.500آبپرتقالپالپدار-یکلیتریتکدانه

34.000آبآناناس-یکلیتریشریسا

28.200نوشیدنیآلبالو-یکلیتریسانکوییک

میادین

بازارها

چهره ها

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

461

1602

4269

3129

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.545

1.540

1.535

1.530

1.525

1.520

1.515

1.510

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 27هزار و 
669واحد، معادل 1.79درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 514هزارو 309واحد رسید. شاخص کل هم وزن هم با 

9هزار و 650واحد نزول به 420هزار و 6واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
89شرکت رشد و 484شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 5شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 3هزارو 
129میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 4هزارو 269میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 1140میلیارد تومان نقدینگی از 

بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 130هزارمیلیاردتومــان نــزول کــرد و بــه 
7180هــزار میلیــارد تومــان رســید. ایــن به معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با توجــه به قیمت روز 
گذشته هردلار آمریکا دربازار تهران، که در محدوده 31هزار 
و 420تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 228میلیارد و 

520میلیون دلار است.

 7350
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیــروز 158هــزارو 129میلیارد تومــان اوراق 
بهادار دربازار ســرمایه دادوســتد شــد که از ایــن میزان 
4هــزارو 731میلیــارد تومــان بــه معاملات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
این ارقام نشان می دهد که ارزش کل معاملات خرد در 
دادوســتد های روز گذشــته 783میلیارد تومان معادل 
19.8درصد رشد کرده است. بخش عمده مبادلات روز 

گذشته مربوط به عملیات بازار باز بود.

ارقام به درصدکلمعاملاتمعاملاتخرد

صعود
نزول

بدونتغییر

1

3

84

15

97

پور
ناه

ر پ
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک

محمدمهدی سبحانیان
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد 

آنچــه در قانــون بودجه تکلیف شــده، 
پرداخــت یارانه هــا از طریــق کالابــرگ 
الکترونیــک اســت. انجــام ایــن کار 
مســتلزم زیرســاخت های لازم در کل 
کشــور بــوده و عمــلا انجــام فــوری آن 
میســر نبود؛ در نتیجه تصمیــم گرفته 
شــد در 2ماه نخســت ســال، پرداخت 
نقدی صورت بگیــرد و به محض اینکه 
زیرســاخت های لازم آماده شد و سایر 
ملاحظاتــی کــه می توانــد مــورد توجــه 
قــرار گیــرد، تصمیــم دربــاره تــداوم 
ایــن شــیوه یــا اختصــاص کالابــرگ 
الکترونیک اتخاذ خواهد شد. اگر قرار 
بــه پرداخــت کالابــرگ باشــد، یارانه ها 
در قالــب اعتبــار خریــد بــه کارت هــای 
افــراد پرداخــت می شــود که براســاس 
آن مردم می توانند در سوپرمارکت ها، 
فروشــگاه ها و مغازه هــا از آن اعتبــار 

خرید استفاده کنند.



مردی که 
پرسپولیس را 
دو نصف کرد

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

بزرگ ترین ضربه محمدحسن انصاری فرد به 
پرسپولیس؛ بزرگ تر از همه دردسرهای مالی و 
قراردادهای بد و کت وشلوار و پیراهن و جوراب

اینروزهاهــوادارانپرســپولیسفضاییرا
تجربهمیکنندکهســالهاباآنبیگانهشده
بودند؛دودســتگی.ایــناختلافنظرعمیق،
تابهحــالبارهادرتاریخپرســپولیستکرار
شدهوهرنوبتهملطماتزیادیبهاینتیم
زدهاست.یکنمونهروشــنآن،دورانگذار
سرخهاازعلیپرویندرنیمهاولدهه80بود؛
عدهایرویمدرنسازیاصرارداشتندوبرخی
همچنانوردزبانشان»ســلطان،سلطان«
بود.آنکشــمکشکلیبهپرسپولیسضربه
زدومثلابختقهرمانیدرلیگسومراازتیم
پرستارهوینکوبگوویچگرفت.بعدهادردوران
سرمربیگریعلیداییهمهمینبساطتکرار
شدوالبتهنمونههایبیشتریهمدردسترس
است.درسالهایاخیراماقرمزهاازاینفضا
عبورکردند.برانکوایوانکوویچشــبیهیکنخ
تســبیحبودکههمهراگردهمجمعکرد.هم
تواناییداشــتوهمکاریزما؛درنتیجهگزاره
»هرچیبرانکوبگه«بینهوادارانپرتکرارشد
وجاافتاد.البتهطبیعتااعتراضاتیهمبود؛مثلا
بهبازینکردنامثالمحسنمسلمانورامین
رضاییانیــابازیکردنمحســنربیعخواه.
اینهاامافقط»اعتراض«بــودوهرگزتبدیل
بهرفتارهایرادیکالنمیشد.شماهیچوقت
نمیدیدیدعصبانیترینهوادارپرســپولیس
بابتبازینکردنمســلمان،خواهانجدایی
برانکوباشــد.همهاینمقدمــاتراچیدیم
کهبگوییمآناتحادکــهعاملموفقیتهای
چشمگیروفراوانیهمبود،حالاکمرنگشده
اســت.امروزهوادارانپرســپولیسدرمورد
یحییگلمحمدیوبرخــیتصمیماتاودو
دیدگاهکاملامتنافردارنــد؛گروهیبرطبل
حمایتبیچونوچراازسرمربیتیممیکوبند
وهمزمانعدهایهشــتگ»اخــراجیحیی«
راترندتوییتــرمیکنند.مخاطــبعادیبه
وضــوحدرمصادیقیمثلادامــههمکاریبا
رامینرضاییانیاجلالحسینیمتوجهاین
دودستگیمیشود؛انشقاقیکهبرایتیم»سم

خالص«است.

  چه فرقی می کند حق با کیست؟
یحییگلمحمدیمثلهرآدمدیگرینقاط
قوتوضعفخودشرادارد،گاهیدرســت
تصمیممیگیردوگاهیبهخطامیرود.درمورد
اینکهانتقادهایتندفعلیچقدرعادلانهاستدر
جایدیگریبایدبحثکرد.نکتهمهمترامابه
خطرافتادنگوهراتحادویکرنگیاست؛اینکه
چطورمتحدترینهواداراناینسالیانفوتبال
ایرانکهبعدازشکستدرداربیلیگشانزدهم،
90هزارنفریبهتماشایدیدارباسپاهانرفتند
وبهتیمبازندهسرسلامتیدادند،حالاتبدیل
شــدهاندبهجماعتیکهنایبقهرمانلیگرا
زیررگبارانتقادگرفتهاند.پرســشاصلیاین
استکهآنپرسپولیس،چطورتبدیلبهچنین
تیمیشد؟طبعایحییوشرکاهماشتباهاتی
داشتهاند،امانخستیننفریکهسنگاینبنای
کجراگذاشت،فرددیگریبود.ازمحمدحسن
انصاریفردحرفمیزنیم؛مدیریکهبههمه
یاددادمیشودمربیبرندهراکشتوبرخونش

پایکوبیکرد.

  بزرگ ترین ضربه محمدحسن
درمــوردخســاراتتحمیلشــدهازســوی
محمدحسنانصاریفردبهباشگاهپرسپولیس،
بسیارنوشتهاندونوشتهایم.هزارانکاغذسیاه
شــده،بیآنکهآقایمدیرخودشراموظفبه
یکجملهپاسخگوییبداند.حتیمرورتیتروار
لطماتاوهمحوصلهسربرشدهاست؛ازداستان
غرامتکالدرونتااستوکسواوساگوناوقرارداد
سهسالهبارادوشــوویچوخریدکتوشلوارو
جورابشخصیبهحسابباشــگاه.همهاینها
راامابگذاریــدکنار؛بزرگتریــنلطمهایکه
محمدحسنبهپرســپولیسزد،دونیمکردن
هوادارانبود.اوگابریلکالدرونرادرشرایطی
کهبهتریننتایجممکنراگرفتهبودکنارگذاشت
ویحییگلمحمدیراباهزینهمادیومعنوی
بسیارهنگفتجانشــینمردآرژانتینیکرد.
طبیعیبودکهگروهیبااینجابهجاییپرخرجو
غیرضروریمخالفباشند.کالدرونمیتوانست
بماندودورهاشرابگذراند،بعدهمهرزماننیاز
فنیبهوجودآمد،یحییبهصــورتمربیآزاد
جانشــیناوشــود.انصاریفرداماکاردیگری
کردوبدتراینکهآدمهایمنتسببهاودرفضای
مجازیعرصهرابرمنتقــدانتنگکردند.هر
کهدیدگاهیمتفاوتداشت،بهشدتنقرهداغ
میشــدوهزارجورانگنامربــوطمیخورد.
دوگانگیامروزهواداران،ریشهدرهمانرویکرد
مسمومدارد.شــایدیحییباهمهاشتباهاتش
ســزاواربرخیبرخوردهایتندکنونینباشد،
اماانصاریفردبههمهیادداد،میشــودمربی
موفقیراکههفتبردپیاپیآورده،تیمراقهرمان
نیمفصلکرده،بهنیمهنهاییحذفیرســانده
وداربیراهمبردهبا»تحقیر«کنارگذاشــت،
بنابراینتکلیــفگلمحمدیشــکتخورده
فعلیمشخصاست.محمدحسنبدبدعتیدر
پرسپولیسبهجاگذاشــتوشایداینداستان

حالاحالاهاتمامنشود.
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معرفی نکونام تا پایان هفته
استقلالی ها  امیدوارند تا پایان هفته رسما نکونام 

را معرفی کنند، در غیر این صورت مذاکره با 
گزینه های خارجی جدی خواهد شد

یحیی گل محمدی در حال بستن تیمی 
پرستاره برای سرخپوشان است  تیمی که 

البته میانگین سنی بالایی خواهد داشت

مقایسه سمیپورعلی گنجی بست
رونالدو و مسی هر حرکتی که می زنند 
عده ای آنها را با هم قیاس می کنند  که 

غیرضروری اما جذاب است

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

آلمان

فنلاند

جزایر فارو

انگلیس

مونته نگرو

لوکزامبورگ

23:15

23:15

23:15

ایتالیا

بوسنی

لیتوانی

مجارستان

رومانی

ترکیه

23:15

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

B  - لیگ ملت های اروپا

C  - لیگ ملت های اروپا

برنامه بازی

پلی آف صعود به جام جهانی

امارات

استرالیا
22:30

قهرمانی زیر 23 سال آسیا

امید ازبکستان

امید ایران
21:30

چهارشنبه 18 خرداد 1401

بلژیک

ایرلند

لهستان

اوکراین

23:15

23:15

ولز

اسکاتلند

هلند

ارمنستان

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

B  - لیگ ملت های اروپا

پژمان درستکار  ضمن ابراز رضايت از عملکرد ستاره هاي آزادکار ايران  در تورنمنت 
قزاقستان مي گويد: مي خواستيم بعد از 8ماه غيبت به شرايط مسابقه برگردند

نفرات جهانی  
انتخاب نشده اند
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رافائل نادال، بعد از قهرمانی 
تاریخی در اوپن فرانسه، به احتمال 
کنار کشیدن از دنیای تنیس اشاره 
کرده و گفته است سلامتی برایش 
از جام و قهرمانی مهم تر است

پایان باشکوه 
نادال؟

NadalRafael

181819
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بیرانوند قدیم باش

چرا نیم فصل عوض نکردید؟

امیدواریم 6 ماه دیگر هم بخندی!

علیرضا بیرانوند از خیلی وقت پیش 
قراردادش را با پرسپولیس بسته 
بود اما خبرش را اعلام نمی کردند. 
او پیش از اعزام تیم ملی به اردوی 
قطر در باشگاه حاضر شد و عکس 
یادگاری با پیراهن تیم انداخت؛ عکسی 
که با چند روز تأخیر منتشر شــد. باشگاه مصاحبه بیرانوند را 
هم بعد از چند روز منتشــر کرد که مهم ترین جمله آن، این 
بود: »بزرگترین آرزویم قهرمانی با پرسپولیس در آسیاست.« 
امیدواریم بیرانوند به این آرزو برســد، اما راه بسیار سخت و 
دشوار است. رسیدن به این هدف نیاز به ملزومات زیادی دارد؛ 
از آن جمله یکی این است که خود علیرضا در بهترین فرمش 
ظاهر شود. او اوایل حضور در پرسپولیس ستاره این تیم بود اما 
بعدها افت کرد و حتی ذخیره رادوشوویچ شد. آنطوری قهرمان 

آسیا نمی شوید رفیق جان!

یکــی از شــگفتی های لیســت 
پرســپولیس در فصل گذشــته، 
حضور بی ثمــر علیرضا ابراهیمی 
بود. او به عنوان نخســتین خرید 
تیم در لیگ بیســت ویکم به جمع 
سرخپوشان پیوســت اما کل فصل را 
روی نیمکت نشست و تنها این اواخر فرصت های محدودی برای 
بازی پیدا کرد؛ آن هم درحالی که دیگر کار از کار گذشته بود و 
دست سرخ ها به جام نمی رسید. عجیب تر از همه اینکه قرارداد 
ابراهیمی با پرسپولیس دو ساله بوده و هنوز یک فصل از آن باقی 
مانده است. در چنین شرایطی از احتمال معاوضه ابراهیمی با 
یک بازیکن دیگر سخن گفته می شــود. معلوم نیست چنین 
شایعه ای چقدر درست است اما عجیب اینجاست که کادرفنی 
پرسپولیس حتی بین 2 نیم فصل هم اقدام به معاوضه ابراهیمی 
نکرد. انگار اصرار داشتند او را نگه دارند و روی نیمکت بنشانند!

هر قدر تیم ملی برنامه خاصی ندارد 
و همه مراحل آماده ســازی آن در 
ابهام و مورد انتقاد شــدید است، 
الحمدلله بازیکنان و کادرفنی روی 
فرم هستند. تصاویری که از دوحه 
ارسال می شود نشــان از لب خندان و 
شــوخی های بچه های تیم ملی با هم دارد؛ روالی که دراگان 
اسکوچیچ هم از آن عقب نیفتاده است. سرمربی تیم ملی که 
قبلا عکس های جالبی با ســردار آزمون داشت، حالا در حال 
کشیدن ریش علی قلی زاده شکار شده است؛ خیلی هم خوب. 
درست است که تیم ملی هزار و یک کمبود دارد، اما با گریه و 
زاری مشکلی حل نمی شود. فقط امیدواریم 6ماه دیگر و بعد از 
جام جهانی هم مختصری از این لبخند و آرامش را روی صورت 
اســکوچیچ ببینیم. فعلا که هر چه بیشــتر اوضاع را بررسی 

می کنیم، بیشتر نگران می شویم!

تیم منتخب هفته سی ام لیگ برتر فوتبال 
با حضور 4بازیکن از گل گهر ســیرجان و 
2بازیکن از آلومینیوم اراک تشکیل شد تا 
این دو تیم صنعتی بیشترین سهم را در بین 
منتخبان هفته پایانی داشته باشند. البته از 8بازی هفته آخر 2بازی اصلا 
برگزار نشد اما سایت متریکا طبق روال همیشگی تیم منتخب این هفته 
را هم انتخاب کرد. از تیم گل گهر، شایان مصلح و بهنام برزای در دفاع چپ 
و راست، امین پورعلی در خط میانی و مرتضی تبریزی در خط حمله در 
جمع بهترین های هفته قرار گرفتند. در بین بازیکنان گل گهر بالاترین 
امتیاز را مرتضی تبریزی گرفت که با نمره 8.20فاصله زیادی با عنوان 
بهترین بازیکن هفته هم نداشت. او یکی از 2بازیکنی بود که نمره بالاتر 

از 8گرفت اما برای بهترین بازیکن هفته شدن، 8صدم امتیاز کم آورد.

بهتریــن بازیکن هفته ســی ام لیگ برتر 
دروازه بان نفت مسجدســلیمان بود که 
در ورزشــگاه آزادی مقابــل تیم قهرمان 
کلین شــیت کرد و برای این کار نمایشی 
بدون اشتباه داشت. علی محســن زاده در روز جشن قهرمانی استقلال 
مقابل مهاجمان این تیم ۵مهار موفق داشت و دهمین کلین شیت فصل 
خود را به ثبت رساند. او در این بازی به نمره 8.28 رسید تا برای دومین 
بار در طول فصل نمره بالاتر از 8گرفته باشد. جلوتر از این دروازه بان، زوج 
تیم منتخب هفته در دفاع میانی با دو مدافع از تیم های بالا و پایین جدول 
شکل گرفت. از تیم قهرمان فصل، عارف غلامی این هفته به تیم منتخب 
رسید و از تیم سقوط کرده فجرسپاسی هم احمدرضا زنده روح در کنار 

او قرار گرفت.

2بازیکن آلومینیوم کــه در تیم منتخب 
هفته آخر قرار گرفتند محمود قائدرحمتی 
و مهرداد بایرامی بودند. قائدرحمتی برای 
دومین بار در این فصل بــه تیم منتخب 
رســید اما برای بایرامی این اتفاق فقط همین یک بار در طول فصل رخ 
داد. نمره بایرامی 7.20بود تا به همراه امین پورعلی از گل گهر کمترین 
نمره را بین 11بازیکن تیم منتخب این هفته داشته باشد. دیگر بازیکنان 
تیم منتخب هفته سی ام نیز امید عالیشاه )پرسپولیس( و سجاد آشوری 
از ذوب آهن بودند. عالیشاه این هفته زننده تک گل پیروزی بخش تیمش 
مقابل فجرسپاسی بود و جالب است بدانید که او در طول این فصل فقط 
همین یک گل را در لیگ به ثمر رساند. سجاد آشوری هم در هفته آخر 

برای ذوب آهن گل زد اما تیمش در نهایت 3-2مغلوب گل گهر شد.

تیم ملی امید کشورمان استارت بسیار ناامیدکننده ای در مسابقات 
جام ملت های آســیا داشــت. ما در بازی اول با قطــر با یک گل 
دیرهنگام از شکســت گریختیم و این در حالی اســت که قطر در 
مسابقه دومش برابر ازبکستان میزبان با 6 گل در هم کوبیده شد! 
امیدهای ایران در مسابقه دوم فتوحات خود را کامل کردند و 2 بر 
یک به ترکمنستان باختند؛ شکستی که می تواند کار تیم ملی ما 
را یکسره کند. حالا شاگردان مهدی مهدوی کیا در آخرین مسابقه 
خود باید ازبکستان را ببرند و منتظر شکست ترکمنستان برابر قطر 
باشند؛ اتفاقاتی که رخ دادن شان واقعا بعید است. در هر صورت کار 
برای امیدها سخت شده و هیچ بعید نیست آنها زودتر از آنچه انتظار 

می رفت تاشکند را به مقصد تهران ترک کنند.
در این میان فشــار روی مهدوی کیا هم زیاد است؛ چهره مقبول و 
محبوبی که سال ها در رده پایه کار کرده بود و همه انتظار داشتند 

نخســتین تیم رســمی اش در دوران مربیگری بهتر از اینها عمل 
کند. کیا اما فعلا همه را مایوس کرده و شــاید اگر تیم ملی در این 
مســابقات نتیجه نگیرد، به او اجازه ادامه کار ندهند. این در حالی 
اســت که مهدوی کیا به عنوان یکی از گزینه های جدی جانشینی 
یحیی گل محمدی در پرسپولیس مطرح شده بود، اما خودش اعلام 
کرد تحت هیچ شــرایطی تیم امید را رها نمی کند. اگر همه  چیز 
درســت پیش می رفت، او تا 2 ســال دیگر در این تیم مسئولیت 
داشت و خطری برای یحیی یا سایر مربیان پرسپولیس محسوب 
نمی شد، اما اگر قرار به قطع همکاری فدراسیون با کیا باشد، شرایط 
فرق خواهد کرد. اگرچه ناکامی او در تیم امید هواداران پرسپولیس 
را هم دچار تردید کرده، اما به هر حال اســم موشک آنقدر جذاب 
هست که یک »خطر« برای یحیی و شرکا محسوب شود. در نتیجه 
امروز گل محمدی باید برای صعود تیم ملی دست به آسمان بردارد!

نكته بازی

متريكاآماربازی

برای موفقیت تیم امید دعا کن!
یحیی و خطر اخراج مهدی مهدوی کیا

پورعلیگنجیبست،سروشهممیآید
 یحیی گل محمدی در حال بستن تیمی پرستاره برای سرخپوشان است 

 تیمی که البته میانگین سنی بالایی خواهد داشت

امیرحســین اعظمی|  بعد از جدایی فرهاد مجیدی، 
ماجرای انتخاب ســرمربی جدید استقلال همچنان ادامه 
دارد و ظاهرا مدیران اســتقلال هنوز با جــواد نکونام به 
توافق رسمی نرسیده اند. باشــگاه استقلال که از چند روز 
قبل پیشنهاد خودش را به نکونام ارائه داده، تا فردا به این 
مربی فرصت داده تا پاسخ این پیشنهاد را بدهد. اگر نکونام 
پاسخ پیشنهاد اســتقلال را تا پایان روز چهارشنبه ندهد 
آن وقت مدیران استقلال مذاکره با چند مربی خارجی را 
شروع خواهند کرد. البته دلیل این مهلت تعیین شده برای 
نکونام به نوعی تحت فشار قرار دادن این مربی است تا هر 
چه زودتر مدیران اســتقلال، تکلیف سرمربی را مشخص 
کنند.سرمربی فصل گذشــته فولاد بعد از اتمام لیگ برتر 
راهی امارات شد و قبل از ترک ایران هم لیستی از بازیکنان 
مورد نظرش را به باشــگاه فولاد داد تا نسبت به جذب آنها 
اقدام کنند. از طرفی نکونام در مصاحبه ای به این موضوع 
اشــاره کرد که یکی از شــروط اصلی اش برای ماندن در 
فولاد جذب بازیکنان موردنظرش است و اگر این موضوع 
عملی نشد، آن وقت نکونام برای ترک فولاد می تواند یک 

دلیل قانع کننده داشته باشد تا هواداران این تیم هم بابت 
جدایی اش ناراحت نشوند.

موضع مثبت هواداران

مدیران استقلال از 6روز پیش مذاکرات جدی خودشان را با 
نکونام آغاز کردند ولی یکی از دلایلی که توافق با این مربی را 
به عقب انداخت، تردیدهای او برای جانشینی فرهاد مجیدی 
است. نکونام به خوبی می داند که درصورت حضور در استقلال 
کار بسیار سختی خواهد داشت. او در این شرایط نمی خواهد 
عجولانه تصمیم بگیرد تا به سرنوشــت محمــود فکری در 
استقلال دچار نشــود ولی از طرفی هم دوست ندارد چنین 
موقعیت مهمی را از دست بدهد. از طرفی هواداران استقلال هم 
با توجه به اینکه مدیران باشگاه دنبال مربی خارجی نیستند، 
در مورد آمدن نکونام موضع منفــی نگرفته اند و این فاکتور 
مثبتی برای باشگاه و این مربی محسوب می شود.نکونام که در 
چند سال گذشته عملکرد موفقیت آمیزی در نساجی و فولاد 
داشته، اکنون در امارات به سر می برد اما احتمالا تا یکی دو روز 
آینده مذاکرات نهایی را با استقلال جلو خواهد برد تا نتیجه این 

مذاکرات مشخص شود. برنامه 
و هدف باشگاه استقلال این 
است که اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد نکونام را تا پایان این 
هفته به عنوان سرمربی جدید 

استقلال معرفی کند. در این چند روز هم 
خبرهای ضد و نقیضی در مورد وضعیت 

قرارداد نکونام با فولاد خوزســتان منتشر 
شد ولی او حتی اگر با این باشگاه قرارداد هم 
داشته باشد درصورت توافق با استقلال کار 
سختی برای جدایی نخواهد داشت.باید دید 
در روزهای آینده چه اتفاقاتی حول نیمکت 
استقلال رخ می دهد و در نهایت چه زمانی 
سرمربی جدید این تیم انتخاب خواهد شد. 
اگر نکونام به اســتقلال پاسخ منفی بدهد 
مدیران این باشگاه سراغ گزینه خارجی 
خواهند رفت ولی می گویند احتمال به 

توافق رسیدن طرفین زیاد است.

8.20

8.28

7.20

خبر آخر

منهای فوتبال

ایران-الجزایر
 قرارداد امضا شد

برگزاری بازی دوستانه تیم های ملی فوتبال ایران 
و الجزایر در روز 22خردادماه قطعی شد. تیم ملی 
ایران بعد از لغو بازی تدارکاتی اش مقابل کانادا، قرار 
بود در تاریخ 22خرداد به مصاف اروگوئه برود اما 
این بازی با مخالفت دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم 
ملی لغو شد. اسکوچیچ تشخیص داد بازی در زمین 
اروگوئه با توجه به مسافت زیادی که ملی پوشان 
ایران باید طی کنند به صلاح تیم ملی نخواهد بود 
و به این ترتیب بعد از لغو این بازی، دیدار با الجزایر 
برای همان تاریخ برنامه ریزی شد. قرارداد برگزاری 
دیدار دوســتانه ایران و الجزایر دیروز از سوی دو 
فدراسیون امضا شد تا نخستین بازی تیم ملی در 
راه آماده سازی جام جهانی2022 قطعی شود. تیم 
ملی ایران که اردوی خود را از هفته گذشته در قطر 
برگزار کرده در روز 22خردادماه در دوحه به مصاف 
الجزایر خواهد رفت. شاگردان جمال بلماضی در 
جام جهانی2022 حضور ندارند؛ تیم ملی الجزایر 
در آخرین گام برای صعود به این رقابت ها در بازی 
پلی آف مقابل کامرون شکســت خورد و از صعود 
به قطر بازماند. حالا این تیم قرار اســت نخستین 
حریف تدارکاتی ایران در راه این رقابت ها باشد و 
روز 22خردادماه در ورزشگاه نادی القطر به مصاف 

شاگردان دراگان اسکوچیچ برود.

پیروزی دختران ایران 
در نخستین گام

تیم ملی نوجوانان دختر والیبال ایران در نخستین 
بازی خــود در رقابت های قهرمانی آســیا، برای 
رقبایش خط و نشان کشــید و تیم استرالیا را در 
3ست متوالی از پیش رو برداشت. شاگردان میترا 
شــعبانیان در بازی افتتاحیه این رقابت ها که در 
تایلند برگزار می شــود، نمایش برتری داشتند و 
باوجود تلاش زیاد استرالیا برای برگرداندن نتیجه، 
حتی یک ســت را هم واگذار نکردند. شعبانیان، 
سرمربی تیم ملی والیبال دختران ایران بعد از بازی 
گفت از عملکرد شــاگردانش راضی است و انتظار 
دارد که تیم ایران، حتی بهتــر از این بازی کند. او 
درباره عملکرد شــاگردانش گفته است: »با توجه 
به اینکه نخستین بازی رســمی ما بود، بازیکنان 
مقداری استرس داشــتند اما بعد با راهنمایی ما 
و تلاش خودشان توانســتیم بازی را ببریم. موقع 
گرم کردن فکر نمی کردیم اســترالیا خیلی خوب 
بازی کند چون خیلی روی تور خوب گرم نکردند... 
اما در بازی بهتر شدند و ما را غافلگیر کردند. ولی 
با شروع بازی بازیکنان تأثیرگذارشان را شناسایی 
کردیم و با هماهنگی روی تور، دریافت های اول و 
طراحی حمله توانستیم نتیجه را 3بر صفر به سود 
خود کنیم.« او درباره پتانســیل شاگردانش گفته 
اســت: »می توانند بهتر از این ظاهر شوند، چون 
قابلیت های آنها را دیده ام اما با توجه به شــرایط و 
استرس و جو رسمی مسابقات خوب بودند.«تیم 
ایران در ست اول 2۵ بر 1۹ به برتری سید، 
ست دوم را 2۵ بر 18 به نفع خود به پایان 
رساند و در ســت آخر هم کار راحتی 
داشت و 2۵بر 16به پیروزی رسید. در 
پایان این دیدار و براساس آمار کمیته 
VISپریا حاجتمند سرعتی زن تیم ملی 
والیبال ایــران به عنــوان امتیازآورترین بازیکن 
انتخاب شد. حاجتمند در این مســابقه موفق به 
کسب 12امتیاز شد. پس از او ستایش حسینی با 
11 و آسیه حسنی با ۹امتیاز، بیشترین امتیازات را 
کســب کردند. بازی بعدی ایران در این رقابت ها، 
چهارشــنبه برابر تایلند برگزار می شود. مربی تیم 
ملی درباره این بازی گفته اســت: »می خواهیم به 
خوبی تمرین کنیم تا بازی خوبی داشــته باشیم. 
راحت نیست چون تایلند تیم خوبی دارد اما ما تمام 
تلاشمان را می کنیم که بهترین نتیجه را بگیریم.«

معرفی نکونام تا پایان هفته
 مدیران استقلال امیدوارند تا پایان همین هفته رسما نکونام را معرفی کنند اما اگر این اتفاق رخ ندهد 

مذاکره با گزینه های خارجی جدی خواهد شد

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

29179341212060پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیكان9
434-29810111822هوادار10
733-2989122330صنعت نفت11

733-2961582431نساجی12
628-28610122329تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

پرسپولیس بعد از جذب علیرضا بیرانوند، ظهر دیروز از دومین خرید رسمی اش 
در فصل نقل وانتقالات رونمایی کرد و با مرتضی پورعلی گنجی قرارداد بست. در 
روزهایی که هیچ کدام از باشگاه های لیگ برتری فعالیت در بازار نقل وانتقالات 
را آغاز نکرده اند، باشگاه پرسپولیس اقدام به جذب بازیکنان مورد نظر کادر 
فنی کرده و این اتفاق با استقبال هواداران این تیم هم روبه رو شده است. 
یحیی گل محمدی در فصلی که گذشت به شدت از سوی رسانه ها و هواداران 
پرسپولیس بابت جذب بازیکنان بی کیفیت مورد انتقاد قرار گرفت؛ موضوعی 
که حتی صدای رامین رضاییان را هم در یک برنامه زنده درآورد. حالا سرمربی 
سرخ ها هم با فشارهایی که در این مدت روی او ایجاد شده، رویه متفاوتی را 

در پیش گرفته و در همین ابتدا 2ستاره ملی پوش را به خدمت گرفته است.

     پرسپولیس، هفتمین تیم پورعلی گنجی
پورعلی گنجی در نیم فصل لیگ چهاردهم با ترک 
نفت تهران به تیانجین پیوست و سپس در السد 
هم  تیمی ژاوی شد. او برای یوپن بلژیک، العربی 
قطر و شنژن چین هم بازی کرد و حالا پرسپولیس 

هفتمین تیم دوران حرفه ای پورعلی گنجی 
اســت. هر چند این بازیکن در یک سال 

گذشته به دلیل مصدومیت و جراحی 
از ناحیه رباط صلیبــی از میادین 
فوتبال دور بوده ولــی اگر همان 
مدافع همیشگی باشد، قطعا مهره ای 
قابل اطمینان در خط دفاعی خواهد 

بود. اوج درخشش پورعلی گنجی در 
جام ملت های استرالیا و با پیراهن تیم ملی 

ایران بود. او بعد از مصدومیت زانو دیگر پیشنهاد 
خارجی نداشــت و در نهایت با عقد قرارداد 
دوساله پرسپولیس را انتخاب کرد تا دوباره با 
گل محمدی کار کند.با توجه به اینکه علیرضا 
بیرانوند و مرتضــی پور علی گنجی از خارج 
از کشور به لیگ برتر آمده اند، جزو سهمیه 
لیگ برتری محسوب نمی شوند و پرسپولیس 
هنوز فرصت جذب 7بازیکــن از لیگ برتر 

ایران را خواهد داشت. پورعلی گنجی در حالی 
به پرسپولیس اضافه شده که هنوز وضعیت سیدجلال 
حسینی برای ماندن یا جدایی از این تیم مشخص نیست. 
این در حالی است که گفته می شود علیرضا ابراهیمی و 

حنانوف نیز از این تیم جدا خواهند شد.

    یحیی دنبال مهاجم تراز اول
یکی از چالش های پرسپولیس در فصل گذشته نداشتن یک مهاجم گلزن 
بود و حالا گل محمدی به شکل جدی درصدد جذب 2مهاجم گلزن است. 
مذاکرات پرسپولیس با سجاد شهباززاده نتیجه خاصی در پی نداشته و 
این در حالی است که شایعه شده گادوین منشا هم در لیست گل محمدی 
حضور دارد. البته یکی از مربیان پرسپولیس به همشهری خبر داد که کادر 
فنی در حال بررسی شرایط چند مهاجم خارجی است که به آنها معرفی 
شده اند. پرسپولیس در خط حمله بازیکنانی مثل عیسی آل کثیر و مهدی 
عبدی را هم در اختیار دارد که هنوز تکلیف ماندن یا جدایی آنها مشخص 

نشده است.

    سرلک قصد جدایی ندارد
مدیرعامل پرسپولیس هفته گذشته در مصاحبه ای به این 
موضوع اشاره کرد که قرار بود سرلک برای مذاکره به 
باشگاه پرسپولیس بیاید، ولی در نهایت از تصمیم 
خود منصرف شد. با این حال، آخرین اخبار حاکی از 
آن است که باشگاه پرسپولیس و مدیر برنامه های 
سرلک در مورد کلیات قرارداد با یکدیگر به 
توافق رسیده اند و اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد، این بازیکن به زودی قراردادش 
را با سرخپوشان تمدید خواهد کرد. 
از طرفی باشگاه پرسپولیس با احسان 
پهلوان و ســیامک نعمتی هم در حال 

مذاکره است تا قرارداد آنها را تمدید کند.

    سروش نزدیک به پرسپولیس؟
یکی دیگر از گزینه هــای مورد نظر 
پرسپولیس ســروش رفیعی است؛ 
بازیکنی که در چند سال گذشته 
بحث حضورش در پرســپولیس 
مطرح بود ولی بنا به دلایلی منتفی 
شد. سروش به برخی از هم تیمی هایش 
در تیم ملی گفته که قرار اســت فصل آینده به 
پرســپولیس برود و اگر اتفاق عجیبی رخ ندهد، 
احتمال بازگشت رفیعی به پرسپولیس زیاد است. 
نکته مهم در مورد پرسپولیس میانگین سنی بالای 
این تیم است؛ موضوعی که باید دید کادر فنی سرخ ها 

چه واکنشی نسبت به آن خواهند داشت.
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ولز؛حریفسادهتر
همانطور که می دانیــد تکلیف آخرین تیم گــروه B جام جهانی قطر هم 
مشخص شد و ولز توانســت با برتری یک بر صفر مقابل اوکراین با ایران، 
آمریکا و انگلیس همگروه شود. به این ترتیب هر 3 همگروه ایران، کشورهای 
انگلیسی زبان خواهند بود. با وجود این خیلی ها در سراسر دنیا از شکست 
اوکراین ناراحت شــدند. هنوز همدلی زیادی در غرب با این کشور وجود 
دارد. گرام سونس، اســطوره اســکاتلند و لیورپول پیش از دیدار پلی آف 
تیم کشــورش با اوکراین که در آن اوکراینی ها به پیروزی رسیدند گفته 
بود دوست دارد کشورش شکســت بخورد و اوکراین ولز را ببرد و قهرمان 
جام جهانی شود. این چنین همدلی برای تیمی که با ما همگروه است، کار 
را سخت می کرد. فرض کنید در دیدار رودررو در قطر تماشاگران همگی 
آنها را تشویق می کنند و رسانه ها و داوران هم نسبت به آنها سمپاتی دارند 
و این در حالی است که ایران هم در عرصه سیاست دشمنان زیادی دارد و 
تبلیغات منفی زیادی علیه ما در جریان است. بنابراین، ولز از لحاظ فنی و 
روانی حریف آسان تری برای 3 تیم دیگر گروهB خواهد بود. گرگ برهالتر، 
سرمربی تیم ملی آمریکا در واکنش به حذف اوکراین گفته است: »قلبم با 
اوکراین است. احتمالاً تمام دنیا پشت اوکراین بود و می خواستند آنها به جام 
جهانی بروند.« این حرف ها یکی از همان همدردی هاست که عنوان شد. به 
امید پایان یافتن جنگ در اوکراین و روزی که مردم این کشور و هیچ کشور 

دیگری نیازی به همدلی و دلسوزی جهانیان نداشته باشند.
    ولز با گل گرت بیل که برخی منابع آن را به نام یارمولنکو و گل به خودی 
ثبت کردند، برای دومین بار جواز حضور در جام جهانی را به دست آورد. بیل 
که به تازگی قراردادش را با رئال مادرید به پایان برده، درصورت شکســت 
ممکن بود به خداحافظی و بازنشستگی فکر کند اما خودش پس از پیروزی 
گفته بازنشستگی اش به تعویق افتاده است. او به گفته خودش پیشنهادهای 
زیادی برای فصل آینده دارد که گفته می شود یکی از آنها آث میلان است.

    آخرین بار سر و کله ولز در جام جهانی1958پیدا شده بود؛ یعنی این تیم 
پس از 64 سال به جام جهانی رسیده است. این بیشترین فاصله میان تجربه 
2 دوره جام جهانی در طول تاریخ است؛ مصر با 56 سال )199۰ - 1934( و 
نروژ با 56 سال )1994 - 1938( پیش از ولز در این زمینه رکورددار بودند. 

جالب اینکه مصر و نروژ در جام جهانی قطر حضور ندارند.
    ولز با هدایت رابرت پیج و ستارگانی چون گرت بیل، آرون رمزی، اتان 
آمپادو و دنیل جیمز، یکی از بهترین نسل های تاریخ فوتبال خود را در اختیار 
دارد و رتبه هجدهم رنکینگ فیفا را در اختیار گرفته است. نکته عجیب این 
است که رابرت پیج به عنوان جانشین موقت به جای رایان گیگز سرمربی 
این تیم شده بود و توانست پس از طی مســیری طولانی تیمش را راهی 
جام جهانی کند. برخورد انضباطی با گیگز که پرونده جدیدی از رسوایی 
و فساد اخلاقی اش رو شــده بود، باعث افت ولزی ها نشد و این تیم پس از 
درخشش در 2 یوروی اخیر توانست با این نسل بار دیگر در تورنمنتی بزرگ 

و بین المللی حاضر شود.

پایان باشکوه نادال؟
رافائل نادال، بعد از قهرمانی تاریخی در اوپن فرانسه، به احتمال کنار کشیدن از دنیای تنیس اشاره 

کرده و گفته است سلامتی برایش از جام و قهرمانی مهم تر است

NadalRafael

مقایسه سمی
مسی و رونالدو فرصت سر خاراندن به مخاطبان خود نمی دهند. تا از یکی از رکوردزنی های آنها فارغ می شوید، درجا باید درگیر درخشش و رکوردی دیگر از 
سوی این 2 ابرستاره باشید. این دو در یک شب باز هم به پیشروی در رکوردزنی ادامه دادند. مسی در بازی دوستانه مقابل استونی 5 گل وارد دروازه حریف کرد تا 
در اصطلاح گلات کرده باشد و کریستیانو رونالدو هم در دومین دیدار لیگ ملت های اروپا که برخلاف بازی اول از ابتدا در ترکیب قرار گرفته بود موفق به دبل شد.

Criss RonaldoLionel Messi

رونالدو و مسی هر حرکتی که می زنند، 
عده ای آنها را با هم قیاس می کنند  که 

غیرضروری اما جذاب است

مسی
۸۶گلملی،
بدونپنالتی
۶۷گلملی،
بدونبازیهای
دوستانه۴۷گل

ملی

86

47

    مسی به نخستین بازیکن تاریخ تبدیل شد که به 11۰۰گل و پاس گل رسیده است. آمار کلی 
در دوران بازی؛ 974 بازی، 769 گل، 331 پاس گل و روی هم رفته 11۰۰گل و پاس گل.

    مسی به 56 هت تریک )3 گل یا بیشتر در یک بازی( در دوران فوتبالش رسید؛ 48 هت تریک 
با بارسا و 8 هت تریک با تیم ملی.

    هت تریک های مسی در تیم ملی؛ سوئیس )2۰12- دوستانه(، برزیل )2۰12- دوستانه(، 
گواتمالا )2۰13- دوســتانه(، پاناما )2۰16- کوپا آمریکا(، اکــوادور )2۰17- مقدماتی جام 

جهانی(، هائیتی )2۰18- دوســتانه(، بولیوی )2۰21- مقدماتی جام جهانی( و اســتونی 
)2۰22- دوستانه(.

    استونی سومین حریف محبوب مسی است. قبلا او به برزیل، شیلی، ونزوئلا و پاراگوئه 
هم در بازی های رودررو 5گل زده بود، 6گل به اروگوئه و اکوادور و 8گل به بولیوی.

    1۰ سال از زمانی که مسی در یک بازی گلات کرده بود می گذرد. آخرین بار لئو مسی 
در بازی مقابل لورکوزن در مارس 2۰12، 5 گل به ثمر رسانده بود.

    او آمار گلزنی هایش در سال2۰22را که اصلا خوب نبود، عالی کرد. مسی در سال 
2۰22تاکنون؛ 22 بازی، 11 گل و 12 پاس گل.

    بیشترین گل تحت هدایت اسکالونی؛ مسی 21 گل و لائوتارو مارتینس 2۰ گل.
    اســتونی تیم رده114رنکینگ فیفا قبلا از کریستیانو رونالدو هم در بازی های 

رودررو 5گل دریافت کرده بود؛ البته در 4بازی.
    مسی در آرژانتین بهترین گلزن و گل ساز تاریخ تیم ملی است؛ بیشترین گل زده 

)86( و بیشترین پاس گل )49(.
    او تعداد گل های ملی خود را به عدد 86رساند و از فرانتس پوشکاش )با 84 گل زده( 

سبقت گرفت. مسی اکنون تنها پایین تر از کریستیانو رونالدو با 117گل )با احتساب 2 گل 
مقابل سوئیس(، علی دایی با 1۰9 گل و مختار داهاری با 89 گل ایستاده است.

    هیچ کس در تیم ملی آرژانتین از سال 1942تاکنون 5 گل در یک بازی به ثمر نرسانده 
است. مسی رکورد 8۰ ساله را شکست. مسی به سومین بازیکن تاریخ آرژانتین تبدیل شد که در 

یک بازی 5 گل می زند. پیش از این خوان آندرس ماروزی و چاررو مورنو، 8۰ سال قبل این رکورد 
بزرگ را ثبت کرده بودند.

    لیونل مسی برای هفدهمین سال متوالی با پیراهن تیم ملی آرژانتین موفق به گلزنی شد.
    حالا تعداد بازی های متوالی بدون شکست تیم ملی آرژانتین به عدد33رسیده که تنها 2 بازی 

کمتر از اسپانیا و برزیل است و 4بازی کمتر از تیم ملی ایتالیای مانچینی.

    رونالدو مقابل سوئیس 2 گل و یک پاس گل داشت. او یکصدمین گلش بدون ضربات پنالتی را 
در رده ملی به ثمر رساند.

    کریستیانو رونالدو به 117گل ملی رسید، در 188بازی با نرخ گلزنی ۰.62درصد در هر بازی ملی 
که برابر است با نرخ گلزنی دهاری مالزیایی. میانگین گلزنی مسی در هر بازی ۰.53درصد است که 
این هم پیش از بازی با استونی درصد پایین تری بود. مسی در 162بازی 86گل زده. رکورد علی دایی 
از هر 3 بازیکن بهتر است. مهاجم ایرانی در 148بازی توانست 1۰9گل ملی ثبت کند، ۰.74گل در هر 

بازی. پوشکاش واقعا عجیب است. او در 85بازی ملی توانست 84گل بزند، ۰.99گل در هر مسابقه.
    کریستیانو رونالدو 5ژوئن 2۰19مقابل سوئیس هت تریک کرد و 5ژوئن 2۰22در مقابل سوئیس 

بریس کرد.
    رونالدو تعداد گل هایش در تورنمنت های بزرگ ملی را به عدد3۰رساند و از 29گل رونالدو 
نازاریو برزیلی جلو زد. بیشترین گل در مسابقات بین المللی؛ کریستیانو رونالدو )3۰گل(، رونالدو 

نازاریو )29گل(، باتیستوتا )27(، دونوان )25(، دمپسی )23(، اتوئو )22گل(.
    پریشب رونالدو گل ســومش را هم به ســوئیس زد اما پیش از آن یک بازیکن پرتغال 
در آفساید بود. او با این هت تریک می توانســت رکوردش در تیم ملی را به عدد1۰برساند. 
کریســتیانو یک بار جلوی همین ســوئیس در همین تورنمنت هت تریک کــرده بود. هر 
1۰ هت تریک ملی کریس در بازی های رســمی بوده؛ ایرلند شمالی )مقدماتی جام جهانی 
2۰14(، ســوئد )مقدماتی جام جهانی 2۰14(، ارمنســتان )مقدماتی یورو 2۰16(، آندورا 
)مقدماتی جام جهانی 2۰18(، جزایر فارو )مقدماتی جام جهانی 2۰18(، اسپانیا )جام جهانی 
2۰18(، سوئیس )لیگ ملت های اروپا 2۰19(، لیتوانی )مقدماتی یورو 2۰2- 2بار( و لوکزامبورگ 

)مقدماتی جام جهانی 2۰22(.
    نزدیک به نیمی از گل های ملی لیونل مسی در بازی های دوستانه به ثمر رسیده است )45درصد( اما 

بیش از 8۰ درصد گل های کریستیانو در بازی های رسمی زده شده )83درصد(.
    کریس 2۰گل در بازی های دوســتانه زده و 17گل از روی نقطه پنالتی به ثمر رسانده است؛ 
آمار او بدون درنظر گرفتن اینها می شــود 8۰گل ملی. 6گل از گل های پنالتی اش در بازی های 

دوستانه بوده.
    رونالدو در 7بازی اخیر خود 8 گل به ثمر رسانده است؛  در 12 بازی اخیرش برای پرتغال 11 گل. او در 

بازی با اسپانیا کمتر از 3۰دقیقه بازی کرد و گلی نزد.
    کریستیانو رونالدو بعد از 3۰ سالگی؛ 352 گل، 83 پاس گل در 39۰ بازی.

    بیشترین گل زده در 1۰سال اخیر؛ کریستیانو )512 گل(، مسی )479 گل( و لواندوفسکی )268 گل(.

یــک 
روز پس از کسب عنوان بهترین 

بازیکــن فصــل منچســتریونایتد، گل 
کریســتیانو رونالدو مقابل تاتنهام با رأی هواداران 
شیاطین ســرخ عنوان بهترین گل فصل را نیز به خود 

اختصاص داد. به این ترتیب رونالدو برای چهارمین 
سال عنوان بهترین گل فصل شیاطین سرخ 

را کســب کرد تا بالاتر از وین رونی، 
رکورددار کسب عنوان بهترین 

گل فصل یونایتدها شود. 

جواد نصرتی |  رافا نادال با قهرمانی در اوپن فرانسه نه تنها نام 
خود را در پاریس جاودانه کرد بلکه جایگاهش را به عنوان بهترین 
تنیســور تاریخ هم تثبیت کرد. اما این لحظه شادی و خوشی را 
سایه شوم احتمال بازنشستگی این اعجوبه تنیس، تلخ و پژمرده 

کرده است.
نادال در پاریس کســپر رود را در یک بازی آسان 3بر صفر شکست 
داد و به چهاردهمین قهرمانی خود در اوپن فرانســه رسید. او که تعداد 
قهرمانی هایش در رقابت های گرنداســلم دنیا را به رکورد 22جام رساند، 
چنان از مصدومیت قدیمی پای چپش رنج می بــرد که بعد از این قهرمانی 
تاریخی، احتمال کناره گیری از دنیای تنیس را مطرح کرد. او در پاریس، به لطف 
تزریق های متعدد به اعصابش قادر به ادامه کار بود اما قهرمان 36ساله اسپانیایی 
گفته است که چنین زندگی ای، دلخواهش نیست. به گزارش بی بی سی، او بعد از 
پیروزی برابر کسپر رود نروژی در فینال رقابت های رولان گاروس گفته است: 
»واضح است که نمی توانم و نمی خواهم با شریطی که حالا دارم به کارم ادامه دهم.«
اوضاع نادال، چنان نگران کننده است که او حتی نمی داند می تواند در رقابت های 
ویمبلدون - سومین گرنداسلم سال- که 3هفته دیگر در لندن برگزار می شود 
شرکت کند یا نه. اما نگرانی نادال و هوادارانش، چیزی فراتر از ویمبلدون است 
و مصدومیت قدیمی و عذاب آور او که همین ماه گذشته باعث شد از رقابت های 
رم کنار بکشد، آینده حرفه ای او را  تهدید می کند. نادال از سندرومی به نام 
مولر- وایس رنج می برد؛ شرایطی نادر که در آن استخوان های پا تحت تأثیر 

قرار می گیرند.
به گزارش بی بی سی، نادال درباره وضعیت سلامتی اش در اوپن فرانسه 
گفته است: »من با تزریق روی اعصابم که باعث می شد پاهایم بی حس 
شوند بازی کردم و به همین خاطر توانستم این دو هفته به بازی کردن 
ادامه دهم. پاهای من هیچ حسی ندارند، چون دکتر موفق شد روی عصبم 

تزریق کند. این تزریق باعث شد حس پایم از بین برود.«
با این حال این وضعیتی نیست که نادال بخواهد در درازمدت ادامه داشته 
باشد. او گفته است اگر بتواند با داروهای ضدالتهاب به ویمبلدون برسد قطعا 
در این رقابت ها بازی خواهد کرد اما حاضر نیست دوباره به عصبش تزریق 

کند. او قرار است برخی درمان ها مثل استفاده از امواج رادیویی را امتحان کند اما اگر 
این درمان ها پاسخ ندهند، پایش را جراحی خواهد کرد. او درباره ریسک این جراحی 
گفته است: »آن وقت باید از خودم بپرسم که آیا حاضرم یک جراحی سنگین انجام 

دهم یا نه، البته جراحی هم دوباره رقابت کردن را تضمین نمی کند.«
نادال سال گذشته به خاطر مصدومیت، فصل را نیمه کاره رها کرد اما بازگشت باشکوهی 
به تنیس داشت و در زمستان، قهرمان اوپن استرالیا شد. اما دوباره مصدومیت دنده، 
2ماه او را خانه نشــین کرد. با این حال نادال بازگشتی قهرمانانه به تنیس داشت و 
رکورد قهرمانی هایش در زمین خاک رس پاریس را به 14جام رساند. با این جام، او حالا 
فاصله اش با راجر فدرر و نواک جوکوویچ در رقابت بر سر عنوان پرافتخارترین تنیسور 
تاریخ را بیشتر کرده است؛ او 22گرنداسلم برده درحالی که رقبای سرشناسش، هر 
کدام برنده 20گرنداسلم شده اند. اما نادال خودش گفته است که هدفش از تنیس، این 
آمار و اعداد نیستند؛ »مسئله بهترین بودن در تاریخ نیست. مسئله رکورد نیست. 
مسئله این است که من کاری که دوست دارم را انجام می دهم. من دوست دارم تنیس 
بازی کنم و رقابت کردن را دوست دارم. چیزی که باعث می شود تا من ادامه بدهم، 
علاقه و شوری است که برای تنیس دارم. اینکه لحظاتی را تجربه و زندگی کنم که برای 
همیشه در ذهنم باقی می مانند. و همینطور بازی کردن جلوی بهترین هواداران و در 

بهترین استادیوم های دنیاست که به من انگیزه می دهد تا ادامه دهم.«
اما نادال گفته است که تحت هر شرایطی نمی خواهد این احساسات را تجربه کند و 
سلامتی اش برایش مهم تر است: »البته که زندگی حرفه ای من در تنیس اولویت من 
بوده است، اما هرگز فراتر از خوشبختی من نبوده است. بنابراین زندگی من به این 
سمت حرکت خواهد کرد. اگر بتوانم همچنان با شرایطی که دارم از تنیس بازی کردن 

لذت ببرم، به کارم ادامه خواهم داد. اما اگر نتوانم کارهای دیگری خواهم کرد.«
نادال بدون توجه به تصمیمی که در آینده خواهد گرفت، همین حالا یکی از بهترین 
ورزشکارانی است که دنیا به خود دیده است و در حالی برای نخستین بار در زندگی اش 
دو گرنداسلم اول فصل را پشت سر هم کســب کرده  که پیش از آن بسیاری گمان 
می بردند به خاطر جراحی، دیگر نخواهد توانست در سطح بالا تنیس بازی کند. اما 
ذهنیت برنده نادال در کنار جنگندگی ذاتی او، دنیای ورزش را غافلگیر کرد. حالا 
هواداران نادال و تنیس، امیدوارند او دوباره همه را شگفت زده کند و به جادویش در 

زمین تنیس ادامه دهد.

مسی 
هت تریــک را از ســال 

2۰۰9آغاز کرد، یک ســال 
زودتر از کریســتیانو رونالدو 
و در ایــن مــدت هــر دو هر 

ســال موفق بــه هت تریک 
شده اند؛ مسی 14سال پیاپی 

و رونالــدو 13ســال.

Wales

کریستیانو
۱۱۷گلملی،
بدونپنالتی
۱۰۰گلملی،
بدونبازیهای
دوستانه۹۷گل
ملی،بدون

پنالتیوگلهای
بازیهای
دوستانه
۸۶گلملی
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 تیم در خواب

اردوی تیم ملی والیبال در صربستان با اتفاقات عجیبی همراه شد. 
سوای 2 شکستی که تیم بهروز عطایی مقابل تیم ملی صربستان 
داشت، ماجرای جدایی توتولو، مربی ایتالیایی از ایران غیرمنتظره 
بود. دوستان می گویند او را برکنار کردیم و خودمان نخواستیم با او 
کار کنیم. توتولو هم در پستی اعلام کرده است که خودش استعفا 
داده. حالا فرقی نمی کند کدامشان درست می گویند، مهم این 
است که چرا تیم در شروع کار دچار مشکل شد؟ اما مهم تر از کنار 
رفتن توتولو، جا ماندن تیم ملی از پرواز بود. این دیگر نورعلی نور 
بود. قدیم ها 2 بازیکن در فرودگاه دوبی به خواب مصلحتی رفته 
بودند اما اینکه کل تیم در خواب بماند، رکورد جدیدی است که 

در والیبال ایران به ثبت رسیده.

ما کجاییم

نیمیر عبدالعزیز کــه با کلی حرف  و  حدیث و دســتمزدی که 
مبلغش مشخص نشد، به پیکان پیوسته بود تا این تیم چندملیتی 
را به قهرمانی آسیا برساند، با تیم هالک بانک ترکیه قرارداد بسته 
است و فصل آینده در لیگ این کشور بازی می کند. نمی شد به 
جای نمایش یک هفته ای، نیمیر برای یک فصل به ایران می آمد؟ 
باشگاه های والیبال ما مصرف گرای صرف شده اند؛ پول دارند و 
نمی دانند کجا و چگونه خرج کنند. لطفا سری به همین کشور 
ترکیه بزنید و باشــگاه داری حرفه ای را از آنهــا بیاموزید. فقط 
گرفتن مشاور رسانه ای گره گشا نخواهد بود. باشگاه داری دانش 

می خواهد، ما کجای دنیای حرفه ای هستیم؟

برگزاری کلاس مربیگری ســطح2 بین المللی در ارومیه از چند 
جهت جالب توجه بود. اول اینکه ســعید معروف با تبصره و نامه 
فدراسیون وارد این کلاس شــد. معروف بدون اینکه در کلاس 
سطح پایین تر حاضر شده باشد توانست در این کلاس شرکت کند. 
جالب تر این بود که آقاسعید گاهی هم در نقش مدرس ظاهر می شد. 
هر شرکت کننده در این کلاس حدود 7میلیون تومان پرداخت 
کرده بود. برخلاف مقررات FIVB به جای 25نفر، 45نفر در این 
کلاس حضور داشتند. مدرس این کلاس چنگیز آکار ترکیه ای 
بود. برای این همه علاقه مند که حاضر شده اند سر این کلاس شلوغ 

گران بنشینند، بهتر بود حداقل مدرس بزرگ تری می آوردند.

مدرس بهتر نبود؟

پشتخطزن
جمشید حمیدی | کارشناس والیبال

جدول 8513
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افقی:
 1- تطبیق داده شــده- قتل 
سیاســی- گازی کــه برای 

تصفیه آب هم کاربرد دارد
2- باستانی- کارگردان فیلم 

جاودانه کازابلانکا
3- جلگه پهنــاور در نواحی 
نیمه خشک- توان- عالم دینی 

مسلمان
4- نشانه مصدر جعلی- نوعي 
ورزش ویژه معلولان جسمي، 

حرکتی- راه و روش عبادت
5- مجازات- عامل- مترسک

6- فیلسوفان- عدالت پیشه- 
قدم یکپا

7- صدای بلنــد- از برادران 
یوســف نبــی)ع(- چشــم 

دلفریب
8- آنتــن بشــقابی- خالی- 
اجاره بها- از چهار عمل اصلی 

ریاضی
9- ممکــن- اهل ســاوه- از 

مصالح ساختمانی
10- عضو رونده- حکم شرعي 
کارهایــي که خوب اســت از 
انجام آنها پرهیز کنیم - غریبه 

نیست
11- بــه کار بســتن قانون- 

سفیر- بی آغاز
12- ورم- سفره- سودای ناله

13- اســب آزموده- کاشف 

واکسن آبله- چهره نما
14- مدفن ام البنیــن)س(- 

پیرامون، اطراف
15- فیلمی ســاخته مهدی 
جعفــری که روایــت زندگی 
پســر بچه  ای در دوران جنگ 
تحمیلی است- دریچه دهانه 
دوربین عکاســی- بــه نمای 
نزدیک از اشــیا در ســینما 

گویند
  

عمودی:
1- دســت نخورده- پیاپی- 
داســتان دنبالــه دار کــه در 

نشریات چاپ می شود 
2- اهل روستا- عصرانه سنتی 

قزوینی ها- حبس مادام العمر
3- الفت- ناســزاگویی- راه 

باریک و سرپوشیده
4- خجستگی- بلند ترین قله 

استان گیلان
5- سازی  عربی- آبونه- قشون

6- نشانه جمع- شعر، سروده- 
واحد شــمارش اسب- یک و 

یک
7- باور- مسیحی- بهشت

8- ورزش ملــی کره جنوبی- 
روضه خوان

9- تقویت امــواج الکتریکی-  
آش هفت دانه- کفش چرمی 

قدیمی

10- قــــورباغه- گـــــهواره- 
رئیس جمهــور شــهید- حــرف 

انتخاب
11- جاری- افتتاح- دعاکننده

12- چهره- بازدارنده
13- نرم افزاری بــرای طراحی و 

نقشه کشی- یک دنده- شوم
ســوارکاری-  صندلــی   -14

نکوهش- شهری در پاکستان
15- قرابت- از اجزای چشم- لنگه 

15در و پنجره

نيفريگبشقاچوچ
مخااتلايانورك
ايلاميهخنرسدي
دكبشماجانجند
گنلكهمهاوگنهن

مانيبشنمدازا
شبديگرگاماناپ
دوسروبگنرفسي
هدزناشالكواتت
وجهناهبزابور
نيادوجرنهمركا
شيردابميراقو
سلقرزايتسردنت
تافاصراولاراو
هقيقديزكرمتنل
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

451973286
732864591
698521473
549382617
167495328
283716945
324157869
976238154
815649732

متوسط
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ساده

متوسط

238615479
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175493628
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367124985
981356247

سخت
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 6      4  

نفرات جهانی  
انتخاب نشده اند

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد ضمن ابراز رضایت از عملکرد ستاره های آزادکار ایران  در 
تورنمنت قزاقستان می گوید: می خواستیم بعد از 8ماه غیبت به شرایط مسابقه برگردند

پژمان درستکار، سرمربی تیم ملی کشتی آزاد بزرگسالان پس از المپیک توکیو هدایت تیم ملی را در دست گرفت و در 
نخستین گام توانست آزادکاران را در مسابقات قهرمانی جهان با 3مدال طلا به سکوی سوم دنیا برساند. درستکار امسال هم 
با یک تیم جوان و کم تجربه که همه نفرات آن قهرمان کشور بودند راهی مسابقات قهرمانی آسیا شد و مقتدرانه روی سکوی 
نخست ایستاد. در ادامه مربی جوان تیم ملی هفته گذشته با 4کشتی گیر در رقابت های بین المللی کشتی جام تورلیخانوف 
قزاقستان شرکت کرد که شاگردانش صاحب 3مدال طلا و یک نقره شدند. او بعد از بازگشت از این رقابت ها در گفت وگو با 

همشهری ورزشی به سؤالاتی درخصوص حال و آینده کشتی آزاد ایران پاسخ داده است.

   بــه هدفی که از شــرکت در مســابقات 
تورلیخانوف داشتید رسیدید؟

این مسابقات رنکینگ اتحادیه جهانی محسوب می  شد و ما نیز 
طبق چرخه انتخابی باید دارندگان مدال طلای نروژ را پیش 
از مرحله نهایی این چرخه به یک تورنمنت بین المللی اعزام 
می کردیم. به همین دلیل تصمیم گرفتیــم در این رقابت ها 
حضور پیدا کنیم. مسابقات ســطح متوسطی داشت اما برای 
ما راضی کننده بود چراکه کشــتی گیران ما به جز فیروزپور، 
نزدیک به 8ماه بود که از مسابقات رسمی دور بودند و شروع آنها 

در چنین مسابقاتی مدنظر ما بود.

   از طلایی ها راضی بودید؟
حســن یزدانی، کامران قاسمپور و امیرحســین زارع 8ماه از 
میادین رســمی به دور بودند و تنشان به تن حریفان خارجی 
نخورده بود. ما سعی کردیم که تمامی نفرات حاضر در اردو طبق 
برنامه از لحاظ آمادگی جسمانی و قدرت بدنی شرایط خوبی 
داشته باشند و همه شاهد بودید که کشتی گیران ما از این نظر 

در رقابت ها مشکلی نداشتند.

   بعد از کســب طلای زارع گفته شــد این 
کشتی گیر مصدوم بوده، درست است؟

بله همینطور است. کســی از جزئیات مصدومیت زارع باخبر 
نبود. او 2 ماه پیش از ناحیه استخوان کف پا دچار مصدومیت 

شده بود و اصلا تمرین سنگین نکرد و روند درمان پای خود را 
طی می کرد. زارع در این مدت فقط تمرین آمادگی جسمانی 
انجام می داد تا شرایط بدنی خودش را در حد مطلوب نگه دارد. 
نتیجه هم خوب بود و من از زارع با توجه به شرایطی که داشت 

راضی هستم.

   فیروزپور را در یــک وزن بالاتر به میدان 
فرستادید. او حدود یک ماه پیش قهرمان آسیا شد 

و در قزاقستان به مدال نقره رسید. از عملکردش 
رضایت دارید؟

بله درســت اســت، فیروزپور کشــتی گیر 
92کیلوگرم است. او در قهرمانی آسیا در 

وزن 92کیلوگرم به مدال طلا دســت 
یافته بود و مجوز حضور در مرحله نهایی 

چرخه را داشت. به هر حال در کنار اینکه 
به فکر اجرای چرخه انتخابی هســتیم باید به 
فکر ساختن کشتی گیر هم باشیم. فیروزپور 

نیز حدود 93کیلوگرم وزن داشت و تصمیم 
گرفتیم برای کسب تجربه بیشتر او را به 

این رقابت ها اعزام کنیم.

   عملکرد حسن یزدانی 
را چطور دیدید؟

یزدانی با اینکه 8مــاه از میادین دور بود در این مســابقات 2 
نایب قهرمان جهان و یک قهرمان آسیا را با نتایج عالی شکست 
داد. حسن از لحاظ بدنی به مانند سایر کشتی گیران در شرایط 
عالی قرار داشــت. ضمن اینکه او در کشتی بسیار پخته عمل 
می کند و بر کار خود مسلط است. حضورش در این تورنمنت 
برای این بود که بعد از مدت ها که از شــرایط مسابقه دور بود، 
مقابل حریفان محکی خورده باشد و چرخه انتخابی تیم ملی در 

این وزن نیز رعایت شود.

   کامران قاسمپور پس از تغییر وزن توانست 
مدال طلای جهان را به دســت بیــاورد و حالا هم طلای 
تورنمنت قزاقستان را بدون از دست دادن هیچ امتیازی 

تصاحب کند. عملکرد او را چطور دیدید؟
کامران پیشرفت بسیار خوبی نسبت به سال گذشته داشته و 
از نظر آمادگی جسمانی و بدنی، شرایطش بهتر از قبل شده 
است. ما طی چند ماه گذشــته به نحوی روند آماده سازی 
او را برنامه ریــزی کردیم که وزنش هماهنــگ با آمادگی 
جســمانی اش بالا برود تا در این وزن به خوبی جا بیفتد. او 
علاوه بر اینکه امتیازی از دســت نداد، کشــتی های بسیار 
فنی و زیبایی گرفت و شادابی و بیداری لازم در عملکردش 

مشهود بود.

   آخر هفته جام تختی را در تنکابن در پیش 
دارید. این مسابقات را چطور می بینید؟

ما پنجشنبه و جمعه این هفته جام تختی را در تنکابن پیش رو 
داریم که بنده هم در مسابقات حاضر هستم و از نزدیک رقابت ها 
را زیرنظر خواهم گرفت. این مسابقات، مرحله دیگری از چرخه 
انتخابی تیم ملی محسوب می شود و طبق آنچه در چرخه آورده 
شده است برخی از نفرات در این رقابت ها انتخاب و برخی دیگر 
در مسابقات انتخابی که در تیرماه برنامه ریزی کردیم شرکت 
خواهند کرد. البته این را هم اضافه کنم که مرحله نهایی چرخه 
انتخابی ما، هم می تواند داخلی باشد و هم در یک رقابت خارجی. 
تمام این برنامه ریزی ها پس از برگزاری جام تختی و با حضور 
کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد، مدیر فنی تیم های ملی کشتی، 
رئیس و نایب رئیس فدراســیون کشتی طی جلسه ای تدوین 
می شــود و تمام تصمیمات ما با خرد جمعی و درنظر گرفتن 

تمامی جوانب انجام می شود.

   پس با این شرایط هنوز کشتی گیری را برای 
جهانی صربستان انتخاب نکرده اید. درست است؟

بله. عملکرد کشتی گیران در چرخه انتخابی تیم ملی و موفقیت 
آنها، ملاک اصلی انتخاب ما محســوب می شود. اما اگر کسی 
بخواهد فکر کند که از همین الان انتخاب شده، اینطور نیست. 
چراکه برای ما رعایــت انضباط اردویــی، تمرینات منظم و 
اخلاق مداری بسیار مهم اســت و یک کشتی گیر باید تمامی 

شرایط را برای انتخاب شدن به عنوان ملی پوش داشته باشد.



21 سه شنبه 17 خرداد 1401
 شماره  8513



سه شنبه 17 خرداد 221401
 شماره  8513



23 سه شنبه 17 خرداد 1401
 شماره  8513



سه شنبه 17 خرداد 241401
 شماره  8513


	01(03-17)
	02(03-17)
	03(03-17)
	04(03-17)
	05(03-17)
	06(03-17)
	07(03-17)
	08(03-17)
	09(03-17)
	10(03-17)
	11(03-17)
	12(03-17)
	13(03-17)
	14(03-17)
	15(03-17)
	16(03-17)
	17(03-17)
	18(03-17)
	19(03-17)
	20(03-17)
	21(03-17)
	22(03-17)
	23(03-17)
	24(03-17)

